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«...ВА ЙМЯ СВЯТОГА ЎСІМ НАМ АДРАДЖЭННЯ» 
 
Перад намі кніга, якую даўно і з нецярплівасцю чакала 

беларуская грамадскасць, нацыянальна свядомая інтэлігенцыя. 
Чакалі шматлікія прыхільнікі таленту выдатнага мастака слова, 
аднаго з заснавальнікаў нацыянальнай прозы, класіка беларускай 
літаратуры Максіма Гарэцкага. Чакалі і тыя, хто ведаў або меў гонар 
працаваць побач са славутым беларускім вучоным, шчырым сынам 
маці-Беларусі Гаўрылам Гарэцкім, даследаванні якога па геалогіі 
чацвярцёвага перыяду атрымалі сусветнае прызнанне. А належыць 
кніга пяру чалавека, які з'яўляецца адным з годных прадаўжальнікаў 
слыннага роду Гарэцкіх — Радзіму Гаўрылавічу Гарэцкаму, вядомаму 
вучонаму-геолагу, акадэміку, прэзідэнту Фонду братоў Гарэцкіх. 

Вось ужо на працягу многіх гадоў Радзім Гарэцкі як буйны 
спецыяліст у сваёй галіне ведаў і як грамадзянін суверэннай Беларусі 
нястомна, мэтанакіравана ажыццяўляе запавет, пакінуты дзядзькам 
Максімам і родным бацькам. Сэнс іхняга запавету — не шкадуючы 
сіл, рабіць усё магчымае і нават немагчымае ў высакароднай справе 
адраджэння нацыянальнай культуры, у распаўсюджванні ведаў пра 
беларускі край, пра яго выдатных сыноў, што прысвяцілі сваё жыццё 
слугаванню Бацькаўшчыне. Рабіць шчыра, сумленна, з поўнай 
душэўнай аддачай, не наракаючы на цяжкасці і не чакаючы 
ўзнагарод. 

Менавіта такімі вось высокімі маральнымі прынцыпамі і 
кіраваліся ў сваёй дзейнасці браты Гарэцкія, якія ўнеслі велізарны 
ўклад у беларускую культуру і навуку. На жаль, гэты ўклад яшчэ не 
ацэнены як след, не раскрыта, не вызначана ва ўсёй паўнаце роля і 
месца Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх у нацыянальна-вызваленчым 
руху, у фарміраванні нацыянальнай свядомасці беларускага люду, у 
прымнажэнні славы Беларусі сярод іншых краін свету. 

Са змястоўных артыкулаў Радзіма Гарэцкага, яго глыбокіх 
дакладаў і выступленняў, прысвечаных ушанаванню памяці Максіма 
Іванавіча і Гаўрылы Іванавіча, якраз і нарадзілася кніга, бадай ці не 
галоўная рыса якой — адсутнасць юбілейнай танальнасці, юбілейнага 
гладкапісу і павярхоўнасці. Наадварот, чытаючы кнігу, адчуваеш 
праблемнасць яе зместу, усе раздзелы прасякнуты глыбокім 
трагізмам. 

Міжвольна звяртае на сябе ўвагу тое, што ў назву кнігі 
вынесены пачатак афарыстычнага выказвання Максіма: «Ахвярую 
сваім «я» ва ймя святога ўсім нам Адраджэння». Назва гэтая з 
выключнай дакладнасцю раскрывае галоўныя маральна-



псіхалагічныя, пабуджальныя матывы творчай, грамадска-
культурнай, асветніцка-педагагічнай, навуковай дзейнасці братоў 
Гарэцкіх і тым самым дапамагае лепш зразумець характар 
дзейнасці, яе ўнутраны змест, сэнсавую скіраванасць. I сапраўды: 
што б ні рабілі Максім і Гаўрыла Гарэцкія, у якой бы галіне ні 
праяўлялі свой самабытны талент, усё было прасякнута ідэяй 
самаахвярнасці, ідэяй падзвіжніцтва. За кожным учынкам, вялікім 
ці малым, бачны іх непадробны клопат пра Радзіму, пра лёс 
працоўнага сялянства, лёс вёскі, нацыянальнай інтэлігенцыі, 
культуры мастацтва, матчынай мовы, нацыянальнай школы і інш. 

У чым жа бачыцца нам каштоўнасць кнігі «Ахвярую сваім «я» 
...»? Па-першае, у тым, што ў значнай частцы яна пабудавана на 
матэрыяле, які вядомы толькі аўтару і якога не ведаюць — і пры ўсім  
жаданні не могуць ведаць — нават самыя дасведчаныя навукоўцы, 
гісторыкі беларускай літаратуры і беларускай навукі. Радзім 
Гаўрылавіч пра дзядзьку Максіма шмат чуў ад сваіх бацькоў, ад 
стрыечнай сястры Галіны, ад Максімавых знаёмых, якім пашчасціла 
застацца ў жывых, бо іх абмінула рэпрэсіўная машына жудаснай 
сталінска-яжоўска-берыеўскай эпохі. 

Што датычыць другой галоўнай дзейнай асобы гэтай трагічнай 
аповесці ў нарысах, як бы мы рызыкнулі вызначыць жанравую 
прыналежнасць кнігі, дык аўтар яе хоць і не ўвесь час быў побач з 
бацькам, але нязменна адчуваў яго духоўную прысутнасць, ад бацькі 
вучыўся разбірацца ў складаных супярэчнасцях жыцця, разумець 
прыцягальную прыгажосць навукі пра зямлю і прыхаваныя ў яе 
нетрах незлічоныя скарбы. Зразумела, што пра лёс бацькі, таксама 
шмат у чым трагічны, сын меў што расказаць чытачу. Ён маральна 
абавязаны быў зрабіць здабыткам грамадскасці неацэнныя для 
нашага і наступных пакаленняў звесткі, якія захаваліся ў памяці 
членаў гэтай таленавітай, высакароднай сям'і. 

Чытач знойдзе тут багата матэрыялаў самага разнастайнага 
зместу — тых, што датычаць «радаводу Максіма Гарэцкага», «аблічча 
і рысаў характару», дзяцінства, юнацтва Максіма, яго вучобы, 
салдацкай службы, кола знаёмстваў, рознага роду паездак, 
выступленняў, узаемаадносін з роднымі, блізкімі і г. д. Звесткі гэтыя 
дапамогуць чытачу стварыць у сваім уяўленні жывы, болей 
канкрэтны, непаўторна-своеасаблівы вобраз выдатнага майстра 
слова, нястомнага працаўніка і чулага да людскога болю чалавека. 
Пра дзядзьку Максіма аўтар кнігі распавядае з непрыхаванай 
любоўю, глыбокай павагай і пачцівасцю. Але «сваяцкія пачуцці» не 



перашкодзілі аўтару заставацца аб'ектыўным і справядлівым у 
разважаннях і ацэнках. 

Змешчаныя ў кнізе артыкулы — гэта, аднак, не толькі 
заснаваныя на «сямейнай памяці» ўспаміны ці аўтарскі роздум над 
сэнсам падзей, нечаканых паваротаў у лёсе асобных прадстаўнікоў 
роду Гарэцкіх, але яшчэ і найкаштоўнейшы архіўны матэрыял. Ён  
здабыты аўтарам кнігі не без цяжкасцяў, узяты з крыніц, доступу да 
якіх у беларускіх даследчыкаў доўгі час не было. I толькі дзякуючы 
гэтым публікацыям мы маем сёння магчымасць больш прадметна 
ўявіць маштаб трагедыі, якую перажыла нацыянальная інтэлігенцыя 
ва ўмовах таталітарнага рэжыму, ацаніць узровень невымерных 
матэрыяльных, інтэлектуальных, духоўных страт беларускага народа. 
Прысвечаныя лёсу Гаўрылы Іванавіча нарысы «Першы арышт», 
«Арышт другі» ўжо атрымалі моцны грамадскі рэзананс пад час 
публікацыі ў часопісе «Полымя (№ 1, 2 за 1997 г.). Нечаканыя новым 
дакументальным матэрыялам нарысы ўяўляюць вялікую навуковую 
каштоўнасць. Гэта багатая і вельмі змястоўная старонка гісторыі 
беларускай інтэлігенцыі наогул і аднаго з яе таленавітых 
прадстаўнікоў, у асобе якога выразна праявіліся лепшыя рысы 
нацыянальнага характару беларуса — дабрыня, непадробнае 
чалавекалюбства, здзіўляючая працаздольнасць, хрысціянская 
цярплівасць, высокі маральны і духоўны патэнцыял. 

Упэўнены: кніга Радзіма Гарэцкага «Ахвярую сваім «я» ... » будзе 
прыхільна і з вялікай цікавасцю сустрэта чытачом. 

МІХАСЬ МУШЫНСКІ,  
член-карэспандэнт НАН Беларусі,  

віцэ-прэзідэнт Фонду братоў Гарэцкіх 



РАДАВОД МАКСІМА I ГАЎРЫЛЫ ГАРЭЦКІХ 
 
Аб паходжанні, жыццёвым шляху і дзейнасці Максіма і Гаўры-

лы Гарэцкіх можна прачытаць у шэрагу манаграфій, артыкулаў, 
даведнікаў, энцыклапедый і інш. З іх перш-наперш трэба назваць 
манаграфіі Дзмітрыя Бугаёва «Максім Гарэцкі» (1968), Алеся 
Адамовіча «Браму скарбаў сваіх адчыняю...» (1980), «Біяграфія 
навуковых прац акадэміка АН БССР Г. I. Гарэцкага» (1980), зборнік 
успамінаў «Максім Гарэцкі: Успаміны, артыкулы, дакументы» (1984), 
артыкулы М. I. Мушынскага «Максим Горецкий» («История белорус-
ской дооктябрьской литературы», 1977), А. А. Лойкі «Гісторыя 
беларускай літаратуры. Ч. 2» (1989), Арсеня Ліса «Браты Гарэцкія» 
(1989), Галіны Гарэцкай «Дзядзька Гурык» (1993), Т. М. Дасаевай 
«Летапіс жыцця і творчасці Максіма Гарэцкага» (1993), выбранае 
Дзмітрыя Бугаёва «Аплачана жыццём» (1995). 

Але галоўныя звесткі аб радаводзе Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх 
можна знайсці ў аповесці «Камароўская хроніка» — вялікім 
аўтабіяграфічным творы Максіма Гарэцкага, які, на жаль, застаўся 
незакончаны і недапрацаваны. Сам аўтар так абазначыў свой твор: 
«Памінальніцу пішы... Пішу, што чуў ад старэйшых людзей, што 
бачыў сам, што пісалі мне ў лістох, што апавядалі, калі прыязджаў». 
А. Адамовіч назваў аповесць эпапеяй-дзённікам, хранікальнай 
эпапеяй сялянскага, народнага жыцця. У «Камароўскай хроніцы» 
каля 400 герояў. Большасць з іх маюць сваіх прататыпаў. Некаторыя 
прататыпы, асабліва з роднай пісьменніку Малой Багацькаўкі, 
засталіся са сваімі імёнамі, але ў многіх персанажаў прозвішчы 
зменены ці не выбраны яшчэ канчаткова. Дзякуючы звесткам дачкі 
пісьменніка Галіны Гарэцкай высветлены многія сапраўдныя імёны, 
апублікаваныя ў каментарыі Г. I. Рэут да 4-га тома Збору твораў 
Максіма Гарэцкага, у якім надрукавана і аповесць «Камароўская 
хроніка». У гэтым жа томе апублікаваны артыкулы А. М. Адамовіча 
«Камароўская хроніка» — творчая гісторыя, жанр» і Т. М. Дасаевай 
«Летапіс жыцця і творчасці», у якіх таксама прыведзены некаторыя 
матэрыялы па радаводзе М. Гарэцкага. 

Нарадзіўся Максім Гарэцкі ў канцы мінулага стагоддзя — 6(18) 
лютага 1893 г., а Гаўрыла — у самым пачатку нашага веку — 10 
красавіка 1900 г. у вёсцы Меншая (потым Малая) Багацькаўка былой 
Шамаўскай воласці (сучасны Мсціслаўскі раён Магілёўскай вобласці). 
Бацькі — сяляне, земляробы. 

Калі пачалася Меншая Багацькаўка, ніхто не ведае, але яна 
была ўжо паказана на геаграфічнай карце, складзенай за часы 



Кацярыны II, «у блізкім часе пасля далучэння краю да Расіі (1772)»*. 
Пан з Курманава, «каб лей мець засеву, выгнаў людзей з даўніх вёсак 
на новыя месцы, глыбей у лес, на ляды і расцяробы» (с. 7). З Вялікай 
(цяпер Большай) Багацькаўкі выйшлі спярша чатыры двары, а 
потым яшчэ два. Сярод іх былі два браты Гарэцкія — «імя першага 
брата забыта» (с. 8), другога брата звалі Лукаш. Ён ажаніўся з  
Аўхім'яй. У іх быў адзіны сын Кузьма, які нарадзіўся ў 1801 г. і  
пражыў 100 гадоў. Ён «французскую вайну добра помніў (1812), 
апавядаў, як ад французаў у канаплі хаваўся. ...Жаніўся ён позна: 
маючы гадоў, можа, пад сорак. ...Жонку Кузьмову звалі Марына» (с. 
7, 8). Была яна з беднага двара з вёскі Старына. Жылі яны цяжка і 
бедна — прыгон трэба было служыць. 

«Памерла Марына гадоў за пяць да вольніцы, каля 1857 г., 
яшчэ ў маладым веку» (с. 10). Пасля яе смерці з Кузьмой засталіся 
дзеці: Праскоўя, Якаў, Гапка і самы малодшы Іван — бацька Максіма 
Гарэцкага. «... Стахван (Іван. — Р. Г.) — дзесяці месяцаў, яшчэ ад 
грудзі не адняты. Былі яшчэ Сідар і Сахвея, яны памёрлі маленькімі, 
да маткінай смерці. Стахвана выкармілі сусолкамі» (с. 10). 

«Калі і вольніца прыйшла (1861), было ў Камароўцы (М. 
Багацькаўка. — Р. Г.) усяго шэсць двароў... I тады ж усе, па ўсіх 
вёсках, пачалі дзяліцца і рассяляцца, будаваць новыя двары і хаты, і 
дзяліць, і перанасіць старыя. ... Кузьма... атрымаў тры надзелы 
зямлі... што на цяперашнюю меру складае гектараў 10—12. ...I хату 
сваю старую перанёс ён на другі бок... Хата была курная, без коміна. 
...Як запаляць у печы, дым сцелецца пад столлю, вісіць ля вокан, 
плывець па хаце, выядае вочы. Выходзіў дым у невялічкую дзірку 
над дзвярмі. Калі ў печы выпаляць, дым сойдзе — дзірку затыкалі 
анучай» (с. 11, 12). 

Іван быў невысокага росту, чарнявы, вельмі рухавы і палкі. 
Пайшоў служыць да паноў з трынаццаці гадоў — пасвіў коней, 
кароў, свіней, авечак, а потым быў доўгі час кухарам. У 1884 г. Іван 
ажаніўся з Ефрасінняй Міхайлаўнай Паповай з сяла Слаўнае. 
Нарадзілася яна на самае Купалле ў 1864 г. у сям'і Міхалкі Папова і 
Палагеі — дачкі Мацвея Мароза і жонкі яго Гапкі. Бацька Міхалкі — 
Стахван быў панскім ткачом у Курманаве. «Стахван Мікалаевіч — 
ткач быў, а й то ў лапцях хадзіў». Ён грамаце сам навучыўся. «Потым 
сам і дзяцей сваіх грамаце наўчыў» (с. 18). Пад старасць Стахван 
вартаўніком пры царкве быў і вельмі Біблію чытаць любіў. «Ад Мар'і 
выраслі ў яго сыны: Янка, Тамаш (Міхалка. — Р. Г.) і Максім» (с. 19). 

                                                 
Цытата гэтая і наступныя даюцца з «Камароўскай хронікі». 



Бацька Стахвана — Мікалай Герасімавіч жыў дужа доўга, гадоў 115, 
і памёр у сяле Слаўнае ў 1870 г.  

Ефрасіння — маці братоў Гарэцкіх — была першым дзіцем у 
Міхалкі і Палагеі, а потым нарадзіліся Ягор, Касцюк, Міхалка, 
Мар'ічка. Бацька Ефрасінні ўсіх сыноў вучыў грамаце, а «Міхалку на 
настаўніка выўчыў, у семінарыі ў Полацку. Дачок жа ён не ўчыў» (с. 
23). I засталася Ефрасіння непісьменнай. Яна мела дзве доўгія русыя 
касы, вялікія блакітныя вочы, добры, спакойны характар. «Ад 
папоўнаў пераняла многа песень. Песні дужа любіла пець і дужа 
многа іх ведала» (с. 23). 

У 1886 г. у Івана і Ефрасінні Гарэцкіх нарадзіўся сын, якому 
далі імя Васіль. «Пражыў Васілёк год, два месяцы і два дні. I пасля 
здзвіжання, як авёс жнуць, на другім годзе памёр» (с. 28). Пасля 
Васількавай смерці амаль праз два гады Ефрасіння нарадзіла сына 
Івана. Наступнай была дзяўчынка, якую вельмі хацела маці. Але 
Марына (так яе назвалі) жыла сем з паловаю месяцаў і памерла з 
водры. 

«Памёрла Марынка перад вялікаднем, а ў маі, месяцы 
прыгожым, а для Ганны (Ефрасінні. — Р. Г.) у тым годзе гэткім 
сумным, Ганна яшчэ зачала... Мінула лета, восень пачалася, — Ганна 
паспакайнела, цяжарная хадзіла. I палова зімы прайшла. Ужо блізка 
было радзіць ёй. Гэта — чацвёртым разам. Пасля каляд, у канцы 
мясаеда, на стрэчанне, яна яшчэ ў Харошым (сяло Слаўнава. — Р. Г.) 
была. А пасля стрэчання, на масленку, у суботу, радзіла сына. ...У  
пятніцу ўвесь дзень мычкі мыкала, пражу матала. У лазню ўвечары 
схадзіла. ...I на печы з Алёнаю ляжала. Мучылася. Злезла з печы, 
пайшла ў другую хату, — ужо віднелася на дварэ. Прыходзіць туды 
Стахван (Іван Кузьміч. — Р. Г.):  «Чаго тут мерзнеш?» А ў іх старая 
хата ўзімку халодная стаяла. — «Маўчы, бяжы па Алёну, дзіцёнак 
радзіўся»... Была Ганна не рада, што хлопец, а не дзяўчынка» (с. 34, 
35). Так нарадзіўся Максім Гарэцкі. 

У наступныя гады Ефрасіння нарадзіла двайнятак — Парфіра і 
Панаса, але апошні памёр, пражыўшы чатыры тыдні. «Пахавалі 
побач з Васільком» (с. 39). Праз чатыры гады нарадзіўся сын — 
Гаўрыла, а яшчэ праз два — Ганна. 

16 ліпеня 1919 г. Максім Гарэцкі ажаніўся ў Вільні з 
настаўніцай малодшых класаў Першай Беларускай гімназіі 
Чарняўскай Леанілай Усцінаўнай — будучай беларускай 
пісьменніцай. 13 сакавіка 1921 г. у іх нарадзілася дачка Галіна. Яна 
закончыла тры курсы Ленінградскага педагагічнага інстытута, 
астатнія здала экстэрнам пад час эвакуацыі ў Вятцы і працавала 



настаўніцай рускай мовы і літаратуры. Цяпер жыве ў Санкт-
Пецярбургу. Яна вельмі многа зрабіла для захавання спадчыны сваіх 
бацькоў, выхаду ў свет іх твораў, надрукавала шэраг успамінаў. 

15 ліпеня 1922 г. у сям'і Гарэцкіх нарадзіўся сын Леанід, які 
загінуў на фронце 18 лютага 1944 г. У сяле Мядзведзь Шымскага 
раёна Наўгародскай вобласці стаіць абеліск, на якім сярод многіх 
імёнаў ёсць прозвішча Лёні Гарэцкага. У «пахавальнай» жа была 
названа вёска Пятрушы пад Шымскам, але вёскі з такой назвай 
родныя не знайшлі. 

Ён пакінуў лісты з фронту, якія пісаў маці, сястры і дзядзьку 
Гурыку (Гаўрылу Іванавічу). Гэтыя лісты былі надрукаваны ў 
часопісах «Маладосць» (1974, № 9), «Юность» (1975, № 4), а таксама ў 
манаграфіі Алеся Адамовіча «Браму скарбаў сваіх адчыняю...» (1980) 
і кнізе Максіма Гарэцкага і Леонида Горецкого «На імперыялістычнай 
вайне. Пнсьма с фронта» (1987). 

На жаль, далейшы прамы працяг радаводу Максіма Гарэцкага 
абарваўся. 

Старэйшы брат Максіма — Іван змог атрымаць толькі 
пачатковую адукацыю, бо трэба было весці гаспадарку. У 30-я гады 
пераехаў у Ленінград, дзе цяпер і жывуць большасць яго нашчадкаў, 
апрача старэйшай дачкі Клаўдзіі, якая не пакінула Малую 
Багацькаўку. З дзяцей Івана ў жывых застаўся яшчэ самы малодшы 
— Уладзіслаў, астатнія пахаваны ў Ленінградзе. Віктар забіты на 
вайне. 

Парфір апошнія гады пасля вайны жыў і працаваў бухгалтарам 
у Магілёве, дзе і пахаваны. Яго сын Уладзімір быў забіты на вайне. 
Старэйшая дачка Леаніла з мужам, дачкой і ўнучкай жыве ў Менску, 
а малодшая Майя з дзвюма дочкамі і ўнучкамі — у Магілёве. Гаўрыла 
стаў акадэмікам1, пахаваны ў Менску на Паўночных могілках. Яго 
старэйшы сын Усяслаў — прафесар, доктар педагагічных навук, 
галоўны рэдактар часопіса «Начальная школа», аўтар шматлікіх  
буквароў, мае дачку і сына, унучку Марыю і ўнука Максіма (усе 
жывуць у Маскве), малодшы Радзім — працуе ў Менску, дзе жывуць 
яго дачка і ўнук. 

Малодшая сястра Максіма і Гаўрылы — Ганна трагічна загінула 
ў 1922 г., трапіўшы пад трамвай, калі несла перадачу свайму брату 
Гаўрылу, беспадстаўна арыштаванаму ДПУ2. Гэтае трагічнае 

                                                 
1 Гарэцкая Г. Дзядзька Гурык // Полымя. 1993. № 1. С. 160—182. 
2 Гарэцкі Р. Першы арышт // Літ. і мастацтва. 1993. № 34 і 35. 



здарэнне з Ганнай М. Гарэцкі падрабязна апісаў у «Камароўскай 
хроніцы». Пахавана ў Маскве. 



МАКСІМ ГАРЭЦКІ: КАРАНІ ЖЫЦЦЯСТОЙКАСЦІ 
 
Максім Гарэцкі нарадзіўся ў невялічкай вёсачцы Малая 

Багацькаўка на Мсціслаўшчыне ў мнагадзетнай сялянскай сям'і. 
Бацькі былі непісьменныя. Бацька — Іван Кузьміч — невысокага 
росту, чарнявы, вельмі рухавы. Маці — Ефрасіння Міхайлаўна 
Папова — мела дзве доўгія русыя касы, вялікія блакітныя вочы, 
добры спакойны характар. Дужа любіла пець песні і многа іх ведала. 
Абодва роды мелі моцныя карэнні: бацька Івана пра-жыў 100 гадоў, 
а прадзед Ефрасінні — 115. 

Брат пісьменніка — Гаўрыла Гарэцкі ўспамінае: «На 
фарміраванне асобы Максіма вялікі ўплыў мела спадчыннасць ад 
бацькі і маці. Знешне Максім быў больш падобны да бацькі. 
Чарнявы, ладнай постаці, сярэдняга росту, з бліскучымі карымі 
вачыма, з прыгожым высокім ілбом, тонкімі вуснамі, цвёрдым 
падбародкам, акуратнымі стройнымі зубамі... 

Ад маці перадаўся Максіму крышачку курносы нос, некалькі 
павялічаныя скулы, нізкага тэмбру пявучы голас, вялікія вочы. 

Па характары Максім пайшоў у бацьку. Яскравы сангвінік, з 
праявамі халерычнасці, надзвычайна жывы, рухавы, палкі, 
уражлівы, непасрэдны, актыўны, успрыімлівы. Але і ад маці многае 
перайшло ў характар брата. Выключная дабрата, цярплівасць, 
стрыманасць, разважлівасць, невычэрпны аптымізм, летуценнасць, 
самаахвярнасць. 

Супрацьлегласць характараў бацькі і маці праявілася і ў 
характары Максіма: бацькаў і матчын пачаткі змагаліся ў істоце 
Максіма ўсё жыццё, але матчына спадчыннасць звычайна 
перамагала. Таму Максім здаваўся заўсёды лагодным, супакоеным, 
разважлівым, стрыманым, тактоўным. Выбухі бацькавай палкасці, 
няроўнасці і нецярплівасці здараліся ў Максіма толькі зрэдку»3. 

У юбілейныя дні, звязаныя з 100-годдзем з дня нараджэння 
Максіма Гарэцкага, С. Дубавец надрукаваў «Неюбилейное слово», у 
якім, спасылаючыся на аповесць «Дзве душы» і аўтабіяграфічнасць 
многіх твораў М. Гарэцкага, робіць бязглузды вывад, што маці 
пісьменніка, як і гераіня аповесці Малання, магла падмяніць сваё 
дзіця на панскае. «И тогда — шляхетские корни «черноземного» рода 
нужно искать именно в этой повести?»4 Г. М. Гарэцкая — дачка 
пісьменніка — у «Открытом письме в редакцию журнала «Неман» 

                                                 
3 Адамовіч А. Браму скарбаў сваіх адчыняю... Мн., 1980. С. 22—23. 
4 Дубовец С. Макснм Горецкий. Неюбилейное слово // Неман. 1993. № 2. С. 92-94. 



выказала сваю абуранасць такой «сенсацией», «оскорбительной для 
светлой памяти Ефросинии Михайловны Горецкой»35. 

Як вядома, М. Гарэцкі ў «Камароўскай хроніцы» падрабязна 
апісаў свой радавод, адкуль відаць, што нічога падобнага да таго, аб 
чым падазравае С. Дубавец, не было. Пра гэта сведчаць і тыя 
ўспаміны Гаўрылы Гарэцкага, якія я прывёў раней. Не трэба быць 
спецыялістам-антраполагам, каб убачыць вялікае падабенства паміж 
бацькамі, Максімам і яго братамі, што вельмі добра відаць нават на 
фотаздымках. Заір Азгур добра памятае жывога М. Гарэцкага. Калі 
ён ляпіў бюст дзядзькі Максіма, глядзеў на мяне і бачыў нават у маім 
абліччы, у маім твары многа агульных з ім рыс. Нарэшце, як 
паведаміла мне Галіна Максімаўна, калі ў 1893 г. нарадзіўся 
дзядзька Максім, бацька яго Іван Кузьміч у паноў не служыў (з 1891 
да 1895 г.). Вясною 1895 г. ён вярнуўся на службу да пані (пан памёр 
яшчэ ў 1881 г.), у якой былі тры дарослыя сыны (25, 23 і 18 гадоў), 
але свае сям'і ніхто ў той час не меў. Таму ні пра якую «замену» 
немаўляці сялянскага на панскае не можа быць і гаворкі. 

Дзядзька Максім быў вельмі музыкальны: меў прыемны 
барытон і добра спяваў, любіў іграць на скрыпцы, якую амаль ніколі 
не пакідаў, мог сыграць на балалайцы, жалейцы, цымбалах, 
мандаліне, гармоніку, хутка запамінаў мелодыі, часта імправізаваў. 
Таму і задалося яму разам з кампазітарамі М. Аладавым і А. 
Ягоравым запісаць ад сваёй маці 318 народных песень і выдаць іх 
асобнай кнігай «Народныя песні з мелодыямі» (Менск, 1928), якая 
цяпер з'яўляецца бібліяграфічнай рэдкасцю і, безумоўна, патрабуе 
перавыдання. 

М. Гарэцкі рана, яшчэ ў часы вучобы, вырашыў звязаць свой 
лёс з беларускай літаратурай, беларускім дэмакратычным рухам і 
нацыянальным адраджэннем, якім ён застаўся верным да канца 
дзён сваіх. Гэта адзначалі нават працаўнікі НКУС. У 
характарыстыцы пасля заканчэння ссылкі ў Вятцы яны запісалі: «За 
время отбывания ссылки, срок которой кончается 18.VII.35 г., 
Горецкий М. И. вел себя в разговорах чрезвычайно осторожно и 
сдержанно, однако от своих убеждений «национал-демократа» не 
отказался». 

Характэрная рыса дзядзькі Максіма — мэтанакіраванасць, 
цвёрдасць рашэнняў, самадысцыплінаванасць, найвялікшая 
патрабавальнасць да сябе. 

                                                 
5 Горецкая Г. Открытое письмо в редакцию журнала «Неман» // Неман. 1993. № 10. С. 
167-169. 



Недахопы ведаў і культуры ён ліквідаваў шляхам 
самаадукацыі, што зрабілася яго першапачатковай патрэбай на ўсё 
жыццё. Якія б ні былі цяжкія ўмовы — ён заўсёды з кніжкай. У час 
ссылкі ў Вятцы, калі ён не меў яшчэ кватэры, фізічна вельмі 
стамляўся на працы землякопа, пастаянна наведваў бібліятэку імя 
Герцана, прасіў жонку прыслаць «Историю искусств», «Историю 
философии» і іншыя кнігі. 

Галоўная мэтанакіраванасць усяго жыцця М. Гарэцкага — 
служэнне беларускай літаратуры. У самыя цяжкія часы, у самых 
жудасных умовах ён пісаў. У Менскай турме дзядзька Максім напісаў 
шэраг твораў, аб чым сведчыць пісьмо да жонкі, у якім ён 
паведамляе, што з Вяткі адправіў адпаведнае пісьмо ў Менск 
следчаму Сікорскаму з просьбай выслаць рукапісы апавяданняў 
(«Джаліта», «Вяселле», «Маруся», «Мяшчанскае каханне», «Дырыжаблі» і 
інш.). Цяжкае жыццё ў маральным і фізічным сэнсе ў ссылцы не 
спрыяла творчасці, але менавіта цяга да творчай працы («выспы 
Патмос»), якая заўсёды жыла ў сэрцы і душы пісьменніка, ратавала 
яго і была ў той час адзінай духоўнай асалодай. Ён пісаў жонцы: 
«Заўтра ў Задумекуса выхадны дзень. Зараз ляжа Задумекус у свой 
аблезлы човен і панясецца на выспу Патмос. У той дарозе, можа, 
спаткае любых сэрцу свайму, пабачыцца з імі, пагамоніць. Цёпла 
будзе блазеннаму»6 ... «Успомні пра выспу Патмос! Там ратунак, 
збавенне!»7 

У ссылцы М. Гарэцкі скончыў «Віленскіх камунараў», пільна 
працаваў над «Камароўскай хронікай», апрацаваў свае ранейшыя 
дзённікавыя запісы пад назвай «Кіпарысы», а таксама дзённікі-
аповесці «Лявоніус Задумекус» і «Скарбы жыцця». 

М. Гарэцкі да ўсяго ім напісанага адносіўся вельмі строга і 
прыдзірліва. Усё дасягнутае яму здавалася недастатковым. Заўсёды 
хацелася большага, лепшага. Так, у пісьме да жонкі 16 снежня 1931 
г. ён піша: «А ўвечары чытаю «Гісторыю цывілізацыі ў Англіі» Бокля і 
канчаю апрацоўваць «Віленскіх камунараў». Нічога выйшаў нарыс, 
але папрацую яшчэ»8. Ужо 27 снежня паведамляе: «Камунараў» 
напісаў, але нешта незадаволены ўжо. Хай паляжаць»9. 

Пачуццё абавязку, доўгу перад грамадою, Бацькаўшчынай, 
перад землякамі, роднымі было ў дзядзькі Максіма пануючым. Калі 

                                                 
6 Гарэцкі М. Творы. Мн., 1990. С. 437 
7 Гарэцкі М. Скарбы жыцця // Полымя. 1993. № 2. С. 22. 
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ён усвядоміў патрэбу беларускіх школ у стварэнні падручніка па 
гісторыі беларускай літаратуры, то адкінуў усе свае справы, у тым 
ліку і працу над мастацкімі творамі, каб скласці такую кнігу. Як 
вядома, «Гісторыя беларускае літаратуры» — першая кніга такога 
тыпу ў нашай літаратуры — была перавыдадзена 4 разы. Калі ўзнікла 
патрэба ў загадчыку кафедры беларускай мовы і літаратуры ў 
Беларускай сельска-гаспадарчай акадэміі ў Горках, ён пакідае працу 
ў Інбелкульце ў Менску і пераязджае ў Горкі. 

М. Гарэцкі падобны да свайго героя з п'есы «Жартаўлівы 
Пісарэвіч»: яго ніколі не пакідала пачуццё гумару. Асабліва ён любіў 
кпіць з сябе, нярэдка і з лёгкім здзекам — узяць хаця б подпісы пад 
лістамі да жонкі: Ма, Ваш Мак., Брадзяга, Стары дурань, Задумекус, 
Максім дурны саўсім. 

Дзядзька Максім заўсёды клапаціўся аб маці і бацьку, сваёй 
сям'і, братах, знаёмых. Не маючы грошай, каб больш-менш сытна 
харчавацца, купіць адзенне, ён эканоміў на самым неабходным, 
толькі б паслаць крыху грошай бацькам на вёску ці жонцы з дзецьмі. 
Кожны ліст да жонкі — гэта клопат пра блізкіх, моцная маральная 
падтрымка, у іх няма ні слова. жальбы і смутку, здзіўляючы 
аптымізм. Ведаючы, што за сувязь з «ворагам народа» могуць 
пацярпець і жонка і дзеці, ён у 1931 г. піша Леаніле Усцінаўне: 
«Наогул, я прашу цябе глядзець на нашы адносіны так, што я цябе 
абсалютна нічым і ні ў чым не звязваю»10. У 1937 г. у Пясочні М. 
Гарэцкі адчуваў набліжэнне арышту і самаахвярна параіў жонцы 
падаць на развод, шукаць працы ў Смаленску або вярнуцца ў Кіраў-
Вятку. 

М. Гарэцкі тактоўна, непрыкметна выхоўваў у сваіх дзяцей 
лепшыя якасці чалавечай натуры. Рабіў ён гэта не толькі словам, 
парадай, але і прыкладам свайго сумленнага жыцця. Калі ён быў 
высланы ў Вятку, адарваны ад сям'і, думаў аб дачцы і сыне, сачыў за 
іх развіццём, у лістах даваў парады. Так, 30 сакавіка 1932 г. пісаў: 
«Добра, Лёня, што ты і дзядзьку Гурыку паслаў малюначак, ён будзе 
рад. I гэта добра, што ты цяпер больш чытаеш. Я не ведаю, што 
цяпер трэба чытаць дзецям твайго узросту. Але, мусіць, трэба ўжо 
табе чытаць некаторыя выданні Гогаля, Пушкіна. Яшчэ была ў нас 
кніжка «Гаявата» Лангфела, можа, яна табе спадабаецца. Парайся з 
мамаю, што чытаць, і пытайся ў школе, якія кніжкі браць у 
бібліятэцы. Таксама і ты, Галя». Лёня ў пісьмах з фронту пісаў: «Удар 
по семье, когда не стало таты, я сумел захоронить в далекий угол 
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души. Тата заложил во мне качества, оказавшиеся сильнее удара». 
«Он вложил в меня много замечательных своих качеств, он передавал 
мне их настойчиво, и кое-что от него у меня есть». «Вперед на Запад, 
где я родился и провел детство, полюбил белорусскую природу, где 
отец приучил меня любить литературу и музыку и таких людей, как 
он и Гурик!» «Дома отец, который заставил меня любить Пушкина, 
политику, лес и всю жизнь». «И я не пойму, почему же судьба нанесла 
отцу смертельный удар, за что она отомстила человеку, 
справедливей, честней которого я не видел. Человеку с открытой и 
прямой душой, лишенной всяких мелких чувств и заполненной 
большими чувствами любви и заботы о своей Родине и народе. 
Может быть, за то, что много правды и ласки творил он, забыв, что 
души черствы и природный инстинкт руководит желанием 
многих»11. 

Выдатны выкладчык беларускай мовы і літаратуры, М. Гарэцкі 
залажыў любоў да роднага слова, да Бацькаўшчыны, імкненне да 
нацыянальнага адраджэння ў многіх вучняў Беларускай гімназіі ў 
Вільні, навучальных устаноў Менска і Горак. Менавіта ён накіраваў 
на літаратурны шлях такіх мастакоў слова, як Наталля Арсеннева і 
Платон Галавач. Яго крытычныя артыкулы мелі вялікі ўплыў на 
многіх беларускіх пісьменнікаў. 

Цікава ўспамінае Наталля Арсеннева: «Вершы пачала ізноў 
пісаць я ў Першай Віленскай Беларускай гімназіі. Маім духоўным 
настаўнікам стаўся блізу з першых дзён навукі ў гімназіі настаўнік 
беларускае мовы і літаратуры, аўтар «Руні» й «Патаёмнага» — Максім 
Гарэцкі. Памятую, калі я пабачыла яго ўпершыню на лекцыі ў 
нашым 7-м класе, мяне самперш уразілі ягоныя вочы — вялікія, 
цёмныя, гарачыя, быццам два чорныя знічы (я гэтак і падумала тады 
— «Знічкі») на худаватым, аскетычным, крыху татарскага складу 
твары. Іншых вачэй, падумала я, аўтар «Патаёмнага» мець не мог... 
Зразумела я тады таксама й тое, што мушу цяпер як найхутчэй 
дасканала апанаваць беларускую мову й заўсёды найлепей за ўсіх у 
класе, ведаць задаваныя нам Гарэцкім лекцыі з беларускае 
літаратуры. ...Гэтага памятнага для мяне вечара першым выйшаў на 
сцэну Гарэцкі. Памаўчаўшы, ён абвясціў прысутным, што мае для іх 
добрую навіну. «У нас з'явілася новая Буйлянка, — сказаў ён, — 
новая паэтка, якая ўжо сёння ці не перавышае Канстанцыю Буйлу 
сваім талентам. Вось паслухайце...» I Гарэцкі пачаў чытаць. ...М. 
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Гарэцкі быў вельмі суровым, маламоўным настаўнікам і крытыкам. 
Ён блізу ніколі не правіў слабейшых месцаў маіх вершаў, бо 
здараліся ж і такія, а проста аддаваў іх мне, замеціўшы: «Гэтак па-
беларуску не гаворыцца» або «Гэтае месца раджу перапрацаваць» ці 
штось іншае. Неўзабаве я навучылася разумець яго не толькі з 
паўслова, але гледзячы адно на ягоныя шырокія, цёмныя бровы, якія 
то насупліваліся, то ўзнімаліся ўгару, залежна ад уражання. Рух 
гэтых брывей, нячастая ўсмешка на вузкіх вуснах — былі тым 
стымулам, што вёў мяне наперад, прымушаў упарта працаваць над 
сабою, над моваю. 

Максім Гарэцкі ніколі не хваліў мяне, хіба за вочы, што я б ні 
напісала. Але ганіў часта. За русіцызмы ў мове, за памылкі ў 
правапісе... Але гэткі ўжо быў Гарэцкі ў дачыненні й да іншых і да 
сябе — суровы, справядлівы й вельмі паважаны»12. 

У Віленскай гімназіі некалі вучылася жонка Максіма Танка. 
Аднойчы я зайшоў да іх на кватэру і спытаў у Людмілы Дзмітрыеўны, 
ці памятае яна Максіма Гарэцкага, які таксама быў у яе 
настаўнікам. Яна адказала: «На жаль, ужо амаль нічога ня памятую, 
асабліва якіх-небудзь падрабязнасцяў ці выпадкаў. Адно добра 
ведаю, што мы вельмі любілі яго за цікавыя лекцыі, справядлівасць, 
дабрасумленнасць і многія іншыя выдатныя чалавечаскія якасці. 
Памятую, калі Максім Гарэцкі пакідаў нашу гімназію, мы так 
шкадавалі аб гэтым, што ўсе — і вучні, і настаўнікі — моцна 
плакалі». 

Вельмі сціплы і мужны чалавек, М. Гарэцкі стараўся сваімі 
паводзінамі, сваёй асобай не прынесці шкоды ці крыўды другому. У 
страшэнных нечалавечых умовах турмы ён не прызнаў 
абвінавачванняў у адносінах да сябе і не даў адмоўных паказанняў 
ні на кога. У 1937 г., адчуваючы атмасферу насцярогі, страху і 
небяспечнасці, дзядзька Максім не хацеў хоць чым-небудзь 
пашкодзіць іншым. Каб не западозрылі яго знаёмых у сувязі з 
«ворагам народа», ён знішчыў лісты ад многіх (у тым ліку ад 
акадэміка Пічэты), пазбягаў пісаць аб сустрэчах з Я. Купалам, Я. 
Коласам і інш. 

М. Гарэцкага ўсё жыццё падтрымлівала бязмежная любоў да 
сваёй Бацькаўшчыны. Сваім жыццём ён пацвердзіў словы: 
«...ахвярую сваім «я» ва ймя святога ўсім нам Адраджэння». 
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МАКСІМ ГАРЭЦКІ Ў ГОРКАХ 
 
Пасля сканчэння Вольшанскай узорнай двухкласнай школы, а 

затым і настаўніцкіх класаў у той жа школе М. Гарэцкі ўвосень 1908 
г. прыехаў у Горкі. Спачатку рыхтаваўся да паступлення ў Горы-
Горацкае каморніцка-агранамічнае вучылішча з дапамогай свайго 
родзіча Фёдара Канцавога, а потым — рэпетытара Крэера за 5 рублёў 
у месяц. Праз год малады Максім паступіў у вучылішча, хаця 
конкурс быў велізарны: толькі 25 месцаў пры 400 заявах. Столькі 
было радасці, што задасца далей вучыцца! Максім быў такі шчаслівы 
і ўзрушаны, што, як вытрымаў іспыты, прыбег уначы за тры дзесяткі 
кіламетраў у Малую Багацькаўку да бацькоў, каб падзяліць з імі сваю 
радасць. 

Андрэй Сухі (аграном, брат вядомага авіяцыйнага 
канструктара самалётаў маркі СУ), які вучыўся разам з М. Гарэцкім, 
успамінае: «...я неяк адразу вылучыў Максіма па яго сур'ёзнасці ў 
кожнай справе і адносінах да сяброў. У скорым часе нас злучыла і 
супольная цікавасць да беларускага друкаванага слова. ...Максім 
Гарэцкі адзін з першых сярод нас пачаў пісаць па-беларуску 
карэспандэнцыі і малыя апавяданні з жыцця магілёўскіх сялян, 
адсылаючы іх у рэдакцыю «Нашай нівы». ...Варта паслухаць яго 
гутарку, нашу мову, якая гучала ў яго вуснах як песня, каб 
запомніць яго на ўсё жыццё. Ласкавасць, чуласць, пранікнёнасць 
гарнулі да яго людзей. Ён меў вялікі дар чалавечнасці, крыштальнай 
людской дабраты»13. 

Менавіта ў Горках у канцы 1912 г. М. Гарэцкі, калі яшчэ быў 
студэнтам, напісаў сваё першае апавяданне «У лазні», якое на 
наступны год было надрукавана ў «Нашай ніве» пад псеўданімам 
Максім Беларус. Пад тым жа псеўданімам у гады вучобы ён 
надрукаваў шэраг нататкаў, апавяданне «Стогны душы», 
драматычны абразок «Атрута». Нататка «Весткі з Горак» была 
падпісана сапраўдным прозвішчам пісьменніка. З гэтых нататак 
можна даведацца многа цікавага пра жыццё ў Горках і іншых 
мясцінах Магілёўшчыны, а таксама пра некаторыя падзеі, якія тут 
здараліся. Вось чытаем пра кірмаш у Горках («У першы дзень 
кастрычніка»...): «Але ж што-што, а гарэлку пілі на кірмашы як 
усягды, калі не лепей. Народ навокал жыве небагата, бо зямлі мала, а 
фабрычца-заводскага промыслу ці якога іншага няма і да жалезнага 
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шляху далёка, а гарэлкі п'е тутэйшы селянін надта многа. 
Страшэннае п'янства і сярод гарадскіх земляробаў. ...Былі на 
кірмашы і кепскія здарэнні, колькі сваркі, брудных слоў»14. 

Максім Гарэцкі любіў свой родны кут — Малую Багацькаўку і 
таму на канікулы заўсёды прыходзіў дадому. Тут ён дапамагаў па 
сельскагаспадарчай працы, наведваў родных і знаёмых, запісваў 
народныя казкі, паданні, рэдкія словы, бываў на вечарынках, вадзіў 
карагоды. Асабліва любіў слухаць казкі і песні дзядзіны Хрысцёны і 
сваёй маці Ефрасінні Міхайлаўны. М. Гарэцкі казаў: «Найдаражэй-
шай істотай для кожнага чалавека, а нават і для жывёлы — маці. 
Таму, што маці першая прамовіла для нас у роднай мове. ...маці — 
першая настаўніца нашай роднай мовы — найдаражэйшага скарбу. 
Дык ведайце, што той вялікі праступнік, які адкіне найдаражэйшы 
скарб, атрыманы ад роднай нашай маці. Шануйце сваю родную 
маці, родную мову»15. Багацькаўскі і першы горацкі этап жыцця М. 
Гарэцкага на доўгі час вызначылі яго творчы шлях як пісьменніка. 

Улетку 1913 г. М. Гарэцкі закончыў навучанне ў каморніцка-
агранамічным вучылішчы, атрымаўшы званне прыватнага каморні-
ка-агранома, і паехаў на службу ў Віленскую губерню. За гэты час М. 
Гарэцкі амаль 4 гады прабыў у арміі, ваяваў на фронце першай 
сусветнай вайны, быў цяжка паранены. За бой 27 жніўня 1914 г. 
пад г. Аленбургам (Прусія) яго ўзнагародзілі Георгіеўскім крыжам 4-й 
ступені. Быў двойчы арыштаваны белапалякамі і сядзеў у адзіночцы 
турмы Лукішкі ў Вільні. Працаваў у газеце «Звязда», у Віленскай 
Беларускай гімназіі, а затым у Менску, дзе яго абралі правадзейным 
членам Інбелкульта. Выйшлі з друку тры выданні кнігі «Гісторыя 
беларускае літаратуры», «Хрэстаматыя беларускае літаратуры», 
слоўнікі, многія апавяданні, аповесці і інш. На запрашэнне 
Беларускай сельскагаспадарчай акадэміі працаваць загадчыкам 
кафедры беларускай мовы і літаратуры ён адразу згадзіўся. 

Пражыў М. Гарэцкі ў Горках 2,5 года. Гэта былі гады плённай 
педагагічнай, літаратурнай, літаратуразнаўчай працы, актыўнай 
грамадскай дзейнасці, шчаслівага сямейнага жыцця. Ён выступіў на 
Першым Усебеларускім краязнаўчым з'ездзе з дакладам «Збіранне і 
апрацоўка фальклору», на акадэмічнай канферэнцыі па рэформе 
беларускага правапісу і азбукі, з прывітаннем XI партыйнаму з'езду ў 
Мінску. М. Гарэцкі стварыў моцную кафедру, на якой працавалі 
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вядомыя дзеячы: Юрка Гаўрук, Паўліна Мядзёлка, Навум Сапранкоў. 
Усе яны былі актыўнымі сябрамі Аршанскай філіі «Маладняка». 
Пісьменнік вельмі многа дапамагаў ім не толькі парадамі, але і 
ўдзелам у літаратурных вечарах. «На дапамогу Максіма Гарэцкага 
трэба аднесці і значны поспех філіі ў выхаванні такіх 
маладнякоўцаў, як Тодар Кляшторны, Васіль Каваль, Алесь Вечар, 
Уладзіслаў Прыбыткоўскі, Аляксееў, Герасімовіч, Юлі Таўбін і інш.»16 

«Гарэцкі вельмі любіў выкладаць мову. ...У той час выходзіла 
вельмі многа сельскагаспадарчых брашур па самых розных 
пытаннях земляробства, жывёлагадоўлі. Усе яны ў значнай колькасці 
траплялі ў сельгасакадэмію. Студэнты перакладалі гэтыя брашуры з 
рускай і тым самым засвойвалі тэрміналогію і набывалі практыку 
перадачы думак па-беларуску. Мы кантралявалі гэты пераклад, 
памылкі перакладу аналізавалі ў аўдыторыі. 

...Яго падтрымлівала незвычайная вернасць, адданасць 
літаратуры, навуцы, народу свайму беларускаму. 

...У яго мове ёсць натуральнасць, праўдзівасць, зусім няма 
штучнасці»17. 

У горацкі перыяд жыцця М. Гарэцкі рупліва збіраў матэрыялы 
да «Камароўскай хронікі». Каб прасачыць жыццёвыя шляхі 
некаторых сваіх герояў, ён у час летняга адпачынку 1926 г. зрабіў 
вандраванне ў Сібір і на Далёкі Усход. Пры жыцці аўтара з цыкла 
«Сібірскія абразкі» было надрукавана каля 10 апавяданняў. 

М. Гарэцкі часта ездзіў у М. Багацькаўку, ды і бацькі, асабліва 
маці, бывалі ў Горках. Ён вельмі любіў родных і клапаціўся аб іх, 
дапамагаў усім, чым мог. У бацькоўскай хаце паставіў першае ў М. 
Багацькаўцы радыё, якое прыходзілі слухаць вяскоўцы. Дзядзька 
Максім дапрацаваў зборнік «Народныя песні з мелодыямі», які ён 
пачаў рыхтаваць разам з кампазітарамі М. Аладавым і А. Ягоравым 
яшчэ ў пачатку 1925 г. у Менску. У 1928 г. зборнік быў выдадзены 
Інбелкультам. У яго ўвайшло 318 песень, запісаных ад яго маці 
Ефрасінні Міхайлаўны. Сярод іх шырокавядомая «Кума мая, 
кумачка». Мелодыю гэтай песні выкарыстаў М. Аладаў у оперы 
«Тарас на Парнасе», П. Падкавыраў — у 2-м скрыпічным канцэрце, 
Р. Пукст — у 2-й сімфоніі. 
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У Горкі прыязджалі пісьменнікі, артысты, якія гасцявалі ў М. 
Гарэцкага. Вельмі памятны быў прыезд Якуба Коласа, гастролі 
артыстаў тэатра БДТ-1. 

У гэты час выйшлі з друку «Гісторыя беларускае літаратуры» 
(выд. 4-е, пераробленае), «Практычны расійска-беларускі слоўнік» 
(разам з М. Байковым), аповесці «У чым яго крыўда?», «Ціхая песня», 
кніга «На імперыялістычнай вайне», некалькі абразкоў, шэраг 
артыкулаў пра творчасць Я. Коласа, Я. Нёманскага, М. Чарота, М. 
Зарэцкага, М. Багдановіча, М. Лынькова, Зм. Бядулі і інш. У 1928 г. 
у часопісе «Узвышша» Антон Адамовіч надрукаваў першы найбольш 
сур'ёзны крытычны агляд твораў пісьменніка «М. Гарэцкі (Спроба 
манаграфіі аб творчасці)». 



ЛЁС ПІСЬМЕННІКА -ЛЁС ПАКАЛЕННЯ 
 
Ва ўсіх савецкіх людзей жыццё не было лёгкім, але асабліва 

цяжкі лёс напаткаў тое пакаленне, да якога належаў Максім Гарэцкі. 
Загляніце ў Музей беларускай літаратуры — гэта музей пакутнікаў. 

Цікава спыніцца на шэрагу пераломных момантаў жыцця 
майго дзядзькі (а часткова і бацькі) і звярнуць увагу на некаторыя 
лёсавызначальныя даты. 

У ліпені 1914 г. М. Гарэцкі быў залічаны салдатам у армію і 
адразу трапіў на фронт — разведчыкам і сувязістам артылерыйскай 
батарэі. Ужо ў кастрычніку ён быў цяжка паранены. Затым лячыўся, 
вучыўся ў ваенным вучылішчы, зноў быў на фронце, хварэў. У арміі 
прабыў аж да 1917 г. Як пісаў у «Камароўскай хроніцы», «але чатыры 
гады жыцця прапала». 

У ноч з 19 на 20 студзеня 1922 г. М. Гарэцкі быў арыштаваны 
польскімі ўладамі і пасаджаны ў адзіночку віленскай турмы Лукішкі. 
Два тыдні сядзеў без допыту, а потым атрымаў абвінавачанне ў 
прыналежнасці да партыі камуністаў, у арганізацыі тайных баявых 
дружын з мэтаю замаху на дзяржаўную ўладу, у друкаванні і вуснай 
агітацыі, у атрыманні грошай ад камуністаў. Карным кодэксам за 
ўсё гэта прадугледжваўся смяротны прысуд ці катарга. Дзядзька і 
праўда дапамагаў падпольшчыкам-камуністам: захоўваў патайныя 
грошы, шыфры, рэвалюцыйную літаратуру. 

У ноч з 4 на 5 лютага пісьменнік быў высланы ў нейтральную 
зону паміж польскай і літоўскай межамі, а адтуль — у Коўна і затым 
Дзвінск. 21 ліпеня яго зноў арыштавалі і адправілі ў Вільню, дзе 
знаходзіўся каля 3 тыдняў пад аховай, а затым быў выпушчаны пад 
залог у 10 тыс. польскіх марак. 

Амаль у гэты ж час, 31 жніўня 1922 г., у Маскве арыштавалі 
малодшага брата Максіма — Гаўрылу, які быў студэнтам Пятроўскай 
сель-скагаспадарчай акадэміі, арга-нізаваў Беларускую культурна-
навуковую асацыяцыю студэнтаў і вельмі актыўна працаваў у 
напрамку нацыянальнага адраджэння Беларусі. 

Толькі ў канцы кастрычніка 1923 г. Максіму Гарэцкаму разам з 
сям'ёй з вялікімі цяжкасцямі (ездзіў у Варшаву ў савецкае 
пасольства дзеля атрымання права на ўезд у СССР, быў зволены з 
гімназіі як непажаданы элемент) удалося пераехаць з Вільні ў савецкі 
Менск. Яшчэ амаль паўтара года жыцця былі сапсаваны. 

Як вядома, ужо ў канцы 20-х гадоў пачынаюцца 
абвінавачванні многіх пісьменнікаў у «кулацкіх тэорыях», 
«антыпартыйных поглядах», «нацыяналістычнай абмежаванасці», 



«буржуазнай нацдэмаўшчыне» і г. д. Ды і самі пісьменнікі і іх 
асобныя групы пачынаюць даказваць сваю большую 
«рэвалюцыённасць» і абвінавачваць другіх у 
«контррэвалюцыённасці». Трэба адзначыць, што М. Гарэцкі стаяў 
убаку ад гэтай барацьбы. 

У ліпені 1930 г., а менавіта 18 ліпеня (амаль у дзень 
нараджэння сына Лёні — 15 ліпеня і ў дзень шлюбу з Л. Чарняўскай 
— 16 ліпеня), М. Гарэцкага зноў арыштоўваюць. У гэты ж дзень быў 
выпісаны ордэр і на арышт Гаўрылы Гарэцкага, але ён тады 
адпачываў у Хосце і таму быў затрыманы толькі 24 ліпеня. Ён 
некалькі дзён сядзеў у Наварасійскай турме, а 3 жніўня спецканвоем 
быў дастаўлены ў Менск. 

М. Гарэцкі праходзіў па справе Саюза вызвалення Беларусі, а 
Г. Гарэцкі — па справе Працоўнай сялянскай партыі, хаця абодва 
лічыліся ўдзельнікамі і той і другой арганізацыі. Як стала вядома 
цяпер, справы былі выдуманы, але 10 красавіка 1931 г. (у дзень 
нараджэння Гаўрылы) Максім быў прыгавораны да 5 гадоў высылкі ў 
Вятку (затым г. Кіраў). Г. Гарэцкі ў траўні 1931 г. быў асуджаны да 
вышэйшай меры пакарання, якая затым была заменена на 10 гадоў 
лагераў. 

Так абодва браты трапілі ў «архіпелаг ГУЛАГ». 
У Вятцы М. Гарэцкі год жыў адзін, а потым, з чэрвеня 1932 г., 

разам з сям'ёй. Як успамінае Л. Чарняўская, «жылося цяжка. 
Працавалі мы абое многа, а дастатку не было. Стамляліся, 
нерваваліся...; ...для Максіма становішча ссыльнага было маральна 
цяжкім. Штотыдзень ён хадзіў на рэгістрацыю ў камендатуру». 

У сумнавядомы 1937 год — год найбольшага ўздыму сталінскіх 
рэпрэсій — дабіралі «недабітых» у мінулыя гады «ворагаў народа» і 
«шпігонаў». Былі створаны так званыя «тройкі», якія надзяляліся 
асобымі паўнамоцтвамі і выносілі канчатковыя прысуды. 

У канцы кастрычніка 1937 г. «чорны воран» забраў Г. 
Гарэцкага, які ў той час працаваў на будаўніцтве Беламорска-
Балтыйскага камбіната ў Мядзведжай Гары (Карэлія), а ўжо ў ноч з 3 
на 4 лістапада арыштавалі і М. Гарэцкага, які жыў у пас. Кіраў 
(былая Пясочня) і працаваў настаўнікам рускай мовы і літаратуры. 

У пачатку снежня Гаўрылу вызвалілі (хаця перад гэтым зноў 
прысудзілі да вышэйшай меры пакарання), а Максіма 21 снежня 
перавялі ў Вязьму. Праз 15 дзён, 5 студзеня 1938 г., адбылося 
пасяджэнне «тройкі» Кіраўскага аддзялення НКУС, якое пастанавіла 
«Горецкого Максима Ивановича расстрелять». 



Парадокс нашага жыцця пры таталітарызме: палякі 
арыштавалі за пракамуністычную дзейнасць, галоўнае 
абвінавачванне ў бальшавікоў — раз сядзеў у польскай турме, 
значыць, «польскі шпіён». 

Праз тры дні Л. Чарняўская з сынам прыехала ў Вязьму, 
атрымала дазвол на передачу (бялізну, цукар, махорку; сухары 
перадаць чамусьці не дазволілі). I ў камендатуры і ў астрозе 
прыйшлося доўга стаяць на моцным марозе ў вялізнай чарзе, бо 
людзей, жадаючых аддаць перадачу, было вельмі шмат. Ад М. 
Гарэцкага прыйшла запіска: «Спасибо за передачу. Получил всё. 
Отсылаю обратно корзинку и 2 рубашки. Заботьтесь о себе. Максим». 
Л. Чарняўская ўспамінае: «I гэта запісачка была апошняя, пісаная да 
нас рукой Максіма. Вярнулася я ў Пясочню. Пайшла да следчага, каб 
дазволіў спатканне. Ён, праўда, абяцаў, але, калі я з'явілася на 
дазвол, сказаў, што зараз справа Гарэцкага не да іх належыць. Яшчэ 
раз паехала я ў Вязьму, звярнулася ў камендатуру. Дзяжурны (той, 
што ў пачатку студзеня дазволіў перадачу) абвясціў, што Максім  
Іванавіч Гарэцкі ўжо выбыў з Вязьмы, а куды — не ведае. З гэтым я і 
вярнулася дамоў». 

10 лютага 1938 г. М. Гарэцкага расстралялі. Да 45-годдзя 
заставалася 8 дзён. 

10 лютага 1993 г. беларуская дэлегацыя была ў Вязьме і 
прысутнічала на адкрыцці помніка, на якім напісана: 
«Предположительно на этом месте, где похоронены сотни известных 
и неизвестных людей — жертв репрессий, покоится прах 
белорусского писателя, ученого и педагога Максима Ивановича 
Горецкого». 

Амаль у такія ж марозныя дні 13 лютага, але праз 7 год пасля 
расстрэлу сына, памёр ад тыфу бацька пісьменніка Іван Кузьміч ва 
ўзросце 89 год. А за год перад гэтым, у 1944 г., у дзень нараджэння 
М. Гарэцкага на фронце быў забіты яго сын Лёня. 

Брату пісьменніка — Гаўрылу прыйшлося яшчэ раз троху больш 
года (з 8 траўня 1938 г. па 22 чэрвеня 1939 г.) адсядзець у сталінскіх 
казематах. 

Я падлічыў, што М. Гарэцкаму давялося пражыць у больш-
менш нармальных умовах усяго каля 13 год. Гэта багацькаўска-
горацкі, віленскі, менска-горацка-менскі перыяды яго творчасці і 
жыцця, у якія ён змог напісаць свае асноўныя мастацкія і навуковыя 
творы. Але і ў турме ў Менску і потым у ссылцы ён не пакідаў пяро і 
пісаў. Ён скончыў «Віленскіх камунараў» і значна папрацаваў над 



«Камароўскай хронікай». А колькі б мог зрабіць пісьменнік пры 
іншых абставінах?! 

Што ж падтрымлівала братоў Гарэцкіх у іх нялёгкім жыцці? 
Безумоўна, гэта — бязмежная любоў да сваёй Бацькаўшчыны, дзеля 
адраджэння якой яны аддалі свае сілы. Яны ўсё жыццё імкнуліся да 
Беларусі, мяккая матчына зямелька якой прыняла малодшага брата. 
Старэйшаму не давялося вярнуцца на радзіму, але ён знайшоў 
супакаенне на Вяземшчыне — этнічна беларускай зямлі, якая 
змяшалася каля помніка ахвярам рэпрэсій са жменькай прывезенай 
багацькаўскай зямелькі. 



«№ 39: ПРЫЦЯГНУЦЬ ДА АДКАЗНАСЦІ» 
 
Любая дыктатура прыгнятае чалавека як асобу, ператвараючы 

яго ў «вінцік» сістэмы. У гэтым сэнсе найбольшых поспехаў дабілася 
бальшавіцкая сістэма, асабліва ў 30—50-я гады, калі ўся неабсяжная 
краіна ператварылася ў велізарны «архіпелаг ГУЛАГ». 

20-я гады, калі ў рэспубліцы разам з аднаўленнем народнай 
гаспадаркі актыўна ішло нацыянальна-культурнае будаўніцтва, былі 
адносна спакойнымі і самымі творчымі ў жыцці М. Гарэцкага, хаця ў 
пачатку 1922 г. ён быў арыштаваны польскімі ўладамі і ненадоўга 
пасаджаны ў Лукішкі (турма ў Вільні) за пракамуністычную 
дзейнасць. Але ўжо ў канцы 20-х гадоў пачынаюцца абвінавачванні 
многіх пісьменнікаў у «кулацкіх тэорыях», «антыпартыйных 
поглядах», «нацыяналістычнай абмежаванасці», «буржуазнай 
нацдэмаўшчыне» і г. д. 

18 ліпеня 1930 г. на аснове пастановы, падпісанай старшым 
упаўнаважаным 2-га аддзела СА Сікорскім, узгодненай з 
начальнікам СА ПП АДПУ БВА Агровым і зацверджанай намеснікам 
ПП АДПУ БВА Рапапортам, і ордэра № 78 супрацоўнік АДПУ 
Лукоўскі правёў вобыск на кватэры (Менск, вул. Заслаўская, д. 16, 
кв. 2), канфіскаваў розную перапіску, шэраг кніг і арыштаваў 
Максіма Гарэцкага. Пры паступленні ў турму быў зроблены «асабісты 
вобыск», па якому склалі пратакол і адзначылі, што забраны «ремень 
поясной — 1; часы ручные — 1». У гэты ж дзень М. Гарэцкі запоўніў 
«Анкету», у якой запісаў, што ён «научный работник и литератор», 
працаваў у «Белорусской Академии наук — ученый специалист 
терминологической комиссии». 

20 ліпеня 1930 г. старшым упаўнаважаным Сакрэтнага алдзела 
АДПУ БВА Сікорскім складзена «Пастанова аб заключэнні пад варту 
абвінавачваемага» аб тым, што «дапытаны гр-н Гарэцкі Максім 
Іванавіч абвінавачваемы па 76 арт. К. К...» Рукою М. Гарэцкага 
пазначана: «20 июля допрошен не был. Расписываюсь 14 января 
1931 г.» 

4 жніўня 1930 г. старшым упаўнаважаным Сакрэтнага аддзела 
Сікорскім прынята пастанова аб тым, каб Гарэцкага Максіма 
Іванавіча «...дапытаць ў якасці абвінавачанага... у прыналежнасці да 
нелегальнай к.-р. арганізацыі... аб чым аб'явіць яму пад распіску і 
даслаць адбітак гэтай пастановы да ведама пракурора». Рукою М. 
Гарэцкага напісана: «Гэта пастанова мне аб'яўлена 14 студзеня 1931 
г.» 



З гэтых дакументаў вынікае, што М. Гарэцкі павінен быў быць 
дапрошаны 20 ліпеня і 4 жніўня, але на самой справе, відаць, 
допытаў не было, што пісьменнік і падкрэслівае ў сваім подпісе. Каб 
у жорсткіх умовах турмы не згадзіцца са следчым нават у такой, 
здавалася б, зусім дробнай хлусні, а заставацца і тут прынцыповым, 
трэба было мець вялікую мужнасць. Як вядома, большасць 
падсудных пад націскам следства, якое прыняло розныя не заўсёды 
дазволеныя прыёмы, згаджаліся амаль з усім, што ім было 
прапанавана. 

30 кастрычніка 1930 г. Сікорскі, Агроў і Рапапорт склалі 
пастанову аб тым, каб «возбудить перед Президиумом ЦИКа БССР 
ходатайство о продолжении срока содержания под стражей 
обвиняемого Горецкого М. И. по 1 января 1931 г.» Цікава, што саміх 
подпісаў няма, а толькі «Верно: ст. уполн. Сикорский». 

6 лістапада 1930 г. Прэзідыум ЦВК БССР слухаў «хадайнічаньне 
ДПУ Беларусі аб працягненьні тэрміну трыманьня пад вартай 
падсьледственных Дайлідовіча А. А., Бялькевіча I. К, Вальковіча А., 
Галавінскага А. К, Дубоўкі У., Гарэцкага М., Аніхоўскага А. Г. і 
Ільючонка П. В.» і пастанавіў «хадайнічаньне ДПУ Беларусі 
задаволіць і працягнуць... да 1 студзеня 1931 году», аб чым зроблены 
выпіс з пратакола № 50 п. 6 за подпісам Сакратара ЦВК БССР А. 
Хацкевіча. 

10 красавіка 1931 г. (якраз у дзень нараджэння брата Гаўрылы) 
рашэннем калегіі АДПУ вынесены несудовы прыгавор 86 асуджаным 
па справе Саюза вызвалення Бе-ларусі (СВБ). Пад № 39 адзначана: 
«Горецкий М. И. — 37 лет, белорус, белорусскнй писатель, ученый 
специалист БАН: 

а) в период с 1924 г. по день ареста состоял в литературной 
группе к/р организации «СВБ» и проводил задачи этой организации; 

б) направлялся центром организации в Горки для работы по 
созданию филиала в Горецкой СХА, т. е. совершил преступление, 
предусмотренное ст. 76, применительно к ст. 64 УК БССР (ст. 58-11, 
применительно к ст. 52-2 УК РСФСР). Виновным себя не признал». 
Прысуджаны да 5 гадоў высылкі ў Вятку. 

Чытаючы 29-томную архіўна-следчую справу СВБ, можна 
зрабіць вывад, што тых падсудных, якія не прызнавалі сябе 
віноўнымі, не выдумлівалі, не нагаворвалі на сябе і на другіх, менш 
выклікалі на допыты. Відаць, таму і паказанняў М. Гарэцкага і 
матэрыялаў аб яго допытах у справе зусім мала. 

Ёсць толькі адно паказанне аб выступленні М. Гарэцкага на 
сходзе, на якое шэраг арыштаваных спасылаліся на допытах. Ён 



піша: «Ні з т. Ільючонкам, ні з т. Маруком, ні з т. Цьвікевічам, ні з 
кім-небудзь іншым я не змаўляўся, ніхто не намаўляў мяне і нікога не 
намаўляў я. Ніводзін з паказаных таварышоў і ніхто наогул ня мог 
ведаць і ня ведаў, што я буду выступаць. I сам я надумаўся 
выступаць ужо тады, калі распачаўся сход, на якім я выступаў. 
Таксама я ня ведаў, хто будзе выступаць і што будзе казаць». 
Нягледзячы на дрэнныя адносіны Жылуновіча да М. Гарэцкага, 
апошні на тым сходзе выступіў у абарону Жылуновіча, аб чым 
пацвярджаў і ў паказаннях: «Выступіў я нечакана для самаго сябе, 
пачуўшы, што т. Жылуновіча (а то была так званая чыстка 
Жылуновіча. — Р. Г.) вінавацяць у польскай арыентацыі за лацініку, і 
успомніўшы, што на папярэднім сходзе, калі вінавацілі Жылуновіча 
за «ліст трох пісьменнікаў», выступіў т. Александровіч і сказаў, як 
што было. Я падумаў: мне трэба выступіць, бо якраз я падносіў т. 
Жылуновічу падпісваць заяву ў прэзідыум, каб пытанне пра лацініку 
было пастаўлена, і я ведаю, што ніякай арыентацыі на Польшчу тут 
не было. I я выступіў, каб сказаць пра адносіны т. Жылуновіча да 
лацінікі...» 

Усе дакументы, якія ёсць у справе, сведчаць пра тое, што 
Максім Гарэцкі абвінавачванняў у адносінах да сябе не прызнаў і не 
даў адмоўных паказанняў ні на каго другога. 



СПРАВА МАКСІМА ГАРЭЦКАГА 
 
Беларускі пісьменнік Максім Гарэцкі 19 ліпеня 1930 г. быў 

арыштаваны ў Менску, а 10 красавіка 1931 г. асуджаны па так 
званай неіснуючай выдуманай справе Саюза вызвалення Беларусі да 
высылкі на 5 год у Вятку (потым г. Кіраў), дзе адбываў тэрмін 
пакарання да 1935 г. Затым працаваў настаўнікам рускай мовы і 
літаратуры ў сярэдняй школе пас. Кірава (былая Пясочня) Заходняй 
(потым Смаленскай, а зараз Калужскай) вобласці. Тут 4 лістапада 
1937 г. ён зноў быў арыштаваны, а 5 студзеня 1938 г. асуджаны. 

На многія заявы, якія рабіла жонка М. Гарэцкага Леаніла 
Чарняўская ў розныя інстанцыі і гарады, нарэшце 1 лістапада 1939 
г. (прайшло 2 гады пасля арышту) праз камендатуру г. Кірава (раней 
г. Вятка) быў атрыманы вусны адказ аб тым, што Максім Гарэцкі 
памёр 20 сакавіка 1939 г. у пас. Важаэль (Комі АССР). На запыт у 
Важаэль, ад чаго памёр М. Гарэцкі, адказу не было... 

Толькі пасля смерці Сталіна, у час так званай «хрушчоўскай 
адлігі», паўстала магчымасць узняць пытанне аб рэабілітацыі 
пісьменніка, бо ў яго невінаватасці ніколі не сумняваліся ні яго 
родныя, ні большасць знаёмых ды, я думаю, і многія супрацоўнікі 
НКУСа, якія некалі асудзілі вялікую колькасць бязвінных... 

З студзеня 1957 г. дачка М. Гарэцкага — Галіна Максімаўна — 
паслала заяву ў Пракуратуру СССР з просьбай аб пасмяротнай 
рэабілітацыі бацькі. 17 лістапада гэтага ж года Вярхоўны Суд БССР 
перагледзеў справу: «...постановление от 10 апреля 1931 г. в 
отношении Горецкого Максима Ивановича отменено и 
делопроизводством прекрашено за недоказанностью обвинения». Аб 
гэтым рашэнні 17 верасня 1958 г. была атры-мана адпаведная 
даведка. Але поўнай рэабілітацыі няма, месца і прычына смерці 
невядомы, таму Галіна Максімаўна зноў і зноў піша заявы. 7 лютага 
1959 г. прыйшла наступная даведка: «...постановление Тройки 
УНКВД по Смоленской области от 5 января 1938 года в отношении 
Горецкого Максима Ивановича... отменено и дело о нем 
производством прекрашено за отсутствием состава преступления». 

На афіцыйны запыт з г. п. Важаэль было атрымана 
паведамленне, што ў спісах зняволеных М. Гарэцкага не аказалася. 
Здавалася, зусім абарвалася апошняя нітачка ў пошуках месца яго 
смерці. У пахавальнай, якую выдалі Галіне Максімаўне ў 1958 г. у 
Ленінградзе, сказана толькі, што М. Гарэцкі памёр 20 сакавіка 1939 
г. ад кровазліцця ў мозг. Такую дату смерці пісьменніка можна 
прачытаць ва ўсіх даведніках, энцыклапедыях, падручніках і іншых 



працах. Але гэтая даведка — яшчэ адзін здзек сістэмы над яе 
ахвярамі, бо гэтая дата і месца смерці былі чарговай хлуснёй... 

З дапамогай Генадзя Лавіцкага і Алеся Вераса (КДБ Беларусі), 
якім выказваю шчырую падзяку, я меў магчымасць азнаёміцца са 
справай № 13036. Яна была заведзена на Максіма Гарэцкага ў сувязі 
з яго арыштам у г. Кіраве ў 1937 г., а ў траўні 1992 г. па запыту КДБ 
Беларусі прыслана з г. Калугі Упраўленнем Міністэрства бяспекі 
Расійскай Федэрацыі па Калужскай вобласці. 

Іду ў КДБ Беларусі. Вялікі будынак з магутнымі калонамі па 
праспекце Францішка Скарыны. Масіўныя дзверы цяжка 
адчыняюцца, і ахоплівае трывога і нейкае хваляванне... Але страху 
няма. Уяўляю, чамусьці кожны раз па-рознаму, але заўсёды з 
жудасцю і страхам, як прыводзілі ў падобны суседні будынак майго 
тату, дзядзьку і тысячы іншых пакутнікаў у тыя гады. Стараюся 
ўявіць іх стан і пачуцці, і холад прабягае па спіне... Іду па калідорах і 
думаю, а раптам пачуецца: «Грамадзянін! Тварам да сцяны!» Але, 
слава Богу, не! Ветлівыя падцягнутыя хлопцы і больш сталыя людзі, 
большасць у цывільным. Як добра, што зараз няма той навалы 
дзяржаўнага гвалту, таго дзікага самадурства і бясконцага страху! 
Толькі за гэта можна пацярпець усе тыя нягоды, якія прынесла нам 
перабудова, і дзякаваць за тое, што яна ўсё ж прыйшла... Ветліва 
праводзілі мяне ў пусты кабінет нейкага начальніка, які вымушаны 
быў пайсці з працы, бо цяжкасці сучаснага часу закранулі і КДБ: 
скарачэнні штатаў, затрымкі з зарплатай і інш. Пакідаюць мяне ў 
тым кабінеце аднаго. На сценах, як і ў іншых памяшканнях, 
партрэты Ф. Дзяржынскага і Ю. Андропава — адзіных (апрача 
«гэкачэпіста» Кручкова) кіраўнікоў гэтай службы, якія не былі 
расстраляны, памерлі сваёй смерцю і, відаць, засталіся кумірамі не 
толькі для былых, але і сучасных супрацоўнікаў КДБ. 

Перада мной справа № 13036 «по обвнненню граж-даннна 
Горецкого Максима Ивановича по ст. 58 п. 10, ч. 1 УК РСФСР. 
Начато 3 декабря 1937 г., окончено 22 декабря 1937 г.» Чаму такія 
даты пачатку і заканчэння, зусім не зразумела, бо пачалася яна 
значна раней і закончылася пазней. Звычайная папка з кардону 
светла-шэра-жоўтага колеру з пяццю нумарамі далейшых архіваў. 
Апошні з іх — П-9470. У суправаджальнай паперы адзначана, што ў 
справе няма лістоў 1—6 і 15—16. I праўда іх няма! Адзін з 
супрацоўнікаў КДБ Беларусі, які перадаваў мне папку, тлумачыў 
гэта тым, што такія памылкі могуць быць пры перадачы з аднаго 
архіва ў другі ці пры страце некаторых дакументаў. 



У справе 60 лістоў (у нумерацыю ўваходзяць 8 страчаных). 
Найбольш стары па тэрміну дакумент (ліст 10) — даведка аб 
заканчэнні адбыцця ссылкі М. Гарэцкага. Гэта на той час — галоўны 
дакумент высланага, без якога нікуды. Даведка зроблена на дрэннай 
паперы са школьнага сшытка і выдадзена М. Гарэцкаму ў Кіраве 
начальнікам «ОУ УГБ НКВД по Кировскому краю» 21 ліпеня 1935 г. 
«...В том, что  он отбывал меру Социальной защиты в г. Кирове, и 
освобожден 21-го июля 1935 года по отбытии меры Соцзащиты. 
Видом на жительство служить не может. При утере не 
возобновляется»*. Гэтым за-кончылася ссылка ў Вятку (Кіраў), дзе 
Максім Гарэцкі спачатку працаваў землякопам, потым чарцёжнікам, 
тэхнікам-каштарыснікам. У Вятцы год жыў адзін, а потым, з чэрвеня 
1932 г., разам з сям'ёй (жонка і двое дзетак — Галя і Лёня). Жыццё 
было цяжкае. Каб пракарміць сям'ю, прыходзілася многа працаваць і 
часта браць працу дамоў. Але не займацца літаратурай ён не мог і 
аднекуль знаходзіліся час і сілы, каб апрацоўваць «Віленскіх 
камунараў» (у 1934 г. паслаў рукапіс у выдавецтва ў Менск), пісаць 
рускі варыянт «Виленских воспоминаний». 

Леаніла Чарняўская ва ўспамінах «Памятка» піша: «Жылося 
цяжка. Працавалі мы абое, многа, а дастатку не было. Стамляліся, 
нерваваліся... Суседзі па дому (двухпавярховым) адносіліся да нас 
добра, нават з паважаннем. У Вятцы прызвычаіліся да палітычных 
ссыльных. Ніхто не забараняў сваім дзецям гуляць і дружыць з Галяй 
і Лёнем. Такія ж адносіны былі да іх у школе. Але для Максіма 
становішча ссыльнага было маральна цяжкім. Штотыдзень ён хадзіў 
на рэгістрацыю ў камендатуру. Балюча калола сваё прозвішча ў 
спісках лішэнцаў у часе выбараў у мясцовыя Саветы... 

Найбольш балела Максіму тое, што, колькі ні прасіў, не мог 
атрымаць дазвол з'ездзіць у наведкі да бацькоў на Беларусь. ...Маці 
ніяк зразумець не магла: не сядзіць жа сын у вастрозе, ходзіць 
вольна, жыве з сям'ёй, працуе, нават часам грошы ім пасылае, а ўсё 
не едзе. Чакала, чакала і не дачакалася. Падняла цяжкі кошык з 
бульбай, надарвалася і памерла ў пачатку сакавіка 1935 года. Якім 
вялікім горам была гэтая смерць для Максіма. 

...Нарэшце ён атрымаў пашпарт. Можна было падацца бліжэй 
да бацькаўшчыны, бліжэй да межаў Беларусі. Ехаць у Мінск шукаць 
там работы ён не адважыўся, бо ведаў адносіны некаторых 
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пісьменнікаў да сябе. Аповесць «Віленскія камунары» ён паслаў у 
выдавецтва значна раней, але ніякага адказу не меў»18. 

У канверце (ліст 37 справы) ляжыць гэты пашпарт, выдадзены 
22 ліпеня 1935 г. і сапраўдны на тры гады. Тут жа «Личная книжка 
запасного Рабоче-Крестьянской Красной Армии», дзе сказана, што М. 
Гарэцкі — «рядовой, род войск — артиллерия, должностная 
квалификация — разведчик». 

У жніўні 1935 г. Максім Гарэцкі паехаў у Смаленск. Там 
атрымаў накіраванне (ліст 18 у справе), якое напісана ад рукі на 
невялікім кавалку паперы ў клетку са школьнага сшытка і датавана 
31 жніўня 1935 г. «Заведующему Песочинским РОНО. На основании 
Вашей личной договоренности с тов. Горецким М. Н. направляем его 
в Ваше распоряжение для использования в качестве учителя 
Песочинской средней школы. Зам. зав. школьным сектором» (подпіс 
няясны). На накіраванні стаіць рэзалюцыя «Зачислить в среднюю 
школу с 1.ІХ.35 г.» Так ён стаў настаўнікам рускай мовы і літаратуры 
ў сярэдняй школе гарадскога пасёлка Пясочня (пазней г. Кіраў). 

Жонка пісьменніка ўспамінае: «Максім напісаў мне, каб мы 
рыхтаваліся да пераезду. Я і пачала патрошку збірацца, але, як на 
тое ліха, цяжка захварэла на дызентэрыю. ...Выклікалі тэлеграмай 
Максіма... У школе яго чакалі, ён забраў з сабою Лёню... У Маскве на 
вяземскі цягнік спазніліся. Заначавалі ў Уладзіміра Іванавіча Пічэты. 
Ён і жонка вельмі гасцінна прынялі Максіма з Лёнем, добра 
частавалі іх». Акадэмік Пічэта таксама адбываў ссылку ў Вятцы і 
сябраваў з М. Гарэцкім. Незадоўга перад ад'ездам апошняга яму 
дазволілі пераехаць у Маскву. 

Успамінае Галіна Гарэцкая: «Школа была недалёка ад дому, на 
той жа вуліцы Леніна, бліжэй к цэнтру пасёлка. У самым цэнтры — 
чыгуналіцейны завод і заводскі клуб. Перад нашым домам раслі ў 
адзін рад некалькі старых высокіх таполяў. За дваром і агародамі 
пачынаўся балоцісты лес. З другога боку пасёлка, каля завода, — 
вялікае возера. Навокал лясы. Рынак быў блізенька ад нас, па 
сцяжынцы ад калодзежа ўлева. 

Мама пасля цяжкой хваробы часова не працавала. Бацька меў 
многа ўрокаў у школе, чытаў лекцыі па літаратуры ў заводскім клубе 
і чырвонаармейцам у ваенкамаце, вёў заняткі па лікбезу... Як мог не 
забываўся на выспу Патмос: пісаў «Камароўскую хроніку»... 
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Арганізаваў літаратурны гурток. Сорак два вучні ўваходзілі (спісак 
захаваўся). Стараўся зацікавіць вучняў гісторыяй іх роднага краю»19. 

Л. Чарняўская: «З новага 1936 г. пасёлак Пясочня быў перайме-
наваны ў раённы горад Кіраў Заходняй вобласці. Так і трапілі мы з 
Кірава абласнога ў Кіраў раённы. Адчувалі мы сябе тут вельмі 
адзінока. Максім нават не меў часу заводзіць знаёмства з сем'ямі 
настаўнікаў, не ведаў, ці захочуць яны знацца з былым ссыльным». 

Улетку 1936 г. М. Гарэцкі разам з дачкою наведаў Багацькаўку. 
«18 чэрвеня а сёмай гадзіне сонечнай раніцы прыехалі ў Смаленск. 
Пайшлі ў горад. Падняўшыся на гару, ішлі па роўнай вуліцы, злева 
ўсцяж тратуара зрэдку зялёныя дрэвы. Насустрач групкамі і па 
адным чырвонаармейцы. Некаторыя мне падмігваюць: «Гэй, 
курносая!» Глянула сарамліва на бацьку, а ён ідзе справа побач, 
стройны, дужы, і ўсміхаецца. У сінім шавіётавым касцюме, белай 
летняй фуражцы. Вышэй сярэдняга росту быў, вочы карыя, даволі 
вялікія, хоць і глыбокія. Усмешка прыгожая, добрая. Сорак тры гады 
было яму, а мне пятнаццаць». 

З Багацькаўкі М. Гарэцкі на адзін дзень завітаў у Мінск, каб  
даведацца аб лёсе рукапісу «Віленскіх камунараў». Але была нядзеля і 
ён нікога не пабачыў, апрача Алеся Вечара, якога выпадкова сустрэў 
на вуліцы. Вярнуўся ў Кіраў у прыгнечаным настроі... 

Г. Гарэцкая: «22 ці 23 жніўня 1936 года бацька, ужо з Лёнем, 
зноў прыехаў у Малую Багацькаўку. Мусіць, у тое лета запісаў ён 
«Камароўскі парад» — пералік усіх трыццаці пяці двароў у вёсцы і 
кароценькія звесткі аб гаспадарах і сем'ях іх». 

У кастрычніку ў госці да бацькі на некалькі дзён прыехаў 
Гаўрыла з жонкай, які к гэтаму часу вызваліўся з ссылкі 
(Беламорска-Балтыйскі камбінат). Браты не бачыліся больш за 6 
гадоў. Размовам не было канца. Радасць вялізная! Л. Чарняўская: 
«Гэта была адзіная радасная падзея ў тагачасным нашым жыцці!» 

Г. Гарэцкая: «Увосень 1936 года грыбы добра раслі. Бацька і 
Лёня прыносілі іх поўнымі кошыкамі, а мама саліла, сушыла, 
марынавала, смажыла... Дапамагала яна бацьку як магла ў яго 
працы: правярала вучнёўскія сшыткі, дапамагала рыхтаваць 
патрэбны матэрыял для ўрокаў. Пераклала маці на беларускую мову 
яго апавяданне «Дедушка». 

Набліжаўся 1937 год — вядомы як год найбольшага ўздыму 
сталінскіх рэпрэсій. Раслі страх, недавер адзін да другога, нават да 
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самых блізкіх сяброў, квітнелі даносы... Асабліва цяжкае становішча 
склалася ў былых ссыльных, бо яны адчувалі, як цёмныя хмары 
ходзяць над імі. Многія людзі стараліся быць далей ад іх, не ведаць іх 
(раптам трапіш у ранг тых, хто мае «сувязь з ворагам народа»), 
некаторыя, наадварот, надта цікавіліся мінулым. 

У справе (ліст 17) — дакумент пад грыфам «Совершенно 
секретно» ад 9 студзеня 1937 г., які пасланы са Смаленска ад НКУС 
па Заходняй вобласці. 

«Начальнику Кировского РО УНКВД лейтенанту 
Госбезопасности тов. Карасеву. Предлагаем немедленно исполнить 
наш № 7524/5 от 16.ХП.36 г. о Горецком. Нач. 4 отдела УГБ ст. 
лейтенант Гос.безоп. (Малыгин) Нач. 5 отделения 4 отдела УГБ 
лейтенант Гос.безоп. (Левинсон)» Ужо у канцы таго ж месяца (28 
студзеня 1937 г.) па тым жа адрасе ад тых жа начальнікаў ідзе 
папера (ліст 20): «В четвертый раз просим исполнить наш 4524/5 от 
16.XII.36 г. о Горецком. Несвоевременный ответ по такому важному 
делу мы расцениваем, как Вашу оперативную немощь. Если Вы не в 
состоянии выполнить наше задание в отношении Горецкого, 
сообщите, мы выделим оперативного работника на место, который 
это сделает». 

У чым сэнс «нашего 7524 5 от 16.ХП.36 г.» (нумар у другой 
паперы 4524/5, відаць, памылковы), можна толькі здагадвацца. 
Таксама застаецца невядомым, чым выкліканы гэтыя загады. 
Разгадка, можа, у тых зніклых лістах? 

Наступная па часе выканання папера (ліст 7) — пісьмо з 
рэдакцыі газеты «Правда» ад 19 сакавіка 1937 г. пад грыфам 
«секретно» на адрас абкама УКП(б) тав. Румянцеву за подпісам члена 
рэдкалегіі Бегавога. «Пересылая Вам письмо Васильева П. П. (Киров, 
Западной обл., Ленина, 78), сообщаем, что устно Васильев рассказал 
следующее. 

В средней школе в Кирове, где работал Васильев в качестве 
преподавателя математики и физики в январе 1937 г., на вечере 
памяти Ленина докладчик преподаватель литературы Горецкий М. И. 
назвал троцкистско-зиновьевскую банду оппозицией и сказал, что в 
нашем обществе еще имеется эксплоатация человека человеком. 

Что имеется такая эксплоатация, говорил на этом же вечере в 
вводном слове член ВЛКСМ — преподаватель истории Азаров (члены 
партии — в том числе парторг школы Якушенко — на вечере не 
присутствовали). 



Горецкий сказал еще, что страной руководила оппозиция и 
только теперь избавились от этого руководства. Он — в прошлом 
белорусский националист, недавно вернувшийся из ссылки. 

Ученики в школе делают контрреволюционные надписи. На 
плакате о вечере памяти Ленина написали: вход 1 руб. (в 1935 г. в 
школе был случай «расстрела» портретов вождей из рогатки). 

Отдел школ обкома, получив сигнал обо всем этом из «Правды», 
переслал материал в райком, и последний поручил расследовать дело 
культпропу райкома Савельеву, который одновременно является 
преподавателем истории в той же школе. 

Горецкий продолжает работать в школе». 
З «Памяткі» Л. Чарняўскай можна даведацца: «З'явіўся новы 

чалавек у школе — настаўнік Васільеў. ...Памятаю, што прыйшоў ён 
да нас. Я пачаставала яго чаем, а ён, азіраючы нашу ўбогую мэблю, 
запытаўся: «Што, у вас усё канфіскавалі?» Відаць, ён чуў аб нейкай 
рэпрэсіі ў адносінах да Максіма, а так там не вызначаўся... 

У канцы студзеня 1937 года ў школе меліся адзначыць дзень 
памяці Уладзіміра Ільіча Леніна. Дырэктар даручыў Максіму зрабіць 
даклад на ўрачыстым школьным вечары. Дырэктар, прачытаўшы 
напісаны даклад, ухваліў яго. На вечары вучні ўважліва слухалі. Але 
праз некаторы час дырэктар выклікаў да сябе Максіма Іванавіча і 
паказаў яму карэспандэнцыю, пасланую Васільевым у «Известия». 
Там чорным па беламу было напісана, што выкладчык літаратуры М. 
I. Гарэцкі, былы ссыльны, якога прыцягвалі да судовай адказнасці па 
58 арт., і тут не спыняе варожай дзейнасці, што ў сваім дакладзе на 
ўгодках памяці У. I. Леніна Гарэцкі няправільна асвятляў 
рэвалюцыйныя падзеі, мала ўвагі аддаваў Сталіну. ...Дырэктар, 
малады камуніст, сумленны чалавек, адказаў у рэдакцыю газеты, 
што настаўнік М. I. Гарэцкі ў сваім выступленні нічым не адступіў ад 
даклада, праверанага ім, дырэктарам ... і без таго прыгнечаны сваім 
становішчам Максім Іванавіч устрывожыўся». 

Лісты 8—9 справы Лісты 8—9 справы — «Докладная записка 
учителя средней школы Васильева П. П.» Яна напісана ад рукі 
чарніламі, але невядома, калі і каму адрасавана. Улічваючы 
зваротны адрас (Москва, Леонтьевскнй 4 дом учителя общежитие), 
можна адзначыць, што «записка» напісана пасля таго, як Васільеў 
ужо выехаў з Кірава. З «записки» можна даведацца, што Васільеў 
пачаў працаваць у школе з кастрычніка 1936 г., што ён 
«неоднократно ставил вопрос перед директором и партийной 
организацией школы... об улучшении политико-просветительской 
работы». 



А далей ён пісаў: «В прошлом, задолго до моего приезда, в 
школе имели место такие контрреволюционные хулиганства, как 
расстрел портретов вождей... в школе имел место следующий 
возмутительный факт». Далей ён апісвае ужо вядомы нам вечар 
памяці Леніна: «В своем докладе Горецкий допустил ряд грубейших 
выпадов против партии и родины. Из отдельных частей его речи 
вытекало, что до 1936 г. наша родина находилась под руководством 
«оппозиции» — так мягко он именовал банду убийц, агентов гестапо, 
троцкистско-зиновьевскую мразь. ...Я написал в «Правду», что мне 
было поставлено в вину, когда заметка была передана в Обком 
ВКП(б) для расследования. 

Расследование проводил главный виновник злополучного 
вечера т. Савельев, который, как позднее сообщил Азаров, проверил 
тезисы Горецкого. 

Выяснилось, что М. Горецкий известный белорусский национа-
лист, недавно отбывавший наказание за контрреволюционную дея-
тельность. Чем закончилось расследование, мне неизвестно: меня 
сняли с работы». 

Супастаўленне дат розных дакументаў паказвае, што «наш 
4524/5 от 16.XII.36 г.» быў дадзены яшчэ да вечара памяці У. I. 
Леніна, які адбыўся ў студзені 1937 г. Дакумент «в четвертый раз 
просим исполнить наш 4524/5 от 16.ХІІ.36» пасланы 28 студзеня 
1937 г. Гэта значыць, адразу пасля вечара. Але і той і другі, відаць, 
не былі выкліканы «заметкай» Васільева аб вечары і пісьмом 
«Правды». Значыць, нейкі штуршок быў зроблены раней ці тым жа 
Васільевым, які прыйшоў у школу ў кастрычніку 1936 г., ці можа 
яшчэ кім-небудзь. 

Праўда, у той час дзейнічала такая ўстаноўка, якая ішла ад 
самога Сталіна, што не трэба было і асаблівых «штуршкоў», каб 
пасадзіць і пакараць любога чалавека. Асабліва гэта тычылася былых 
ссыльных. Аб гэтым сведчыць надрукаваны ў «Известиях» (№ 135 ад 
11 чэрвеня 1992 г.) артыкул аб рассакрэчванні асабістага архіву 
«вождя народов»: «Иосиф Сталин: «Виновных судить ускоренно. 
Приговор — расстрел». Як сведчыць газета, «...на сотнях документов 
рукой вождя начертаны резолюции — «арестовать, расстрелять». 
Прынамсі, у якасці прыкладу прыведзены адказ Сталіна на пісьмо са 
Смаленска ад 26 жніўня 1937 г. выконваючага абавязкі сакратара 
Захабкама Каротчанкава аб тым, што ў Андрэеўскім раёне 
Спецкалегія аблсуда «приступила к слушанию дела 
контрреволюционной банды вредителей, орудовавшей в сельском 
хозяйстве района». На наступны дзень ад Сталіна атрыманы адказ: 



«Советую приговорить вредителей Андреевского района к расстрелу, 
а о расстреле опубликовать в местной печати». Таму былі даносы ці 
не былі — вынік быў бы аднолькавы: дабіралі не загінуўшых у 
мінулыя гады» «недабітых» «ворагаў народа». 

Але вернемся да нашай справы. 
Яшчэ зімой 1937 г. да Гарэцкіх прыехаў пагасцяваць Максімаў 

бацька, якому ўжо было за 80, але ён меў ясны розум і добрую 
памяць. Пісьменнік удакладняў свае запісы да «Камароўскай 
хронікі», распытваючы бацьку пра старадаўняе жыццё. 

Г. Гарэцкая: «Тата запісваў ад яго пра службу ў паноў. Засталіся 
невялікія чарнавікі апавяданняў, напісаных на аснове дзедавых 
успамінаў і дзіцячых уражанняў бацькі: «Голубая кровь», 
«Кобылёшка», «Предводитель дворянства Рындин», «Лёксочка», 
«Хиромант». 

Л. Чарняўская ўспамінае: «Летам Галю выправілі ў Багацькаўку, 
Лёня паехаў у піянерлагер. Максім накіраваўся ў Смаленск. Падаў 
заяву ў педінстытут, каб дазволілі здаць экстэрнам экзамены на 
атрыманне дыплома аб сканчэнні інстытута. Хоць меў ён свае 
навуковыя працы, гэта не лічылі за закончаную вышэйшую 
адукацыю. Са Смаленска паехаў у Маскву, зайшоў да Пічэты, але 
адразу ўбачыў, што сустрэлі яго насцярожана, сцюдзёна. Не 
пакрыўдзіўся і не здзівіўся — такі быў час».. 

Гарэцкая: «У канцы лета тата прыехаў за мною ў Малую 
Багацькаўку. Прыходзілі пагаманіць з бацькам вяскоўцы. У садзе 
дзедавым пад яблыняй-бярозаўкай, недалёка ад ліпкі, каля 
сцяжынкі, што вяла ад сянніцы к рамчакам, зрабіў калісьці тата 
невялікі столік і дзве лавачкі. Цяпер любіў пасядзець тут, пагаманіць 
з бацькам сваім, гасцямі». 

Л. Чарняўская: «...Дома пераглядаў «Виленские 
воспоминания»... 

...Калі Лёня прыехаў з піянерскага лагера, Максім хадзіў з ім у 
лес па грыбы, купаўся ў возеры. 

...Пачаўся новы навучальны год у школе. I зноў закруцілася 
кола: урокі, падрыхтоўка да іх, заняткі ў лікбезе, лекцыі па 
літаратуры ў ваенкамаце. ...трывога не пакідала Максіма Іванавіча. 
Думаў, што будзе з сям'ёй. Параіў мне падаць на развод, шукаць 
працы ў Смаленску або вярнуцца ў Кіраў-Вятку. Я толькі пакруціла 
галавой: ні ў Смаленск, ні ў Вятку ахвоты ехаць не мела». 

Г. Гарэцкая: «...У Пясочні ў гэты год дастаў тата скрыпку, 
збіраўся купіць яе. Іграў зрэдку свае мелодыі-імправізацыі, 
багацькаўскія песні, а на балалайцы — варыяцыі на мелодыю 



«Горные вершины спят во тьме ночной» і інш. На скрыпцы ён 
таксама цудоўна іграў. ...У адзін з першых дзён лістапада бегла я па 
сцяжынцы са школы дамоў. Насустрач ішоў бацька. Параўняўшыся, 
з пяшчотаю ў голасе прамовіў: «А чыя ж гэта птушачка так шыбуе?» I 
пайшоў далей. У тыя ж дні ўбачыла яго на кухні, ля акна. Стаяў, 
глядзеў засяроджана на вуліцу і мяне падазваў. Па другой старане 
вуліцы ішла мама. «Запомні, — сказаў, — яна святая!» — і паўтарыў: 
«Святая!» Лёня ўсё да бацькі туліўся. Тата пра нешта жартаваў з ім». 

Л. Чарняўская: «...Прыслала ў канцы кастрычніка пісьмо Лара 
Гарэцкая. Паведамляла: «Гурык пайшоў з дому. Цяжка і страшна». 
Страх і цяжар зваліліся і на нас. А што рабіць? Максім, як і раней, 
хадзіў на працу ў школу, вучыліся дзеці. Хаця не быў упэўнены, што 
для яго самога абыдзецца ўсё добра, ён думаў, як ратаваць брата. 
Напісаў ліст Сталіну. Прасіў разабрацца ў справе Гаўрылавага 
арышту. 

...Максім перагледзеў усю сваю карэспандэнцыю. Нічога ў ёй 
не было такога, што магло б каму пашкодзіць. Але, успомніўшы, як 
насцярожана размаўляў з ім Пічэта, знішчыў яго пісьмы. ... I раней 
... пазбягаў пісаць пра свае сустрэчы з Купалам, Коласам, Бядулем, 
маладнякоўцамі, узвышаўцамі. Лічыў сябе заплямленым пасля 1930 
года і не хацеў рабіць прыкрасць другім». 

I нездарма быў такі настрой у Максіма Гарэцкага, бо ўжо ў 
гэты час, у канцы кастрычніка 1937 г., выходзіць  

«Постановление 1937 года Октябрь 27 дня г. Смоленск 
Я, начальник Кировского РО УНКВД сержант Гос. безопасности 

Быстрое, рассмотрев материал на гражданина: 
Горецкага Максима Ивановича, 1898 г. рождения, уроженца 

Малая Бочатьковка, Мстиславского р-на, БССР, по национальности 
белорус. В 1922 г. арестовывался польскими властями, перебежчик. 
Судимый к 5 годам лишению свободы за участие в 
контрреволюционной организации белнацдемов, образование имеет 
высшее, работает учителем средней школы в гор. Кирове. 

Принимая во внимание, что он подозревается в антисоветской 
деятельности, а поэтому руководствуясь ст. 145 УПК - 

Постановил: 
гр-на Гурецкого Максима Ивановича арестовать и содержать-

под стражей гор. Сухиничи. 
Нач. Кировского РО 
сержант госбезопасности (Быстров) 
«Согласен» Нач. 3 отдела УГБУНКВД с/о 
ст. лейтенант госбезопасности 



(Эстрин)» 
У левым кутку паперы: «Утверждаю пом. нач. 3 отдела 

УГБУНКВД с/о капитан госбезопасности (Викторов)» і дата 24.Х.37 
(чамусьці ранейшая, чым у самой пастанове). Наўскос чарніламі 
напісана: «Арест санкционирую 31.Х.37 г.» і незразумелы подпіс. 

Адначасова сяржантам Быстровым была падрыхтавана 
«Справка на арест Горецкого М. И.» (ліст 26), у якой прыводзіліся 
прыблізна тыя ж звесткі, што і ў пастанове. Яна была «утверждена 
26.Х.37 г.» капітанам Віктаравым, і зноў наўскос тым жа почыркам: 
«Арест санкционирую. 31.Х.37 г.» 

2 лістапада 1937 г. пад грыфам «совершенно секретно» ў г. 
Кіраў быў адпраўлены дакумент (ліст 19) 2 лістапада 1937 г. пад 
грыфам «совершенно секретно» у г. Кіраў быў адпраўлены дакумент 
(ліст 19): «Начальнику РО УНКВД с/о сержанту госбезопасности тов. 
Быстрову. Согласно прилагаемого постановления произведите арест 
Горецкого Максима Ивановича. О исполнении немедленно сообщите. 
Следственное дело оформите по линии 3-го отдела. Следствие ведите 
на месте. 

Пом. нач. 3 отдела УГБУНКВД с/о 
лейтенант госбезопасности (Федосеенко)». 
У левым кутку паперы: «Утверждаю пом. нач. 3 отде-ла 

УГБУНКВД с/о капмтан госбезопасностн (Вмкторов)» і дата 24.Х.37 
(чамусьці ранейшая, чым у самой пастанове). Наўскос чарніламі 
напісана: «Арест санк-цноннрую 31.Х.37 г.» і незразумелы подпіс. 

Адначасова сяржантам Быстровым была падрых-тавана 
«Справка на арест Горецкого М. М.» (ліст 26), у якой прыводзіліся 
прыблізна тыя ж звесткі, што і ў пастанове. Яна была «утверждена 
26.Х.37 г.» капітанам Віктаравым, і зноў наўскос тым жа почыркам: 
«Арест санкцноннрую. 31.Х.37 г.» 

2 лістапада 1937 г. пад грыфам «совершенно секретно» ў г. 
Кіраў быў адпраўлены дакумент (ліст 19): «Начальннку РО УНКВД с/о 
сержанту госбезопасностн тов. Быстрову. Согласно прмлагаемого 
постановлення пронзведнте арест Горецкого Максмма йвановнча. О 
нсполненнн немедленно сообшнте. Следственное дело оформнте по 
лмннн 3-го отдела. Следствне ведпте на месте. 

Пом. нач. 3 отдела УГБУНКВД с/о 
лейтенант госбезопасностн (Федосеенко)». 
Як у гэтых дакументах, так і ў далейшых дзівіць неахайнасць іх 

састаўлення, вялікая колькасць граматычных памылак. Відаць, спраў 
было шмат, спяшаліся... Як бачым, замест Богатьковка — 
Бочатькова, Горецкого — Гурецкого. 



3 кастрычніка Быстроў (подпіс нерасшыфраваны, але па па-
раўнанню відаць, што гэта ён) падпісвае на бланку замест началь-
ніка УНКВД с/о ордэр (ліст 27): «Выдан сотруднику УГБ НКВД с/о  
Прудникову на производство обыска и арест гр-на Горецкого М. И.» 

Ужо ў ноч з 3 на 4 лістапада ўпаўнаважаны Пруднікаў разам са 
сваімі памагатымі Сябекіным і Куракіным У прысутнасці дырэктара 
школы Азарава склаў «Протокол обыска» (ліст 28), напісаны простым 
алоўкам. Пералічана, што «при обыске обнаружено для доставлення 
Кировскнй р/о следуюшее: 

1) Личная переписка на 282 листах (Двести восемьдесят двух 
листах), подшитые в 5-ти сшитках 

2)Конвертов от личной переписки из под полученных писем 42 
шт. (сорок два) подшиты в один сшиток 

2) Паспорт на имя Горецкого М. И. сер. ГЕ № 139204 
3)Воинская книжка на имя Горецкого М. И. 
4)Справка Городецкого о отбытии срока». 
Унізе пратакола рукой Максіма Іванавіча напісана: «Претензий 

на производство обыска мною заявлено не было, но считаю, что взяты 
материалы, которые не могут быть названными «обнаруженные для 
доставления в НКВД». 

Л. Чарняўская ўспамінае: «Пачатак лістапада. Кароткія, 
туманныя дні. I вось у такую цёмную ноч пастукалі ў акно. Стук 
уначы. Першы раз мы пачулі яго 19 студзеня 1922 года, калі Максіма 
арыштавалі па загаду дэфензівы і пасадзілі ў Лукішскую турму. Другі 
раз у ліпені 1930 года ў Мінску. Гэты арышт даў высылку ў Вятку. А 
гэта трэці раз! 

Увайшлі чатыры чалавекі... Запалілі святло. Былі ветлівы. 
Прагледзелі і забралі частку рукапісаў, перапіску. Лісты Якуба Коласа 
да мяне Пруднікаў з уклонам падаў мне, не ўзяў і паштовак, што 
пасылаў Максім з Вяткі мне ў Мінск на Заслаўскую вуліцу. Забралі 
ліст Марыі Дзмітрыеўны, жонкі Коласа, да мяне ў Вятку. Ліст да 
Сталіна Максім разарваў папа-лам, пачуўшы стук у акно. Паглядзелі 
— і не ўзялі. На стале ляжала паперка з адрасам настаўніка з раёна, 
які абяцаў збіраць этнаграфічны матэрыял. Калі аператыўнікі 
разглядалі рукапісы, Максім улучыў момант, скамячыў паперку і кінуў 
у попельніцу. Дырэктар Азараў паглядзеў скоса і нічога не сказаў. 
Выгляд у яго быў сумны. 

Напісалі пратакол. Развіталіся. I ён пайшоў спакойны з выгляду, 
але Лёня ўспамінаў пазней, будучы на ленінградскім фронце, 
развітальны погляд бацькі. 



Пачало днець. Раніца была шэрая, золкая. Дзеці пайшлі ў школу. 
З якім настроем яны сядзелі на ўроках, можна ўявіць сабе. Вучні 
ведалі ўжо, што іх настаўнік арыштаваны, але ў адносінах да Галі і 
Лёні трымаліся тактоўна, нічога не пыталіся. Я прыбіралася дома. 
Трэба сказаць, што нічога раскідана не было. Я паклала на месца 
рукапісы, фатафафіі, якія не забралі. Задумалася, што далей рабіць. 

Калі дзеці прыйшлі са школы, я сабрала перадачу: ручнік, 
бялізну — і панесла ў будынак міліцыі. У тую ноч сутарэнне там 
значна папоўнілася новымі людзьмі. Перадачу дзяжурны спачатку не 
хацеў узяць, нарэшце згадзіўся, і прынёс запісачку ад Максіма. Ён  
прасіў прынесці яму лыжку, кубак, трохі цукру, два сшыткі, 
карандаш. Калі выходзіў з дому, запэўнілі, што нічога з сабой браць 
не трэба, усё дадуць. А выйшла, што есці не было чым, піць не было з 
чаго. На другі дзень я прынесла ўсё, што прасіў, яшчэ хлеба і булак. 

Вокны, правільней, адтуліны ў падвале, выходзілі на двор. 
Жонкі арыштаваных прапанавалі свае паслугі — пілаваць дровы — і ў 
перапынку работы падходзілі да вакенцаў. У мяне не хапіла смеласці 
пайсці ў двор. Баялася пашкодзіць, спадзявалася, што хутка Максім 
вернецца дамоў, у школу. Але другія казалі: невядома, як што 
павернецца. Прыемна было, што суседзі нашы Мішуткіны прыхільна, 
як і раней, адносіліся да нас. 

Зайшла са школы настаўніца Даброва, нібы па малако да 
Мішуткіных, спынілася ў праходным калідорчыку, пыталася, што ў 
нас чуваць. Казала, што дырэктара выклікаў следчы. Ён вярнуўся 
сумны, сумны, нават заплакаў з жалю. Але ўсё ж у нас не гасла 
надзея, што ўсё абыдзецца. Максім прасіў прысылаць яму кніжкі: 
«Паэмы» Пушкіна, «Граматыку» Багародзіцкага. Значыцца, і ён 
спадзяваўся на лепшае». 

У дзень арышту памочнік упаўнаважанага Маслаў запоўніў 
«Анкету арестованного» (ліст 29), якую М. Гарэцкі падпісаў. Цікава, 
што на пытанне «Где содержится под стражей» адказ напісан: «в 
тюрьме г. Вязьма» (хаця, як мы ўбачым далей, у Вязьму Максіма 
Іванавіча перавезлі з Пясочні толькі 21 снежня). 

У справе тут жа знаходзяцца «Автобиография» (ліст 21) і «Вы-
писки из «Литературной энциклопедии» (издание Коммунистической 
академии, 1930) — представляется вместо диплома» (лісты 22—23). 
Яны напісаны па-руску рукою Максіма Гарэцкага (аўтабіяграфія 
датавана 8.ХІ.1936 г.) і, відаць, былі зроблены яшчэ ў школе. Далей 
прывяду тэкст аўтабіяграфіі. 

 



АВТОБИОГРАФИЯ 
Родился я 6(19) февраля 1893 г. в деревне Малой Богатьковке, 

Шамовской волости, Мстиславского уезда, Могилевской губернии. 
Отец мой и теперь живет там, состоит членом колхоза (им. 
Буденного). 

Мы жили вместе с дядей, отец зарабатывал на стороне, у 
помещиков — поэтому я и смог учиться в Ольшанской второклассной 
учительской школе (б. Оршанского уезда), где учитель X. И. Чоловский 
привил мне любовь к литературе. 

В 1909 году, подготовившись (почти бесплатно) у горецкого 
репетитора А. И. Креера, поступил я в Горецкое землемерно-
агрономическое училище (при конкурсе в 400 заявлений на 25 мест). 

Здесь, по курсу русского языка, мы основательно изучали 
психологию, логику, русскую и западноевропейскую литературу 
(преподавал Я. Н. Ктитарев, автор ряда работ по русской литературе). 

Дальнейшие этапы моей жизни видны из анкеты и трудового 
стажа. Отмечу только, что лекции я слушал в археологическом 
институте в Смоленске (по этнографии и фольклору — В. Н. 
Добровольского, по истории искусств — проф. Троицкого, и по другим 
дисциплинам, по своему выбору), в Виленском университете (курс 
белорусского языка, читанный проф. Массониусом) и в 
Белгосуниверситете (по диамату — проф. С. Я. Вольфсона, по 
педагогике — проф. Василейского, по литературе — проф. И. И. 
Замотина, проф. Е. И. Боричевского и др.). 

«Истор. белор. литер.» писал, руководствуясь указаниями и 
помощью академ. Е. Ф. Карского и Б. А. Тарашкевича. В Белорусск. 
академии наук работал с академ. Е. И. Боричевским и др. 

В Вильну (в 1919 г.) я приехал в составе редакции «Звязды», по 
приглашению В. Г. Кнорина. Остался там не по своему желанию, все 
время находился там в контакте с подпольн. коммунист. 
организацией. По возвращении в Минск был избран кандидатом в 
члены Минского горсовета (1923 г.). 

Из моих бывших учеников по Коммун. универс. Белоруссии я 
ввел в литературу Платона Головача (его роман «Сполох на загонах» 
переведен на русский язык). 

Кроме работ, отмеченных в «Литер энциклопед.», назову еще 
такие свои работы: 

1. «Народный песьні», издан. Бел. акад. наук. 
2. «Маладняк за 5 гадоў» (обзор творчества молодых белорусск. 

советск. писат., отдельн. издан.). 
3. Хрестоматия для школ по белор. литер. 



4. Русско-белор. и белор-русск. словари. 
5. Инструкция по собиранию устного нар. творчества 

(составлена совместно с академ. Замотин.). 
6. «Белорусская литература», статья в журнале «Октябрь», 1928 

г., № 4 (под редакцией А. С. Серафимовича). 
Прежде чем просить в Запоблоно направление на работу, я 

обратился в НКВД (в Смоленске); препятствий не было. 
М. ГОРЕЦКИЙ 8/Х1 1936 г. 
6 лістапада памочнік аператыўнага ўпаўнаважанага Маслаў 

правёў першы допыт — у справе ёсць пратакол (лісты 30—33), які 
напісаны яго рукою, але кожны ліст падпісаны М. Гарэцкім. Пасля 
звычайных пытанняў ад прозвішча да «каким репрессиям 
подвергался» ідзе доўгі адказ на пытанне — «расскажите место вашей 
работы, начиная с 1917 г.» 

Тут цікавасць уяўляюць некаторыя звесткі аб жыцці ў Вільні і 
Мінску. «...в конце 1918 г. после взятия Минска Красной Армией я по 
предложению Кнорина переезжаю из Смоленска вместе со всем 
составом редакции газеты «Звязда» в Минск. Точно не помню, но 
приблизительно в феврале 1919 г. по настоянию Кнорина я с 
редакцией газеты «Звезда» переехал в Вильно, который в этот момент 
был занят Красной Армией. В этот же период в Вильно переехал и 
литовско-белорусский состав сотрудников редакции газеты «Звязда». 
Я одновременно работал учителем в Виленской Белорусской 
гимназии, о чем знал Кнорин. 

В апреле 1919 г. при занятии Вильно белополяками я остался в 
Вильно, т. к. с некоторыми членами редакции газеты «Звязда» 
выехать не успел. ...в течение месяца я скрывался у знакомых 
учителей по гимназии. Потом мной был добыт документ от гимназии и 
я работал в этой же гимназии лектором, проработал до 1922 г. 
Работая в гимназии, я одновременно помогал подпольным 
работникам коммунистической партии, которые прибывали из 
Минска. Помню фамилии трех: Русецкий, Стасевич, Черный, где они 
сейчас находятся, мне неизвестно. Моя помощь выражалась в 
хранении денег, политической литературы и шифра. В начале 1922 г. 
я был арестован польскими властями в Вильно, мне предъявили 
обвинение — содействие коммунистическим организациям в Вильно и 
связь с белорусскими и литовскими виленскими националистами. Под 
стражей содержался полтора месяца, после чего был выслан в 
нейтральную зону между Польшей и Литвой в числе 33-х человек, 
откуда переехал в г. Ковно, где я пытался дойти до Советского 
консульства, но результатов не добился, т. к. за мной была слежка. Из 



г. Ковно я переехал в Двинск, где я пробыл 4 месяца и работал 
учителем на Белорусских учительских курсах, после этого за мной 
приехал человек из Вильно, который меня арестовал и доставил в 
Вильно, в Вильно я был под стражей около трех недель, потом был 
выпущен под залог, выражающийся в 10 тыс. польских марок, и при 
этом же мне следователем было предложено выехать из Польши, но я 
в течение зимы 1922—23 гг. работал учителем Белорусской гимназии. 
Летом 1923 г. я ездил в Варшаву в Советское посольство для 
получения права на въезд в СССР. Причем к этому времени из 
гимназии я был уволен, как не имеющий польского подданства, а 
имелось только временное удостоверение, одновременно я считаю, что 
я был уволен из гимназии польской властью как нежелательный 
элемент. После получения из Советского посольства необходимого 
документа в конце августа 1923 г. или начале сентября я выехал в 
Минск. 

В апреле 1919 г. при занятии Вильно белополяками я остался в 
Вильно, т. к. с некоторыми членами редакции газеты «Звязда» 
выехать не успел. ...в течение месяца я скрывался у знакомых 
учителей по гимназии. Потом мной был добыт документ от гимназии и 
я работал в этой же гимназии лектором, проработал до 1922 г. 
Работая в гимназии, я одновременно помогал подпольным 
работникам коммунистической партии, которые прибывали из 
Минска. Помню фамилии трех: Русецкий, Стасевич, Черный, где они 
сейчас находятся, мне неизвестно. Моя помощь выражалась в 
хранении денег, политической литературы и шифра. В начале 1922 г. 
я был арестован польскими властями в Вильно, мне предъявили 
обвинение — содействие коммунистическим организациям в Вильно и 
связь с белорусскими и литовскими виленскими националистами. Под 
стражей содержался полтора месяца, после чего был выслан в 
нейтральную зону между Польшей и Литвой в числе 33-х человек, 
откуда переехал в г. Ковно, где я пытался дойти до Советского 
консульства, но результатов не добился, т. к. за мной была слежка. Из 
г. Ковно я переехал в Двинск, где я пробыл 4 месяца и работал 
учителем на Белорусских учительских курсах, после этого за мной 
приехал человек из Вильно, который меня арестовал и доставил в 
Вильно, в Вильно я был под стражей около трех недель, потом был 
выпущен под залог, выражающийся в 10 тыс. польских марок, и при 
этом же мне следователем было предложено выехать из Польши, но я 
в течение зимы 1922—23 гг. работал учителем Белорусской гимназии. 
Летом 1923 г. я ездил в Варшаву в Советское посольство для 
получения права на въезд в СССР. Причем к этому времени из 



гимназии я был уволен, как не имеющий польского подданства, а 
имелось только временное удостоверение, одновременно я считаю, что 
я был уволен из гимназии польской властью как нежелательный 
элемент. После получения из Советского посольства необходимого 
документа в конце августа 1923 г. или начале сентября я выехал в 
Минск. 

В Минске был учителем на рабфаке и Комвузе по 1926 г. В 1926 
г. был переведен во вновь организованную Белорусскую 
сельскохозяйственную академию в г. Горки, где проработал до 1928 г. 
(осень), заведовал кафедрой белорусоведения со званием доцента. В 
этот период я сотрудничал в редакции газеты «Звязда» и журналах на 
белорусском языке. В 1928 г. в журнале «Октябрь», № 4, редактором 
которого тогда был Серафимович, была опубликована моя статья о 
белорусской литературе. 

...Я вспомнил случай, это было летом 1924 или 1925 г., будучи в 
Минске, днем в мою квартиру пришел незнакомый мне человек в 
военной форме и сообщил мне: я вас знаю как белорусского писателя, 
работавшего в Виленской гимназии, в Вильно, в которой учились мои 
сестры. Я сотрудник ОГПУ, работающий в Западной Белоруссии в 
Польше, хочу, чтобы вы меня познакомили с видными белорусскими 
писателями и партийными работниками. Фамилия этого человека 
Кузьма, звать не помню как, но я смотрел его документы, которые он 
мне показывал, удостоверяющие его личность, помню, у него был 
польский паспорт и некоторые советские документы на его имя. Я в 
этом человеке заподозрил провокатора и пригласил его к знакомому 
мне сотруднику ОГПУ по фамилии кажется Рощенко, который 
позвонил в ОГПУ, и после этого Кузьма был арестован, о чем позднее 
мне сообщил при случайной встрече Рощенко. Впоследствии я читал в 
газетах, что Кузьма оказался шпионом-диверсантом польской 
разведки». 

Далей ішлі два пытанні аб знаёмых у Кіраўскім раёне і з кім мае 
сувязь. На гэта М. Гарэцкі адказваў, што знаёмых не меў, а 
перапісваўся з бацькам і братам Гаўрылам, які таксама быў 
арыштаваны. На гэтым першы допыт быў закончаны. 

Л. Чарняўская ўспамінае: «У пачатку снежня Лара напісала, што 
Гурык ужо дома. Я адразу паведаміла Максіму, што Ганя дома і 
палепшаў. Ён, вядома, вельмі ўсцешыўся, напісаў: «Рад 
выздоровлению». I зноў надзея, што, можа, і для яго гэта добры знак. 
Аднак не тое выйшла. Са зменай начальніка НКУС забаранілі 
перадачы для затрыманых. Каб як-небудзь абысці забарону, я 
раніцой, калі было яшчэ цёмна, апранула кажушок, павязалася 



цёплай вялікай хусткай і прыйшла з перадачай у будынак міліцыі. 
Там адзінока сядзеў дзяжурны міліцыянер. Ён здзіўлена глянуў на 
мяне. А я зусім збеднілася: захварэла, іду ў больніцу, прашу ўзяць 
перадачу для Гарэцкага. Дзяжурны сказаў: «Толькі к раніцы рабяты 
крыху ўгрэліся, паснулі, шкода будзіць». Але я ўпрасіла. Ён занёс 
перадачу. Запіскі ад Максіма не было». 

Як паведаміла мне мая стрыечная сястра Галя, ад яе бацькі 
захавалася 12 запісак з пясочанскай турмы і 1 — з вяземскай. 
Першая з іх без даты, другая датавана 5 лістапада, апошняя ў 
Пясочні — 13 снежня, у Вязьме — 8 студзеня. 

Л. Чарняўская піша: «12 снежня адбываліся выбары ў Вярхоўны 
Савет. Суседка Мішуткіна яшчэ з вечара ўмовілася, што мы з ёю 
пойдзем рана-раненька, каб прагаласаваць першымі. Мне было 
прыемна, што яна не баіцца паказацца са мной на людзях. Многа 
народу было ўжо на выбарным участку, і першымі мы не былі. 

Ідучы дамоў, Вера Барысаўна пацяшала мяне, што ўсё 
абойдзецца, і, хоць мне не верылася, прыемна было ад шчырага 
спачування». 

Лісты 11 — 12 справы прысвечаны пратаколу допыту Івана 
Кузьміча Мішуткіна, які адбыўся 15 снежня 1937 г. Гэта — сусед 
Гарэцкіх па кватэры, аб якім цёпла ўспамінае Л. Чарняўская. Ён — 
член УКП(б) з 1932 г., былы старшыня калгаса, а затым інструктар 
пры райкаме. Допыт вёў памочнік аператыўнага ўпаўнаважанага 
Зарубецкі. Пратакол запісаны рукою апошняга, а кожны ліст 
завізаваны подпісам Мішуткіна. Пратакол мае тры пытанні і тры 
адказы. На 1-ы «Ці знаёмы?» — станоўчы адказ. Другое пытанне: 
«Следствию известно, что Горецкий М. И. неоднократно высказывал 
контрреволюционные пораженческие настроения по отношению к 
советской власти. Что вам известно? 

Ответ. Проживая с Горецким М. И. мне не однократно 
приходилось слушать, когда Горецкий высказывал факты 
пораженческого характера против советской власти. 

Вопрос. Вы расскажите конкретно, когда, где и что вам 
пришлось слушать от Горецкого? 

Ответ. Примерно в марте месяце с. г. в разговоре с Горецким 
последний заявил: «Трудно представить, что Советский Союз 
останется существовать долгое время. Международная обстановка 
сложилась так, что Советский Союз неизбежно должен быть побежден 
капиталистическими державами. Советское правительство и партия 
сами чувствуют, что они будут свергнуты, но народу об этом сказать 
боятся». Когда я настойчиво начал опровергать доводы Горецкого все 



же он остался при своих убеждениях. Затем примерно в октябре или 
точно в октябре в разговоре с Горецким в присутствии Евтронова 
Ивана (сожитель по квартире) Горецкий говорил: «Хотя 
коммунистическая партия и надеется на сознательность народа и 
заявляет, что народ предан партии, но это не верно. Я уверен, что 
большинство народов СССР против партии и как только начнется 
война это противоречие станет ясным т. к. народ в тылу восстанет 
против партии и следовательно против советской власти. Это еще раз 
подтверждает, что советская власть будет уничтожена, как 
государство слабое и имеющее сильных противников». Этому 
разговору я также давал отпор стараясь разоблачить его враждебные 
настроения». 

Вось і ўвесь пратакол, прычым «цытаты» з выказванняў 
Гарэцкага падкрэслены чырвоным алоўкам. 

Лісты 13—14 — пратакол допыта Праскоўі Антонаўны 
Першынай — загадчыцы гаспадарчым аддзелам Кіраўскай сярэдняй 
школы, члена УКП(б) з 1933 г. Вядзе той жа следчы, сам жа запісвае і 
задае блізкія да папярэдняга пратакола тры пытанні. Першае: «Ці 
даўно знаёмы?» — «С момента поступления Горецкого в школу». 
Наступнае пытанне: «Следствием установлено, что Горецкий Максим 
Иванович будучи контрреволюционно настроенным проводил 
контрреволюционную работу. Расскажите, что вам известно о 
контрреволюционной деятельности Горецкого в средней школе? 

Ответ. О контрреволюционной деятельности Горецкого я могу 
сказать следуюшее. 

В начале сентября месяца с. г. в средней школе было собрание 
членов профсоюза с вопросом перевыборов месткома. На собрании 
была выдвинута кандидатура для обсуждения Горецкого. Горецкий 
совершенно отказался рассказывать свою автобиографию и с 
собрания ушел. Кроме того Горецкий обрабатывал учеников в 
контрреволюционном направлении писать контрреволюционные 
стихотворения и письма, о чем свидетельствует найденное в школе 
среди учеников письмо контрреволюционного и террористического 
характера. Кроме того, близкий Горецкому ученик Соловьев Сергей 
писал своему товарищу в Москву письма контрреволюционного 
характера, о чем разбирался вопрос в райкоме. 

Вопрос. Следствие располагает материалом о том, что Горецкий 
в кругу близких своих людей распространял контрреволюционные 
убеждения. Дайте показания. 

Ответ. В момент подготовки к октябрьским торжествам в 1937 
г. в разговоре с Горецким по этому же вопросу Горецкий заявил: 



«Праздника для трудящихся нет, праздник для коммунистов и 
руководителей советской власти, которые живут за счет трудящихся. 
Коммунисты обвиняют фашистов в терроре, а сами невинных людей 
расстреливают пачками, искусственно пришивают ярлык вредителей 
и шпионов». 

Затем Горецкий в разговоре о выборах Верховного Совета в 
ноябре м-це сего года заявил мне: «Вы, коммунисты, ради только  
своего авторитета затеяли безцельные выборы, все равно, кто был в 
правительстве тот и останется». 

Цытаты і некаторыя іншыя месцы зноў падкрэслены чырвоным 
алоўкам. Як вядома, у ноч з 3 на 4 лістапада Максім Іванавіч быў 
арыштаваны. Калі ж гэта ён паспеў ў гэтым жа месяцы мець гаворку 
з Першынай аб выбарах у Вярхоўны Савет? 

Відаць, як адзін з «галоўных» доказаў контррэвалюцыйнай 
дзейнасці ў маленькім пакеціку (ліст 24) ляжыць парваны напалову 
брудны пакамечаны лісток са школьнага сшытка. На першай 
старонцы надпіс: «любовный стишок» і малюнак чалавека, які, відаць, 
сядзіць за кратамі. На другім баку верш, напісаны чарніламі юнацкай 
рукой. Дата — 21.Х.37. Назва «Советы». 

Река шумит. 
Листва кружит 
Деревья круто гнутся 
А жизнь моя Вперед летит 
За нею мысли вьются! 
А в школе я  
Как вол тружусь,  
Все силы размотались  
Перо скрипит  
Рука дрожит, 
И мысли, вдруг, собрались! 
Страна гудит  
Страна кричит,  
Советы в дугу гнутся  
Партийцев бить, 
Хвостов рубить  
И дальше, оглянуться!  
В стране воры,  
В стране плуты,  
Сейчас у нас ликуют  
Рабочий наш  
Крестьянин наш  



Советы критикуют! 
«Подумайте!» 
«Писал поэт, а имени нет,  
Есть, но не на вашу честь». 

У той жа дзень, 20 снежня, калі Зарубецкі правёў допыт 
Першынай, ён у прысутнасці Маслава зрабіў працяг допыту Максіма 
Іванавіча. Гэтая частка допыту (лісты 34—35) аддзелена ад 
папярэдняй толькі датай і напісана ўжо не рукой Маслава, а рукою 
Зарубецкага. 

«Вопрос. Следствие располагает данными о том, что вы, будучи  
арестованным в 1922 г. польскими властями в Вильно, были 
завербованы для шпионской работы в СССР в пользу польского 
государства. От вас следствие требует искренних показаний по 
существу вашей шпионской работы в СССР в пользу иностранных 
государств и ваших связей с людьми, проживающими в СССР и 
также работающими в пользу иностранных государств и на подрыв 
мощи СССР. 

Ответ. О том, что я был арестован польскими властями в 1922 г. 
в Вильно, я это еще раз подтверждаю. В 1922 г. я был из-под стражи 
освобожден под залог, который выразился в 10 тыс. польских марок. 
При освобождении меня мне было предложено выехать из Польши в 
СССР. Для шпионской работы в СССР в пользу Польши или какого 
другого государства я никем не вербовался и шпионской 
деятельностью я в СССР не занимался, что касается моих связей с 
людьми, проживающими в СССР и занимающимися шпионской 
деятельностью, то я могу показать следующее. Как я показывал при 
допросе меня несколько дней назад. В 1925 г. ко мне на квартиру 
заходил неизвестный мне человек по фамилии Кузьма, который, как 
потом стало известно, оказался шпионом-диверсантом польской 
разведки. С какой целью он заходил ко мне, не знаю и по заданию 
кого, мне также до сих пор неизвестно. Я с польским шпионом по 
фамилии Кузьма по шпионской работе связан не был. 

Вопрос. Следствию также известно, что вы работая в Кировской 
средней школе также проводили контрреволюционную работу. Дайте 
ваши показания по этому вопросу. 

Ответ. Контрреволюционной работой я не занимался и тем более 
проживая и работая в Кировском районе. 

Вопрос. В январе 1937 г. вы делали доклад на вечере в средней 
школе о жизни и деятельности В. И. Ленина, высказывали свои 
убеждения, направленные на защиту троцкистско-зиновьевской 
банды. Требуются ваши показания по этому вопросу. 



Ответ. Да, я 22 января 1937 г. доклад о В. И. Ленине делал. Но в 
защиту троцкистско-зиновьевских банд я ничего не говорил. 
Наоборот, я старался как можно точней рассказать биографию В. И. 
Ленина. После того как мне сказали, что я должен сделать доклад о 
жизни и деятельности В. И. Ленина для учеников, я упорно от этого 
отказывался считая, что мне как человеку, в прошлом 
скомпрометированному, не достойно делать доклад о В. И. Ленине. 

Обвиняемый от подписи отказался и дальнейшие показания 
также давать отказался». 

На наступны дзень адбываліся падзеі, якія апісаны Л. 
Чарняўскай. 

«Пачаліся этапы. Сталі вывозіць арыштаваных у Вязьму. Ад 
горада Кірава-Пясочні трэба было дабірацца да станцыі Фаянсавай 
рабочым поездам. Адыходзіў ён гадзіне а першай дня. У гэту пару ля 
будынка міліцыі збіраліся жанчыны, выглядалі, ці не выведуць каго 
блізкага. I я хадзіла, пільнавала і дапільнавала. 21 снежня вывелі этап, 
і я ўбачыла Максіма Іванавіча, і ён мяне ўгледзеў. Я паказала рукой 
на вагоны «кукушкі», дала зразумець, што паеду на станцыю яго 
праводзіць. Наш жаночы натоўп рынуўся да вагонаў. Ехаць было 
недалёка. На наша шчасце, этап адпраўляў т. Пруднікаў. «Кукушка» 
наша прыйшла раней на паўгадзіны. Поезда на Вязьму яшчэ не было. 
I Пруднікаў не забараніў нікому пагаварыць, развітацца з 
ад'язджаючымі. 

Як бывае часта ў такім выпадку, гамонка была раскіданай. Ён 
пытаўся, як мы жывем, рады быў, што вызвалілі Гурыка. Сказаў, што 
яго толькі адзін раз выклікаў следчы на допыт. Шкадаваў, што сам 
дарма многа гаварыў, расказваў пра побыт у Вільні, у Мінску, пра 
сваю літаратурную працу, гаварыў, а па твары следчага бачыў, што 
той мала і слухае. Быў узнерваваны, усё гаварыў і гаварыў. Следчы 
нічога не запісваў. Я дагаварылася з Максімам, што ён пры першай 
магчымасці напіша ў Багацькаўку на імя Клаўдзі (пляменніца М. 
Гарэцкага. — Р. Г.), бо невядома, куды я выеду з дзяцьмі, мусіць, 
вярнуся ў Вятку. Ці пісаў ён на імя Клаўдзі Шнарскай, не ведаю. 
Можа, і пісаў, але да нас пісьмо гэта не дайшло. Дужа баязлівымі сталі 
людзі, нават родныя. Часам чужыя больш спачуваюць, не 
адмаўляюцца дапамагчы. 

Падышоў цягнік на Вязьму. Развіталіся. Ён цалаваў мае рукі, 
прасіў прабачэння за свой нервовы характар. Клапаціўся, што  будзе з 
намі, як будзем жыць далей. Я з выгляду была спакойная. Пацяшала, 
што абойдзецца Добра, павінна так быць. Кароткі зімовы дзень 
канчаўся. Этап пастроілі і павялі па вагонах. Мы, праважаючыя, 



пайшлі следам на перон. Так і застаўся ў маёй памяці Максім Іванавіч 
Гарэцкі з хатыльком за плячыма, валенцамі пад пахай. Поезд 
крануўся, пайшоў паволі. I ўсё... 

21 снежня 1937 года я апошні раз бачыла свайго мужа. 
Вярнулася дахаты, калі ўжо было цёмна. Дзеці былі дома. Яны 

не ведалі, што я паехала ў провады, і трывожыліся. А я, стаўшы на 
парозе, загаласіла, бо столькі трымалася, каб не выказаць перад 
Максімам сваёй роспачы, так гэта мне цяжка давалася. Паплакала, 
нібы палягчэла. Але зусім разгубілася ў думках, што далей рабіць. 
Вырашыла, спісаўшыся з Гаўрылам, адправіць Лёню да яго ў 
Мядзведжую Гару, а самой з Галяй пачакаць, што высветліцца 
адносна Максіма. 

Праз два дні пасля допыту Зарубецкі склаў «Обвинительное 
заключение по следственному делу № 13036 по обвинению Горецкого 
Максима Ивановича» (ліст 36). 

«1937 г. декабря 22 дня гор. Киров. Уполномоченный УГБ 
Кировский района НКВД Зарубецкий, рассмотрев сего числа 
следственное дело № 13036 по обвинению Горецкого М. И. 

Нашел 
Горецкий Максим Иванович 1893 года рождения, уроженец д. 

М. Багатовка Мстиславского с/сов. БССР до ареста проживал гор. 
Киров с/о и работал преподавателем Кировской средней школы. 
Белорусс, гр-н СССР, имеется среднее образование. Происходит из 
крестьян середняков, по социальному положению служащий. С 1919 
по 1923 год проживал в Польше гор. Вильно. В 1922 г. дважды 
арестовывался польскими властями. В 1923 г. из под стражи 
польскими властями был освобожден и в том же году прибыл на 
жительство в СССР. В 1930 г. был осужден коллегией ОГПУ на 5 лет 
лишения свободы, как руководитель «Союза вызваления Украины». 
Срок наказания отбыл в 1935 г. Семья состоит из жены и 2-х детей. 

Обвиняется 
Будучи непримиримым врагом Советской власти в течении ряда 

лет проводил контрреволюционную работу, высказывал 
террористические и контрреволюционные намерения, работая 
учителем школы обрабатывал учеников в контрреволюционном духе. 

Полагал-бы 
Следственное дело № 13036 по обвинению Горецкого Максима 

Ивановича направить на рассмотрение в УНКВД в несудебном 
порядке 

Пом. опер. уполном. (Зарубецкий) 
«Согласен» Нач. Киров. РОНКВД 



ст. лейтенант Гос. Безоп. (Ситников) 
У левым кутку на версе паперы: «Утверждаю» Нач. Сухиничского 

Опер. ГР УГБ НКВД ст. лейтенант безопасн. (Самусевич)».Як можна 
бачыць, неахайнасць дакумента і ў памылковых назвах вёскі і 
сельсавета, замест 1922 г. (вызваленне з-пад варты) — 1923, а 
таксама ў тым, што М. Гарэцкі стаў «руководителем Союза 
вызвалення Украины». 

Лісты 38—39 — даведка, якая падпісана тымі ж трыма асобамі. 
Яна падзелена на часткі. Злева «Установочные данные», дзе амаль 
поўнасцю паўтараюцца ўсе даныя, што ў абвінаваўчым заключэнні, 
прычым з усімі тымі ж памылкамі. У канцы напісана: «содержится в 
тюрьме гор. Вязьма». «содержится в тюрьме гор. Вязьма». Справа 
запісана: «Суть дела: Горецкий Максим Иванович будучи враждебно 
настроенным к существующему строю — советской власти в течение 
ряда лет проводил контрреволюционную работу, направленную на 
подрыв мощи Советского Союза. Проживал в гор. Кирове и работал 
учителем школы, также занимался контрреволюционной 
деятельностью. 

В январе м-це с. г. Горецкий делал доклад ученикам средней 
школы о жизни и деятельности В. И. Ленина заявил «в СССР имеется 
эксплоатация человека человеком» кроме того по вопросу 
троцкистско-зиновьевской банды выступил явно в защиту этой 
банды. Когда Горецкому поручали сделать этот доклад он упорно 
старался отказаться. 

В марте с. г. в разговоре со свидетелем Мишуткиным заявил: 
«Советский союз неизбежно должен быть побежден 
капиталистическими государствами. Советское правительство и 
партия это чувствуют но боятся об этом сказать народу». 

В октябре м-це с. г. Горецкий заявил: «я уверен, что 
большинство народа СССР против коммунистической партии и как 
только начнется война в тылу народ восстанет против партии и 
следовательно против Советской власти». 

В ноябре м-це с. г. Горецкий в разговоре с Перши-ной заявил: 
«Коммунисты обвиняют фашистов в терроре а сами невинных людей 
расстреливают пачками искусственно пришивая ярлыки вредителей 
и шпионов». 

В последнем разговоре с названным свидетелем Першиной по 
вопросу выборов заявил: «Коммунисты ради своего авторитета 
выдумали безцельные выборы, все равно кто был в правительстве тот 
и останется. 



Среди учеников также Горецкий распространял 
контрреволюционные влияния, в результате чего близкие ему ученики 
Соловьев Сергей и другие писали контрреволюционные стихи и 
письма. 

По прибытии в Кировский район Горецкий всякими способами 
скрывал свое подлое прошлое и антисоветское действие в настоящем, 
о чем свидетельствует следующий факт. В сентябре м-це с. г. на 
собрании членов профсоюза средней школы по выборам в местком в 
списки кандидатур на обсуждение в состав месткома была внесена 
кандидатура Горецкого, который отказался рассказывать свою 
автобиографию и демонстративно ушел с собрания. 

Допрошенный в качестве обвиняемого Горецкий виновным 
признал себя в том, что проживая в Польше дважды арестовывался 
польскими властями, факты контрреволюционной агитации отрицает, 
но достаточно изобличен имеющимися в деле материалами». 

5 студзеня 1938 г. адбылося пасяджэнне «тройкі». У справе ліст 
40 — «Выписка из протокола № 85 заседания Тройки УНКВД 
Смоленской области». 

 
Слушали Постановили 

66. Дело № 13036 Кировского РО 
УНКВД с/о, по обвинению: Горец-
кого Максима Ивановича, 1893 г., 
уроженец д. Малое Бочачково, Мсти-
славльского р-на, БССР из крестьян-
середняков, служащего, судимого 

Горецкого Максима Ивановича 
расстрелять 
Лично ему принадлежащее 

имущество конфисковать 

Секретарь Тройки (Антонов) 
Амаль у гэты час, усяго праз тры дні, Л. Чарняўская паехала з 

сынам у Вязьму. «Пасля Новага года (1938) у пачатку студзеня паехала 
з Лёнем у Вязьму, каб там узяць яму білет на Мядзвежку. Вельмі ж ён 
не хацеў ехаць туды, але трэба. У Вязьме прыйшлося прастаяць ля 
касы. Пасадзіла яго ў поезд, а сама засталася на вакзале чакаць, калі 
развіднее. Вязьма горад невялікі. Камендатуру я хутка знайшла. 
Трэба было атрымаць дазвол на перадачу. Было там, як кажуць, 
вельмі завозна, але, дачакаўшыся свае чаргі, я дазвол атрымала: 
можна было перадаць бялізну, цукар, махорку. Сухары са спіса 
выключылі. I астрог я хутка знайшла, і там народу было многа. Мароз 
аж пёк, быў такі моцны. Я паслала перадачу, пералічыла, што 
пасылаю. У адказ была кароценькая запіска: адсылаў пасланую яму 
раней бялізну, раіў клапаціць самім аб сабе». 



Поўны тэкст гэтай запіскі мне прыслала мая стрыечная сястра 
Галя: «Спасибо за передачу. Получил всё. Отсылаю обратно корзинку и 
2 рубашки. Заботьтесь о себе. Максим». 

Л. Чарняўская прадаўжае: «I гэта запісачка была апошняя, 
пісаная да нас рукой Максіма. Вярнулася я ў Пясочню. Пайшла да 
следчага, каб дазволіў спатканне. Ён, праўда, абяцаў, але, калі я 
з'явілася на дазвол, сказаў, што зараз справа Гарэцкага не да іх 
належыць. Яшчэ раз паехала я ў Вязьму, звярнулася ў камендатуру. 
Дзяжурны (той, што ў пачатку студзеня дазволіў перадачу) абвясціў, 
што Максім Іванавіч Гарэцкі ўжо выбыў з Вязьмы, а куды — не ведае. 
З гэтым я і вярнулася дамоў». 

 
Ліст 41 — самы трагічны дакумент справы: маленькая надрука-

ваная паперка — бланк памерам прыблізна 8x6 см, у які цвёрдай 
рукой ката ўпісваецца толькі прозвішча, імя, імя па бацьку і лічбы. 

«Выписка из акта № 85 Постановление Тройки УНКВД СССР по 
Смоленской 

области 
от 5 января м-ца 1938 о расстреле Горецкого Максима 

Ивановича 1893 г. р. приведено в исполнение 10 февраля м-ца 1938 
г. в 15 час. 

Секретарь Тройки УНКВД Смоленской  
области Антонов». 
Кавалачак паперы — і ўсё жыццё! Максім Гарэцкі не дажыў да 

свайго 45-годдзя 8 дзён. 
Л. Чарняўская: «У пачатку лютага 1938 года я і Галя вярнуліся ў 

Кіраў (Вятку) у дом 109 па вуліцы Свабоды на сваю ранейшую 
кватэру. ...але ад Гарэцкага не было ніякіх вестак. Я пасылала 
запытанні ў Смаленск, у Маскву (ГУЛАГ), пракуратуру. Перавяла 
грошы ў Вязьму, адправіла туды пасылкі. Грошы не вярнулі, а пасылкі 
назад адаслалі». 

З Кіраўскага паштамта была атрымана даведка (ад 27 чэрвеня 
1938 г.): «На вашу жалобу о розыске почтового перевода № 4226 на 30 
руб. в Вязьму Горецкому сообщаем, что по справке вяземской 
конторы связи данный перевод перечислен 2.IV. на текущий счет № 
215009 тюрьмы для передачи Горецкому». Такая ж даведка атрымана 
аб пераводзе 6 траўня 1938 г. 

На запытанне Л. Чарняўскай пракурор Смаленскай вобласці 15 
жніўня 1939 г. адказаў: «Облпрокуратура со-обшает, что Горецкий 
Максим Иванович осужден 5 ян-варя 1938 г. Оснований к пересмотру 
дела у нас не имеется. 



Зам. облпрокурора по спецделам Твиликов». 
Жудасная даведка, калі улічыць, што Максіма Гарэцкага ў гэты 

час ужо не было ў жывых. 
На гэтым можна было б паставіць кропку, але ў справе ёсць 

некаторыя дакументы аб тым, як адбываўся працэс рэабілітацыі 
пісьменніка. 

Галіна Гарэцкая 4 ліпеня 1958 г. паслала заяву на імя 
Генеральнага пракурора СССР з просьбай аб рэабілітацыі бацькі (ліст. 
43). 11 лістапада 1958 г. намеснік пракурора Калужскай вобласці С. 
Заўялаў адсылае архіўна-следчую справу М. Гарэцкага і заяву Галіны 
Максімаўны начальніку УКГБ Калужскай вобласці палкоўніку 
Бажанаву з просьбай перадапытаць сведак і высветліць, «в чем 
именно выражалась контрреволюционная деятельность Горецкого в 
период его работы в средней школе» (ліст 42). 

4 снежня 1958 г. ст. лейтэнант Цімохін дапрасіў I. К. Мішуткіна 
(пратакол допыту — лісты 48—49), які таксама напісаны рукой 
следчага, а кожная старонка падпісана сведкай. Мішуткін на пытанні 
адказваў: «...В 1937 г., когда Горецкий был уже арестован, меня 
вызывал работник НКВД Маслов и задавал точно такой же вопрос 
(«Проявлял ли Горецкий недовольство Советской властью?» — Р. Г.). 
При этом Маслов сказал, что проживавший у меня на квартире 
Евтропов (погиб на фронте) показал, что Горецкий якобы проявляет 
недовольство советской властью. В чем это выражалось, он не сказал. 
От меня Маслов требовал, чтобы я поддержал эти показания. Но я 
заявил, что мне ни о каких недовольствах со стороны Горецкого 
ничего неизвестно. Оформлял ли он этот разговор протоколом, я не 
помню». 

Калі Цімохін паказаў стары пратакол, Мішуткін прызнаў свой 
подпіс, але сказаў: «Тех показаний, которые мне зачитаны о 
Горецком, я никогда не давал и показания о нем от 15.XII.37 г. не 
соответствуют действительности. Я считаю эти показания 
вымышленными. От своей подписи я не отказываюсь. Видимо, 
протокол я подписал без ознакомления с содержанием показаний. Я 
считаю, что таких разговоров со стороны Горецкого, которые 
изложены в протоколе, и не могло быть, т. к. я в то время был уже 
коммунистом и нужно быть наивным человеком, чтобы в разговоре с 
коммунистом откровенно высказывать антисоветскую чепуху. Еще 
раз заявляю, что никаких антисоветских проявлений со стороны 
Горецкого ни в разговорах, ни в поведении не замечал». 

У гэты ж дзень Цімохін зрабіў допыт П. А. Першынай (лісты 50-
51), якая адказала, што Гарэцкага яна зусім не ведала, бо ў 1936-1937 



гг. у школе наогул не працавала, а да гэтага з 1933 г. была там 
тэхнічкай. На пытанне, ці дапытвалі яе ў тыя гады, яна адказала 
адмоўна. Таксама лічыць, што подпіс на старым пратаколе не яе. У 
заключэнне Першына адказала: «Нет, ни одного факта из зачитанных 
мне показаний я не помню и не подтверждаю. Считаю, что протокол-
допрос сфабрикован другим лицом, т. к. в 1937 г. я в школе уже не 
работала, а работала на Кировском маслозаводе. Кроме того, 
Горецкого-преподавателя я совершенно не знаю и поэтому не могла с 
ним иметь никаких разговоров. В органах НКВД меня ни в 
отношении Горецкого, ни в отношении других лиц никогда не 
допрашивали». 

Цікава, што калі я, безумоўна, без усякіх навыкаў і прыёмаў 
графолага, параўноўваў подпісы Мішуткіна і Першынай 1937 і 1958 
гг., дык подпісы першага сведкі больш адрозніваліся адзін ад другога 
(хаця ён і прызнаў іх за свае), чым подпісы другой сведкі (хаця яна 
палічыла стары подпіс падробленым). 

На наступны дзень быў праведзены допыт Івана Чугунова — 
нам. дырэктара Кіраўскай сярэдняй школы па гаспадарчай частцы, 
беспартыйнага, які добра ведаў і памятае М. Гарэцкага (лісты 52—53). 
Ён паведаміў: «...по работе в средней школе он характеризовался 
только с положительной стороны — как со стороны учащихся, так и 
других преподавателей о нем были только положительные отзывы. 
Никто из других преподавателей не мог так доходчиво преподнести 
материал учащимся, как Горецкий. По поведению в быту Горецкий 
был скромным, серьезным. Никаких отрицательных моментов как в 
работе, так и в его поведении я не замечал. В политических вопросах 
был грамотным человеком. Аполитичных проявлений с его стороны 
тоже не было. О причинах ареста мне ничего неизвестно». 

На пытанне аб Васільеве Чугуноў адказаў: «...Он работал в 
нашей школе непродолжительное время, был прислан на должность 
заведующего учебной частью, но показал себя как хвастун, который 
много говорил, но мало делал. Кроме того, по своему поведению он 
показал себя с отрицательной стороны: в Кирове он проживал один, 
без семьи на частной квартире и часто к себе на квартиру приводил 
женщин. На этой почве у него были скандалы с хозяйкой квартиры. 
Весь преподавательский коллектив школы старался избавиться от 
Васильева, и вскоре он был уволен и из Кирова уехал неизвестно куда. 
...Я припоминаю, что в школе действительно имел место такой факт, 
когда кто-то из учеников во время баловства проколол портрет одного 
из вождей. Других фактов, изложенных в записке Васильева, я не 
помню. Со своей стороны считаю, что записка написана в результате 



снятия его с работы, а он как хвастун и карьерист, видимо, хотел 
отомстить другим преподавателям». 

13 снежня 1958 г. следчы Цімохін піша заключэнне (лісты 54—
57), з якім згадзіўся начальнік следчага аддзела падпалкоўнік 
Каласкоў і якое зацвердзіў начальнік УКГБ па Калужскай вобласці 
палкоўнік Бажанаў. У заключэнні апрача ужо вядомых нам фактаў 
адзначаецца: «Следствие по делу проведено с грубым нарушением 
норм УПК: арест Горецкого произведен без достаточных оснований, 
по указанию УНКВД Смоленской области от 2 ноября 1937 г., 
постановлений об избрании меры пресечения и предъявлении 
обвинения не выносилось, преступление Горецкого по определенным 
статьям УК ни в каких материалах дела не квалифицировано, очных 
ставок по делу не проводилось, требования ст. 206 УПК не 
выполнены. 

...Таким образом, в результате анализа прежних материалов 
дела и передопроса свидетелей установлено, что основным поводом к 
репрессированию Горецкого в 1937 г. явились данные о его 
судимости в 1931 г., которые не могут служить основанием к его 
обвинению». 

30 снежня 1958 г. пракурор Калужскай вобласці I. Садоўнікаў 
піша пратэст (у парадку нагляду) у Прэзідыум Калужскага абласнога 
суда (лісты 58-59), які 21 студзеня 1959 г. прыняў пастанову (ліст 60), 
у якой адзначана: 

«Обвинение Горецкого основано на крайне неконкретных 
показаниях свидетелей Мишуткина и Першиной. Очные ставки этим 
обвиняемым с этими свидетелями не проводились, хотя 
необходимость в этом была. Как установлено в настоящее время, 
показания свидетелей Мишуткина и Першиной были 
сфальсифицированы. Суд постановил: «Постановление Тройки УНКВД 
Смоленской области от 5.1.1938 г. в отношении Горецкого Максима 
Ивановича отменить, а дело на него производством прекратить за 
отсутствием состава преступления. 

Председательствующий Президиума (Е. Куц)». 
М. М. Ількевіч20 (начальнік цэнтра грамадскіх сувязей 

Упраўлення Федэральнай службы контрразведкі РФ па Смаленскай 
вобласці) знайшоў не толькі выпіску з пратакола № 85 ад 5 студзеня 
1938 г., але і сам пратакол: 

СССР НКВД 

                                                 
20 Илькевич Н. Расстреляны в Вязьме. Новое о М. И. Горецком // Край 
Смоленский. 1994. № 1-2. С. 129-144. 



УНКВД СССР Смоленской области 28.1.38. 
№ 60253/8 Нач. особой оперативной группы УНКВД с/о ст. 

лейтенанту милиции тов. 
(лично) 
Препровождая при этом выписки из протокола № 85 Заседания 

Тройки УНКВД с/о от 5 января 1938 года ПРИКАЗЫВАЮ привести к 
исполнению решения Тройки в отношении осужденных К 
РАССТРЕЛУ: 

...30) Горецкого Максима Ивановича 

...Акт о расстреле и выписки из протокола передайте в 8 отдел 
УГБ УНКВД Смол, области. 

Приложение 43 выписки. 
ЗАМ. НАЧАЛЬНИКА УПРАВЛЕНИЯ НКВД СМОЛ. ОБЛ. 
КАПИТАН ГОСУДАРСТВЕННОЙ БЕЗОПАСНОСТИ 
(подпись) (Викторов)» 
Усяго ў дакуменце 43 прозвішчы прысуджаных да расстрэлу: 1 

жанчына і 42 мужчыны. М. М. Ількевіч здолеў знайсці і акт аб 
расстрэле: 

Акт 
1938 года, февраля 10-го дня 
Мы, нижеподписавшиеся, Начальник Особой Оперативной 

группы Управления НКВД СССР Смоленской области — Старший 
Лейтенант Милиции..., Врид Коменданта Управления НКВД СССР 
Смоленской области — Младший Лейтенант Государственной 
безопасности... и Помощник Коменданта Управления НКВД 
Смоленской области ... сего числа, на основании предписания Зам. 
Нач. Управления НКВД СССР Смоленскай области — Капитана 
Государственной Безопасности тов. ВИКТОРОВА от 28-го января 1938 
года за № 60253/8Б привели в исполнение решение Заседания 
Тройки УНКВД Смоленской области от 5-го января 1938 года 
(протокол № 85) в отношении осужденных к расстрелу: 

...30. ГОРЕЦКОГО Максима Ивановича... 
Перечисленные осужденные, всего в числе сорока человек, из 

места содержания под стражей были взяты в 14 часов 45 минут 10-го 
февраля 1938 года, а решение Заседания Тройки приведено в 
исполнение путем расстрела в 15 часов того же 10-го февраля 1938 г. 

Трупы зарыты на установленную глубину, о чем и составлен 
настоящий акт в одном экземпляре. 

НАЧ. ОСОБОЙ ГРУППЫ УНКВД СМОЛЕНСКОЙ ОБЛАСТИ -
СТАРШИЙ ЛЕЙТЕНАНТ МИЛИЦИИ 

(подпись) 



ВРИД КОМЕНДАНТА УНКВД СССР СМОЛ. 
ОБЛАСТИ - 
МЛАДШИЙ ЛЕЙТЕНАНТ ГОСУДАРСТВ. 
БЕЗОПАСНОСТИ 
(подпись) 
ПОМОЩНИК КОМЕНДАНТА УНКВД 
СССР 
СМОЛ. ОБЛАСТИ 
(подпись)» 
З акта бачна, что за 15 хвілін выдатна спракты-каваныя 

служакі НКУС паспелі вывесці з турмы 40 чалавек, усіх расстраляць, а 
затым і закапаць на адпаведную глыбіню. 

Сярод расстраляных усе, апрача М. Гарэцкага, жыхары 
вясковай мясцовасці (галоўным чынам сяляне — калгаснікі, а таксама 
настаўнік, вартаўнік, загадчык магазіна, рахункавод і інш.), узростам 
ад 20 да 70 гадоў. 

Як высветліў М. М. Ількевіч, 25 студзеня 1938 г. адбыліся 
чатыры пасяджэнні «тройкі» пры УНКУС Смаленскай вобласці і 
адпаведна складзены чатыры пратаколы: № 84, 85, 86 і 87. 
Выніковыя лічбы за адзін «працоўны» дзень «тройкі»: разгледжана 406 
спраў, па якіх абвінавачаны 923 чалавекі; з іх 587 прысуджаны да 
расстрэлу. Вось так па-ўдарнаму працавала «самая передовая и 
справедливая в мире» сталінская судовая сістэма па генацыду 
ўласнага народа! 

Старшынстваваў на ўсіх чатырох пасяджэннях «тройкі» А. А. 
Наседкін — начальнік Упраўлення НКУС Смаленскай вобласці. У 
далейшым Наседкін стаў наркомам унутраных спраў БССР, затым 
быў арыштаваны і ў 1940 г. расстраляны. Ён на допытах паказаў «... 
За 1937 год Каруцким (былы начальнік — да Наседкіна. — Р. Г.) и 
мною по Смоленской области было арестовано 12 000 человек, из них 
осуждено по первой категории (расстрэл. — Р. Г.) 4 500 человек. 
Среди репрессированных и осужденных было большое количество 
совершенно невинных людей... По инициативе Викторова и 
Каруцкого была организована группа «постоянных свидетелей» для 
фиктивных изобличающих показаний. Как метод ведения следствия 
Викторов ввел электропытку и массовое избиение арестованных»21. 

М. П. Віктараў-Навасёлаў, прозвішча якога не аднойчы 
сустракаецца ў справе М. Гарэцкага, у 1939 г. таксама быў 
арыштаваны, прызнаны віноўным у тым, што быў удзельнікам 
                                                 

21 Илькевич Н. Расстреляны в Вязьме. Новое о М. И. Горецком. С. 138-140. 



антысавецкага загавору, які існаваў у органах НКУС на працягу 
1937—1939 гг., праводзіў шкодніцкую работу, скажаў метады 
следстваў, праводзіў незаконныя арышты нявінных грамадзян. У 
1941 г. ён быў асуджаны да 15 гадоў пазбаўлення свабоды, а ў 1950 г. 
памёр ад кровазліцця мозгу. 

Віктараў паказаў: «Во время допросов применялись массовые 
избиения арестованных и особенно широко это применялось с 
приездом Наседкина. По моим указаниям и при моем участии при 
допросе арестованных применялся электрический ток. ... допрос этих 
арестованных проводился явно извращенными методами, 
фальсифицировались следственные документы и составлялись 
вымышленные протоколы допроса арестованных22 . 

У заўвазе да артыкула М. М. Ількевіч піша: «Приблизительно с 
июня 1937 года повсеместно завершенные уголовные дела в основной 
своей массе стали направляться для рассмотрения на заседания Троек 
при областных (краевых) управлениях НКВД. Начальник управления 
НКВД, по должности являвшийся председателем Тройки, был 
непосредственно заинтересован в быстрейшем рассмотрении 
подготовленных уголовных дел, тем более, что для этого не 
требовалось теперь специальной санкции Москвы. Количество 
подготовленных и рассмотренных дел резко увеличилось к концу года 
в преддверии выборов в Верховный Совет СССР и после их 
проведения. Ноябрь, декабрь 1937 — январь 1938 года — пик 
количества приговоренных к расстрелу обвиняемых. 

Указания о проведении массовых операций и арестов поступали 
на места из НКВД СССР с середины лета 1937 года. С октября 1937 
года Москва стала давать более жесткие и категоричные требования 
об увеличении количества арестов и рассмотрении уголовных дел на 
местах. Управления НКВД по областям (краям), в свою очередь, 
спускали в городские и районные отделы НКВД контрольные цифры с 
указанием минимума арестованных и рассмотренных уголовных дел. 
Было разрешено не ограничиваться возрастным и национальным 
составом арестованных. Между периферийными отделами в областях 
и управлениями НКВД СССР развернулось соревнование за 
максимальное количество арестованных и расследованных дел. Такое 
положение привело к тому, что оперативные сотрудники, охотно 
фальсифицировавшие уголовные дела, были в авторитете у 
руководства, продвигались по службе, поощрялись деньгами, 
получали государственные и ведомственные награды, подарки. Это, в 
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свою очередь, порождало у таких сотрудников азарт, головокружение 
от успехов, погоню за результатом, количеством дел и арестованных, 
соревнование между сотрудниками за составление образцовых 
протоколов допросов с выходом за пределы области и пр. 

И, напротив, кто из сотрудников сопротивлялся этому — 
находился в опале, под постоянной угрозой ареста. Были единичные 
случаи открытого выступления против репрессий, были и факты 
самоубийства оперативных сотрудников. Однако общую картину 
происходившего в стенах НКВД СССР это не меняло» 

Так загінуў Максім Гарэцкі, які трапіў разам з мільёнамі іншых 
ахвяр ГУЛАГу ў мясарубку таталітарнага рэжыму бальшавікоў. 



ГАЎРЫЛА ГАРЭЦКІ: «...БЕЛАРУСІ ПАТРЭБНА СВАЯ 
ІНТЭЛІГЕНЦЫЯ» 

 
Усяму жыццю Гаўрылы Гарэцкага ўласціва бязмежная любоў да 

сваёй Бацькаўшчыны, да мілай яго сэрцу роднай Беларусі. Яна была 
ягоным болем і бядою, якія прыносілі многа цяжкасцей, крыўд і 
пакут, і ягоным вялікім шчасцем, якое давала яму сілы выжыць і 
перамагчы неверагодныя фізічныя нягоды і маральныя перажыванні. 
Ён цвёрда верыў у тое, што сваё жыццё павінен закончыць толькі ў 
Беларусі, у мяккую матчыну зямельку якой пакладуць яго стомленае 
шматпакутнае цела, а дух так і застанецца непераможным ў сваёй 
нязгаснай любові да Радзімы ... Больш за 25 год (1930-1956) Гаўрыла 
Гарэцкі пражыў пад «дамоклавым мячом» кляйма «ворага народа». Але 
ўсё пачалося значна раней. 

...Гаўрыла Гарэцкі — поўны энергіі і моцы 20-гадовы студэнт 
эканамічнага факультэта Пятроўскай (пазней Ціміразеўскай) 
сельскагаспадарчай акадэміі (ПСКА) — бадзёра ішоў па Ліствінічнай 
алеі. Ён вельмі любіў тут хадзіць. З аднаго боку цягнулася доследнае 
поле, якое нагадвала яму яго родны кут — любую Малую Багацькаўку, 
з другога — стаялі невялічкія драўляныя дамы, якія былі так падобны 
да будынкаў Горак, дзе ён вучыўся ў каморніцка-агранамічным 
вучылішчы. Успомніў старэйшага брата Максіма, пад уплывам якога 
так блізка стаў успрымаць беларускае нацыянальнае пытанне. Таму і 
надрукаваў у газеце «Горецкий вестник» артыкул, накіраваны супраць 
русіфікатарскіх думак лідэра кадэтаў, выкладчыка вучылішча С. Г. 
Цытовіча, і невыпадкова падпісаў яго «Сын маці Беларусі». А пазней ў 
газеце «Вольная Беларусь» выйшаў артыкул «Хто яны», дзе высмейваў 
эсэраў, якія ў ацэнцы беларускага пытання салідарызуюцца з 
манархістамі. 

Памяць перакінулася ў Смаленск, дзе ён апынуўся ў свайго 
брата Максіма, бо вучылішча ў сувязі з рэвалюцыйнымі падзеямі 1917 
г. было зачынена. Тут працаваў стэнаграфістам ў Савеце народнай 
гаспадаркі пры выканкаме Заходняй вобласці. Пазнаёміўся з Янкам 
Купалам, Алесем Чарвяковым, Фабіянам Шантырам. Вельмі любіў 
прысутнічаць пры частых сустрэчах Максіма з Купалам, слухаць іх 
цікавыя размовы на самыя розныя тэмы, асабліва аб лёсе Беларусі. 
Шантыр у Смаленску меў на мэце стварыць беларускую партыю 
левых эсэраў. Гаўрыла думаў, што гэта партыя будзе яму бліжэй за 
іншыя: яна прымае Кастрычніцкую рэвалюцыю, адстойвае класавыя 
інтарэсы сялян-сераднякоў і беднаты, кардынальна вырашае 
нацыянальнае пытанне. Быў скліканы першы Усегарадскі ўстаноўчы 



сход новай партыі, на які сабралася чалавек пад 100. Шантыр быў 
абраны старшынёю, Г. Гарэцкі — сакратаром сходу. I вось на 
запытанне Шантыра, на якой мове весці сход, амаль аднагалосна 
было прынята: сход весці на рускай мове, а па-беларуску не 
гаварыць. Шантыр дэманстратыўна пакінуў сход, Гаўрыла — таксама. 
Сход не адбыўся, партыя тады арганізавана не была. 

У Смаленску браты Гарэцкія падрыхтавалі і надрукавалі «Руска-
беларускі слоўнік», які Гаўрыла вазіў ў Менск у кнігарню да Алеся 
Гаруна. Апошні пакінуў моцнае ўражанне: нягледзячы на вялікую 
беднасць, з хворай маці, сам сухотнік, а такі апантаны беларускай 
нацыянальнай ідэяй! Тады Гаўрыла пазнаёміўся з Я. Лёсікам, С. 
Ракам-Міхайлоўскім, Зм. Бядуляй. А колькі было радасці, калі ў канцы 
1918 г. I краявы з'езд Расійскай камуністычнай партыі Заходняй 
Камуны ў Смаленску перайменаваў сябе ў I з'езд БКП і абвясціў 
утварэнне БССР у этнаграфічных межах. Думалася, што бальшавікі 
на справе будуць вырашаць нацыянальнае пытанне... 

Але трэба было вяртацца ў Горкі, закончыць вучылішча. 
Адначасова ён працаваў сакратаром-стэнаграфістам павятовага 
выканкама і яго прэзідыума. На ўсе павятовыя з'езды Саветаў яго 
абіралі прадстаўніком ад Саюза вучняў Горацкага 
сельскагаспадарчага вучылішча. Усе выступалі па-руску і толькі ён 
прывітанне з'езду прынцыпова рабіў на беларускай мове. У мясцовай 
газеце «Луч Интернационала» змясціў шэраг артыкулаў, у тым ліку і па 
пытаннях нацыянальнай палітыкі. Арганізаваў беларускі драматычны 
гурток, які паставіў некалькі беларускіх спектакляў. 

Пасля сканчэння ў 1919 г. вучылішча Г. Гарэцкі атрымаў 
спецыяльнасць каморніка-агранома і быў накіраваны ва Уфімскі 
губземаддзел, дзе ў якасці інструктара з усёй адданасцю працаваў па 
рэвізіі і землеўпарадкаванню дзяржаўнага лугавога фонду Уфімскага 
краю. Многа пісаў у «Известия Уфимского исполкома» аб саўгасах, 
паляпшэнні сялянскай гаспадаркі, зямельнай палітыцы Саветаў і 
нават аб драме «Углекопы» ў гарнізонным тэатры. Вывучыў эсперанта 
і дапамагаў гурткам па яго вывучэнні, праслухаў другі курс Уфімскага 
інстытута народнай адукацыі. Але вельмі хацелася вучыцца ў лепшай 
навучальнай установе — Пятроўскай сельскагаспадарчай акадэміі 
(ПСГА) у Маскве. Па правілах таго часу паступіць у ВНУ можна было 
толькі праз год працы на вытворчасці пасля заканчэння вучылішча. 
Таму ў ліпені 1920 г. Гаўрыла прыехаў у Маскву, паступіў у 
распараджэнне Цэнтральнага аддзела землеўпарадкавання 
Наркамзема, які раней накіраваў яго ва Уфу. Праз некаторы час яго 
залічылі студэнтам на эканамічны факультэт Пятроўскай акадэміі. 



Да пачатку вучобы заставалася яшчэ трохі часу, і ён вырашыў 
з'ездзіць у Вільню да брата Максіма, які працаваў там у рэдакцыі 
газеты «Звязда» і адначасова выкладаў у Віленскай Беларускай 
гімназіі. Падумаў, што раз залічаны ў Акадэмію, дык не трэба 
адпрошвацца на паездку ў Цэнтраземе, які накіраваў яго на вучобу. 

Набраў кніжак на беларускай мове, у тым ліку і камуністычнай 
літаратуры. Пакуль ехаў, войска Чырвонай Арміі пакінула Вільню. 
Давялося прабірацца праз белагвардзейскі літоўскі кардон. Ад 
сустрэчы з братам была вялікая радасць: усюды хадзілі, вялі доўгія 
размовы, разглядалі горад. Пазнаёміўся з Віленскай Беларускай 
гімназіяй, Антонам Луцкевічам, Янкам Станкевічам і іншымі 
беларускімі дзеячамі. Са Станкевічам вёў спрэчкі пра шляхі 
беларускага адраджэння, даказваў яму, што без эканамічнага 
адраджэння не можа быць сталага нацыянальнага, што 
нацыянальная і палітычная незалежнасць абавязкова патрабуе і 
эканамічнай самостойнасці. 7 дзён праляцелі хутка. Максім праводзіў 
брата за горад. Развіталіся каля трох крыжоў з белага мармуру. 
Людзей вакол не было. Гаўрыла залез на крыжы і па-беларуску і на 
эсперанта напісаў: «Пралетарыі ўсіх краін, яднайцеся! Няхай жыве 
Савецкая Беларусь!» Па дарозе з Вільні з'явілася ідэя аб'яднаць 
беларускіх студэнтаў Пятроўскай акадэміі ў якую-небудзь навукова-
асветніцкую арганізацыю. 

Па звароце ў Маскву Г. Гарэцкі за самавольную адлучку з 
Цэнтразема б'ыў пасаджаны ў турму, дзе прасядзеў 4 дні. Па-
сапраўднаму гэта і быў самы першы арышт. Але Г. Гарэцкі лічыў яго, 
у сувязі з малым тэрмінам, толькі папярэджаннем і таму не ўключаў у 
пералік сваіх арыштаў, якіх ўсяго ў яго жыцці было чатыры, а разам з 
гэтым пяць... 

У Маскве адчуваўся яшчэ больш вялікі рэвалюцыйны ўздым, які 
ён успрыняў усёй сваёй дзейснай натурай: адразу ўступіў у 
Асацыяцыю рэвалюцыйнага студэнцтва — Асрэўстуд, тады зусім  
яшчэ нешматлікую, усяго 100-120 чалавек. Хутка стаў членам 
прэзідыума Асрэўстуда, загадчыкам культурна-асветніцкага аддзела, 
старшынёй міжгуртковага бюро і рэдактарам першай насценнай 
газеты Пятроўскай акадэміі «Информатор». 

Але думка варочалася на Бацькаўшчыну. Шматвяковы заняпад 
прывёў да таго, што Беларусь стала адным з самых мала вывучаных, 
бедных і закінутых краёў царскай Расіі. Пабудова сацыялістычнай 
краіны бачылася адзінай магчымасцю сапраўднага адраджэння. 
Чытаў Маркса, Леніна — і ўсё здавалася лагічным і правільным. I 
многія сумленныя грамадзяне, асабліва інтэлігенцыя, у тым ліку і 



Гаўрыла Гарэцкі, з вялікім натхненнем узяліся за пабудову новага 
жыцця. Але стан Беларусі ў той час таксама быў вельмі цяжкі, 
складаны і нейкі дваякі: з аднаго боку — нацыянальнае і культурнае 
адраджэнне, з другога — палітычнае раз'яднанне на кавалкі. 
Заходняя мяжа Савецкай Беларусі праходзіла зусім блізка ад Менска. 
Замест адзінай этнаграфічнай Беларусі засталася невялічкая ССРБ у 
складзе адной Меншчыны, бо як быццам па пастановах губернскіх 
з'ездаў Саветаў адлучыліся Смаленшчына, затым Магілёўшчына і 
Віцебшчына. Дык што ж гэта за нацыянальная палітыка 
бальшавікоў? Ды яшчэ прыгадаўся артыкул Кнорына, надрукаваны ў 
«Звяздзе». Той пісаў, што ніякіх беларусаў у Заходняй Камуне няма, 
што іх выглядзелі ў мікраскопы беларускія нацыяналісты і г.д 

Але ўсё ж Беларусь павінна быць сацыялістычнай краінай. З 
гэтай думкай Гаўрыла Гарэцкі ўвайшоў у галоўны корпус Акадэміі, 
дзе сабраліся студэнты-беларусы на ўстаноўчы сход Беларускай 
культурна-навуковай асацыяцыі студэнтаў ПСГА. 

З 79 студэнтаў адразу запісалася больш за 50. Гаўрыла 
прапанаваў, каб лозунгам асацыяцыі быў такі: «Да адраджэння — да 
сацыялізму!», каб першы параграф Статута гаварыў аб «культурна-
эканамічным адраджэнні Беларускай сацыялістычнай краіны». Тут 
узняўся такі вэрхал — большасць была проста за адраджэнне і 
супраць сацыялізму. Галасаваннем знялі прапанаваны лозунг і 
сацыялістычны ўхіл працы. Задачы Асацыяцыі вызначылі так: 
вывучэнне народнагаспадарчага, грамадска-палітычнага, культурна-
нацыянальнага і прыродна-гістарычнага бакоў жыцця Беларусі; 
выяўленне шляхоў і магчымасцей культурна-эканамічнага 
адраджэння Беларусі; прапаганда ідэй адраджэння; барацьба з 
шавіністычнымі і вузканацыянальнымі плынямі беларускага 
адраджэнскага руху; правядзенне мерапрыемстваў, накіраваных да 
культурна-эканамічнага адраджэння Беларусі; аб'яднанне і 
падрыхтоўка культурных працаўнікоў для дзейнасці ў навуковай, 
гаспадарча-тэхнічнай, культурна-асветніцкай і іншых напрамках; 
шырокая культурна-асветніцкая праца; арганізацыя навуковых 
даследаванняў, экспедыцый і іншых мерапрыемстваў на тэрыторыі 
Беларусі і г. д. Старшынёю Асацыяцыі выбралі Гаўрылу Гарэцкага. 

Праца Асацыяцыі пайшла вельмі актыўна. Збіраліся не менш 
чым 1 раз на тыдзень. Чыталі кнігі, рабілі даклады, аўтарэфераты і г. 
д. Арганізавалі бібліятэку, добры хор, які карыстаўся вялікім 
поспехам. Загадчыцай бібліятэкі і ўдзельніцай хору была Ларыса 
Парфяновіч — будучая жонка Гаўрылы Гарэцкага. 



Асабліва запомнілася маёўка пад Ліхаборамі, якую студэнты 
правялі 25 мая 1921 г. — у дзень смерці Максіма Багдановіча. З арміі 
прыехаў Уладзімір Дубоўка, з Беларускага прадстаўніцтва прыйшлі 
яго кіраўнік М. Мароз і супрацоўнікі Парэчын, Станкевіч і інш. 
Гарэцкі зрабіў даклад, шмат дэкламаваў вершаў на памяць, у тым 
ліку верш Я. Купалы «Сні, таварыш, аб камуне». Многа было 
выступленняў. Потым аб гэтай сустрэчы былі надрукаваны нататкі 
Гарэцкага і Мароза ў газеце «Савецкая Беларусь». 

Пятроўская акадэмія ў той час была адной з самых лепшых 
навучальных сельскагаспадарчых устаноў. Лекцыі чыталі 
выдатнейшыя прафесары — гонар сусветнай навукі: А. В. Чаянаў, М. 
Д. Кандрацьеў, А. Г. Даярэнка, А. А. Рыбнікаў, А. Ф. Фартунатаў і інш. 
З іх імёнамі, у прыватнасці, звязана стварэнне арганізацыйна-
вытворчай школы, якая вельмі многа зрабіла для прагрэсу сусветнай 
аграрнай навукі. Г. Гарэцкі быў адным з лепшых вучняў гэтых 
эканамістаў-аграрнікаў. 

Асацыяцыя арганізоўвала і агульнатэарэтычныя дак-лады. 
Прынамсі, вельмі цікавыя даклады зрабілі прафесары А. В. Чаянаў 
(«Праблемы краю», прычым матэрыял даў на прыкладзе Беларусі), А. 
Ф. Фартунатаў («З сельскагаспадарчай рэчаіснасці Беларусі»), Н. М. 
Кулашы («Прырода Беларусі»), В. В. Вінер («Прынцыпы раянавання») і 
г. д. 

У Беларусі Асацыяцыі надавалі вялікае значэнне, бачылі ў ёй 
крыніцу будучых агранамічных кадраў для рэспублікі. Заўсёды, калі ў 
Маскву прыязджаў А. Чарвякоў, Гаўрыла ехаў у Беларускае 
прадстаўніцтва і сустракаўся з ім. Чарвякоў — вельмі сціплы і 
даступны чалавек — расказваў пра гаспадарчае і культурнае 
будаўніцтва на Беларусі і падрабязна распытваўся пра студэнцкае 
жыццё, пра працу Асацыяцыі. Размова ішла толькі на беларускай 
мове. Ды і супрацоўнік беларускага НКУС Багуцкі, які звычайна 
суправаджаў Чарвякова, таксама размаўляў па-беларуску. 

Многія з сяброў Асацыяцыі ў далейшым сталі вядомымі 
беларускімі вучонымі і дзеячамі сельскай гаспадаркі: Павел Рагавы, 
Сяргей Ждановіч, Мікіта Лайкоў, Пётра Хоцкі, Іван Ухін, Пётра 
Санько і інш. 

14 лістапада 1921 г. прайшоў урачысты сход Беларускай 
культурна-навуковай асацыяцыі студэнтаў, прысвечаны першаму 
году яе працы. Гадавы сход адбыўся ў галоўным будынку Пятроўкі. 
Прыехаў А. Чарвякоў, усё Беларускае прадстаўніцтва на чале з М. 
Марозам, прадстаўнік Наркамасветы Беларусі М. Лойка і інш. На ўсіх 
сход зрабіў вялікае ўражанне, бо сабралася поўная зала, хор спяваў 



цудоўныя песні, было ўсё дужа ўрачыста і натхнёна. Выступіўшы з 
уступным словам, старшыня праўлення Асацыяцыі Г. Гарэцкі 
адзначыў: «...мы пачалі работу па адраджэнню краю, «пакінутага 
Богам і людзьмі!» Нас аб'яднала адзінае мацнейшае жаданне, адзіны 
творчы парыў — імкненне да Рэнэсансу Беларусі». З вялікай увагай 
заслухалі цікавую прамову А. Чарвякова, які абмаляваў сучасную 
працу на Беларусі. Затым Г. Гарэцкі зрабіў даклад «Вывучэнне 
Беларусі, як фактар яго адраджэння». М. Лайкоў гаварыў аб мэтах і 
задачах Асацыяцыі, I. Грабоўскі — аб гісторыі стварэння і мінулай 
дзейнасці і інш. Сход закончыўся пяяннем беларускай марсельезы «Ад 
веку мы спалі». Пазней была выдадзена кніжка аб гэтым сходзе. 

Беларускі студэнцкі рух пашыраўся. Пад уплывам Асацыяцыі, 
якая ўжо аб'ядноўвала больш за 200 студэнтаў, узніклі блізкія 
арганізацыі ў Межавым інстытуце, Свярдлоўскім універсітэце, у 
Горнай акадэміі, у Ваеннай акадэміі, на медыцынскім факультэце, на 
Галіцынскіх сельскагаспадарчых курсах і інш. Была праведзена 
першая канферэнцыя студэнтаў-беларусаў у Маскве. Быў створаны 
беларускі студэнцкі клуб, кааператыўнае выдавецкае таварыства 
«Маладая Беларусь». Апошняе выдала навукова-літаратурны зборнік, 
які пачынаўся артыкулам Г. Гарэцкага «На новы шлях». Ён пісаў: 
«Беларускі народ гэтак зачакаўся паляпшэння свайго эканамічнага 
дабрабыту, што ён гарою пойдзе за ідэямі правадыроў інтэгральнага 
рэнэсансу беларускага, падмуркам якога можа з'яўляцца найпервей 
адраджэнне эканамічнае. У адраджонай эканамічна Беларусі 
закрасуюць мастацтва, навука, закрасуець беларуская мова. ...Дзеля 
стварэньня эканамічнага фундаменту Беларусі патрэбна свая родная, 
тэхнічная і ўсякая іншая інтэлігенцыя. Стварыць гэтую новую 
інтэлігенцыю і ёсць заданьне маладых беларусаў. ...Грамадзянскае, 
культурнае, эканамічнае, дзяржаўнае будаўніцтва паўстае прад 
беларусамі як вольным народам. Часовыя палітычныя завірухі шыбка 
мінуцца. Разарванае цела Беларусі зрасьцецца, ажывіцца, і трэба 
цяпер ужо дбаць аб усебаковай культуры гэтага цела. Мова займе 
пачэснае, падабаючае ёй месца. А папярэднімі задачамі стануць 
стварэньне новае гаспадаркі, як падмуроўка культурнага рэнэсансу». 
У зборніку прынялі ўдзел Цішка Гартны, Ул. Дубоўка, М. Чарот, Я. 
Журба, Зм. Бядуля і інш. 

У газеце «Савецкая Беларусь» Г. Гарэцкі друкуе шэраг 
артыкулаў, у тым ліку «Усебеларускі студэнцкі зьезд», «Расейскія 
камуністы аб беларусах», «Што нам павінен даць Беларускі Тэатр», 
«Дзе быць Беларускай Сел.-Гасп. Акадэміі», «З Масквы ў Беларускі 
Ерузалем» і г. д. У першым артыкуле ён заклікае правесці з'езд усіх 



беларускіх студэнцкіх арганізацый, каб выпрацаваць новую ідэалогію 
беларускай інтэлігенцыі, каб абмеркаваць «усе пытанні Беларускага 
Інтэгральнага Рэнэсансу». У другім артыкуле ён прыводзіць словы I. 
Сталіна на X з'ездзе РКП: «Тут я маю пісульку аб тым, што мы, 
камуністы, нібы то насаджваем беларускую нацыянальнасьць штучна. 
Гэта непраўдзіва, таму што існуе беларуская народнасьць, у якой 
маецца свая мова, адметная ад расейскай, дзеля чаго падняць 
культуру беларускага народа можна толькі на роднай іх мове». 
Гаўрыла падкрэслівае, што гэтыя словы кіраўніка Наркамнаца 
павінен ведаць кожны камуніст на Беларусі. 

Улетку 1922 г., як і ў мінулым годзе, студэнты Асацыяцыі 
паехалі на працу ў Беларусь. Па дарозе назад у Маскву заехаў 
Гаўрыла ў Малую Багацькаўку і забраў з сабою сваю малодшую сястру 
Ганну, якая хацела паступіць вучыцца ў Пятроўскую акадэмію. Яна 
была вельмі жвавая, лагодная, разумная і ўсе браты вельмі яе любілі. 
Планаў і мар ў маладых людзей была процьма... 

Большасць савецкіх людзей ці зусім не ведала, ці толькі 
здагадвалася, што бальшавізм меў «падвойнае дно», жыў з «дзвюма 
душамі». Як стала вядома толькі ў наш час (артыкул «Владимир Ильич 
Ленин: «Морали в политике нет» // Комсомольская правда. 1992. 12 
февр.), з вясны 1922 г. Ленін задумаў шырокамаштабную акцыю: 
выслаць за мяжу ўсіх прадстаўнікоў вальнадумнай інтэлігенцыі, якіх 
ён у пісьме да М. Горкага ацаніў «как интеллигентиков, лакеев 
капитала, мнящих себя мозгом нации. На деле это не мозг, а говно». У 
лісце да Ф. Дзяржынскага ад 19 мая 1922 г. Ленін прапануе 
абмеркаваць усе «меры подготовки», сабраць пісьмовыя водгукі на 
некамуністычныя выданні, «собрать систематические сведения о 
политическом стаже, работе и литературной деятельности 
профессоров и писателей». 17 ліпеня ён піша Сталіну: «выслать за 
границу безжалостно», «всех их — вон из России», «арестовать 
несколько сот и без обьяснения мотивов — выезжайте, господа!», 
«Очистим Россию надолго!» 

Тады ліквідавалі Асрэўстуд, ліквідавалі яўрэйскі агранамічны 
гурток. Пачалі крытыкаваць Асацыяцыю: чаму яна носіць 
нацыянальны характар, калі тут проста аграномы. З'явіліся 
спецыяльныя людзі, якія сачылі за студэнцтвам, за яго 
пралетарызацыяй. У Пятроўскай акадэміі такім «спецыялістам» стаў 
былы супрацоўнік Арлоўскага ўпраўлення НКУС. Аднойчы ў самым 
канцы жніўня ён падышоў да Гаўрылы Гарэцкага і спытаў: «Скажите, 
Вы будете сегодня вечером у себя? Я хотел бы зайти к Вам 
поговорить». — «Конечно. Пожалуйста», — атрымаў ён адказ. I 



сапраўды, позна ўвечары пад'ехаў «чорны воран» і забраў Гаўрылу, а з  
ім разам яшчэ двух студэнтаў: Жыгалава і I. Артабалеўскага (апошні 
потым стаў выдатным вучоным у галіне тэорыі машын і механізмаў, 
акадэмікам АН СССР). Іх адвезлі на Лубянку і размясцілі там у 
асобныя камеры. 

Дзякуючы дапамозе супрацоўнікаў КДБ Беларусі Г. Лавіцкага, А. 
Вераса і Л. Піменава (шчырая падзяка ім за гэта!), мне ўдалося 
пазнаёміцца з тым даўнім «делом № 15729 по обвинению Горецкого 
Гаврила Ивановича», якое прыслалі з Масквы на часовае карыстанне. 

Справа пачынаецца з ордэра на арышт і вобыск — 31 жніўня 
1922 г., — які выданы супрацоўніку Аператыўнага аддзела 
Дзяржаўнага палітычнага ўпраўлення (ДПУ) Н. К. Мацвееву. Далей 
ідуць «Протокол обыска», дакладная аб вобыску і арышце і 
«Квитанция дежурного по приему арестованного». 

Затым «Протокол допроса в ГПУ от 4.09». Цікава ад-значыць, 
што на пытанне «партийность» — адказ: «Социалист вне партий», 
«политические убеждения» — «социалистические». Рукою Г. Гарэцкага 
напісаны адказы на пытанні (саміх пытанняў няма), якія пастаўлены 
следчым.«Надо использовать лучшие силы российской эмиграции 
путем привлечения честных работников (особенно техников, 
агрономов и т. д.) обратно на Родину, желающую пойти возрожденной 
к Социализму. Надо привлечь эмиграцию к советскому строительству, 
поэтому на высылку за границу интеллигентов, которые не были 
реакционными контрреволюционерами, смотрю отрицательно: они 
помешают быстрому росту симпатий в рядах эмигрантов к Советской 
России. 

Лично себя считаю совершенно непричастным к каким-либо 
контрреволюционным деяниям (что может засвидетельствовать ком. 
ячейка Петровской Академии) и решительно отказываюсь уезжать за 
границу: Социалистическая Федерация, в частности Советская 
Белоруссия, требует для своего культурно-экономического 
возрождения много труда, энергии, творчества. Силы мои нужны 
здесь, а не за границей. 

По существу обвинения заявляю: ни одно обвинение не основано 
на фактах, протестую против подобных обвинений и требую 
расследования с привлечением к показаниям местной 
коммунистической организации (при Петровской Академии)». 

У гэты ж дзень, 4 верасня, супрацоўнік IV Аддзялення 
Сакрэтнага аддзела ДПУ Калугін са згоды начальніка Аддзялення 
Зарайскага піша блізкія па змесце «Постановление» і «Заключение», 



хутчэй за ўсё па ўжо выпрацаванай у той установе стандартнай 
форме. Пры-вядзём вытрымкі з «Заключэння». 

«Я, сотрудник IV Отделения СО ГПУ Калугин, рассмотрев дело № 
15729 о Горецком Гавриле Ивановиче, нашел следующее: 

С момента Октябрьского переворота и до настоящего времени 
он не только не примирился с существующей в России, в течение 5 
лет, Рабоче-крестьянской властью, но ни на один момент не 
прекращал своей антисоветской деятельности в моменты внешних 
затруднений для РСФСР. Все это подтверждается имеющимися 
материалами. 

А посему на основании п. 2 лит. Е Положения о ГПУ от 6.11 сего 
года полагаю: в целях пресечения злостной антисоветской 
деятельности со стороны Горецкого Гаврила Ивановича выслать за 
пределы РСФСР заграницу». У самым нізе «Постановления» Г. Гарэцкі 
піша: «с ним я не согласен и заявляю протест». 

Важна адзначыць, што ніводнага факта ці нават паклёпу аб 
«антисоветской деятельности» ў справе няма. На чым грунтуюцца 
гэтыя трафарэтныя словы «Заключения», зусім не зразумела. Відаць, 
таму ў гэты ж дзень Г. Гарэцкі піша заяву на імя начальніка IV 
Аддзялення: «Предъявленные мне обвинения в контр-
революционности считаю совершенно ложными. Как объективное 
доказательство, прошу запросить обо мне мнение Комячейки ПС-Х. А. 
В случае подтверждения со стороны коммунистов Академии факта 
моей контр-революционности (хотя бы в какой-нибудь из сфер моей 
деятельности) соглашаюсь на выезд заграницу, но считаю высылку 
мою сплошным абсурдом и в смысле политического воздействия 
крайне отрицательным фактом». 

Тым не менш тут жа у Гарэцкага бяруць падпіску: «обязуюсь не 
возвращаться в РСФСР без разрешения советской власти». 

Праз два дні ужо гатова «Выписка из протокола заседания 
Коллегии ГПУ от 6 сентября 1922 г.», якая падпісана сакратаром 
Калегіі Язерскай. Па дакладу тав. Калугіна і па зацвярджэнню 
намесніка старшыні ДПУ тав. Уншліхта прынята пастанова: «На 
основании п. 2 лит. Е Положения о ГПУ от 6.11 с. г. — выслать под 
конвоем за пределы РСФСР заграницу». 

Але ужо 7 верасня на імя Уншліхта прыходіць тэлефонаграма: «В 
числе студентов ПСХА арестован в течение последней недели 
находится Горецкий, о котором комячейка дает хороший отзыв. 
Прошу Вашего распоряжения о вызове представителя комячейки для 
выяснения вопроса Зав. Главпрофобра Яковлева». 9.09 на гэтай 



тэлефонаграме Іваноў (яго пасада не адзначана) дае візу: «Зарайский 
— Можно вызвать». 

Паміж 9 і 13 верасня Гаўрыла на маленькім кавалку паперы 
піша заяву (без даты) у Калегію ДПУ: «Прошу освободить меня на 5 
(пять) дней для поездки на квартиру... где у меня не обработаны 
бюджеты крестьянских хозяйств — крайне важная работа, которую 
необходимо сдать Наркомзему. Кроме того, один или два дня на 
сборы, т. к. меня предполагают выслать за границу, хотя я и подал 
письменный протест-заявление на предъявляемые ко мне обвинения. 
... Обязуюсь никуда не выезжать из Москвы. Неподача мною 
бюджетов вовремя (к 1-му сентября) задерживает разработку всех 
остальных шестисот (600) бюджетов». Віза у куце паперкі: «Отказать. 
К делу». 13 верасня кіраўнік «бюджетной экспедиции Наркомзема в 
Минской губернии» З. Кочнева піша заяву з просьбай дазволіць 
сустрэчу з Г. Гарэцкім, каб «получить от него денежный отчет и 
записи по бюджетам экспедиции». 

17 верасня Г. Гарэцкі піша у ДПУ заяву з паметкай «Срочно!»: 
«Меня предположено выслать в четверг. Именем Революции и 
Социализма прошу отложить срок высылки на десять (10) дней. 
Причина: 15 сентября моя родная сестра Анна, только что 
поступившая в Зоотехнический институт, везла мне первую 
«передачу»; она попала под трамвай — отрезало ногу (с раздроблением 
ступни), помяло таз, позвоночник и желудок: положение почти 
безнадежное. Никого родных здесь не имею, родители живут в 
Смоленской губернии, их невозможно вызвать да и не на что ехать — 
живут с пяти (5) десятин земли; я лично не имею нисколько денег, и 
оставить сестру, умирающей без всякого призора, ухода и помощи 
было бы огромным преступлением с моей стороны. Могу представить 
поручительство о невыезде никуда от пяти (5) коммунистов. 

Выеду тотчас по заметном переломе болезни сестры или после ее 
похорон. 

Надеюсь, что просьба моя будет уважена. 
Студент Гавриил Горецкий». 
У справе Г. Гарэцкага знаходзіцца пісулька, напісаная ім 17 

верасня вечарам алоўкам на лістку шэрай паперы: «Александр 
Петрович! Результат: обвиняюсь в антисоветской деятельности в 
течение пяти лет — кара: высылка за пределы Республики на 3 года. 
Высылают в четверг. Просьба: сестра несла мне «передачу» в тюрьму и 
попала под трамвай: в ноге раздроблена кость, поврежден таз, 
позвоночник, желудок, не ест уже три дня — положение почти 
безнадежное, говорит доктор; я прошу у Г.П.У. отстрочки моей 



высылки на 5 дней; если бы группа коммунистов поддержала 
ходатайство, возможно, что оставили бы больше, чем на три дня, — 
если считаете нужным, прошу помочь — именем умирающей сестры». 

У гэты ж дзень ён піша падпіску аб тым, што «обязуюсь явиться 
в среду 20 сентября, к 14 часам дня воВнутреннюю тюрьму ГПУ. 
Обязуюсь за пределы Москвы не выезжать». 

На заяве віза Зарайскага, датаваная 18 верасня: «Сог-ласно 
телефонного распоряжения т. Ягоды дана отсрочка на 10 дней». Гэтая 
ж дата стаіць на даведцы, якая дадзена Яузскай савецкай бальніцай 
«для представления в ГПУ о том, что его сестра Анна 15 с/м 
доставлена в больницу из-под трамвая». 

Гаўрыла як на крыллях паляцеў ў бальніцу да сваёй Ганулькі. 
Стан яе быў страшэнны: яна ўжо не верыла, што будзе жыць, 
плакала. Каля яе сядзелі студэнткі з Асацыяцыі — Марыя Пуцята, 
Валя Хоўрынка. Тут жа былі старэнькія жанчыны — хворыя, якія 
таксама плакалі і маліліся Богу. Яны ўгаворвалі Ганулю: «Маліся Богу 
— лягчэй будзе». Гаўрылу доктар сказаў, што трэба дастаць хоць 1 кг 
цукру, каб падтрымаць сілы. Ён усюды бегаў, бегаў, але цукру так 
нідзе і не дастаў. 

На наступны дзень, 19 верасня, ледзь пачалася раніца, Гаўрыла 
ўжо быў у бальніцы. Ганулька яшчэ не страціла прытомнасці, была 
сумная-сумная, а ў 11.30 яна памерла. У той жа дзень студэнты 
Асацыяцыі Дзіма Ярашчук, Сяргей Ждановіч і іншыя дасталі 
грузавую машыну і дамовіліся аб месцы пахавання каля Галовінскага 
манастыра. Везлі праз усю Маскву, праз усю Акадэмію — па 
Іванаўскаму праезду, праз плаціну. Сабралася чалавек 25. Каб не 
думалі, што гэта дэманстрацыя, на ўсякі выпадак ахоўвалі ўваход. 
Так загінула Ганна — маладая, выдатная натура, якая яшчэ не 
разгарнулася, і разам з ёй загінулі яе вялікія здольнасці. Гору Гаўрылы 
не было канца. Ён плакаў і адчуваў сабе вінаватым у яе смерці. Гэты 
дзень на ўсё жыццё яго застаўся самым цяжкім, самым самотным — 
ён ніколі не забываў тую жудасную згубу. Амаль праз два 
дзесяцігоддзі ў час ваеннага ліхалецця ён запіша ў запісную кніжку: 
«Ах, Ганулька, Ганулька, кветка растаптаная. Дарагая мая мучаніца. 
Што ж нарабіў я?» 

Брат Максім прысвяціў Ганне «Хрэстаматыю беларускае літара-
туры. XI век — 1905 год»: «Яе дарагому вобразу, як памятку на магілку 
ў чужыне, гэтую кнігу прысвячаю. Брат». У «Камароўскай хроніцы» ён 
падрабязна апісаў гэты трагічны выпадак і смерць сястры. 

Уладзімір Дубоўка на першай старонцы зборніка вершаў 
«Строма», выдадзенага ў Вільні ў 1923 г., напіша: «Сьветлае памяці 



Ганулі Гарэцкай, як вяночак на магілку ў чужыне, прысвячаю. Аўтар». 
Адзін з вершаў «Спагадае хто» быў прысвечаны Габрыэлю Г. (Гаўрыле 
Гарэцкаму): 

Годзе хмарамі бадзяцца: 
 Бездарожжа ломіць скронь! 
 Мусіць дбаць аб шэрай хатцы 
 — Розум, сэрца і — далонь! 
Кроў у нас хай закрынічыць,  
Завіхрыцца дух віром,  
Хай імпэт наш чараўнічы  
Бомкне гора пяруном! 
Маладое пакаленне,  
Прачынайся, час прыйшоў,  
Залатое Адраджэнне  
Кліча ўсіх пад родны схоў. 
У справе знаходзіцца характарыстыка студэнтаў ПСГА 

Жыгалава, Гарэцкага і Артабалеўскага, якая датавана 25 верасня і, 
відаць, састаўлена ў IV Адцзяленні СА ДПУ. «В Петровской С.-Х. 
Академии, благодаря умелому руководству реакционной части 
профессуры и верхушек студенчества, отношение студенческой 
массы к Соввласти и ее мероприятиям в области руководства и 
методологии преподавания в Высшей школе определенно 
отрицательное...»; «Руководящую роль в Академии до последнего 
времени играл так наз. Совет 18, избранный еще в 1920 г.»; «...работа 
его сводилась исключительно к антисоветской и 
антикоммунистической деятельности среди студенчества. Совет 
группировал вокруг себя наиболее реакционную часть студенчества»; 
«...Группой 18 издается журнал «Младость», который вышел пока еще 
первым номером... Журнал представляет из себя «Орган Кружка 
Общественной Агрономии и Совета 18» ... и блещет подзаголовками, 
вроде «Прежнее русского народа темно, его настоящее ужасно и у 
него нет права на будущее» (Думы в сумерках). 

... Для характеристики демократической группы нужно 
отметить, что приобретая влияние на студентов, особенно после 
арестов ее членов (зимой 1920 г.), она проводила ряд студенческих 
собраний и выборов»;... «После издания распоряжения Главпрофобра 
о Госстипендиях группа эта, соорганизовав с проф. Дояренко и 
Ждановым особую комиссию по улучшению быта студентов и не 
сделав ни одного реального предприятия — постановила вызвать 
протест студенчества против разбивки его на категории»; ...«При 
всяких политических арестах группа афишировала их, открывала 



сбор в пользу голодающих заключенных товарищей и т. п. Группа 
несомненно была связана с аналогичными группами в других ВУЗах, 
т. к. была в курсе событий в жизни Московских ВУЗов. Одними из 
наиболее активных деятельных членов этой группы и являлись 
Жигалов, Артоболевский и Горецкий. Кроме того, они принимали 
участие в работах кружка «Общественной Агрономии». 

28 верасня быў складзены «Протокол представителей 
общестуденческих организаций Петровской С.-Х. Академии», які 
падпісалі пяць сяброў розных камісій, гурткоў. «...собравшись по 
предложению представителя комячейки ПСХА тов. Дьякова ... 
Заявляем следующее: Тов. Горецкий, как общественный работник 
всегда отличался аккуратностью, трудолюбием и выполнял все 
возлагавшиеся на него обязанности ... Что касается обвинения его в 
пятилетней антисоветской агитации, то подобное утверждение 
совершенно не соответствует действительности. ...ярким 
доказательством революционности убеждений тов. Горецкого могут 
служить его доклады в дискуссионных вечерах... и периодических 
бюллетенях в качестве статей (см. приложение). ...необходимо вернуть 
тов. Горецкого в ряды трудовых студенческих масс, работающих рука 
об руку с Советской Властью». 

На наступны дзень група камуністаў з 7 чалавек на чале з 
Мікалаем Смаленскім склала ліст, у якім напісала, што «...знают т. 
Горецкого как одного из честных бескорыстных и идейных 
сторонников советской власти ...который защищал ее от нападок со 
стороны правых элементов ...Поэтому мы считаем, что факт высылки 
тов. Горецкого за пределы РСФСР является результатом неточного 
выяснения сути дела...» 

Ужо 30 верасня гэтыя заявы разам з выпіскай з пратакола 
пасяджэння бюро камячэйкі, копіямі артыкулаў Г. Гарэцкага і 
станоўчым водгукам на іх Рындзінай былі пасланы на Лубянку. 

Што з сябе ўяўляюць артыкулы Г. Гарэцкага, якія былі 
надрукаваны ў дадатках да часопіса «Младость»? Артыкул «Младость»  
в пепельных сумерках» прысвечаны крытыцы першага нумара 
часопіса «Младость». Аўтар піша: «Я глубоко преклоняюсь перед 
искренним всечеловеческим патриотизмом, который, любя весь мир, 
любит свою родину, как частицу этого мира, частицу, с которой он 
сжился, сроднился. Такой патриотизм увеличивает интенсивность 
индивидуального и общественного творчества. Такой национализм, 
национальный по форме с глубокой интернациональной 
всечеловеческой сущностью, высоко прогрессивен. Но ведь в 



«Младости» национализм — мессианство, которое так много 
погубило...» 

Другі артыкул — «Рефессивность и прогрессивность 
национальных возрождений». Г. Гарэцкі ў ім падкрэслівае: «Только 
родной язык как создание и выражение народного творчества может 
быть наиболее рационально признанным для словесного, звукового 
выявления всех тайников и глубин этого творчества». З другога боку, 
ён папярэджвае, што «языковое возрождение наций становится не 
средством к увеличению интенсивности всякого рода творчеств, а 
самоцелью. ...Национальные движения в России... стали массовыми, в 
них принимает участие главный и единственный судья, его 
Величество — сам Народ. Задача возрожденческой белорусской и 
украинской интеллигенции стремиться так повлиять на ход дви-
жений, чтобы они резонировали с лучшими освободительными 
социально-политическими идеями XX века. В этом им должна помочь 
интеллигенция и великорусская. Надо ослабить остроту националь-
ного конфликта и скорее приблизить время, когда национальное 
движение переходит в широкое культурно-экономическое возрожде-
ние. Для этого прежде всего нужно утратить препятствие к 
национальной свободе угнетенных народов, убить в своей душе легко 
могущий зародиться «великодержавный шовинизм»; надо 
предостерегать возрождающиеся народности от их ошибок, надо 
критиковать по-здоровому их действия, и тогда вступит в 
благодетельное действие тот перевес прогрессивных элементов над 
регрессивными, которые в национальных движениях наблюдаются». 

Як бачым, Г. Гарэцкі не проста ўдзельнічаў ў часопісе 
«Младость», за што яго абвінавачвалі органы ДПУ, а, наадварот, 
крытыкаваў ідэйны і палітычны напрамак гэтага часопіса. Трэцяга 
кастрычніка за подпісам загадчыка Беларускага цэнтральнага бюро 
па асвеце Наркамасветы М. Лойкі, інструктара і сакратара была 
паслана характарыстыка Г. Гарэцкага. Яго бюро «...знает... как 
марксистски мыслящего человека и несомненного сторонника 
Советской Власти. На публичных студенческих собраниях им 
неизменно выдвигались принципы социальной революции и борьбы с 
шовинистическими тенденциями, что нередко приводило к расколу 
студенчества на два резко враждебных лагеря: тов. Горецкий всегда 
шел рука об руку с лагерем революционным. 

В личной жизни т. Горецкий известен Центральному бюро как 
прямой, безукоризненно честный и порядочный товарищ. Исходя из 
вышесказанного, Белорусское центральное бюро считает арест т. 
Горецкого следствием недоразумения». 



5-м кастрычніка датавана зробленая на 2-й вокладцы ўсёй 
справы рэзалюцыя В. Р. Мянжынскага: «Оставить в Академии и не 
трогать, т. к. считает для себя всю эту историю оскорбительной ввиду 
его прежней советской работы. Просил просмотреть его статьи в 
«Известиях» под ред. Преображенского и т. д.» 

Не зусім ясна, у гэты дзень ці калі раней, але, як успамінае 
Гаўрыла Іванавіч, яго на допыт выклікаў сам В. Р. Мянжынскі, які 
быў у той час адным з кіраўнікоў Дзяржаўнага Палітычнага 
Упраўлення НКУС РСФСР. Размова працягвалася каля 1,5 гадзіны. 
Мянжынскі больш маўчаў і з цікавасцю слухаў студэнта, які з вялікай 
палкасцю апавядаў пра Беларусь, пра яе гісторыю, геаграфію, 
культуру і яе праблемы, пра неабходнасць нацыянальна-эканамічнага 
адраджэння рэспублікі. Мянжынскі з такой уважлівасцю і 
прыхільнасцю слухаў, што ў Гаўрылы ў памяці гэты момант застаўся 
як адзін з самых прыемных з таго часу. Мянжынскі тады сказаў: «Я 
Вас з вялікай цікавасцю выслухаў, але я вельмі Вам раю больш ніколі 
не займацца ніякімі грамадскімі арганізацыямі, бо ў Вас зноў будуць 
непрыемнасці — займайцеся толькі навукай». 

Ужо на наступны дзень было складзена «Заключение»: «Я, 
помощник нач. IV Отделения СО ГПУ Бахвалов, рассмотрев дело № 
15729 ф-на Горецкого Г. И. 22 лет происхождение из мещан 
Смоленской губ., нашел, что Горецкий был арестован на основании 
агентурного материала, из которого усматривалась антисоветская 
деятельность Горецкого, что последний подлежал высылке заграницу, 
но принимая во внимание, что антисоветская деятельность Горецкого 
следствием не доказана. А посему полагаю: 

Дело следствием прекратить, Горецкого из-под стражи 
освободить и дело сдать в архив. Пом. нач. Отд. СО ГПУ Бахвалов 
Согласен: Нач. IV отд СО ГПУ З. Аранский». Чырвоным чарнілам 
наўскасяк рэзалюцыя: «Утверждаю. Ягода. 10.Х.22 г.» 

12 кастрычніка адбылося пасяджэнне Калегіі ДПУ, якое 
пастанавіла: «Во изменение постановления от 6.09.22 г. освободить, 
дело прекратить и сдать в архив». 

Тым жа днём датаваны «Талон», накіраваны ад Упраўлення 
справамі ДПУ начальніку ўнутранай турмы: «С получением сего 
немедленно освободить из ареста Горецкого Гаврила Ивановича. С 
освобожденного взять подписку об освобождении...» (так у дакуменце. 
— Р. Г.). 

У справе ёсць яшчэ некалькі вельмі цікавых дакументаў, якія 
датаваны больш познімі днямі, і таму не зусім зразумела, ці вядомы 
яны былі раней і ці мелі які-небудзь уплыў на лёс «освобожденного». 



19 кастрычніка за подпісам Старшыні ДПУ Беларусі Ольскага ў 
Маскву была дадзена шыфравальная тэлеграма: «Постановлением ГПУ 
высылается заграницу числе антисоветской профессуры белорусский 
деятель Горецкий. Центральное Бюро Компартии через ГПУ просит 
высылку заграницу заменить высылкой одну из отдельных губерний 
России. Появление Горецкого помешает начатой ЦК работе 
разложению Белоруссов Шовинистов и наоборот усилит их 
контрреволюционные настроения». 

Хаця і вызвалілі Гаўрылу, але, відаць, працягвалі цікавіцца яго 
асобай. Так, у канцы ўжо вядомай нам характарыстыкі трох 
студэнтаў ПСГА алоўкам нейкі I. Рэшатаў 24 кастрычніка 1922 г. 
напісаў: «Горецкий Гавриил Иванович — студент экономического 
отдела, один из видных работников кружка Общественной Агрономии 
по созданию «Агроном-Общественника». Ко всем мероприятиям 
Соввласти и особенно в области реформы Высшей школы относится 
крайне враждебно. Ведет антисоветскую и антикоммунистическую 
агитацию. Избран общим студенческим собранием для связи с 
обществом помощи ВУЗ». 

Намеснік начальніка СА ДПУ (Москва) Сурта 11 лістапада 
просіць Старшыню ДПУ Беларусі «срочно исполнить наше... от 31.Х 
и... от 26.X. в коих ... выслать в СО ГПУ с нарочным весь материал, 
имеющийся в Вашем распоряжении и в распоряжении Центрального 
Бюро Компартии Белоруссии на Горецкого». 

Толькі у снежні 1922 г. пад грыфам «Сов. секретно» прыйшоў 
адказ: 

«Нач. СОГПУ тов. Самсонову (Москва) Центральному Бюро 
Компартии Белоруссии Горецкий всесторонне неизвестен. Известен 
лишь как белорусс-шовинист. Наша телеграмма... была вызвана по 
следующей причине. ЦБ КПБ узнав о предполагаемой высылке 
Горецкого заграницу обратилось к нам с просьбой дать телеграмму в 
ГПУ с ходатайством в случае если высылка Горецкого заграницу 
должна состояться, то выслать его вместо заграницы в одну из 
отдаленных губерний РСФСР по следующим мотивам — высылка 
заграницу могла бы помешать работе ЦБ по расколу белоруссов-
шовинистов находящихся заграницей. ЦБ прося о посылке указанной 
выше телеграммы стояло перед фактом ареста Горецкого в Москве и 
возможности его высылки заграницу, что бы мешало-бы работе ЦБ 
заграницей — почему оно и обратилось к нам с указанной выше 
просьбой. Материалов же о контрреволюционной деятельности 
Горецкого ЦБ не имеет. 



Горецкий, по наведенным нами справкам, уроженец Гомельской 
губ. — белорусс-шовинист, стоящий на платформе полной 
независимости Белоруссии, беспартийный, близок к белорусским 
эсерам. В белорусской работе выделялся как литератор, сотрудничал в 
ряде белорусских журналов. Выявить физиономию Горецкого 
всесторонне невозможно, т. к. он все время работал в Гомельской губ. 
и Минску известен лишь по его журнальным статьям, 
характеризующим его как белорусса-шовиниста. 

Брат Горецкого находится в Ковно, работает в Белорусском 
правительстве Ластовского. Он состоит в группе белоруссов, стоящих 
на Советской платформе. 

Присем препровождается копия письма Горецкого, написанное 
им после ареста к тов. Игнатовскому — Наркому Просвещения 
Белоруссии — для сведения. 

Зам. пред ГПУ Б (Пинталь) 
Нач. СО (Корейва)» 
Апошнім ў справе Г. Гарэцкага знаходзіцца ліст, аб якім 

упамінаецца ў канцы папярэдняга дакумента і які датаваны 25 
касфычніка 1922 г. У ім Г. Гарэцкі піша: «Напэўнае чулі Вы аб усех 
здарэньнях нядобрых у Маскве. Усё гэта звязываецца з дзейнасьцю 
беларускай культурна-навуковай асацыяцыі студэнтаў маскоўскіх 
навуковых устаноў. Да гэтага далучаецца выданьне «Маладой 
Беларусі», прайшоўшай праз фактычнае рэдактаваньне Дз. 
Каравайчыка, а таму адбіўшай у сабе настроі зусім не родных у 
поўнай меры беларускай студзенцкай моладзі, маладой беларускай 
інтэлігенцыі. Дадайце да гэтага несвядомасць расійскае і большасьці 
беларускае грамады ў нацыянальным пытанні, не вернае разуменьне 
прынцыпаў інтэрнацыяналу, касабокае тлумачэньне ідэй 
дэмакратычнага цэнтралізму і інш. Усё гэта разам стварае навокал 
культурна-эканамічнага Адраджэньня Беларусі (нават німа дамінанты 
нацыянальнага) хваравітую атмасферу, а часам адносіны рэзкай 
западазронасьці, блізкай да параўнаньня ўсяго беларускага з 
контррэвалюцыйным. Гэта ж выгукнула гвалтоўны арышт мяне па 
даносу аднаго са студэнтаў — хворага маньяка, вытвараючага з сябе 
асобу малога Напалеона. Заблытаны клубок цяжкіх непаразуменьняў 
распутваецца. З мяне зьнімаюцца ўсе абвінавачваньні, а мажліва 
поўная рэабілітацыя з боку Г.П.У. Даецца мажлівасьць працы. Як ні 
цяжка, як ні сумна, але пакідаць ранейшае дзейнасьці не можна. 
Асабліва важна пакінуць жывою здаровую Беларускую Асацыяцыю 
студэнту-пятроўцу, гэта грамада маючая ў складзе 175 чалавек, можа 
даць вельмі значную па ўдзельнай вазе частку беларускай 



агранамічнай інтэлігенцыі, скрозь праняўшую ідэямі Рэнэсансу 
Беларусі, пабудаванымі на фунце найвялікшых усечалавецкіх ідэй 
нашага веку. 

Мы робім належачыя крокі тутака ў Акадэміі, троха ясьнейшай 
робім тактыку, арганізуем беларусаў-камуністаў 14-га наябра (ці 
вярней 12 наябра — у нядзелю) адбудзецца гадавая сходка Савета 
Асацыяцыі (1920-22 гг.), у Акадэміі, у Аўдыторыі агульнага 
земляробства, ад якой шмат залежыць у будучыні. Маецца адным з 
першых пунктаў быць разгледжаным «Беларускае Адраджэньне і 
Камуністычная партыя» (або прагрэсіўныя элементы ў беларускім 
адраджэньні з камуністычнага пункту погляду), не хацелась бы 
даваць выкладаньне гэтакае адказнае тэмы студэнтам, бо 
асьвятленьне будзе далёка ня гэтакім поўным, аўтарытэтным і 
грунтоўным. А таму, дарагі дзядзька, запрашаю Вас — абавязкова 
прыедзьце на наша свята — прачытайце лекцыі-даклад. Гэта жадана 
са ўсех бакоў, будзе мець гістарычную важнасць. Дык будзем чакаць 
Вас нісумненна. Моцна толькі тое, што здабываецца барацьбою. 
Хочым жыць, тварыць. Да енкаў, да слоў мы хочым даць працу, мы 
маем рэальную мэту: праз 20-25 гадоў ператварыць Беларусь у Данію. 
Дык адарвіце хвілінкі і так нехапаючага дарагога часу. Будзеце 
бачыць добрыя вынікі. 

Спадзяюся на Вас моцна. Уся грамада чакае; асабліва 
камуністычная частка. 

С пашанаваньнем Гаўр. Гарэцкі». 
Аказваецца, як добра, што ДПУ сачыла за перапіскай, а то мы 

не атрымалі б ліста Г. Гарэцкага У. Ігнатоўскаму, хаця б і ў копіі. 
Такім чынам, студэнт ПСГА Г. Гарэцкі тады не быў высланы за 

граніцу (меркавалі паслаць у Нямеччыну). Невядома, што яго 
выратавала: ці то смерць сястры, што выклікала адкладанне высылкі 
з «четверга» на 10 дзён, а там, магчыма, і сітуацыя змянілася; ці тыя 
добрыя водгукі і хадайніцтва сумленных людзей з Акадэміі (але, 
гледзячы па пратаколах следчых, гэта малаверагодна, бо следчым 
факты і доказы былі непатрэбны); ці просьба Цэнтральнага Бюро КП 
Беларусі, якой Гарэцкі перашкаджаў за мяжой весці разбуральную 
справу сярод «беларусаў-шавіністаў»; ці размова з В. Р. Мянжынскім, 
якому спадабаўся палкі юнак, і ён яго пашкадаваў. Хутчэй за ўсё, усе 
падзеі разам паўплывалі на яго лёс, які мог быць зусім іншы ... 

Беларуская культурна-навуковая асацыяцыя студэнтаў 
Пятроўскай сельскагаспадарчай акадэміі пасля вядомых нам падзей ў 
хуткім часе распалася, а многія мары маладога студэнта — старшыні 
гэтай Асацыяцыі, на жаль, так і засталіся толькі марамі... 



ПРАЦАВАЦЬ, НЕ ЗДАЮЧЫ ПАЗІЦЫЙ 
 
Любы чалавек — патэнцыяльны летапісец. Кожную хвіліну, 

гадзіну, дзень, месяц, год перад ім мільгацяць падзеі жыцця ад 
уласнага да сусветнага, складаючы гісторыю асабіста яго, яго роду і 
суседзяў, гісторыю дзяржавы, нацыі і ўсяго чалавецтва, прычым ён яе 
бачыць непасрэдна, адчувае на сабе, перажывае. Вось бы і запісаць 
факты, ацаніць іх. Але сапраўдных (ды яшчэ па магчымасці 
аб'ектыўных) летапісцаў зусім мала. Адзін не здольны гэта зрабіць, 
другі лічыць падзеі, якія адбываюцца, дробнымі і нецікавымі, трэці, 
наадварот, самымі галоўнымі, чацвёрты наогул лянуецца пісаць, бо 
яму здаецца, што многае запомніцца на ўсё жыццё, і адкладае запіс 
на пазнейшы тэрмін, а памяць — справа ненадзейная... Толькі той, 
хто рэгулярна запісвае галоўныя падзеі, асэнсоўвае іх, параўноўвае з 
іншымі, пакідае важны гістарычны матэрыял. Але любыя ўспаміны 
людзей, асабліва непасрэдных удзельнікаў важных для краіны і 
народа падзей, выклікаюць увагу чытачоў. 

Мой бацька — акадэмік Гаўрыла Гарэцкі — пражыў з пачатку 
веку і да 1988 г. Шмат падзей, шмат змен адбылося за гэты час — час 
рэвалюцый, войнаў, неверагодных палітычных і гаспадарчых 
эксперыментаў, узлёту і развалу краіны ГУЛАГа. Шэрагі розных 
людзей — ад простых да дзяржаўных — у размаітых абставінах 
прайшлі перад ім. Але мы жылі ў такі час, калі праўдзіва пра 
большасць падзей нельга было ўспамінаць, а гаварыць пра іх было 
проста небяспечна, асабліва пры жыцці Сталіна і да так званай 
«хрушчоўскай адлігі». На жаль, і яна была нядоўгай і зноў абставіны 
для ўспамінаў былі не надта спрыяльныя. Апрача таго, пра 
ГУЛАГаўскі час успамінаць было вельмі балюча і горка. Таму бацька 
рэдка гаварыў пра тыя часы, хаця, калі гэта здаралася, успаміны яго 
былі заўсёды найцікавейшыя, бо памятаў ён усё дасканала і 
расказчык быў выдатны. Я вельмі часта ўгаворваў яго пачаць пісаць 
успаміны. Тата згаджаўся, але ўсё адкладваў на потым. У час 
«перабудовы», калі дыхаць стала вальней і праўда савецкага ладу 
жыцця стала больш вядомай, ён пачаў сёе-тое апавядаць, але больш 
дасканалыя запісы так і не рабіў. У апошні год яго жыцця я купіў 
магнітафон і літаральна за паўгода да смерці таты запісаў некаторыя 
бацькавы і матчыны ўспаміны. Вельмі шкадую, што не зрабіў гэта 
значна раней і значна паўней. 

Ужо пасля таго, як бацька пайшоў ад нас назаўсёды, як 
разваліўся СССР, Беларусь была аб'яўлена суверэннай дзяржавай, 
стала магчымым трапіць у архіў КДБ і пазнаёміцца з некаторымі 



дакументамі, якія вяліся ў сувязі з арыштам бацькі, а арыштоўвалі 
яго аж 4 разы. Успаміны бацькоў і матэрыялы з КДБ Рэспублікі 
Беларусь, з якімі мне дапамаглі пазнаёміцца Г. М. Лавіцкі і А. I. 
Вечар, за што я шчыра ім удзячны, дазволілі асвяціць асобныя 
моманты жыцця бацькі. 

Першы арышт моцна параніў рамантычную душу Гаўрылы: ён 
убачыў і глыбока адчуў, што жыццё часта бывае несправядлівым, што 
ад блізкіх людзей можна чакаць здрады, а магутны палітычны віхор 
можа змятаць не толькі ліхадзеяў, але і справядлівых людзей. Асабліва 
ныла сэрца ад незваротнай страты любай сястрычкі Ганулькі. Хаця 
розум казаў, што не вінаваты ён, а сэрца адчувала вялікую крыўду на 
лёс і нейкую віну: каб не трапіў ён у турму, каб не несла іменна яму 
перадачу, каб у свой час праводзіў яе яго сябра, не было б гэтай жу-
дасці, не было б гэтага болю і мукі на ўсё жыццё. Балюча перажываў 
паступовы распад Беларускай культурна-навуковай асацыяцыі 
студэнтаў Пятроўскай (Ціміразеўскай) сельскагаспадарчай акадэміі. 
Але яшчэ з большым натхненнем і ўпартасцю ўзяўся за вучобу, за 
набыванне ведаў, бо разумеў, што толькі новая адукаваная і 
культурная інтэлігенцыя зможа пабудаваць моцную Беларусь, 
сельская гаспадарка якой, у прыватнасці, павінна стаць не горшай, 
чым у Даніі. Чаму іменна Данія? Таму, што па прыродных умовах яна 
блізкая да Беларусі, а сельская гаспадарка ў ёй была адной з лепшых 
у Еўропе. Ён, як і яго старэйшы брат Максім і многія іншыя змагары 
за нацыянальнае адраджэнне Беларусі, свядома стаў на гэты шлях і 
рыхтаваў сябе да такой працы. 

Гаўрыла ганарыўся званнем студэнта-пятроўца, бо гэта была 
адна з самых лепшых навучальных сельска-гаспадарчых устаноў. Тут 
выкладалі вядомыя прафесары: В. Р. Вільямс, А. Г. Даярэнка, Я. М. 
Самойлаў, I. А. Каблукоў і многія іншыя. Як будучаму эканамісту, 
найбольш блізкімі яму былі выдатнейшыя эканамісты — гонар 
айчыннай і сусветнай навукі: А. В. Чаянаў, М. Д. Кандрацьеў, А. А. 
Рыбнікаў, А. Ф. Фартунатаў і інш. З іх імёнамі звязана стварэнне 
арганізацыйна-вытворчай школы, якая вельмі многа зрабіла для 
прагрэсу сусветнай аграрнай навукі. 

Малады (троху больш за 30 гадоў) Аляксандр Васільевіч Чаянаў 
— дырэктар Навукова-даследчага інстытута сельскагаспадарчай 
эканомікі, галоўнымі праблемамі навуковых даследаванняў якога 
была працоўная сялянская гаспадарка, кааперыраванне на аснове 
эканамічных метадаў. Яго фундаментальную працу «Асноўныя ідэі і 
формы арганізацыі сялянскай кааперацыі» выкарыстоўваў У. I. Ленін 
пры рабоце над артыкулам «Пра кааперацыю». Пры фарміраванні 



Дзяржплана ён уключыў Чаянава ў яго склад. Працы прафесара былі 
шырока вядомы ў многіх краінах свету, а ўжо пазней, калі ў нашай 
краіне нават імя яго было забаронена, у Францыі быў выдадзены Збор 
твораў у 8 тамах, двойчы яны перавыдаваліся ў Англіі. А. Чаянаў 
чытаў лекцыі вельмі прыгожа, артыстычна, з захапленнем. У 
вывучэнні эканомікі рэальнай сельскай гаспадаркі ён вялікае 
значэнне надаваў краязнаўчай працы. 

Шырокаадукаваны чалавек з разнастайнымі захапленнямі, А. 
Чаянаў быў даволі вядомым у свой час белетрыстам — друкаваў 
серыю фантастычных аповесцей з дзівоснымі патаемнымі сюжэтамі 
— сваю Гафманіяду, якая папярэднічала творам М. Булгакава і пад 
уплывам якіх апошні стварыў свае знакамітыя «Майстар і Маргарыта» 
і «Запіскі нябожчыка». 

Чаянаў любіў стараннага студэнта з разумнымі блакітнымі 
вачыма, лічыў яго адным з лепшых студэнтаў Пятроўкі і ў знак 
асаблівай сімпатыі нават падараваў некалькі кніжачак сваёй 
Гафманіяды. 

Якаў Уладзіміравіч Самойлаў — выдатнейшы геолаг, асабліва 
многа зрабіў у галіне мінералогіі і біягеахіміі. Яго лекцыі карысталіся 
вялікім поспехам — вельмі жывая яскравая мова, прыгожая дыкцыя і 
характэрная міміка аб'ядноўваліся ў яго з глыбокімі ведамі прадмета. 
Гэты сімпатычны прафесар заклаў тыя асновы ведаў па геалогіі, якія 
пазней так спатрэбяцца ўжо не проста маладому студэнту, а 
маладому зняволенаму беларускаму акадэміку. 

Мікалай Дзмітрыевіч Кандрацьеў — 30-гадовы прафесар, 
таленавіты самародак з сялянскай кастрамской глыбінкі, ужо вядомы 
як аўтар перспектыўнага плана развіцця сельскай і лясной гаспадаркі 
краіны на 1923-1928 гг. («пяцігодка Кандрацьева»). Невысокага росту, 
з бліскучымі чорнымі вачыма, якія вылучаліся на бледным твары, 
Кандрацьеў поўнасцю валодаў аўдыторыяй, якая не стамлялася ад, 
здавалася б, сухіх, эканамічных выкладак, бо ён вельмі ўмела 
перамяжаў іх з жартамі і нечаканымі вострымі параўнаннямі. 
Хімічная аўдыторыя («хімічка») была перапоўнена слухачамі асабліва 
тады, калі ён чытаў лекцыі пра амерыканскую эканоміку, з якой 
дэталёва пазнаёміўся непасрэдна ў Амерыцы, пабыўшы там больш за 
год. 

Прафесар А. Г. Даярэнка настолькі быў апантаны сваімі 
прагрэсіўнымі для таго часу ідэямі севазвароту, папару, культурай 
глебаў, што цалкам захапляў імі і студэнтаў, якіх не змяшчала вялікая 
аўдыторыя на яго лекцыях. Гэтыя ідэі вельмі імпанавалі многім, таму 
што яны дазвалялі значна павысіць ураджайнасць, узняць сельскую 



гаспадарку без вялікай колькасці мінеральных і арганічных 
угнаенняў, якіх катастрафічна не хапала. Яны адпавядалі тагачаснай 
задачы аграрнай палітыкі савецкага ўрада і таму былі асабліва 
папулярнымі. 

Асабіста для Гаўрылы найбольш блізкімі былі два прафесары: А. 
А. Рыбнікаў і А. Ф. Фартунатаў. Першы — ужо сталы чалавек гадоў 
пад 60, вельмі добры па натуры, заўсёды стараўся як мага больш даць 
ведаў студэнтам, дапамагчы ім. Ён быў непасрэдным кіраўніком па 
навучальнай і навуковай працы маладога студэнта. Аляксей 
Фёдаравіч Фартунатаў — сапраўдны інтэлігент, вельмі тактычны і 
далікатны, уважліва адносіўся да студэнтаў, любіў Пятроўскую 
акадэмію, пра якую пісаў вершы, але яго многія не разумелі і лічылі 
дзіваком. Студэнтаў здзіўляла, што ён абавязкова крокаў за дзесяць 
здымаў кепку і першы вітаўся, заўсёды спыняўся, пра што-небудзь 
пытаўся. Ён чытаў лекцыі па статыстыцы сельскай гаспадаркі, у якой 
ён быў жывой энцыклапедыяй, і прыводзіў вялікую колькасць 
першакрыніц ад старадаўняй да сучаснай літаратуры. Лекцыі яго 
былі надзвычай багатымі па змесце. Але яны не карысталіся ўвагай 
студэнтаў і часта на іх сядзела ўсяго па 1—2 чалавекі, што яго вельмі 
крыўдзіла. Сярод пастаянных яго слухачоў быў і Гаўрыла, які быў 
вельмі ўдзячны прафесару за разнастайныя энцыклапедычныя веды, 
атрыманыя ад яго. Апрача таго, Фартунатаў дазваляў любімаму 
студэнту поўнасцю карыстацца сваёй велізарнай хатняй бібліятэкай, 
якая займала 6 пакояў. 

Цікавыя лекцыі дапаўняліся актыўным удзелам ў так званых 
гуртках грамадскай агранаміі, якія павінны былі праводзіць 
тэарэтычныя веды ў практыку сельскай гаспадаркі і якія тады 
карысталіся вялікай папулярнасцю. Нярэдка наладжваліся розныя 
сельскагаспадарчыя выставы (у тым ліку ўсерасійскія), у якіх  
удзельнічаў і Гаўрыла. Паступова ён уцягнуўся ў навукова-даследчую 
працу. А ўлетку большасць студэнтаў-беларусаў ехалі на Беларусь 
працаваць у розныя сельскагаспадарчыя ўстановы, у экспедыцыі па 
абследаванні сялянскіх гаспадарак і, канечне, Гаўрыла заязджаў да 
бацькоў у родную Малую Багацькаўку. 

Яшчэ ў 1920 г., калі Гаўрыла толькі паступіў у Пятроўскую 
сельскагаспадарчую акадэмію і пачаў збіраць студэнтаў-беларусаў у 
Беларускую культурна-навуковую асацыяцыю студэнтаў ПСГА, ён 
пазнаёміўся і запісаў у асацыяцыю студэнтку з агранамічнага 
факультэта, родам з Беластока, — Ларысу Парфяновіч, якую так і 
празваў — беластачанка. Невялічкага росту, худзенькая, яна здалася 
яму зусім малой, нязграбнай і напужанай дзяўчынкай, падобнай да 



дробненькай птушачкі, якая трапіла ў чараду рухавых крумкачоў. Ён 
нават тады падумаў: «Ну і хто возьме замуж такую нязграбную 
дзяўчыну?» 

Бацька Ларысы, Восіп Іванавіч, паходзіў з сям'і малазямельнага 
селяніна з Беласточчыны, працаваў служачым на чыгунцы. Маці — 
Марыя Міхайлаўна Караткова — была з сям'і пісьмавадзіцеля, прадзед 
— арэнбургскі казак і за добрую службу атрымаў дваранскі тытул. 
Дзед меў цяжкі, шалёны характар, ажаніўся на сіраце з Брэста. 
Ларыса вучылася ў гімназіях Беластока і Варшавы, а пасля пачатку 
вайны — ва Уладзіміры і Маскве. 

Многія студэнты Пятроўкі жылі ў інтэрнатах, пад якія адвялі 
драўляныя дамы-дачы, канфіскаваныя ў былых «буржуяў» і 
размешчаныя недалёка ад Акадэміі. Ларыса пасялілася разам з Валяй 
Івановай — дачкой вядомага вучонага-фізіёлага — у маленькім 
пакойчыку на другім паверсе такой дачы. Жылі яны вельмі цяжка, 
часамі проста галадалі. Стыпендыі, як і карткі на хлеб, дзецям 
служачых тады не выдавалі, іх атрымлівалі толькі дзеці рабочых і 
сялян. Трэба было адначасова з вучобай зарабляць на хлеб, на жыццё. 
Прыходзілася гэтым маладым дзяўчатам няньчыць малых дзетак, 
мыць падлогу і бялізну ў асістэнтаў ці прафесароў, атрымліваючы за 
гэта абед ці кавалак хлеба. Даходзіла і да таго, што чысцілі 
прыбіральні. Больш прыемна было зарабляць грошы і ежу, працуючы 
ў полі ці агародзе на акучванні бульбы, праполцы агародніны і г. д., а 
таксама дапамагаючы ў бібліятэцы. 

Лара-беластачанка вельмі актыўна ўключылася ў працу 
Беларускай асацыяцыі студэнтаў, старшынёй якой абралі Гаўрылу 
Гарэцкага. Яна загадвала беларускай бібліятэкай, якую студэнты 
стварылі пры Асацыяцыі. Валодаючы прыгожым і даволі моцным 
голасам, удзельнічала ў хоры беларускіх студэнтаў, які меў вялікі 
поспех. 

Гаўрыла быў вельмі задаволены работай Лары, якую за 
акуратнасць і абавязковасць заўсёды пачалі выбіраць на сходах 
Асацыяцыі сакратаром. Яна амаль кожны раз падтрымлівала яго 
прапановы, асабліва тыя, што тычыліся адраджэння і пашырэння 
беларускай мовы, культуры. Яму падабалася слухаць яе спевы, і яна 
ўжо не здавалася яму такой нязграбнай. Наадварот, яна аказалася 
вельмі жвавай, прывабнай, а яе блакітна-васільковыя вочы, заўсёды 
такія вясёлыя і бліскучыя, свяціліся дабрынёй, ласкай і пяшчотай. 

У 1923 г. адкрылася вялікая Першая сельскагаспадарчая і 
саматужна-прамысловая выстаўка СССР, па арганізацыі якой 
працавалі Гаўрыла і Лара. Яны часта сустракаліся, узаемная сімпатыя 



расла і паступова перайшла ў сапраўднае моцнае каханне. Як толькі 
выстаўка адкрылася, Гурык (так Ларыса стала зваць Гаўрылу, як і яго 
маці) 8 ліпеня 1923 г. зайшоў да Лары ў інтэрнат, узяў яе чамаданік, 
невялікі рукзак і раскладушку (вось і ўвесь дзявочы скарб-пасаг) і 
пайшлі яны разам на другі канец пасёлка, дзе ён папярэдне зняў 
невялічкі пакойчык ў драўляным доме гаспадыні Гімры. Па дарозе 
сустрэўся прафесар Фартунатаў, які, як заўсёды, зняў кепачку ў 
прывітанні і сардэчна павіншаваў, адразу здагадаўшыся, у чым 
справа. Сустрэўся і іх сябар студэнт Іван Рытус, які таксама зразумеў, 
чаго яны ішлі разам і неслі рэчы. Ён праводзіў іх да хаты, дапамог 
данесці чамаданік, пажадаў усяго самага добрага. Вось і ўсё вяселле! 

 
* * * 
У ліпені 1924 г. Гаўрыла Гарэцкі скончыў Ціміразеўскую 

(Пятроўскую) акадэмію і быў пакінуты дзеля навуковай працы ў 
аспірантуры Навукова-даследчага інстытута сельскагаспадарчай 
эканомікі, які быў пры Акадэміі. Ён выбраў спецыяльнасць 
«эканамічная геаграфія». Чаму? Таму, што, працуючы над велізарным 
статыстычным матэрыялам па нацыянальнаму прыбытку Беларусі, ён 
убачыў, наколькі эканамічна беднай была Беларусь, наколькі адсталай 
была яе народная гаспадарка, наколькі падначалена яна гаспадарцы 
больш вялікай дзяржавы — Расіі. Ён  зразумеў, што для таго, каб 
намеціць шляхі выйсця гаспадаркі Беларусі з такога жудаснага стану, 
трэба спачатку вывучыць фактычнае становішча, падлічыць 
нацыянальны прыбытак Беларусі. Будаваць новае можна толькі тады, 
калі мы добра ведаем старое, калі мы добра зразумеем тэндэнцыі 
разгортвання народнай гаспадаркі Беларусі ў пачатку XX ст., у 
пачатку развіцця капіталізму ў Беларусі. 

Вялікі ўплыў на Гаўрылу ў гэты час зрабіла кніга У. I. Леніна 
«Развитие капитализма в России», а таксама кніга С. М. Пракаповіча 
«Кооперативное движение в России. Его теория и практика». Ён 
зрабіў вывады: калі спалучыць гэтыя дзве кнігі, то можна будзе 
ўбачыць шлях, па якому павінна ісці народная гаспадарка Беларусі. 
Ленін паказваў, як капіталізм нявечыць гаспадарку, і разам з тым даў 
шляхі далейшага яе развіцця. Пракаповіч намаляваў, як фактычна 
развівалася гаспадарка, якімі былі яе заканамернасці і як выйсці з 
такога цяжкага стану. 

А як жа сама Беларусь, яе гаспадарка і народ імкнуцца 
выбрацца з такога становішча? У той час пашыраліся хутары, ішла 
хутарызацыя (сталыпінская палітыка, як і ва ўсёй Расіі). Хутар — гэта 
значыць асобная моцная гаспадарка са сваім севазваротам, сваім 



асобным гаспадараннем ва ўсіх напрамках. Каб стварыць хутар, 
перш-наперш трэба набыць зямлю. А дзе яе набыць? Ці купіць у 
паноў, ці шукаць яе за межамі Беларусі — у Сібіры ці нават у 
Амерыцы. Паколькі ёмістасць народнай гаспадаркі і зямлі ў Беларусі 
былі абмежаваны, пачаўся моцны эміграцыйны рух беларусаў. Каля 1 
млн чалавек выехала ў Амерыку і амаль столькі ж у Сібір. 

Намеры і думкі аспіранта падтрымалі прафесары-эканамісты, і 
ў першую чаргу А. Ф. Фартунатаў, А. В. Чаянаў, А. А. Рыбнікаў. 
Гаўрыла паглыбіўся ў акіян лічбаў, статыстыкі, кніжак — матэрыял 
быў каласальны. Фартунатаў даў яму ў поўнае распараджэнне сваю 
бібліятэку, у якой былі асабліва рэдкія кнігі земскага выдавецтва і 
выдавецтва перасяленчага праўлення. Незлічоную колькасць кніг 
перабраў Гаўрыла, «уеўся» ў іх, як у самы найлепшы і цікавейшы 
раман. Ён сабраў вялізны матэрыял і пачаў пісаць манаграфію 
«Народны прыбытак Беларусі (нацыянальны даход Беларусі)». 

 
* * * 
Маці Лары прывезла маладым, як пачатак уласнай гаспадаркі, 

пару посцілак, 2 талеркі, па дзве вялікія і малыя лыжкі, нажы і 
відэльцы. Жылі небагата (не заўсёды і хлеб быў), але неяк весела, 
дружна, з упэўненай надзеяй на хуткае лепшае, прыгожае жыццё. 
Часта былі госці — сябры-студэнты. Праўда, гаспадыня Гімра (ці 
Гімраха, як яны звалі яе паміж сабой) вельмі не любіла іх гасцей, бо 
трэба было дзверы адчыняць ды зачыняць (другім гэта яна не 
давярала), і ўвесь час бурчэла. Дык ўлетку нярэдка маладыя госці 
лазілі ў пакой праз акно, каб абысціся без папрокаў. 

Аднойчы ў госці нечакана завітаў Аркадзь Смоліч і папрасіў 
папіць чаю. Лара наліла чаю, але да чаю было толькі некалькі 
кавалкаў хлеба і больш нічога, нават цукру. Смоліч, убачыўшы такое, 
пасаромеўся піць чай, а Лара вельмі доўга перажывала за такі 
«шыкоўны» пачастунак.  

Тут Лара ўпершыню пазнаёмілася з Максімам — братам Гурыка, 
пісьменнікам і літаратуразнаўцам, які заехаў іх праведаць. Максім 
пагаманіў пра розныя падзеі, прыхільна аднёсся да маладой братавай 
і пасябраваў з ёй на ўсё жыццё. 

Калі Лара зацяжарыла, Гімраха адмовіла ў пакойчыку, бо не 
хацела бачыць дзіця ў доме. Зноў прыйшлося шукаць прытулак... 

У гэты час адкрыўся Камуністычны універсітэт нацыянальных 
меншасцей Захаду. Гаўрыла, які валодаў беларускай мовай, быў 
запрошаны выкладаць эканамічную геаграфію на беларускім 
аддзяленні. Гэта было дарэчы, бо давала дадатковыя да стыпендыі ў 



НДІ сельска-гаспадарчай эканомікі сродкі на жыццё. У 
Камуністычным універсітэце вучыліся маладыя партыйныя дзеячы, 
якія потым станавіліся членамі ЦК, абкомаў і райкомаў, а таксама 
кіраўнікамі народнай гаспадаркі і культурных устаноў. Яны імкнуліся 
хутчэй атрымаць усе звесткі пра Беларусь, паехаць на Радзіму і 
будаваць новую рэспубліку. Камуністычны універсітэт адыграў 
вялікую ролю ў фарміраванні партыйных кадраў у Беларусі і яе 
культурным жыцці. Ён ствараў ядро новай беларускай партыйнай 
інтэлігенцыі, якая мела вялікае значэнне ў беларусізацыі грамадства 
рэспублікі 20-х гадоў. 

Беларускую літаратуру выкладаў У. Дубоўка, з якім Гаўрыла і 
Лара вельмі пасябравалі. Ён праводзіў цікавыя семінары па 
беларускай літаратуры, якія ператвараліся ў гарачыя дыскусіі пра 
літаратуру, тэатр, наогул культуру. Маладыя вельмі жорстка 
крытыкавалі больш сталых пісьменнікаў, асабліва нападалі на Янку 
Купалу і Якуба Коласа. Паэму «Новая зямля» называлі кулацкай, а 
Якуба Коласа — кулацкім паэтам. Крытыка часта была зусім не 
абгрунтаванай, а больш эмацыянальнай. Гаўрыла заўсёды прымаў 
удзел у гэтых семінарах. 

5 ліпеня 1924 г. у Гарэцкіх нарадзіўся сын. Гаўрыла, канешне, 
захацеў даць яму імя славутага дзеяча зямлі беларускай. А калі 
Усяслаў Чарадзей? Так і вырашылі назваць сына Усяславам. Хлопчык 
спаў у вялікім жоўтым чамадане, бо ложак для яго паставіць не было 
куды. Удзень чамаданік ставілі на ложак маладых бацькоў, а на ноч — 
ці на крэсла, ці на стол. 

Гаўрыла ўпарта працаваў па эканамічнай геаграфіі Беларусі, 
над напісаннем манаграфіі, але не надаваў ніякага значэння абароне 
дысертацыі. Яму здавалася, што самае галоўнае — вучыцца 
пазнаваць жыццё, збіраць новы фактычны матэрыял, апрацоўваць 
яго, шукаць усялякія магчымыя сувязі паміж з'явамі, заканамернасці 
развіцця, прадбачыць новы рост. Вось гэта і стварае сапраўдную 
навуку, а абароніш дысертацыю ці не, будзеш кандыдатам ці 
доктарам навук — здавалася зусім другарадным, адхіленнем ад 
сапраўднай навукі, на якую і так не хапала часу. Ён так захапіўся 
эканамічнай геаграфіяй, што лічыў яе адной з самых лепшых навук у 
свеце. Ён пачынаў разумець стан эканомікі Беларусі — здавалася, 
крылы вырастаюць у яго. Усе думкі Гаўрылы былі вакол любімай 
справы, тым больш што ён выразна бачыў, як глыбокае пазнанне 
нацыянальнага прыбытку, эканомікі народнай гаспадаркі і 
прыродных багаццяў зямлі дапаможа перабудове беларускай 
дзяржавы і зробіць яе багатай і квітнеючай. 



Гарэцкі меў цесныя сувязі з Беларуссю, з Інбелкультам. У 1924-
1925 гг. вырашаліся пытанні аб далучэнні да БССР губерняў, якія 
спачатку ўваходзілі ў яе склад, а затым — Расійскай Федэрацыі. 
Справа ідзе аб тэрыторыях у межах Магілёўскай, Гомельскай, 
Смаленскай, Віцебскай губерняў. Гаўрылу часта запрашалі ў Менск на 
пасяджэнні па гэтаму пытанню. Прыйшлося выязджаць, каб збіраць 
матэрыялы па эканоміцы і беларускай мове. Асабліва часта такія 
выезды былі па Гомельскай губерні. 

У сувязі з падрыхтоўкай Першай сельскагаспадарчай выстаўкі 
СССР таксама былі частыя паездкі на Беларусь у якасці інструктара. 
Так паступова Гарэцкі ўцягнуўся ў працу шэрагу ўстаноў Беларусі і  
асабліва Інбелкульта, куды яго запрашалі для вырашэння актуальных 
тэм, на экспедыцыйныя работы. На яго ўжо глядзелі як на будучага 
супрацоўніка і таму выбралі правадзейным членам Інбелкульта. 

Былі і вельмі сумныя падзеі. У снежні 1924 г. загінуў ад 
наляцеўшага трамвая Паўлюк Жук — адзін з лепшых сяброў Гарэцкіх, 
якога любіла ўсё беларускае зямляцтва. Родам з беднай сялянскай 
сям'і, гэты надзвычай таленавіты хлопец актыўна ўзяўся за 
вывучэнне Беларусі, асабліва яго цікавіла тэма «Балоты Беларусі». Ён  
ужо друкаваў свае працы ў часопісах і газетах. Пахавалі яго каля 
Галовінскага манастыра побач з магілкай мілай сястрычкі Гаўрылы і 
Максіма — Ганулькі, і паставілі тут адзін вялікі валун. Зноў сэрца 
ныла ад страты такіх дарагіх і самых блізкіх людзей. 

 
* * * 
«Легкадумныя» адносіны да абароны дысертацыі не прайшлі 

дарма. Былі нядобразычліўцы, якія скарысталі той момант, што 
Гарэцкі ў свой час не абараніў дысертацыю, і дабіліся выключэння 
яго з НДІ сельскагаспадарчай эканомікі. 

Якраз у гэты час (верасень 1925 г.) яго запрасілі на працу 
дацэнтам, загадчыкам кафедры эканамічнай геаграфіі Беларускай 
дзяржаўнай сельскагаспадарчай акадэміі імя Кастрычніцкай 
рэвалюцыі ў Горкі. Яго адразу прызначылі сябрам Праўлення Акадэміі 
і даручылі кіраваць выдавецкай справай. У Беларусі ў той час ішла 
барацьба за беларушчыну і супраць яе. Прыхільнікі выступалі за 
беларусізацыю грамадства, а праціўнікі стаялі за адзіную рускую 
культуру, навуку, адукацыю і праводзілі курс русіфікацыі. У той час 
многія кіраўнікі рэспублікі — так званыя «нацыянал-камуністы», 
такія, як А. Чарвякоў, М. Галадзед, А. Адамовіч, А. Баліцкі, стаялі на 
пазіцыях беларусізацыі і афіцыйны курс партыі таксама лічыўся 
нацыянальным (але, вядома, у рамках дазволенага). Палітыка 



беларусізацыі лічылася дзяржаўнай і партыйнай. Прэзідыум ЦВК 
БССР нават стварыў у 1925 г. спецыяльную камісію па правядзенню 
нацыянальнай палітыкі, якую ўзначаліў спачатку Д. С. Чарнушэвіч, а 
пазней А. I. Хацкевіч. Адпаведныя камісіі па беларусізацыі былі 
створаны і ў акругах. У студзені і кастрычніку 1925 г. прайшлі 
пленумы ЦК КП(б)Б, на якіх былі падведзены першыя вынікі 
беларусізацыі, разгледжаны прычыны, якія тармозяць гэтую важную 
справу, адзначана, што партыйныя арганізацыі павінны падаваць 
прыклад у справе беларусізацыі, вызначана далейшая праграма 
нацыянальнай палітыкі. 

У навуцы і культуры галоўным цэнтрам беларускага напрамку 
быў Інбелкульт (старшыня С. М. Некрашэвіч — з 1922 па 1925 г., 
затым У. М. Ігнатоўскі да 1928 г.). Навуковыя супрацоўнікі напрамку 
русіфікацыі групаваліся вакол Беларускага інстытута сельскай 
гаспадаркі ў Менску, якую ўзначальваў прафесар Кірсанаў — малады 
энергічны арганізатар, але страшэнны велікарускі шавініст, які не 
прызнаваў беларусаў за асобную нацыю і негатыўна адносіўся да 
ўсякай беларускасці. 

Беларускі дзяржаўны універсітэт (рэктар У. I. Пічэта) фармальна 
як быццам падтрымліваў палітыку беларусізацыі, але яго кіраўніцтва 
па сутнасці стаяла таксама на антыбеларускіх пазіцыях. Паколькі 
афіцыйны курс улад рэспублікі быў накіраваны на беларусізацыю, 
барацьба супраць яе ў Беларускім інстытуце сельскай гаспадаркі і 
БДУ часта мела скрыты, непрыкметны характар і адзначалася ў 
змяншэнні колькасці супрацоўнікаў з ліку «шчырых беларусаў» 
шляхам змяншэння гадзін лекцый, а адсюль і зарплаты і г. д., што  
паступова прыводзіла да іх звальнення. 

У Горках тады існаваў Горацкі сельскагаспадарчы інстытут, які 
ўзначальваў М. Ц. Козыраў — камуніст, малады ініцыятыўны 
арганізатар, таксама вораг беларушчыны. У яго каманду ўваходзілі 
такія відныя прафесары — вялікадзяржаўныя шавіністы, як У. I. 
Кіркор, У. У. Вінар, А. В. Ключароў. Іх актыўна падтрымліваў А. I. 
Крыніцкі — першы сакратар ЦК КП(б)Б і намеснік наркамасветы П. I. 
Валасевіч. 

Гэтая група, атрымаўшы поўную падтрымку ў Сма-ленскім 
губернскім савеце, праводзіла палітыку на тое, каб адлучыць ад 
Беларусі яе смаленскую частку, а таксама Магілёўскую губерню і 
асабліва Горацкі раён, дзе знаходзіўся сельскагаспадарчы інстытут, і  
далучыць іх да Смаленскай губерні РСФСР. Канешне, вялікая група 
маладой беларускай інтэлігенцыі, у тым ліку і амаль цалкам 
Інбелкульт, выступілі супраць такіх прапаноў. Горацкі раён пакінулі ў 



складзе БССР. Такім чынам, у БССР аказаліся два 
сельскагаспадарчыя інстытуты — Горацкі ў Горках і Беларускі ў 
Менску. Разгарнулася вялікая дыскусія, у тым ліку і ў друку, па 
пытанню, пакідаць абодва інстытуты ці аб'яднаць у адзін і дзе тады 
яго пакінуць — у Горках ці Менску. У гэтую барацьбу падключыўся і 
Гарэцкі, які стаў адным з самых актыўных дзеячаў «беларускай» 
групоўкі. Апошняя дабівалася таго, каб зрабіць адзіную моцную 
сельскагаспадарчую ўстанову ў Горках. Гарэцкі апублікаваў на гэтую 
тэму шэраг артыкулаў. Адзін з іх быў надрукаваны ў газеце «Савецкая 
Беларусь», ён так і называўся: «Дзе быць Беларускай 
сельскагаспадарчай акадэміі?» 

Барацьба скончылася перамогай беларускага напрамку: было 
вырашана спалучыць Горацкі і Беларускі інстытуты сельскай 
гаспадаркі ў адзіную ўстанову — Беларускую дзяржаўную акадэмію 
сельскай гаспадаркі імя Кастрычніцкай рэвалюцыі з цэнтрам у 
Горках (пастанова СНК БССР ад 5 жніўня 1925 г.).Рэктарам Акадэміі 
стаў прафесар М. Ц. Козыраў, і зноў разгарнулася барацьба паміж 
«прарускай» групай, у якую ўваходзілі большасць старых прафесараў і 
кіраўнікоў кафедраў, і «беларускай», якую складалі маладыя 
выкладчыкі-беларусы. На чале апошняй стаў Гарэцкі. 

Асабліва абвастрылася барацьба, калі павінны былі адбыцца 
выбары ў кіраўніцтва Акадэміі (7 чалавек). Козырава вельмі 
падтрымліваў Вінакур — кіраўнік партарганізацыі, які пачаў склікаць 
агульныя сходы прадстаўнікоў усёй Акадэміі (набіралася да тысячы 
чалавек). На іх ён усяляк стараўся дыскрэдытаваць «беларускую» 
групу і ўзвялічыць «прарускую». Нярэдка з палкімі прамовамі 
выступаў малады, энергічны, рухавы Гаўрыла. Выступаючыя і з той і 
з другой групы апіраліся на пастановы ўсебеларускай партыйнай 
арганізацыі, прычым беспартыйны Гарэцкі часта «біў» некаторых 
партыйцаў, у тым ліку і Вінакура, іх жа сродкамі — лепшым веданнем 
гэтых пастаноў і больш пераканальнай логікай дабіваўся 
спрыяльнасці вялікай аўдыторыі. Для таго каб урэгуляваць гэтыя 
спрэчкі, звярнуліся ў акруговую партыйную арганізацыю, якой 
кіраваў вядомы беларускі дзеяч П. В. Саевіч. Ён некалькі разоў 
прыязджаў у Горкі, удзельнічаў у гарачых спрэчках і паступова 
прыняў бок беларускай групы, прадстаўнікі якой атрымалі большасць 
на выбарах кіраўніцтва Акадэміі. Сябрам кіраўніцтва выбраны быў і 
Гарэцкі. 

Абапіраючыся на рашэнні кастрычніцкага пленума ЦК КП(б)Б, 
Г. Гарэцкі напісаў у камуністычную ячэйку пры Беларускай 
дзяржаўнай акадэміі сельскай гаспадаркі вялікую заяву, у якой 



прапануе дэталёвую праграму беларусізацыі Акадэміі. Ён цытуе 
асобныя палажэнні пастановы пленума і на кожнае з іх дае сваю 
канкрэтную прапанову*. 

Гарэцкі пільна займаўся навуковай працай. Выйшла з друку яго 
вялікая манаграфія «Народны прыбытак Беларусі (нацыянальны 
даход Беларусі)», артыкулы пра насельніцтва і сельскую гаспадарку 
Гомельскай губерні і інш. У артыкуле «Аб беларусізацыі вышэйшых 
наву-чальных устаноў БССР», надрукаваным у часопісе «Асьвета» (№ 
6, 1926), Гарэцкі на прыкладзе Беларускага універсітэта і Беларускай 
сельскагаспадарчай акадэміі апісвае стан беларусізацыі і яе дынаміку 
з 1919 па 1926 г. Ён прааналізаваў колькасць працаўнікоў, якія 
валодалі беларускай мовай, па катэгорыях — прафесары, дацэнты, 
асістэнты, навуковыя супрацоўнікі, прычым беларусізаваным 
працаўніком ён лічыў кожнага (незалежна ад нацыянальнасці), хто 
валодае беларускай мовай. Вывады такія: беларусізацыя праведзена ў 
мізэрнай долі — у Акадэміі беларускай мовай валодае ледзьве 1/4 
частка працаўнікоў, а ва універсітэце — толькі 1/6; найбольшы 
працэнт беларускамоўных (амаль 50% ) у беларускай групе, затым 
ідуць украінцы і яўрэі; найбольш беларусізаваны сярэднія групы 
(дацэнты і асістэнты), а най-менш — самая малодшая (няма 
беларускага навуковага маладняку); за гэтыя гады беларусаў было  
скарочана адпаведна ў 5 разоў больш, чым расійскіх супрацоўнікаў; 
трэба запрашаць з Расіі эмігрантаў вучоных-беларусаў, колькасць якіх  
досыць высокая і сярод якіх многа выдатных спецыялістаў. 

Гаўрыла вельмі цікавіцца і культурнымі падзеямі ў маладой 
рэспубліцы, яго хвалюе, у прыватнасці, белару-сізацыя тэатра. Ён 
друкуе ў «Савецкай Беларусі» пад псеўданімам Габрыель Мсьціславец 
артыкул «Што нам павінен даць Беларускі Тэатр». 

Ад імя Праўлення Беларускай дзяржаўнай сельска-гаспадарчай 
акадэміі Гаўрыла Гарэцкі вітаў Акадэмічную канферэнцыю па 
рэформе беларускага правапісу і азбукі. Ён адзначыў поспехі ў 
беларусізацыі: каля 75%  асістэнцкага складу Акадэміі і 50% 
навуковых супрацоўнікаў ужо пераходзілі на беларускую мову. Але «на 
шляху дальшай поўнай беларусізацыі Акадэміі мы маем вялікія 
перашкоды — гэта адсутнасьць у нас навуковае тэрміналёгіі». «Факт 
дзяржаўнага будаўніцтва Савецкай Беларусі павінен быць 
падмацаваны і іншымі фактамі — утварэньнем навуковай беларускай 

                                                 
Гесь А. «Усякі іншы шлях лічу памылковым і шкодным»: Бела-русізацыя 
Сельгасакадэміі, год 1925-ы //Айчына. 1995. № 5. 25 лют. 



мовы, самастойнай беларускай навукі. Толькі тады будзе цалкам 
запоўнена гістарычная гама будаўніцтва беларускай культуры». 

Улетку Гарэцкі выязджаў у экспедыцыі, якімі кіраваў яшчэ ад 
НДІ сельскагаспадарчай эканомікі (Масква). Экспедыцыя праводзіла 
эканамічныя профілі спачатку у Маскоўскай вобласці па лініі 
Пятроўска-Разумоўскае-Дурыкіна (1925 г.), а затым у Беларусі па лініі 
Слуцк-Мглін (сакавік-красавік 1926 г.) і Менск-Магілёў-Рослаў 
(чэрвень). Каб правесці гэтую экспедыцыю, прыйшлося ўзяць у 
Акадэміі адпачынак. 

Па выніках першай экспедыцыі ў Маскве ў 1927 г. выйшла 
кніга Г. I. Гарэцкага, С. М. Малышава, А. А. Рыбнікава «Экономи-
ческое влияние Москвы на организацию сельского хозяйства области», 
у якой быў вялікі раздзел Гарэцкага. У прадмове да кнігі дырэктар 
інстытута прафесар А. В. Чаянаў пісаў: «Экспедиция Горецкого, 
задуманная исключительно для проверки теоретических взглядов на 
границы районов, оказалась, однако, гораздо более плодотворной и 
дала нам целый ряд весьма ценных новых материалов для суждения о 
стандарте сельского хозяйства вообще, и, благодаря новизне метода, 
как-то по-новому осветила давно изученное нами подмосковное 
пространство. ...В своей работе Г. И.Горецкий весьма подробно 
остановился на тех возможностях, которые дает исследователю 
примененный им метод экономического профиля, и намечающаяся 
им в ближайшее время экспедиция для зарисовки экономического 
профиля 54-й северной параллели на протяжении 300 верст через всю 
Белоруссию и часть РСФСР с несомненностью должна будет показать, 
насколько прав он в своих предположениях. ...Этот метод должен 
явиться одним из наиболее дешевых и наиболее быстрых методов 
обследования еще не изученных пространств». 

Была вялікая радасць, калі ў лютым 1926 г. брат Гаўрылы 
Максім з сям'ёй пераехаў у Горкі. Яго запрасілі ўзначаліць кафедру 
беларускай мовы і літаратуры Беларускай акадэміі сельскай 
гаспадаркі і выкладаць гэтыя прадметы ў якасці дацэнта. Максім, які 
меў большую сям'ю, засяліўся ў тую кватэру, дзе раней жыў Гаўрыла, 
а той пераехаў у меншую кватэру ў другім доме. 

У жніўні — верасні 1926 г. Г. Гарэцкі быў у вельмі паспяховай 
камандзіроўцы ў Польшчы, Германіі і Даніі. Сабраў вялікі матэрыял 
па вывучэнню эканомікі Заходняй Беларусі. 

А тым часам падышлі выбары кіраўнікоў большасці кафедраў і 
лабараторый. У Наркамасвеце ўсе кадравыя пытанні на сябе ўзяў П. 
Валасевіч. Пры падтрымцы апошняга, карыстаючыся выбарамі, 
Козыраў вырашыў зрабіць рэфармаванне: аб'яднаць блізкія па 



навуковаму напрамку кафедры і лабараторыі ў групы, у якіх галоўнай 
будзе адна з вядучых кафедраў. Гэта ўсё рабілася дзеля таго, каб 
трымаць кіраўніцтва ў сваіх руках. Асабліва яго турбавалі кафедры 
грамадскіх навук, якія мелі вялікі ўплыў на ўсю Акадэмію. Ён дабіўся 
аб'яднання ўсіх гэтых кафедраў у групу пад кіраўніцтвам кафедры 
палітычнай эканомікі, якую сам узначальваў. Кафедра Гарэцкага 
таксама трапіла сюды. Сваім намеснікам паставіў выдатнага 
адміністратара прафесара Ю. А. Вейса і дабіўся, каб апошні сам 
складаў для ўсіх навучальныя планы, якія затым зацвярджаў 
Козыраў. Планы складаліся так, што непатрэбны выкладчык 
атрымліваў мінімальную колькасць гадзін, а адсюль і адпаведную 
аплату. Так паступова выцясняліся прыхільнікі беларушчыны. 

Козыраў і К° вырашылі абраць прафесара на кафедры аграрнай 
палітыкі і эканомікі. Конкурсная камісія абмяркоўвала дзве 
кандыдатуры — Гарэцкага і Грынфельда — і прыйшла да высновы, 
што абедзве кандыдатуры не адпавядаюць патрабаванням загадчыка 
кафедры — прафесара. Аднак пазней усё ж аддалі перавагу 
Гарэцкаму, на якога падрыхтавалі адпаведныя дакументы. Адвезці іх 
у Менск папрасілі самога кандыдата. 

Гаўрыла паехаў у Менск, аддаў дакументы Валасевічу, які, не 
параіўшыся з А. Баліцкім — кіраўніком Наркамасветы, разгледзеў іх і 
вярнуў у пакеце. Гаўрыла прывёз іх у Горкі разам з пісьмом да 
Козырава. Аказалася, што на дакументах была віза: «Адмовіць», а ў 
пісьме — згода, каб не зацвярджаць выбары загадчыка кафедры. Ю. 
Вейс жа склаў такі навучальны план, што Гарэцкаму цяжка стала 
пракарміць сям'ю... 

 
* * * 
У пачатку 1927 г. паўстала пытанне аб стварэнні ў Менску 

Беларускага навукова-даследчага інстытута сельскай і лясной 
гаспадаркі. Прадстаўнікі Інбелкульта, ведаючы пра тыя падзеі, што 
адбыліся ў Горках, прапанавалі абраць дырэктарам новага інстытута 
Гаўрылу Гарэцкага, якога выклікаў М. М. Галадзед — старшыня СНК 
БССР і сказаў прыблізна так: «Мы прызначылі Вас дырэктарам 
Беларускага навукова-даследчага інстытута сельскай і лясной 
гаспадаркі імя У. I. Леніна пры СНК БССР. Мы Вам давяраем. Мы 
ведаем усю гісторыю барацьбы з Вамі. Не здавайце пазіцыі і 
пачынайце працу». 

У Менску Гаўрыла з Лараю і сынам знялі палову драўлянага 
доміка, які стаяў сярод сада на Правіянцкай вуліцы. Гарэцкі склаў 
структуру новага інстытута, яго статут, падрабязныя напрамкі 



дзейнасці, праграму даследаванняў і план працы, прычым усё гэта 
падначаліў таму тыпу народнай гаспадаркі, які быў выяўлены пры 
вывучэнні нацыянальнага прыбытку Беларусі. Гэтыя дакументы 
спадабаліся Чарвякову, Галадзеду, Адамовічу і іншым кіруючым 
асобам. Былі выдзелены грошы, штат, будынкі. Цэнтральны будынак 
інстытута — гэта той вялікі дом на крутым беразе Свіслачы каля 
Вялікага тэатра оперы і балета, дзе зараз знаходзіцца штаб 
Беларускай ваеннай акругі. А. Чарвякоў і У. Ігнатоўскі аддалі 
інстытуту будынак сваёй дачы разам з зямлёй вакол яго. 

Інстытут стаў набіраць сілу. Усе напрамкі навукі сельскай і 
лясной гаспадаркі былі сканцэнтраваны ў гэтым інстытуце. Некалькі 
разоў прыязджаў у інстытут М. I. Вавілаў, якому спадабаліся 
даследчыя ўстановы і навуковыя напрамкі. Пачалі выдаваць на 
беларускай мове штомесячны часопіс «Сельская і лясная гаспадарка 
Беларусі», які шырока распаўсюджваўся. 

Адразу пасля стварэння БНДІ сельскай і лясной гаспадаркі была 
заключана дамова паміж ім і Інбелкультам «у мэтах канцэнтрацыі, 
планавага развіцця і ўзаемнай сувязі навуковых доследаў прыроды, 
гаспадаркі і культуры Беларусі». У сувязі з гэтым Г. Гарэцкага ўвялі ў 
склад Прэзідыума Інбелкульта і Навуковай Рады як правадзейнага 
члена з правам рашаючага голаса. 

На VIII Усебеларускім з'ездзе Саветаў рабочых, сялянскіх і 
чырвонаармейскіх дэпутатаў Гарэцкі выступіў з прамовай, у якой 
падзякаваў урад за адкрыццё БНДІ сельскай і лясной гаспадаркі, 
выказаў думкі пра неаб-ходнасць эфектыўных навуковых 
даследаванняў, інтэнсіфікацыі сельскай гаспадаркі Беларусі, 
падрыхтоўкі ў бліжэйшы час сваіх маладых даследчыкаў. На гэтым 
з'ездзе Гарэцкага абралі кандыдатам у члены Цэнтральнага 
Выканаўчага Камітэта БССР. 

У верасні 1927 г. адбылася амаль двухмесячная камандзіроўка ў 
Нямеччыну і Данію, дзе Гарэцкі і яго калегі змаглі пазнаёміцца з 
рознымі напрамкамі ў арганізацыі навуковай справы і вытворчасці 
сельскай гаспадаркі. Вопыт суседніх краін быў вельмі карысны для 
паляпшэння працы ў Беларусі. 

 
* * * 
Жыццё ў Менску наладзілася. Была цікавая праца, якой Гаўрыла 

аддаваў усе свае сілы, розум і сэрца. 
Інстытут стаў на ногі і карыстаўся вялікім аўтарытэтам. 

Верылася ў нацыянальнае адраджэнне роднай Беларусі, за якое ён 
гатоў ахвяраваць усім і за якое змагаўся, як толькі мог, нават у 



дробязях. З Ларай жылі дружна, весела, радасна. Лара таксама 
працавала, але на грамадскіх пачатках, бо неяк няёмка было жонцы 
дырэктара атрымліваць грошы, працуючы ў той жа ўстанове, дзе і 
муж. Яна вяла селекцыйныя даследаванні на бульбяной і балотнай 
станцыях. Былі прыемныя сябры-аднадумцы, да якіх хадзілі ў госці. 
Часцей за ўсё збіраліся ў Я. Купалы, Я. Коласа, А. Смоліча. 

Неяк прыйшла чарга і Гарэцкіх запрасіць да сябе Я. Ку-палу. 
Ларыса Восіпаўна ўспамінала: «Сустрэчы з Янкам Купалам адбываліся 
найбольш на прэм'ерах у тэатры, на канцэртах. Колькі разоў былі мы і 
ў яго хаце. Аднойчы нам давялося прымаць высокіх гасцей — Янку 
Купалу з Уладзіславай Францаўнай у сваім доме. Былі яшчэ і другія 
госці. Мне ніколі не прыходзілася прымаць такіх дарагіх, выдатных 
людзей. Звычайна бывалі ў нас нашы равеснікі, роўныя нам — усё 
было проста. 

А тут — вядомыя людзі — сам Янка Купала! Чым жа частаваць? 
Вось я і надумала, што найлепшым пачастункам будзе тое, што я з 
дзяцінства лічыла найбольш смачным, найбольш любіла — гэта 
шынка без сала, чайная каўбаса, сыр галандскі, кансервы шпроты і... 
пірожныя. Канешне, салодкае віно. Муж ужо па сваёй ініцыятыве 
набыў мацнейшае пітво, каньяк ці што там яшчэ. Селі мае госці за 
стол і неяк разгублена глядзяць на мой стол, нерашуча поркаюць 
відэльцамі. Мяне аж жар працінае ад хвалявання. 

Раптам падходзіць да мяне Іван Дамінікавіч і ціхенька на вуха 
шэпча: «Ларысачка, а ці ёсць у цябе селядзец?» — «Ёсць!» — «Дык 
пойдзем». У кухні мы з ім чысцім селядцы, а суседка па кватэры 
шпарка накачвае прымус, каб хутчэй зварылася яе бульба, якую яна 
сабе рыхтавала, а цяпер аддае нам. Калі ўсё было гатова, Іван 
Дамінікавіч і я досыць урачыста ўнеслі гэты «шыкоўны» пачастунак 
да нашага застолля. Госці сустрэлі нас шчырым задавальненнем, 
стала весела і жвава. А мне трохі і палягчэла ад тае няёмкасці. Я была 
так удзячна Івану Дамінікавічу і яшчэ з большай павагай убачыла ў ім 
Вялікага Чалавека і такога простага, душэўнага нашага любага паэта 
Янку Купалу». 

З пачатку верасня 1928 г. у Менск вярнуўся і Максім Гарэцкі з  
сям'ёй, які зняў кватэру на вул. Шпітальнай (цяпер вул. Фрунзе, 
прыблізна там, дзе знаходзіцца Дом літаратара) — адносна недалёка 
ад кватэры малодшага брата. Лара была цяжарная. Гурык меў новы 
добры веласіпед і любіў на ім праехацца па Правіянцкай вуліцы, якая 
мела няроўны профіль — то спуск, то горка. Асабліва падабалася 
разагнацца і тады з вецярком — уніз з гары. Нярэдка і Лару браў з 
сабой, пасадзіўшы на перакладзіну. Вось і зараз паехалі так разам: 



вецярок шуміць ад шыбкай язды з гары. А ў самым нізе раптам — 
канава. Не паспеў Гурык падумаць, куды звярнуць, як паляцеў у 
гэтую канаву. Лара на яго, а веласіпед праз іх яшчэ далей. Спужаліся 
вельмі, каб не пашкодзіла гэта дзіцяці. Але ўсё абышлося. I сын у 
канцы года з'явіўся, і назвалі яго гістарычным старабеларускім імем у 
гонар Радзіма — заснавальніка племені радзімічаў. 

Улетку браты ці іх жонкі з дзеткамі, а то і разам наведвалі сваіх 
бацькоў у Малой Багацькаўцы. Узімку бацькі прыязджалі на кароткі 
час да сыноў: маці — Ефрасіння Міхайлаўна — звычайна спынялася ў 
Максіма, а бацька — Іван Кузьміч — у Гурыка. 

 
* * * 
Гаўрыла Гарэцкі вельмі многа працуе ў самых розных 

напрамках: навукова-арганізацыйных, грамадскіх, навуковых. Яго 
абіраюць членам Савета Беларускага цэнтральнага саюза 
сельскагаспадарчых і прамысловых таварыстваў (Белсельсаюза), 
членам Прэзідыума Камітэта па хімізацыі народнай гаспадаркі БССР, 
у цэнтральнае бюро краязнаўства пры Інбелкульце, эканамічную 
секцыю Навуковага таварыства пры БДУ, членам статыстычнага 
плана пры Цэнтральным статыстычным упраўленні БССР, у 
Цэнтральны Савет секцыі навуковых працаўнікоў БССР і г. д. 

У канцы кожнага года Беларускі навукова-даследчы інстытут 
сельскай і лясной гаспадаркі імя У. I. Леніна выпускаў дэталёвую 
справаздачу пра вынікі сваёй працы і планы на будучыню. Гарэцкі як 
дырэктар інстытута пісаў досыць вялікі агульны раздзел аб працы 
інстытута, галоўных дасягненнях і перспектывах развіцця на 
наступныя гады. Інстытут меў 5 вялікіх аддзелаў: сельскагаспадарчай 
эканомікі і аграрнай палітыкі, раслінагадоўлі і прыкладной батанікі, 
жывёлагадоўлі і прыкладной заалогіі, меліярацыі і культуры балот, 
лясной гаспадаркі. Пры аддзелах існаваў шэраг галіновых, раённых і 
спецыяльных доследных станцый. Апрача таго, пры інстытуце 
працаваў аддзел «Белгеафізіка» з геафізічнай абсерваторыяй і 
метэаралагічнай станцыяй, цэнтральная хімічная лабараторыя і Бюро 
сялян-даследчыкаў. 

Па матэрыялах сваёй камандзіроўкі ў Польшчу Гарэцкі напісаў 
грунтоўную манаграфію «Межы Заходняй Беларусі ў Польшчы 
(нацыянальны склад насельніцтва Заходняй Беларусі)», якая была 
выдадзена ў Менску (1928 г.) на беларускай мове з вялікім англійскім 
рэзюме. Крытычны разгляд крыніц ведаў аб нацыянальным складзе 
насельніцтва Заходняй Беларусі даў магчымасць аўтару паказаць, як 
далёкія вынікі польскіх перапісаў 1919 і 1921 гг. ад сапраўднасці і 



аб'ектыўнасці. Ён вызначыў сапраўдныя этнічныя межы Беларусі і 
асабліва дасканала заходнюю. 

У часопісе «Полымя» (№ 5, 1929) Гарэцкі надрукаваў цікавы 
артыкул «Нацыянальныя асаблівасці насельніцтва БССР і беларускага 
насельніцтва СССР паводле перапісу 1926 г.» У дачыненні да 
насельніцтва ўсяго СССР аўтар зрабіў такі сумны вывад: «...беларусы 
перажываюць працэс асіміляцыі выключнай моцы, які ставіць 
беларусаў на ўзровень (у гэтых адносінах) да найбольш 
«някультурных» нацыянальнасцяў СССР, што стаяць на грані ўжо 
фізычнага зьмяншэньня і выміраньня (камчадалы, асьцякі і да т. п.)». 

Разгледзеўшы стан сельскай гаспадаркі БССР, Гарэцкі ў 
брашуры «Дасьледчая справа па сельскай і лясной гаспадарцы БССР» 
прыйшоў да высновы, што «ў бліжэйшыя 25-30 год БССР мае зусім 
рэальныя падставы, каб павялічыць гуртавую вытворчасць сельскай 
гаспадаркі ў 4-5 разоў, давесьці гушчыню насельніцтва да 70-75 
чалавек на кілёметр, з агульнай ёмкасьцю тэрыторый сучаснай БССР 
у 8-9 мільёнаў насельніцтва». 

Гарэцкі актыўна ўдзельнічаў у пасяджэннях СНК БССР, сесіях 
ЦВК і г. д. Ён выступіў з шэрагам дакладаў, у якіх падымаў пытанні 
пра неабходнасць стварэння «Беларускага Цэнтральна-Прамысловага 
раёну з цэнтрам у Менску», пра праблемы працы і насельніцтва, 
геаграфічнага размяшчэння прамысловасці, важнасці жывёлагадоўлі 
для сельскай гаспадаркі, аб палітыцы па стварэнню беларускага 
індустрыяльнага пралетарыяту, пашырэнні геалагічных 
даследаванняў і пошуках мінеральнай сыравіны (у тым ліку 
агранамічных руд), капітальным будаўніцтве навуковых устаноў, 
матэрыяльна-тэхнічнай базе сельскай гаспадаркі і г. д. На IX 
Усебеларускім з'ездзе Саветаў у 1929 г. Гаўрылу Гарэцкага перавялі з 
кандыдата ў члены ЦВК БССР. 

Пытанне аб пераўтварэнні Інбелкульта ў Акадэмію навук яго 
кіраўнікі паставілі перад Урадам БССР яшчэ ў 1924 г. Але дазвол на 
гэта Масква дала значна пазней — толькі ў 1928 г., і 13 кастрычніка 
ўрад БССР прыняў адпаведную пастанову. Хаця за аснову будучай 
Бела-рускай Акадэміі навук (БАН) быў узяты Інбелкульт, але і іншыя 
навуковыя арганізацыі мабілізавалі ўсе сілы, каб вылучыць сваіх 
прадстаўнікоў у вышэйшую навуковую ўстанову рэспублікі. Але спіс 
акадэмікаў, Прэзідыум, новы Статут намячаўся спецыяльнай 
урадавай камісіяй, у якую ад Інбелкульта ўвайшлі толькі У. Ігнатоўскі 
і С. Некрашэвіч. 

У канцы снежня позна вечарам па тэлефоне Гарэцкага выклікаў 
Старшыня СНК БССР М. Галадзед і паведаміў, што адбылося 



пасяджэнне ЦК КП(б)Б і ў ліку кандыдатаў акадэмікаў-арганізатараў 
БАН вылучылі і Гарэцкага, нягледзячы на яго маладосць, прынялі пад 
увагу яго вялікія заслугі па арганізацыі БНДІ сельскай і лясной 
гаспадаркі, які стаў адным з лепшых інстытутаў рэспублікі. I дадаў: 
«Так што Вы не дзівіцеся, дайце сваю згоду і я Вас загадзя віншую». 

26 снежня 1928 г. шэраг буйнейшых вучоных БССР, галоўным 
чынам з ліку членаў Інбелкульта, пастановай СНК БССР былі 
зацверджаны ў званні акадэмікаў Беларускай Акадэміі навук. 9 
членаў было абрана з АН СССР і Усеукраінскай АН. 

1 студзеня 1929 г., у дзень 10-годдзя БССР і Кампартыі 
рэспублікі, у будынку Дома культуры (раней сінагогі, цяпер — Рускага 
тэатра імя Горкага) адбылося Ўрачыстае пасяджэнне — устаноўчы 
сход Беларускай Акадэміі навук. Урачысты сход распачаў старшыня 
Ўрадавай камісіі па рэарганізацыі Інбелкульта ў БАН сакратар ЦВК А. 
I. Хацкевіч. Ён абвясціў прозвішчы першых акадэмікаў БАН. 
Прывітальныя тэлеграмы прыслалі больш чым 80 устаноў і дзеячаў 
навукі і культуры з розных месцаў СССР. Новую Акадэмію навук вітаў 
М. Галадзед. З дакладам пра шлях развіцця навуковай дзейнасці ад 
тэрміналагічнай камісіі выступіў першы прэзідэнт Акадэміі У. М. 
Ігнатоўскі. У газеце «Савецкая Беларусь» ад 3 студзеня была 
надрукавана Пастанова СНК БССР пра зацвярджэнне складу 
правадзейных членаў і Прэзідыума БАН. 

На жаль, у акадэмікі не былі абраны Аркадзь Смоліч і Максім 
Гарэцкі. Першага, які вельмі многа працаваў над тым, каб Інбелкульт 
стаў БАН, падтрымлівалі Я. Купала, Я. Колас, У. Пічэта. Значныя 
намаганні для гэтага рабіў і Г. Гарэцкі. Аднойчы сабраліся на 
вечарыну ў Смоліча і абмяркоўвалі магчымасці такіх выбараў. Але той 
подпіс, які паставіў Смоліч як міністр Урада БНР пад тэлеграмай 
нямецкаму кайзеру Вільгельму, перакрэсліў усе іх намаганні. А Максім 
Гарэцкі ўжо з 1926 г. быў у «чорным спісе» ДПУ Беларусі. Апрача таго, 
яму, відаць, не змаглі дараваць тую незадачлівую сустрэчу групы 
пісьменнікаў на чале з Ц. Гартным і Я. Купалам, якая мелася адбыцца 
ў Горках. Аўдыторыя больш за 1000 чалавек (там з імі быў і Максім 
Гарэцкі) доўга іх чакала, а яны так і не прыйшлі, пакрыўдзіўшыся на 
тое, што на вакзале (станцыя Пагодзіна) іх сустрэў не сам Гарэцкі, а 
прыслаў толькі Юрку Гаўрука. Ды і Цішка Гартны недалюбліваў М. 
Гарэцкага. Вось такія, здавалася б, дробязі і амбіцыі асоб часта 
вырашаюць лёс чалавека. Скрозь сіта адбору не прайшлі ў Акадэмію і 
такія выдатныя вучоныя-беларусазнаўцы, як Я. Ф. Карскі, М. В. 
Доўнар-Запольскі, Я. Л. Дыла, А. К. Сержпутоўскі. 



Яшчэ ў канцы 1927 г. XV з'езд УКП(б) намеціў курс на 
калектывізацыю сельскай гаспадаркі і наступ сацыялізму па ўсім 
фронце. На наступны год павялічылася вастрыня барацьбы супраць 
усякіх праяўленняў «антыкамуністычнай ідэялогіі і немарксісцкіх 
ухілаў», «буржуазнай нацдэмаўшчыны» і г. д. 1929 г. стаў годам 
«вялікага пералому», суцэльнай калектывізацыі, новай «чысткі» партыі 
пад знакам барацьбы супраць трацкістаў, правых апартуністаў, 
буржуазных нацыяналістаў і інш. Гэта быў год пераходу да дзікіх 
таталітарных метадаў кіраўніцтва краінай, калі, па словах Сталіна, 
«рэпрэсіі ў галіне сацыялістычнага будаўніцтва з'яўляюцца 
неабходным элементам наступлення». Савецкі Саюз ператвараўся ў 
сапраўдны «архіпелаг ГУЛАГ». 

З гэтага боку незадаволенасць выклікала і нова-створаная БАН, 
якая здавалася занадта нацыянальнай. З Масквы прагучаў сігнал 
супраць «нацдэмаў» у выглядзе шэрагу артыкулаў, надрукаваных у 
«Комсомольской правде». Яны мелі выразныя назвы: «Тени прошлого», 
«Призрак Столыпина в стенах Наркомзема», «Любимая мозоль 
национал-демократов», «С камнем за пазухой», «Под прикрытием 
национальных особенностей» і г. д. 

У «Комсомольской правде» (23 жніўня 1929 г.) у артыкуле, 
падпісаным ініцыяламі А. И., пісалася: «О выхолащивании классового 
смысла национальной политики свидетельствует и то, как была 
создана Академия наук. Это было сделано в кабинетном порядке, без 
участия масс. Наметили и назначили! Теперь, правда, спохватились — 
слишком много имен, но чрезвычайно мало подлинных друзей 
диктатуры пролетариата, настолько мало, что белорусская 
ксендзовско-черносотенная газета «Крыніца», выходящая в Польше, 
нашла для себя возможным писать об академии, созданной советской 
властью: «Наша акадэмія навук!» 

У артыкулах у негатыўным сэнсе былі ўзгаданы імёны 
акадэмікаў З. Жылуновіча, Я. Лёсіка, С. Некрашэвіча, У. Пічэты, А. 
Баліцкага, «бывшего белогвардейца» У. Ластоўскага, «бывшего 
деникинца» I. Замоціна і інш. У артыкуле «Кулацкая политика под 
советским флагом. Тайное стало явным» («Комсомольская правда», 3 
верасня 1929 г.) змяшчаўся зварот да Пленума ЦК КП(б)Б «сделать 
резкий поворот от того, что бросало тень на белорусскую партийную 
организацию. С национал-демократизмом, невзирая на лица, надо 
решительно покончить!» 

У газеце «Звязда» (30 кастрычніка 1929 г.) быў надрукаваны 
артыкул «Новая нацыянал-дэмакратычная вылазка», у якой крыты-
каваліся М. Гарэцкі і камуністы Марук, I. Цвікевіч, П. Ільючонак і 



іншыя за тое, што ўзялі пад сваю абарону памылкі Жылуновіча і, 
больш таго, разгарнулі сістэму нацыянал-дэмакратычных, антыпар-
тыйных поглядаў. Гэтая група абвінаваціла партыю ў тым, што 
барацьба з нацыянал-дэмакратызмам з'яўляецца праявай 
вялікадзяржаўнага расійскага шавінізму, з'яўляецца барацьбой з 
беларусізацыяй. Вынік — «гэта была вылазка класавага ворага». 

Па ўказанню з Масквы пачалася барацьба і супраць беларускіх 
паслядоўнікаў вучоных-эканамістаў А. В. Чаянава і М. Д. 
Кандрацьева. Гэтая кампанія закранула непасрэдна і Гаўрылу 
Гарэцкага. Два супрацоўнікі НДІ сельскагаспадарчай эканомікі 
(Масква) надрукавалі ў «Комсомольской правде», а затым у газеце 
«Звязда» артыкул «Нейкі, нейкага, нейкаму...», у якім у зняважлівым 
тоне абураліся тым, што «нейкі беспартыйны» Гарэцкі прабраўся ў 
камандаванне даследчай справы і кіруе лясной і сельскагаспадарчай 
навукай так, як яму хочацца, без усякага партыйнага кантролю... I 
вось яго яшчэ выбіраюць і акадэмікам. Афіцыйны ліст напісаў 
таксама дырэктар Расійскай асацыяцыі навукова-даследчых 
інстытутаў Фрыш, які адзначыў: як гэта так, «недоучившегося 
аспиранта выбирают в академики» (вось як важна ў свой час 
абараніць дысертацыю!)? Да кампаніі падкопаў падключыліся і 
некаторыя свае супрацоўнікі (напрыклад, П. I. Пінчук). 

У. Ігнатоўскі на такія несправядлівыя нападкі адказаў рэзкім 
пісьмом Фрышу, адзначыўшы, што некаторых адказных кіраўнікоў па 
розных матывах, наадварот, не выбіраюць ў акадэмікі (якраз у гэты 
час Фрыша «завалілі» пры выбарах у Расійскую акадэмію). 

Вельмі многія абураліся такім шальмаваннем маладога 
акадэміка, а У. Дубоўка нават напісаў на гэтую тэму сатырычны 
верш. Падтрымаў Гаўрылу і А. А. Сянкевіч — дырэктар 
Камуністычнага універсітэта нацменшасцей Захаду ў Маскве, які 
добра яго ведаў яшчэ з тых часоў, калі там працаваў. Ён прывёў 
Гарэцкага да Першага сакратара ЦК КП(б)Б Я. Б. Гамарніка, каб 
сказаць, што такія зняважлівыя, беспадстаўныя лісты нельга 
друкаваць у газеце «Звязда», дзе звычайна такога тыпу артыкулы 
змяшчаліся толькі са згоды ЦК. Але Гамарнік досыць суха адказаў, 
што яны самі ведаюць, як рабіць, што ад крыўды некалькіх 
інтэлігентаў ні тоны бульбы, ні тоны збожжа не прыбавіцца, што ўсё 
ўжо зроблена і няхай так і застаецца. 

У газетах адзначалася, што ў БССР на працягу многіх гадоў ішла 
стаўка на кулацкую гаспадарку, на развіццё хутароў, недастаткова 
ўлічваліся інтарэсы беднаты, праводзілася палітыка замаруджвання 
калектывізацыі. У выніку такой крытыкі ў сакавіку 1929 г. Д. Ф. 



Прышчэпаў быў вызвалены ад пасады наркома земляробства БССР, а 
затым выключаны з партыі. У верасні знялі з працы і выключылі з 
партыі А. В. Баліцкага — наркома асветы, 16 кастрычніка СНК БССР 
вызваліў С. Некрашэвіча ад абавязкаў віцэ-прэзідэнта, а В. 
Ластоўскага — неадменнага сакратара БАН. У снежні быў выключаны 
з БАН акадэмік М. М. Дурнаво, а ў пачатку 1930 г. — акадэмік М. I. 
Яворскі (Украіна). Апошняга на Украіне абвясцілі авантурыстам, 
немарксісцкім гісторыкам. 

 



АРЫШТ ГАЎРЫЛЫ ГАРЭЦКАГА 
 
Адчуваючы такую ўдушлівую атмасферу, браты Гарэцкія 

вырашылі, пакуль ёсць яшчэ магчымасць, адпачыць. Максім паехаў у 
Крым, а Гаўрыла крыху пазней — у Хосту, у дом адпачынку вучоных. 
Замест сябе дырэктарам пакінуў Міхася Ганчарыка. 

Максім Гарэцкі вярнуўся ў Менск 15 ліпеня 1930 г. — да дня 
нараджэння сына Лёні, каб адзначыць гэты дзень усёй сям'ёй разам. 

Ужо 18 ліпеня ў ДПУ Беларусі склалі дзве аналагічныя 
пастановы — адну для Максіма, другую для Гаўрылы. 

«Постановление 1930 г. июля 18 дня в г. Минске. 
Я, ст. Уполномоченный 2 отд. СО ПП ОГПУ по БВО и ГПУ Бел. — 

Сикорский, рассмотрев имеющийся материал по гр. Горецкому 
Гаврилу Ивановичу и принимая во внимание, что указанным 
материалом он в достаточной степени изобличается в а/с 
деятельности, а посему на основании изложенного и руководствуясь 
ст.ст. 100 п. 1 и 175 УПК 

Постановили: 
гр-на Горецкого Гавриила Ивановича проживающего в г. 

Минске по Провиантской ул., д. № 37, кв. 5 ныне находящегося на 
курорте немедленно арестовать, предварительно произвев у него на 
квартире тщательный обыск. 

Копию постановления направить для сведения пом. прокурора 
НКЮ по наблюдению органами ГПУ Бел. 

 
Ст. уполном. 2 отд.  (Сикорский)   

СО «Согласен» нач. СО ПП ОГПУ БВО  (Аргов) 

«Утверждаю» Зам. ПП ОГПУ БВО (Гродис) 

 
У гэты ж дзень былі выданы ордэры № 78 і № 79 на вобыск і 

арышт абодвух братоў. Па першаму ордэру арыштавалі Максіма і пры 
вобыску былі ўзяты, як адзначана ў пратаколе, «разная переписка и 
книги». З Гаўрылам было складаней, бо ён яшчэ ў Менск не вярнуўся. 
У рапарце ўпаўнаважанага Аддзела службы ДПУ Ягорава, якому 
даручылі правесці вобыск, былі апісаны тыя падзеі. 

«Рапорт* 

                                                 
Тэксты рапарту і іншых дакументаў тут і далей даюцца так, як у арыгінале - з 
памылкамі ў прозвішчы («Горская») і інш. 



На основании ордера № 79 мне предписано было произвести 
обыск и арест гр-на Горецкого, проживающего по Провиантской ул. 
37, кв. 5. Сам Горецкий находился на курорте, предполагалось найти 
на квартире его жену или родственников и при них произвести 
обыск. На обыск я отправился с т. Супрунюк и 1 красноармейцем. 

№ 37 по Провиантской улице представляет из себя фактически 
4 дома разбросанных по саду. Квартиру Горецкого удалось разыскать 
только после распросов у жильцов. Его квартира расположена в доме 
в конце сада. В этом же доме квартирует и гр-н Брановец Петр 
Петрович — зав. отделом сельскохозяйственной экономики и 
организации крупных с/хозяйств, к которому мы сначала попали. Он 
пояснил, что Горецкого дома нет, сам Горецкий на курорте, а его 
жена — на даче в с/х Прилуки. Квартиру изредка навещает для 
наблюдения за целостью вещей студент — их родственник. 
Действительно квартира Горецких оказалась запертой, хозяев дома не 
было. Оставив т. Супрунюк с часовым на месте, как для наблюдения 
за квартирой Горецких так и с целью недать Брановцу возможность 
оповестить соседей о нашем прибытии, я направился в ПП, где 
получил распоряжение от т. Сикорского взять машину и ехать в 
Прилуки, где произвести обыск у гр-ки Горецкой, а затем привезти в 
Минск на ее квартиру и при ней обыскать. Машину я получил только 
в четвертом часу утра, вместе с одним красноармейцем отправился в 
Прилуки, куда прибыл примерно через 30-40 мин. Сторож указал мне 
комнату Горской, пригласив одну работницу совхоза, произвел обыск. 
Горская встретила нас довольно спокойно, спокойно вела себя во 
время обыска и спокойно согласилась ехать с нами в Минск. У ее в 
комнате ничего, за исключением одного письма, взятого мною, не 
обнаружено, видно, что они живут только летом и поэтому имеют 
минимум вещей, 4-5 книжки, немного посуды. 

В Минск вернулись с Горской, когда окончательно рассвело 
(около 6 ч. утра). При ней, а также в присутствии явившегося до 
моего прибытия студента родственника*, мною с т. Супрунюк 
произведен был тщательный обыск, обнаружено 2 больших этажерки 
книг политико-экономического характера, все — легальных изданий, 
и кроме того значительное количество рукописей, переписки самого 
Горского, а также разные бумаги, отпечатанные на машинке, большая 
пачка писем. Рукописи и переписка, а также письма все целиком 

                                                 
Гэта быў родны брат Ларысы — Сяргей Іосіфавіч Парфяновіч, які вучыўся ў 
політэхнікуме ў Менску. Ён пазней працаваў майстрам на Запарожскім 
авіяцыйным заводзе, быў арыштаваны ў 1937 г. і расстраляны. 



нами были из'яты, т. к. разбираться в них на месте не имелось 
возможности. Все из'ятые упоковали в корзину, в которой и 
доставили из'ятые т. Сикорскому. 

Также, как и в первом случае — жена Горецкого вела себя очень 
спокойно, не делала ни малейших попыток скрыть что-либо, как ни в 
чем не возражала, видно, что она отчасти готова была к обыску. 
Операцию мы закончили в 8 ч. утра и материал сдали т. Сикорскому. 
Оставлять засаду не было никакого смысла, т. к. уже утром все 
жильцы этого двора знали об обыске у Горских (видели, как я прибыл 
к ней из Прилук и навряд ли кто либо после этого решили бы заходить 
к Горским. 

Приложение — ордер и 2 протокола обыска и корзина 
переписки. 

19.УП.30 г. 
Уполномоченный 
Отд. службы УПО (Егоров).» 
Пасля вобыску Лара адразу ж пайшла да Максіма на Заслаўскую 

вуліцу, куды яны зусім нядаўна пераехалі. У іх хаце ўбачыла нейкага 
вайскоўца і адчула — Максіма ўжо няма. Яго жонка Лёля, уся 
збянтэжаная, стомленая, дзеці — Галя і Лёня шэптам гавораць паміж 
сабой. Лёля моўчкі зірнула, яны паківалі адна адной, Лара ўсё 
зразумела, і ногі, стаўшыя такімі цяжкімі і зусім непаслухмянымі, 
прывялі яе да Акадэміі навук. Яна і сама не зразумела, чаму сюды 
прыйшла, каго тут хацела ўбачыць. Зайшла ў будынак, а там нікога 
не відаць, нават швейцара няма, які звычайна тут ветліва вітаў 
людзей. Машынальна адчыніла адны дзверы, другія і ўжо пайшла да 
выхаду, але вырашыла заглянуць яшчэ ў адзін пакой, а там за вялікім 
сталом сядзіць Я. Колас і нешта піша. Ён ёй ні слова, і Лара маўчыць. 
Паківалі галовамі, сумна паглядзелі адзін на аднаго — і ўсё. Ён, 
відаць, таксама ведаў ужо пра павальныя арышты, якія пачаліся ў 
тыя дні. 

Лара вырашыла зайсці да Марыі Сяргееўны Бонч-Асмалоўскай 
— дачкі рэвалюцыянера Сяргея Каваліка, які прайшоў цяжкую 
царскую ссылку, разам з жонкай і дачкой, і таму Лары падумалася, 
што ў яе ёсць вопыт і трэба з ёю параіцца. Марыя працавала ў 
хімічнай лабараторыі ў інстытуце, якім кіраваў Гурык. Яна сустрэла 
Лару са слязьмі: «Мяне таксама сёння абязмужылі — мужа ўзялі». 
Пагаманілі і абедзвюм стала трохі лягчэй, падтрымалі адна другую ў 
такім страшэнным горы, якое ўзялося няведама адкуль і зусім 
незразумела чаму. 

 



* * * 
У Хосце разгортваліся свае падзеі. Не прайшло і некалькі дзён, 

як Гаўрыла прыехаў туды, а ўжо 24 ліпеня ноччу будзяць яго два 
чалавекі ў форме і два панятыя і кажуць, што ён арыштаваны 
(прычым робіцца гэта без ордэра). Павязлі яго на машыне ў ДПУ г. 
Сочы, дзе ён прасядзеў 3 дні, а адтуль — у Новарасійскую турму, дзе 
прабыў яшчэ 4 дні. Суправаджаючы кажа, што тут і да вас былі з  
Беларусі і нават з Беларускай Акадэміі навук, у прыватнасці Язэп 
Лёсік — ён якраз сядзеў у той жа камеры, у якой і вы. Ён таксама 
адпачываў на поўдні і яго ўжо павезлі ў Менск. А думкі ў Гаўрылы 
круцяцца: «У чым справа? Што здарылася? За што? Чаму і Лёсіка? 
Відаць, нейкае непаразуменне». 

«Постановление 
1930 года, июля 28-го дня, гор. Новороссийск. 
Я, Уполномоченный Секретного Отделения Черокр-отдела ОГПУ 

— Должков, рассмотрев сего числа переписку в отношении 
арестованного гр-на Горецкого Гавриила Ивановича, арестованного 
Сочинской Погранкомендатурой в гор. Сочи 

Нашел: 
Что вышеозначенный Горецкий, на основании телеграммы ГПУ 

Белоруссии за № 925 ш, подлежит направлению в гор. Минск, в силу 
чего 

Постановил: 
Горецкого Гавриила Ивановича сего числа направить 

спецконвоем в гор. Минск в распоряжение ГПУ Белоруссии. 
Уполномоченный СО (Должков) 
Согласен нач. СО ВРИД (Филин) 
Утверждаю: Наччерокрсуд ОГПУ (Волков)» 
А ў Менску за яго непакоілася сям'я. Абодвух сыноў і сваю маці 

Марыю Міхайлаўну, якія жылі разам з ёю ў Прылуках, Лара перавезла 
да Лёлі ў Менск, а сама кожны дзень ездзіла на працу ў Прылукі, дзе 
займалася селекцыйнымі даследаваннямі, а ўвечары варочалася ў 
Менск і спяшалася на вакзал да цягніка, які ў такі час прыходзіў з 
Сочы. Яна адчувала, што хутка Гурыка прывязуць, і страшэнна 
баялася прапусціць гэты момант. Яна абавязкова павінна была хоць 
здалёку, але ўбачыць яго. 3 жніўня Лара ўзяла з сабой маму і 
малодшага сына і стала на пероне чакаць цягнік. I нарэшце бачыць — 
Гурык. Яна кінулася яму на шыю, але два штыкі і грубы вокліч 
«гражданка, гражданка!» адкінулі яе назад. Яна паглядзела, у якія 
дзверы адвялі Гурыка, і паставіла каля іх  маму з малым сынам на 
руках. Калі вывелі Гурыка, малы, хоць было яму толькі 1,5 годзіка і 



амаль месяц не бачыў бацьку, раптам закрычаў: «Тата, тата!» — і 
ручкамі да яго цягнецца, цягнецца... Марыя Міхайлаўна — вельмі 
чулая і кволая жанчына — ледзь не самлела. Лара як крыкне на маму 
сваю: «Не смей!», і тая апрытомнела. 

 
* * * 
7 жніўня Юдашкін зрабіў Гарэцкаму допыт, у пратаколе якога 

рукой Гаўрылы адзначана: 
«1. Членам арганізацыі — контррэвалюцыйнай і нацыянал-

дэмакратычнай — ніколі ня быў. 
2. Хто быў членамі арганізацыі — ня ведаю. 
3. Асабіста знаёмы: Смоліч, Купала, Колас, Некрашэвіч, Лёсік, 

Кісьлякоў і інш. 
З таго часу, як я пераехаў у Менск, г. зн. з 15.11.1927, я быў на 

кватэры: 
а) у Смоліча найбольш часта ў 1927 годзе, значна радзей у 1928 і 

інш. гадах. 
б) у Купалы 3—4 разы, звычайна бываў з жонкай. 
в) у Коласа 2—3 разы: на навасельлі з жонкай і на вечары з 

вялікай колькасцю прысутных. 
г) у Некрашэвіча 2 разы — перад выездам замежы ў 1926 годзе і 

ў 1927 г. па пераезьдзе ў Менск быў з жонкай. 
д) у Лёсіка 2 разы зараз жа па пераезьдзе ў Менск з жонкай, 

адзін раз было шмат гасьцей (12-15 чал.). 
е) у Кісьлякова 1 раз заходзіў на 1/2 гадзіны па справе у 1930 г. 
ж) у Прышчэпава быў некалькі разоў, б. ч. Адзін. 
У інш. зусім ня бываў: Краскоўскі, Трамповіч, Жылуновіч, 

Ластоўскі. У Баліцкага быў на адной вечарыне ў часе сэсіі ЦВК, 
разглядаўся даклад пра сыстэму народнае асьветы. 

4. З палітычных гамонак вёў: а) са Смолічам пра праблему 
індустрыялізацыі БССР і па пытаньнях штандорту, у прыватнасьці 
урбанізацыі. З Купалай і Коласам абсалютна ніколі на палітычныя 
тэмы не гаварыў. З Лёсікам гаманіў адзін раз пра рэарганізацыю ІБК. 
З Прышчэпавым і Баліцкім гамонак на паліт. тэмы ніколі ня было. У 
часе падарожжа ў Данію з Прышчэпавым гаманіў пра 
індустрыялізацыю с. г. БССР. З Кісьляковым гаманіў у Горках пра 
беларусізацыю БДА. 

5. У паседжаньнях цэнтру арганізацыі ўдзелу ніколі ня прыймаў. 
6. Аб існаваньні арганізацыі нічога ня ведаў. 
7. У 1922 г. у Маскве быў арыштаваны па дакладу-інфармацыі 

Рындзіна за арганізацыю Беларускай Культурна-Навуковай 



Асацыяцыі студэнтаў ТСХА, якую (арганізацыю) скарыстоўвала у 
палітычных мэтах група с. р. (Сьцепуценка). 

Пасьля сьледзтва ў 1922 г. было вырашана выслаць мяне у 
Нямеччыну, але пасьля асабістай гамонкі з т. Менжынскім — я быў 
зусім вызвалены. Сядзеў арыштаваны 19 дзён, з 28.VІІІ.22 да 16.IX.22 
г. 

Г. Гарэцкі» 
У дзень прыезду Гарэцкі ў АДПУ запаўняў «анкету для 

арестованных», у якой адзначыў, што быў арыштаваны 
прадстаўніком Сочынскага ГПУ без ордэра, што допыту не было ўжо 
10 дзён і абвінавачанне не прад'яўлялася. У «примечании» ён 
адзначыў: «З'яўляюся членам ЦВК БССР. На падставе палажэньня аб 
членах ЦВК магу быць арыштаваны толькі пры згодзе Прэзідыума 
ЦВК БССР. Прашу паведаміць Прэзідыум аб маім арышце і прад'явіць 
мне пастанову Прэзідыума ЦВК аб згодзе на арышт» — і далей 
прыпіска: «P.S.. Прашу зрабіць тэрмінова допыт і аб'явіць 
абвінавачаньне». 

Старшыня ДПУ Рапапорт 7.VIII пад грыфам «Зусім сакрэтна» 
піша паперу: 

«Нам. Старшыні ЦВК БССР 
тав. Хацкевічу 
З прычыны дадзенай Вамі згоды намі арыштаваны сябр ЦВК 

БССР — Некрашэвіч Сьцяпан Міхайлаў і кандыдат* у сябры ЦВК — 
Гарэцкі Гаўрыла». 

Ён атрымлівае адказ ад ЦВК БССР пад грыфам «Сакрэтна». 
«Выпіска з пратаколу № 41 п. з  пасяджэньня Прэзідыума 

Цэнтральнага Выканаўчага Камітэта Саветаў Беларускай ССР 
ад 15 жніўня 1930 г. 
Слухалі: 
з) Паведамленне ДПУ Беларусі аб арышту члена ЦВК БССР 

Некрашэвіча і кандыдата ў члены ЦВК Гарэцкага органамі ДПУ 
(унесена сакратаром ЦВК БССР) 

Пастанавілі: 
3) а) Інфармацыю тав. Хацкевіча прыняць да ведама. 
б) Санкцыяніраваць дадзены дазвол на арышт члена ЦВК БССР 

Некрашэвіча і кандыдата ў члены ЦВК — Гарэцкага. 
в) Прапанаваць Старшыні ДПУ тав. Рапапорту па сканчэньні 

сьледства далажыць фракцыі Прэзідыума ЦВК аб выніках сьледства. 
Сакратар ЦВК БССР (Хацкевіч)» 
Гаўрылу, пераадзетага ў турэмнае адзенне, правялі ў камеру, у 

якой сядзеў сярэдняга ўзросту яўрэй, як потым высветлілася, 



меншавік. Ён коратка расказаў аб тым, што пачаліся арышты 
меншавікоў і беларускіх дзеячаў, якіх абвінавачваюць ва ўдзеле ў так 
званым Саюзе вызвалення Беларусі — СВБ. I той, і другі не бачылі за 
сабой ніякага шкодніцтва, не толькі не ўдзельнічалі, але раней не чулі 
пра СВБ, таму былі вельмі спакойнымі нават жыццярадаснымі, 
верылі, што гэта памылка, якая хутка высветліцца. Гаўрыла ўзяў у 
суседа яўрэйскую газету і па ёй з яго дапамогай пачаў патроху 
вучыць яўрэйскую мову. Раніцою заўсёды рабіў гімнастыку, нярэдка 
не хацелася, але прымушаў сябе. 

Праз некалькі дзён дастаў 2 тамы кнігі Туткоўскага «Геалогія 
Мінскай губерні» і пачаў яе з вялікай цікавасцю чытаць. Кожны дзень 
пісаў Лары пісьмы, такія бадзёрыя, нават вясёлыя, жартаваў, што 
працягвае адпачынак, што спадзяецца на хуткую сустрэчу. Але 
раптам адабралі кніжкі, паперу, аловак, забаранілі самому пісаць і 
атрымліваць ад Лары лісты. Пазбавілі ўсякай сувязі і перадач. 

Прыблізна тыдзень яго не турбавалі, а потым выклікалі да 
Муляўкі — члена ЦВК, з якім Гарэцкі многа разоў сустракаўся на 
пасяджэнні ЦВК. Той пачаў даказваць, што быў СВБ, у які як быццам 
уваходзіў і Гарэцкі. Гаўрыла адказаў, што не чуў нічога пра СВБ, што 
ўсё гэта зусім беспадстаўна робіцца, што ён ніякай 
контррэвалюцыйнай дзейнасцю не займаўся, аб чым добра ведае і 
сам Муляўка. Адразу ж за ім прыйшоў Майсей Хацкелевіч Юдашкін, 
які паведаміў, што ён будзе следчым Гарэцкага, і дабавіў: «Ну, 
давайце цяпер будзем справу пісаць». I пачаліся нудныя, цяжкія, 
бясконцыя допыты, якія праводзіў то Юдашкін, то Радзівілоўскі, 
больш рэдка Аргаў і Врачаў. Яны кажуць: «Раскажыце пра СВБ». 

— Ніякага СВБ не было. 
— Як рыхтавалі паўстанне? 
— Не было гэтага. 
— Гэта вам толькі спачатку здаецца, што не было СВБ, праз 

некаторы час згодзіцеся, што было. 
— Не было. 
— Прызнавайцеся хутчэй, і вам будзе лягчэй. 
— Не было. 
— Вы не дужа фанабэрцеся, мы вам усё роўна дакажам, што 

было і што вы ўсе там рабілі. 
— Не было. 
— Мы прымусім даць нам паказанні, вы яшчэ не ведаеце, колькі 

ў нас ёсць розных метадаў іх атрымаць. Калі вы прызнаецеся і 
напішаце нам пра ўсё тое, што нам трэба, вы можаце пазбегнуць 
адведаць на сабе гэтыя метады. 



— Не было. 
I так без конца кожны дзень, а то і ноч. 
Пасля першых допытаў Юдашкін запоўніў бланкі пастановы, 

якія былі надрукаваны на беларускай мове, а ён упісваў толькі 
прозвішчы. 

«Пастанова (аб заключэнні пад варту абвінавачанага) 
1930 г. августа 10 у г. Менску ст. уполномоченный ЭК ПП АДПУ 

па БВА і ДПУ БССР Ю д а ш к и н, дапытаўшы гр-на Горецкого 
Гавриила Ивановича, абвінавачваемого па арт. 66 КК I, прыймаючы 
пад увагу, што ён зусім выяўляецца ў прадпісваемым яму злачынстве, 
што пагражаючае яму пакараньне злучана з пазбаўленьнем волі, што 
маюцца падставы на магчымасці ухіленьня яго ад сьледства і суду, з  
прычыны цяжкасьці пагражаючага яму пакараньня і што 
знаходзячыся на волі ён можа перашкаджаць расчыненьню праўды, з 
прычыны неабходнасьці допыту шэрагу сведак, з якімі ён можа 
згаварыцца, а пагэтаму кіруючыся арт. арт. 144, 146, 147 і 158 КПК  

ПАСТАНАВІЎ 
мераю прыпыну абвінавачваемага Горецкого Гавриила 

Ивановича спосабаў ухіленьня ад сьледства і суду выбраць трыманьне 
пад вартай пры Ка-мендатуры ПП і ДПУ БССР па 1-й катэгорыі, аб 
чым і аб'явіць абвінавачваемаму і адбітак гэтай пастановы дас-лаць 
Пракурору, наглядаючаму за справай. 

Ст. упаўнаважаны ЭКА (Юдашкин) 
Згодзен: нач. сакр. аддз. ПП АДПУ (Аргов)  
Зацьвярджаю: нам. ПП АДПУ 
нам. старшыні ДПУ БССР ( ) 
Гэта пастанова аб'яўлена (Г. Гарэцкі)» 
14—15 жніўня Гаўрыла вырашыў напісаць заяву, у якой паказаў 

сутнасць трагедыі беларускай нацыянальнай інтэлігенцыі і асабіста 
сваёй. 

ДПУ Беларусі — заява Гаўрылы Гарэцкага 
Трагедыя Беларусі і беларускае нац. інтэлігенцыі ў тым, што  

задачы адраджэньня, задачы па сутнасьці буржуазнае рэвалюцыі, 
прыйшлося вырашаць рэвалюцыі пралетарскай. Беларускае нац. 
адраджэньне пачалося значна пазней, чым нац. адраджэньні іншых 
славянскіх і неславянскіх «недзяржаўных» нацыянальнасцяў, — таму 
нявырашаных нац. задач к моманту пралетарскае рэвалюцыі на 
Беларусі было вельмі многа. Пралетарская рэвалюцыя паступова 
пачала вырашаць адну за адною нац. праблемы, маючы на мэце 
«задачу белорусского нац. возрождения довести до конца (словы 
Кнорына на сходзе працаўнікоў, той жа сэнс з шэрагу пастаноў парт. 



з'ездаў і Пленумаў ЦК). Аднак вырашэньне нац. задач пралет. 
рэвалюцыя рабіла ў сувязі адпаведна рашэньню іншых клясавых, 
пралетарскіх задач рэвалюцыі. Нацыянальная ж інтэлігенцыя, 
дробна-буржуазная ў сваёй асноўнай масе, не кажучы ўжо пра чыста 
буржуазную яе частку, задачы вырашэньня нац. праблем ставіла 
часта вышэй і не ў сувязі, не ў адпаведнасьці выразіцелю 
пралетарскіх задач рэвалюцыі, ставіла пазаклясава. Нават 
няпалітычная бел. пралет. інтэлігенцыя і блізкая да яе частка 
дробнабуржуазнай інтэлігенцыі часта ў гэтым сэнсе былі ў адным 
лягеры з буржуазнай і дробнабуржуаз. інтэлігенцыяй. 

Гэты працэс уласьціў для кожнай нац. рэспублікі СССР, у БССР 
павінен быў выявіцца асабліва рэзка ў сувязі з надзвычайнай 
колькасцю нявырашаных нац. задач (позны пачатак нац. руху). 

Я, як прадстаўнік дробна-буржуазнае інтэлігенцыі, блізкай па 
ідэалах да інтэлігенцыі пралетарскай, перажыў тую ж трагедыю. 
Сваю дзейнасьць, разьвіцьцё паліт. і нац. самасьвядомасьці з 1917 да 
1930 году я падзяляю на 7 перыядаў: 1) 1917 г. да Кастр. рэв. 2) 
Кастр. рэв. — 1919 г. 3) 1919-1920 г. 4) 1920-1922 г. 5) 1922-1926 г. 6) 
1926-1927 г. 7) 1927-1930 г. 

I перыяд — ад лютага да кастрычніка 1917 г. Я быў вучнем 
Каморніцка-агранамічнае школы ў Горках. Гэты час ёсьць пачатак 
паліт. і нац. усведамленьня. Перад гэтым я выхоўваўся пад уплывам 
вучнёўскага гуртка, ідэялёгіі якога адпавядаў часопіс «Жизнь для 
всех» Пос-сэ. Пра Леніна і бальшавікоў я пачуў толькі ў ліпеньскія дні 
1917 году — гэта сьведчыць аб маім палітычным узроўні. Нац. 
самасьвядомасьць мая прыблізна адпавядала ідэялёгіі канца 
нашаніўскага перыяду. Гэтаму сведкай зьяўляецца мой артыкул у газ. 
«Горецкий вестник», накіраваны супраць тамтэйшага лідэра кадэтаў і 
рэдактара газэты — выкладчыка нашай школы С. Г. Цытовіча. 
Артыкул мой мае характэрны подпіс «Сын маці Беларусі», а ў сваёй 
паліт. частцы далей туманнай «аўтаномнай дэмакратыі беларусаў у 
рамках Расійскай Федэратыўнай Рэспублікі» не ідзе. Крытэрыем у 
ацэнцы паліт. партый таго часу ў мяне было — як тая ці іншая 
партыя вырашае нац. пытаньне. Пры літаральна пагалоўным 
захапленьні вучняў партыяй с-р., я варожа ставіўся да гэтае партыі, 
бо ведаў з газэт, як Керанскі прагнаў беларускую дэлегацыю, а з 
мясцовай практыкі ў Горках я ведаў ганьбуючую ацэнку бел. нац. 
пытаньня з боку лідэра с. р. Хрысапенкава і бліжэйшых яго 
памочнікаў — Куліша і Опра. Адмоўныя адносіны да белар. руху 
партыі с-д. і меншавікоў былі вядомы мне ад мясцовага 
меншавіцкага лідэра Фабрыстава. Вось чаму ў час выбараў ў 



Устаноўчы Сойм, калі ўсе вучні школы былі «мабілізаваны» для 
агітацыі за тую ці іншую партыю, б. ч. за с-р. і к-д., я зрабіў быў 
спробу арганізаваць агітацыю за беларускі сьпіс па Магілёўшчыне № 
8. Я быў набраў групу прыхільнікаў чалавек 15, аднак калі з ліста гр. 
Раманоўскага, аднаго з членаў беларускага сьпісу з г. Воршы, мы 
даведаліся, што белар. спіс коаліцыйны і ў яго склад уваходзяць усе 
партыі ад к-д. да с-р., вырашылі не агітаваць ні за каго, а толькі 
супроць с-р. і к-д. К гэтаму часу адносіцца мой артыкул у газ. 
«Вольная Беларусь» пад назвай «Хто яны», дзе я высьмейваю с-р., якія 
ў ацэнцы белар. пытаньня солідарызуюцца з манархістамі, папамі і 
пагромшчыкамі. 

II перыяд — кастрычнік 1917 г. — восень 1919 г. 
Кастрычнікавая рэвалюцыя шла ў Горацкім местачковым 

захалусьці слаба прыкметным ходам. Школа была зачынена, і я 
апынуўся на службе ў Смаленску, у Эканамічным Аддзеле, пазьней 
СНГ, Губвыканкому, у якасьці рэгістратара, а пазьней сакратара-
стэнаграфіста. У Смаленску я пазнаёміўся з Купалам, Чарвяковым, 
Шантырам. Чарвякоў прыяжджаў з Ленінграду, каб арганізаваць 
Беларускую Сэкцыю РКП, але ў той час з гэтага нічога не выйшла. 
Шантыр меў на мэце стварыць беларускую партыю левых с-р. Я 
думаў, што гэта партыя будзе мне бліжэй за ўсё: яна прыймае 
Кастрычнік, яна адстойвае клясавыя інтарэсы сялян-сераднякоў і бед-
наты, яна кардынальна выражае нац. пытаньне. Быў склікан першы 
ўсегарадзкі ўстаноўчы сход новае партыі. На сход сабралася чалавек 
80-100. Шантыр быў абраны старшынёю, я — сакратаром сходу. I 
вось на першым паседжаньні на запытаньне Шантыра, на якой мове 
весьці сход, амаль аднагалосна было прынята — сход весьці на 
расійскай мове і не гаварыць па-беларуску. Шантыр дэманстрацыйна 
пакінуў сход, я — таксама. Сход не адбыўся. Ніякая партыя 
арганізавана ня была. А праз некалькі дзён прыйшло паведамленьне з 
Масквы аб паўстаньні левых с-р., аб забойстве Мірбаха. Я стаў сачыць 
за працай Беларускай Сэкцыі РКП у Ленінградзе і за арганізацыяй 
такой жа Сэкцыі ў Смаленску. Я напісаў вялікі артыкул у «Звязду» аб 
арганізацыі Беларускіх Сэкцый РКП і аб іх задачах. Артыкул ня быў 
зьмешчаны. А праз некалькі дзён у «Звязде» зьявіўся артыкул 
Кнорына, дзе пісалася, што ніякіх беларусаў у Заходняй Камуне няма, 
што іх выглядзелі ў мікраскоп беларускія нацыяналісты і г. д. Хутка 
была вынесена пастанова арганізаваць пры Смален. ГВК нац. 
адцзелы: яўрэйскі, польскі, латышскі, беларускі. Былі прызначаны 
загадчыкі усіх аддзелаў, апрача беларускага, разгарнулася праца усіх 
аддзелаў, апрача беларускага; беларускі аддзел існаваў толькі на 



паперы. У гэты час быў скліканы у Смаленску краёвы зьезд Саветаў 
Заходняй Камуны. Я быў стэнаграфістам гэтага зьезду. 
Стэнаграфаваў прамову старшыні Обліскомзапу т. Мясьнікова і інш. 
Памятаю выступленьне прадстаўніка Беларускай Сэкцыі РКП у 
Ленінградзе т. Лагуна, які прыехаў на зьезд з групай беларусаў-
матросаў Бальтфлёту (я таксама запісваў прамову). Да гэтага 
выступленьня былі халодныя і нават варожыя адносіны. Усе гэтыя 
факты складалі ў мяне ўражаньне, што ўвесь радыкалізм у 
вырашэньні нац. пытання РКП носіць толькі дэклярацыйны характар, 
што РКП не адстойвае нац. інтарэсы раней прыгнечаных царызмам 
нацыянальнасьцей. Усе гэта радзіла ў мяне нацыяналістычны 
настрой. Але к канцу 1918 году I краёвы зьезд РКП Зах. Камуны ў 
Смаленску перайменаваў сябе ў I зьезд БКП і абвясьціў утварэнне 
БССР у этнаграфічных межах. Радасьці маёй ня было канца. Я бачыў, 
што бальшавікі на справе вырашаюць нац. пытаньне, так 
радыкальна, як ніводная партыя. Хутка я пакінуў Смаленск і 
пераехаў у Горкі канчаць школу. 

Я працаваў адначасова з вучобай сакратаром-стэнаграфістам 
Горацкага Павятовага ВК і яго Прэзідыуму. На ўсе павятовыя зьезды 
саветаў я нязьменна абіраўся прадстаўніком ад вучняў сярэдніх с. г. 
школ. Аднак з нямногіх вучняў тагачасных школ у Горках я працаваў 
заўсёды разам з РКП. Я лічыўся адказнымі партыйцамі цалкам сваім 
чалавекам і вёў пратаколы нават павятовай партыйнай канферэнцыі 
(гл. надрукаваную справаздачу за 1919 г.). У мясцовай газ. «Луч 
Интернационала» я зьмясьціў у гэты час шэраг артыкулаў, у тым ліку 
перадавых, па пытаньнях нацыянальнай палітыкі. Але хутка ад БССР 
у этнаграф. межах адлучылася Смаленшчына, далей Магілёўшчына і 
Віцебшчына. Засталася куцая ССРБ у складзе Меншчыны. Як 
перадавалі ў Горках, пастановы аб адлучэньні выносіліся губ. зьездамі 
Саветаў нібы пасьля перамоў па простаму праводу з Масквой, з т. 
Сьвярдловым. Гэта зноў нарадзіла ўва мне хістаньні ў адносінах да 
нац. палітыкі РКП, мяркаваньні, што нац. палітыка партыі 
выклікаецца толькі патрэбамі тактыкі на даны момант. Побач з 
вучобай я захапіўся чыста культурніцкай дзейнасьцю. Арганізую 
Беларускую Сэкцыю Саюзу вучняў Горацкіх сяр. с. г. школ, арганізую 
Культпрасьвет у гэтым Саюзе, арганізую Беларускі Драматычны 
Гурток, наладжваю цэлы шэраг першых беларускіх спектакляў у 
Горках і г. д. Канчаю школу і па мабілізацыі Цэнтразему НКЗ у 
Маскве накіроўваюся па спэцыяльнасьці ў Уфімскі ГубЗем Аддзел. 

За гэты ж II перыяд, здаецца, у канцы 1918 г., я вазіў у Менск 
200 экз. Беларуска-Расійскага Слоўніка, складзенага братам пры маёй 



дапамозе. Здаваў я слоўнік Ал. Гаруну, заг. кнігарняй. Пазнаёміўся 
тады ў Менску з Лёсікам, Ракам-Міхайлоўскім, Зьм. Бядулей. Беларусь 
да самай Воршы была акупавана немцамі. Гэта быў час кіраўніцтва 
Беларускай Рады «незалежнай» Беларусяй пад нямецкім штыком. Я 
бачыў усю мізэрнасьць Рады. Сапраўдны гаспадар Краю — акупант 
адчуваўся на кожным кроку. Улада Рады была пустой фікцыяй. Толькі 
сьляпы ня бачыў гэтага. Моцнае ўражаньне пакінуў на мяне Ал. 
Гарун. Былы паліткатаржанін, сам рабочы-сталяр, вельмі бедны, з 
хворай маці, сам сухотнік...  I гэты чалавек супраць бальшавікоў 
толькі таму, што ён асьлеплен нацыяналізмам, ён за любую ўладу, абы 
не расійскую. 

III перыяд — ад восені 1919 г. да лета 1920 г. Працую ў 
Уфім. ГЗ Аддзеле у якасьці губэрнскага інструктара-рэвізора па сац. 
землеўпарадкаваньню. Калчак толькі нядаўна прагнаны з Уралу. 
Настрой спэцыялістаў сел. гасп., каморнікаў, інжынэраў-
землеўпарадкавацеляў яўна анты-савецкі, сабатажніцкі. Я з усёй 
адданасьцю партыі працую па рэвізіі і інструктаваньню ў губерні, 
арганізую работу па выдзяленьню дзяржаўнага лугавога фонду — 
першавобраз будучых вялізных лугова-жывёлаводных гаспадарак. На 
1-м губ. зьездзе па сел. гасп. мне даручаецца кіраўніцтва ўсёй 
сэкцыяй землеўпарадкаваньня, я раблю адказны даклад па палітыцы 
сацыяліст. землеўпарадкаваньня. У гэты час я пішу шэраг артыкулаў 
у газ. «Известия Уфиимского Совета», у тым ліку пра саўгасы, 
зямельную палітыку партыі і г. д. Няма мейсца ніякаму нацыяналізму 
ў працы. Зьмяшчаю артыкулы пра палітычнае банкруцтва Рады і пра 
Савецкую Беларусь. Прапагандую эспэранто, дапамагаю гурткам па 
яго вывучэньню, чытаю лекцыі. Працую, як студэнт II курсу ІНА, 
слухаю марксыста-грамадазнаўца Калашнікава, працую ў яго 
семінары. Яшчэ далёкі ад матэрыялістычнага сьветапогляду, ідэалізую 
Герцэна, пішу пра яго брашуру, прасякнутую ўспрыняцьцем 
рэвалюцыі. Лічу сябе «внепартийным» сацыялістам. 

IV перыяд — 1920-1922 гады. Пераязджаю ў канцы лета 1920 
году ў Маскву, залічаюся студэнтам ТСГА, і адначасова ў Цэнтразем 
інструктарам па землеўпарадкаваньню. Выяжджаю без дазволу 
начальніка Цэнтразему, але па камандыроўцы НКА РСФСР да брата ў 
Вільню, якую яшчэ займаюць савецкія войскі. У дарозе даведваюся, 
што нашы часткі адыходзяць пад Маладэчна. Прабіраюся праз 
літоўскі кардон пехатою з камуністычнай літаратурай на беларускай 
мове. Быў у Вільні 7 дзён. Пазнаёміўся з беларус. гімназіяй, з 
Луцкевічам, Некрашэвічам, з Янам Станкевічам, з міністрам па белар. 
справах пры ўрадзе Літвы «брандмайстрам» Семашка. Вёў спрэчкі з 



Ян. Станкевічам пра шляхі белар. адраджэньня, даказваў, што без 
эканам. адраджэньня ня м. б. адраджэньня нацыянальнага, даказваў 
сувязь нац. адраджэньня з эканомікай краіны. Даказваў 
падначаленасць пытаньня нац. самастойнасьці справе эканамічнае 
самастойнасьці, у сувязі з чым сьцьвярджаў неугрунтаваныя тэзы аб 
незалежнасьці Беларусі ў сістэме буржуазных краін. У асобе Семашка 
пабачыў першага гандляра-спэкулянта на беларус. справе. Набраў 
бел. літаратуры з Вільні і пад відам настаўніка зноў перайшоў літоўскі 
вайсковы кардон праз Ашмяны да ст. Солы. У дарозе зарадзілася ідэя 
беларус. студэнцкай арганізацыі ў Маскве. Па звароце ў Маскву 
атрымаў спагнаньне за самавольную адлучку — 4 дні арышту. 
Пакінуў працу ў Цэнтраземе. 

У ТСГА адразу ж далучыўся да рэвалюцыйнага студэнтства, 
арганізаванага тады ў Асацыяцыю — Асрэў-студ — і вельмі 
нямногалічнага, 100-120 чалавек разам з поўным складам Ячэйкі. 
Працаваў членам Прэз. Асрэўстуду, загадчыкам Культпрасьвету, 
старшынёю Міжгуртковага бюро, рэдактарам першай насьценнай 
газэты Акадэміі «Інфарматар», чл. Савету Акадэміі. Разам з Ячэйкай 
вёў барацьбу з арганізаваным рэакцыйным студэнцтвам с-р. і  
кадэцкім (т. зв. група 18). Арганізаваў Бел. Культурна-Навук. 
Асацыяцыю студэнтаў ТСГА, лёзунгам якой па маяму праэкту павінна 
было быць «к адраджэньню — к сацыялізму» і § I Статуту Асацыяцыі ў 
маей рэдакцыі гаварыў аб «Культурна-эканамічным адраджэньні 
Беларускай сацыялістычнай краіны». Абедзьве прапазіцыі былі 
адхілены ініц. групай па стварэньню Асацыяцыі (пры ўдзеле 2-х 
партыйцаў) і агульным сходам. Асацыяцыя набыла характар шырокай 
масавай нац. арганізацыі з лікам сяброў да 200-250 чалавек. У 
Асацыяцыі ўтварылася конспірацыйная група с-р. на чале з 
Сьцепуценка, якая і пачала выка-рыстоўваць Асацыяцыю ў сваіх 
паліт. мэтах. На летнюю практыку 1922 г. я езьдзіў разам с 
Сьцепуценка, ён увесь час агітаваў мяне, як с-р; рэзка парваў з ім і 
варочаўся ў Маскву з цьвёрдым намерам рэарганізаваць Асацыяцыю, 
узаконіць у ёй партыйнае кіраўніцтва, самому ўступіць у партыю. 
29.VIІІ.22 г. быў арыштаваны ДПУ па інфармацыі студэнта Акадэміі 
Рындзіна (былы абшарнік). Прасядзеў да 16.ІХ.22 г. Ранейшае 
вырашэньне ДПУ выслаць мяне ў Нямеччыну было заменена поўным 
вызваленьнем пасля гадзіннай гамонкі з т. Менжынскім. У гэты час 
трагічна загінула мая сястра... 

У 1922 г. мною напісана некалькі нацыяналістычных артыкулаў: 
«На новы шлях» у канфіскаваным часопісе «Маладая Беларусь», «З 
Масквы ў беларускі Ерузалем», «Пра Усебеларускі студэнцкі зьезд» і г. 



д. у газ. «Сав. Беларусь». Кіруючай ідэяй у гэты час у мяне была: каб 
беларускі рух прывёў да сапраўднага нацыянальнага рэнесансу, ён 
павінен набыць масавы і інтэгральны характар. Магутным сродкам у 
барацьбе за ажыццяўленьне гэтае ідэі зьяўляюцца кадры адпаведна 
выхаванае тэхн. інтэлігенцыі, якія і павінна была б даць часткова і 
Асацыяцыя. Другім магутным сродкам культ-экан. адраджэньня 
Беларусі зьўляецца яе вывучэньне, у прыватнасьці, вывучэньне 
агранамічнае. Асацыяцыя п. б. даць першых беларускіх дасьледчыкаў 
у галіне сел-гаспадаркі. IV перыяд быў самім цяжкім у маім жыцьці. 

V перыяд — восень 1922 года — зіма 1926 г. Арышт 1922 г. 
не зьмяніў добрых адносін да мяне партыйных таварышоў (чл. РКП) 
па акадэміі. Я быў абраны ў склад Выканкомбюро прафсэкцыі 
Пралетстуда, быў старшынёю першага бюро па плянавай летняй 
практыцы студэнтаў, абраны прадстаўніком ад студэнцтва Акадэміі ў 
Галоўны Выставачны Камітэт I Усесаюзнай выстаўкі сел. гасп. у 1923 
г., дзе і праводзіў працу ў якасьці спачатку інструктара па губернях 
Заходняй обласці і Беларусі, а потым загадчыка Цэнтр. Экскурс. 
бюро. Па сканчэньні Акадэміі ў канцы 1923 г. і абароне дыплёмкі ў 
пачатку 1924 г., я быў праведзен без усякіх супярэчнасьцяў ў 
асьпіранты НДІ с-г. эканоміі пры Акадэміі. Працуючы ў Інстытуце, я 
выкладаў эканамічную геаграфію у Камун. Універс. нац. Захаду. 
Толькі зімой 1926 году, па заканчэньні абавязковых сэмін. заняткаў 
для аспірантаў, я пераехаў на сталую працу ў БССР, у Горкі. V перыяд 
быў самым пладатворным у сэнсе маёй нав. падрыхтоўкі і працы. У 
1924 г. я сур'ёзна прашту-дыраваў «Капітал» Маркса і эканамічныя 
працы Леніна. Праца мая «Народны прыбытак Беларусі» напісана ўжо 
пад уплывам Маркса, чым тлумачацца мае крытычныя адносіны да 
работ па нац. прыбытку буржуазных эканамістаў — Пракаповіча, 
Літошанскага, Вайнштэйна, Студзенскага і інш. Каб быць цалкам 
марксыцкай працай, мой твор «Народны прыбытак Беларусі» павінен 
быў бы даць нац. прыбытак па клясавых групах. Але зрабіць гэта пры 
аблічэньні прыбытку па рэальнаму мэтаду па матэрыялах казённай 
рускай статыстыкі было немагчыма (гл. ацэнку рус. статыстыкі 
Леніна). У 1924 годзе я праштудыраваў артыкулы і прамовы Леніна па 
нац. пытаньню. У іх я пабачыў ключ да ўсіх сваіх памылак у мінулай 
дзейнасьці. Я памятаю вывад Леніна «для камуніста нацыянальныя 
праблемы займаюць 9-е месца, для нацыяналіста яны займаюць 1-е 
месца». Для мяне праблемы беларускага нац. адраджэньня якраз і 
займалі 1-е месца, праблемы ж сацыяльна-клясавыя займалі 
падначаленае месца. Я зрабіў мэтай і сэнсам свайго жыцьця — 
служэньне ідэі нацыянальнага рэнесансу Беларусі, а ня толькі 



служэньне ідэям сацыяльнай рэвалюцыі, хаця яны і былі мне ўвесь 
час блізкі і дорагі. Галоўным крытэрыем жыцьця і дзеяньня ў мяне 
быў нацыянальны, а не сацыяльна-клясавы. Яшчэ адзін вывад Леніна 
запамя-таў я добра, гэта што пралетарыят вырашае нац. задачы, 
якія выпалі яму ў спадчыну, як нявырашаныя буржуазнай 
рэвалюцыяй, мімаходам, у адпаведнасьці з пабеданосным ходам 
самой пралетарскай рэвалюцыі. Найлепшым практычным доказам 
гэтага вываду было пашырэньне БССР у 1924 годзе. 

У тэарэтычных працах за гэты перыяд я ўсё больш станаўлюся 
на пазіцыі марксызму, хаця, паўтараю, да гэтага часу ніколі ворагам 
марксызму ня быў і ніколі на пазіцыях народніцтва і неонародніцтва 
не стаяў. У галіне маёй спэцыяльнасьці — тэорыі штандорту народнае 
гаспадаркі, дзе панавалі і цяпер пануюць буржуазныя тэорыі і схэмы, 
гал. чынам Цюнена, Брынкмана, Вебэра і Энглендэра, я не ўспрыняў 
ніводнай з гэтых тэорый і імкнуўся крытычна «преодолевать» гэтыя 
тэорыі, выходзячы з прынцыпаў Маркса, хаця яшчэ і зараз частка 
камуністаў усё йшчэ ў палоне схэм Вебэра (Баронскі, Марозаў). Увесь 
V перыяд можна назваць пачаткам рэвізіі мінулага і набліжэньня да 
марксызму. 

VI перыяд — большая частка 1926 году і першыя 1½  
месяцы 1927 году. На гэты час прыпадае паездка у Зах. Беларусь і 
праца ў БДА ў Горках. Галоўнай мэтай маей паездкі ў ЗБ я ставіў 
зьбіраньне матэрыялаў па вывучэньню яе эканомікі. Гэту задачу я 
выканаў цалкам, хаця частка матар'ялаў пры перасылцы з Польшчы і 
згубілася. Паводзіны мае ў ЗБ поўнасьцю адпавядалі паводзінам 
шчырага савецкага інтэлігента. Ня можа быць і мовы аб справе з 
майго боку ўстанавіць «адзіны нацыянальны фронт» з такімі асобамі, 
як Зенкевіч, Багдановіч, Іваноўскі, Валэйша, Мамонька, Косьцевіч, 
Уласаў, Кс. Станкевіч, Більдзюкевіч, Янка Станкевіч і г. д. Змыканьне 
фронту і погляд былі з кіраўнікамі Грамады — Тарашкевічам, 
Валожыным, Мятлой і Ракам, а ўсяго з майго асабіста боку — з 
першымі двума. З Луцкевічам і Астроўскім на палітычныя тэмы я 
зусім не гаманіў. Да Астроўскага ўвесь час адносіўся падазрона, бо 
йшчэ тады мне перадалі ў Вільні, што ён краў грамадаўскія грошы. 
Змыканьне поглядаў з кіраўнікамі Грамады насіла характар 
адназгоднасьці гэтых поглядаў на становішча ЗБ, на патрэбы і 
задачы нацрэвалюцыйнай барацьбы з польскім фашызмам, аграрнай 
рэформай, з асадніцтвам, на няўхільнасьць будучай сацыяльнай 
рэвалюцыі ў Польшчы, аб'еднаньня ў выніку гэтага Заходняй Беларусі 
з БССР і г. д. Абсалютна нічога кампрамэтуючага ў гэтых гамонках ня 



было, як напр. хлусьня пра гамонку з Тарашкевічам пра стварэньне 
БНР. 

Кароткі мой побыт у Горках — стала ўсяго ня больш 4 месяцаў — 
лунае яскрава-выяўлены характар барацьбы з козыраўшчынай, як 
сыстэмай, як спробай перанесьці ў ўмовы Горак контр-
рэвалюцыйную кірсанаўшчыну Менскага інстытуту. Я стаяў на чале 
гэтае барацьбы, я яе арганізоўваў, я надаваў ёй масавы характар, 
уцягваючы ў гэту барацьбу шырокія колы навуковых працаўнікоў, не-
залежна ад нацыянальнасці. Барацьба гэта мела сваю праграму-план 
поўнай і шырокай беларусізацыі Акадэміі на падставе пастаноў 
Пленуму ЦК КП(б)Б 1926 году. Адпаведны даклад мною быў пасланы ў 
бюро Ячэйкі Акадэміі, вусна, а потым пісьмова быў дакладзены мною 
сакратару Акругкома і накіраваны ў ЦК КП(б)Б сакратаром ячэйкі т. 
Вінакурам. Непрымірымасьць сваёй пазіцыі ў адносінах да 
козыраўшчыны, як закончанай сыстэмы вялікадзяржаўнага 
шавінізму, як рэстаўрацыі дастаслаўных прынцыпаў абрусіцельнага 
Новаалександрыйскага інстытуту, я і зараз лічу ў асноўным 
правільнай. Мая грубая палітычная памылка была ў тым, што 
арганізуючы барацьбу супроць козыраўшчыны і Козырава, я часта 
пераставаў бачыць у ім усё-ж-такі прадстаўніка партыйнай 
арганізацыі, чым несьвядома, зусім нязлосна, але мог перашкодзіць 
ячэйцы праводзіць правільную клясавую лінію ў нац. палітыцы. Але 
ячэйка не хацела браць ініцыятыву ў свае рукі ў справе беларусізацыі 
Акадэміі, не арганізоўвала гэту справу, ня мела яе ў пляне, нягледзячы 
на ўсё жаданьне групы нав. працаўнікоў, на чале якой стаяў я, 
працаваць цалкам пад кіраўніцтвам ячэйкі і ва ўсім ёй дапамагаць. 
Гэты перыяд закончыўся «выгнаньнем» мяне з Горак, адабраньнем ад 
мяне і ліквідацыяй катэдры эканамічнай геаграфіі, самай шырокай 
траўляй мяне ў Горках і Менску, налепліваньнем ярлычка — шавініст, 
нацыяналіст, контр-рэвалюцыянэр. 

У 1926 г. я быў на Акадэмічнай Канфэрэнцыі, але удзелу у ёй 
фактычна не прыймаў. Сказаў прывітальную прамову і падпісаў 
заяву аб увядзеньні лацінскага альфабэту. Гэтым я зрабіў 
недыалектычны учынак. Прынцыпова лацініка мае ўсе перавагі перад 
кірыліцай і калі-небудзь увесь свет пяройдзе на лацінку 
(інтэрнацыяналізацыя альфабэту), але ў тых канкрэтных умовах, пры 
якіх адбывалася канфэренцыя, гэта быў акт дэманстрацыі 
арыентацыі беларускае культуры на буржуазны загад. У 1926 годзе ў 
часопісе «Асьвета» № 6 я зьмясьціў артыкул аб беларусізацыі 
навуковых працаўнікоў. У гэтым артыкуле я правільна канстатаваў 
факт адсутнасьці ў той час у БССР камуністычнага і беларусізаванага 



навук. маладняку. Але разам з тым я зрабіў няправільную прапанову 
аб прыцягненьні з РСФСР выдатных вучоных паходжаньнем з БССР, 
незалежна ад іх ідэалагічнай каштоўнасьці. У пачатку гэтага 
перыяду зьявіўся мой артыкул у «Полымі» пад назвай «Насельніцтва 
БССР». У гэтым артыкуле я ўжо зусім шчыльна падходжу да праблемы 
беларускага гораду, беларускага пралетарыяту, беларускай 
пралетарскай культуры. 

VII перыяд 1927—1930 г. Праца ў НДІ імя Леніна. Я быў 
супроць прызначэньня мяне дырэктарам Інстытуту: хацеў заняцца 
габінэтнай нав. працай, без грамадзкай і арганізацыйнай дзейнасці. 
Акрамя таго, я з самага пачатку баяўся, што прызначэньне мяне 
дырэктарам шкодна адаб'ецца на працы Інстытуту: дрэнныя 
адносіны да мяне, як кіраўніка ўстановы, будуць перанесены да 
самае ўстановы. Але самы факт прызначэньня, пасля траўлі ў Горках, 
я прыняў як доказ даверыя да мяне ЦК партыі, і  я паставіў за мэту 
апраўдаць такія адносіны да мяне. Аднак кожны раз пры 
нездавальненьні працай Інстытуту, выказанай вусна або ў друку, ішоў 
я або да т. Адамовіча, або да Крыніцкага, Кнорына, Галадзеда і 
Чарвякова, каб адмовіцца ад дырэктарства, каб не перашкаджаць 
росквіту Інстытуту сваёй прысутнасьцю. Я вырашыў палажыць усю 
энергію, упартасць, вытрыманасьць, каб паставіць працу Інстытуту 
добра. Я лічыў, што тут можна дасягнуць гэтага пры 3-х умовах: 1) 
пры поўным падтрыманьні і аўтарытэце НДІ у ЦК і ў партыйнай 
грамадзкасці, 2) пры аўтарытэце Інстытуту ў саюзных навуковых 
колах, у Маскве, Ленінградзе, на Украіне, 3) пры аўтарытэце НДІ у 
беларускіх беспартыйных колах. Ажыцьцяўленьне гэтых умоў я бачыў 
у наступных мерапрыемствах, якія і праводзіў: 1) Падбор моцнага 
партыйнага ядра нав. працаўнікоў, асабліва маладых, бяз гэтага я 
чакаў поўнага правалу Інстытуту. 2) Поўная адназгоднасьць 
вырашэньняў дырэкцыі з пастановамі парт. ячэйкі Інстытуту. 3) 
Высоўваньне партыйцаў на адказную кіруючую працу ў установах 
НДІ. 4) Рэканструкцыя ўсёй сыстэмы дасьледчай справы БССР у 
адпаведнасьці з прынцыпамі марксызму, плянавага сацыял. 
будаўніцтва. 5) Найхутчэйшае дасягненьне Інстытутам такіх нав. 
вынікаў, якія б далі адразу буйны эканамічны эфект у практычным 
будаўніцтве. 6) Падбор у Ін-це моцнага ядра выдатных расійскіх 
вучоных, якія б стварылі аўтарытэт («імя») Інстытуту ў саміх 
навуковых установах; найноўшае замежнае абсталяваньне дзеля нав. 
прац Інстытуту; перавод усёй працы на стацыянарныя, 
эксперыментальна-лабараторныя мэтады, скарачэньне мэтаду 
экспэдыцыйнага, фінансаванае друкаваньне вынікаў нав. прац. 7) 



Падбор у НДІ ядра старых беларускіх дасьледчыкаў, з цэнтрам увагі 
падбору маладых беларускіх нав. кадраў («антыкірсанаўшчына»); 
ідэальным пры гэтым я лічыў саўпадзеньне партыйнасьці і 
актыўнасьці ў правядзеньні нац. палітыкі. Я ставіў мэтай і гаварыў аб  
гэтым адказным партыйным працаўнікам выпусьціць з НДІ праз 7-8 
год 60-70 беларускіх прафэсароў, з якіх мінімальна палова партыйцаў 
— гэтым, думаў я, можна будзе праз Інстытут уплываць на 
беларусізацыю вышэйзваных с. г. школ БССР. 8) Забясьпечаньне 
ленінскай палітыкі ў адносінах нац. меншасьцяў, асабліва яўрэйскай 
(як галоўнай у БССР), ува ўсёй працы НДІ — вывучэньне яўрэйскага 
земляробства, падбор нав. працаўнікоў і г. д. 9) Фарсаванае 
друкаваньне нав. прац І-ту на бел. мове і шырокая рассылка іх як у 
межах БССР, так і за межамі; гэта будзе найлепшым паказчыкам, 
лічыў я, пераходу беларускае культуры на вы-шэйшую ступень. 10) 
Стварэньне з нав. працаўнікоў НДІ апазіцыі да спэцыялістаў НКЗ і 
Дзяржплана — у боль-шасці рэакцыйных і вялікадзяржаўных. 

На працягу З ½ год працы НДІ імя Леніна ў асноўным выканаў 
пералічаныя мерапрыемствы здавальняюча. Канкрэтных доказаў я 
зараз прыводзіць ня буду. Спашлюся толькі хаця бы на тое, што 
сістэма дасьледчае справы БССР праз 3 гады была прынята ў аснову 
рэканструкцыі дасьледчае справы ўсяго СССР, што на базе НДІ імя 
Леніна вырастаюць зараз 2 усесаюзныя і-ты і цэлы шэраг беларускіх 
нав. дасл. інстытутаў. 

 
Ніякіх іншых, палітычных, мэт у працы НДІ я не ставіў. Кіраваў 

працай НДІ выключна сам, як у навуковай частцы, так і ў 
арганізацыйнай. Прышчэпаў, Смоліч, Кісьлякоў, Некрашэвіч, Баліцкі, 
ІБК і старыя беларускія дасьледчыкі і дзеячы ніякага фактычнага 
уплыву на працу не рабілі і ня мелі. Нельга назваць амаль ніводнага 
значнага мерапрыемства ў НДІ, праведзенага пад іх уплывам. Умовы 
для працы ў НДІ імя Леніна былі надта цяжкія і няспрыяючыя. Сваімі 
дасягненьнямі І-т абавязан перш-наперш падтрыманьню з боку СНК, 
пры значнай варожасьці да НДІ з боку большасьці працоўнікаў 
Дзяржплану, НКЗ, БДА, БДУ і г. д., або нейтральных адносінах з боку 
НКА, ІБК, БАН. 

Працуючы ў якасьці кіраўніка НДІ імя Леніна, я імкнуўся рабіць 
так, як на маім месцы рабіў бы партыец. Але пакольку я ня 
вызваліўся яшчэ цалкам ад рэштак нацыяналістычнае ідэалёгіі, 
паскольку былі ў маёй працы паасобныя памылкі і зрывы, якія ў 
асноўным пералічыў у сваім дакладзе на вечары самакрытыкі ў НДІ, і 
пры патрэбе магу паўтарыць і зараз. За гэты перыяд я працягваў 



далейшае паглыбленьне, вывучэньне марк-сызму і ўсьведамленьне 
гісторыі беларускага руху, асабліва яго далейшых шляхоў з погляду 
марксызму. Я пабачыў механізм сувязі нац. руху і працэсаў клясавага 
распластавання грамады. Я зразумеў прычыну паланізацыі Беларусі 
Польшчай (роля арыстакратыі, паноў і шляхты) і русіфікацыі Расіяй 
(роля беларускага кулака). Я зразумеў, што сапраўдная гісторыя 
Беларусі пачынаецца толькі ад Кастрычніка. Але што ў адносінах да 
новага гістарычнага этапу, у адносінах да новай пралетарскай 
беларускай культуры трэба гаварыць не аб адраджэньні і не аб 
рэнесансе, а аб яе зусім новым стварэньні, аб яе нараджэньні. I 
лёс беларускае пралетарскае культуры я звязваў з лёсам пралетарскае 
рэвалюцыі на Беларусі, з лёсам пяцігодкі, лёсам ажыцьцяўленьня 
генеральнага пляну сацыяліст. будаўніцтва. Я зразумеў, што не 
паасобныя высілкі нацыянальных інтэлігэнтаў уплываюць на 
далейшае разьвіццё беларускае культуры, а што яе прыхільна 
прынясуць і створаць новыя дзесяткі і сотні тысяч беларускіх 
пралетараў. Не ў старой белар. вёсцы шукаю я аплот і носьбітаў 
нацыі. Наадварот — у панаваньні старое вёскі, у аграрным характары 
Беларусі бачу я прычыну яе эканамічнага нацыянальнага заняпаду. А 
ў новых індустрыалізаваных калгасах бачу я тую гістарычную фігуру, 
якая ідзе насустрач беларускаму пралетару, каб разам з ім будаваць 
новую культуру. 

Адгэтуль некаторыя зьмены напрамку маіх навуковых прац — 
вывучэньне эканомікі прамысловасьці Беларусі, вывучэньне яе 
дынамікі за апошнія 115 год, вывучэньне штандорту урбанізацыі. 

Усё маё ранейшае утапічнае і эмацыянальнае ўспрыманьне 
пытанняў беларускае нацыянальнае культуры зьмянілася навуковым і 
рацыяналістычным успрыняцьцем беларускае пралетарскае культуры. 
Працэс гэты пачаўся ў пачатку апошняга VII перыяду майго жыцьця. 
Не кажу, што ён ужо цьвёрда кансалідаваўся. 

Пры ўсім тым недаверы да мяне, якое выявілася хоць бы ў 
гэтым ганебным факце майго арышту, я повен сацыяльнага 
аптымізму. Мне ня трэба верыць, я ведаю, што белар. пралетарская 
культура будзе пабудавана. I гэтае ўпэўненасці зусім досыць, каб 
мужна перанесьці ўсе асабістыя цяжкасьці, незадачы, крыўды. 

Г. ГАРЭЦКІ 
14-15 VIII.30 
Менск, ДОПР 
Праз дзень Гарэцкі дадаткова напісаў яшчэ і паказанні. 
Паказаньні Гаўрылы Гарэцкага ад 17.VIII.30 г. 
1. У прад'яўленых абвінавачаньнях вінаватым сябе не прызнаю. 



2. Сваю працу ў БДА, як сябра Кіраўніцтва Акадэміі і як нав. 
працаўнік, праводзіў цалкам у суадпаведнасьці з пастановамі 
Пленума ЦК КП(б)Б аб беларусізацыі. Праца насіла плянавы характар. 
Плян беларусізацыі БДА быў даложан мною ў пісьмовай форме Бюро 
Ячэйкі КП(б)Б Акадэміі і  пераслан сакратаром Ячэйкі т. Вінакурам у 
Аршанскі Акругком і ЦК КП(б)Б. 

Асноўны зьмест дакладу: 
а) беларусізацыя выкладаньня ў БДА, ад асыстэнтаў да 

дацэнтаў; для прафесуры — паступовасьць пераходу на беларускую 
мову і для некаторых прафэсароў — неабавязковасьць. 

б) карэнізацыя навук. працаўнікоў, асабліва малодшых груп: 
асыстэнтаў, навуковых супрацоўнікаў, асьпірантаў. 

в) выкладаньне нав. дысцыплін на грунце мясцовага 
дасьледчага матэр'ялу, абапертага на ўмовах прыроды і эканомікі 
БССР. 

г) шырокая пастаноўка ў БДА нав. дасьл. працы не абстрактнага 
і нераённага характару, а чыста канкрэт-нага, вынікаючага з умоў 
прыроды і эканомікі БССР і перспэктыў сацыялістычнага будаўніцтва 
ў галіне сел. гаспадаркі БССР. 

д) інтэнсыўная праца па беларускай навуковай тэрміналёгіі ў 
галіне с-г. дысцыплін. 

е) друкаваньне навук. прац БДА на беларускай мове з 
пашыраным рэзюме на расійскай мове і рэзюме на англ. або 
нямецкай мовах. 

і) пашырэньне друкарні БДА з прыстасаваньнем яе да 
друкаваньня ня толькі Запісак Акадэміі, але і падручнікаў на 
беларускай мове для БДА, якія п. б. улажыць нав. працаўнікі 
Акадэміі. 

к) узмацненьне працы навук. таварыства па вывучэньню 
Беларусі. 

Кансалідацыі беларускіх нац-дэм. элементаў у БДА як сыстэмы і 
мэтавай устаноўкі ня было. Адносна падбору навук. працаўнікоў у 
БДА (першапачатковага) сказаць не магу, бо ўдзелу ў працы спэц. 
камісіі НКА па гэтаму пытаньню ня прыймаў. Сам я, як 
атрымоўваўшы стыпендыю ад НКА і скончыўшы абавязковыя 
асьпіранцкія заняткі ў Маскве, быў выклікан з Масквы ў Горкі па 
загаду НКА, з прызначэньнем мяне дацэнтам па сел. гасп. эканоміі. Я 
заявіў адразу ж нязгоду працаваць па с. г. эканоміі і пра 
неабходнасць утварыць катэдру экан. геаграфіі. Серада, Рагавы, 
Кісьлякоў і Скокаў былі прызначаны ў БДА яшчэ памянёнай Камісіяй. 
Аб прызначэньні Лайкова не памятаю. Спэцыяльна адмысловае 



гамонкі з прызначанымі нав. працаўнікамі аб тым, што іх вылучыла 
с-г. сэкцыя ІБК, я ня вёў. Здаецца, у камісіі НКА па прызначэньню 
нав. працаўнікоў прадстаўнік с. г. сэкцыі ІБК быў. 

4. Спэцыяльнае працы па замацаваньню нац.-дэм. уплываў на 
студэнцтва не вялося. Мерапрыемствы па беларусізацыі студэнцтва 
былі распрацаваны нац. камісіяй БДА, але без майго ўдзелу. У Нав. т-
ва па вывучэньню Беларусі студэнты таксама ўваходзілі. Гурток 
беларусазнаўства сярод студэнтаў арганізоўвала катэдра 
беларусазнаўства без усякага майго ўдзелу. 

5. Плян беларусізацыі БДА быў складзен мною (гл. вышэй). На 
падставе яго і маёй заявы ў Бюро Ячэйкі была вылучана сталая нац. 
камісія, якая і распрацавала канчаткова плян беларусізацыі БДА. У 
Горках спачатку было 4 групоўкі старых горацкіх працаўнікоў, 
маладых беларускіх нав. працаўнікоў, козыраўцаў і былых менскіх 
працаўнікоў. Ячэйка КП(б)Б пры БДА працу груповак адразу ж не 
спыніла, Кіраўніцтва і Рэктар барацьбы з групоўкамі не вялі (рэктар 
даў афіцыйны дазвол, напр., для сходу менскае групоўкі), і ў выніку 
групоўкі замацоўваліся — першыя дзьве зьліліся ў адну беларуска-
горацкую, другія дзьве — у козыраўска-менскую. 

Першая групоўка стаяла за актыўнае правядзеньне 
беларусізацыі БДА ў асноўных напрамках, вызначаных плянам працы 
нацкамісіі, другая групоўка — вяла актыўнае і пасыўнае 
сапраціўленьне беларусізацыі. Яднала другую групоўку і думка аб 
немагчымасьці разгарнуць нармальную працу Акадэміі, як вышэйшае 
школы, у Горках, надзея праваліць працу ў Горках і дабіцца пераводу 
БДА у Менск. Асобныя факты, якія могуць сьведчыць аб гэтым, мне 
здаецца, такія: 1) вялае разгортваньне працы габінетаў у Горках, 2) 
жаданьне не перавозіць усё абсталяваньне Менскага Інстытуту ў Горкі 
— напр. абсталяваньне па жывёлагадоўлі, па культуры балот, 3) 
перамовы з БДУ аб пераводзе Ляснога ф-ту ў Менск, 4) мяшчанскае 
ныцьцё ў Горках аб дрэнных умовах працы, гразі, местачковай глушы 
і г. д., 5) па-гроза, што Горкі пакінуць «лепшыя» нав. працаўнікі і г. д. 
— праф. Пераход, Таўсталес, Яржэмскі і г. д., 6) непрыстасаваньне 
выкладаньня да ўмоў прыроды і эканомікі Беларусі, напр. праф. 
Касьцяеў з курсам аб умацаваньні равоў, праф. Ключароў з 
аднакавым лікам гадзін на бульбу і хлопак, праф. Яржэмскі з курсам 
аб дзьвігунах, які пры існаваньні асноўнай катэдры па с. г. 
машыназнаўству наогул быў непатрэбен, выкіданьне з нав. пляну 
курса па льноводзтву, курса — сельская гаспадарка БССР і г. д. 

Г. ГАРЭЦКІ 
Юдашкін запоўніў гатовы бланк пастановы на рускай мове. 



«Постановление (о привлечению к следствию в качестве 
обвиняемого) 

1930 г. Август 17 дня в Минске, Я, Ст. уполномоченный 
Экономического отдела ПП ОГПУ по БВО Юдашкин рассмотрев 
настоящее дело № и принимая во внимание, что данными, 
имеющимися в нем гр-н Горецкий Гавриил Иванович в достаточной 
степени изобличается в том что состоял в течение ряда лет членом 
нелегальной контр-революционной организации и что обвинение это 
находит себе подтверждение в данных делах а потому руководствуясь 
128 ст. УПК постановил гр-на Горецкого Гавриила Ивановича 
допросить в качестве обвиняемого по сему делу, предъявив ему 
обвинение в участии в контр-революционной организации т. е. в 
преступлении предусмотренном 66 ст. ст. УК, о чем объявить ему под 
расписку на сем же и послать копию сего постановления для сведения 
Прокурору». 

I далей стаяць тыя ж самыя подпісы. 
У гэтыя дні, а іменна 15 жніўня, Аркадзь Смоліч, які быў 

арыштаваны 26 чэрвеня 1930 г. па справе Саюза вызвалення 
Беларусі, дае сведчанні пра Г. Гарэцкага. 

Сведчанні А. А. Смоліча 
ад 15 жніўня 1930 г. 
О Горецком показываю следующее: Является он, безусловно, 

выдающейся фигурой среди всех известных мне молодых 
специалистов сельского хозяйства и вообще среди 
нацдемократической интеллигенции. Он объединяет в себе очень 
хорошую научную подготовку с большой трудоспособностью, с 
организаторскими и административными талантами. 

Познакомился я с ним в 1924 г. в Минске, но уже раньше был 
много наслышан о нем от его товарищей по Москве, в частности, от 
Кислякова, о его работе по созданию Ассоциации, вообще об 
организаторских способностях. Слыхал затем о ликвидации 
Ассоциации, об аресте Горецкого, но точных причин не знал. При 
первой встрече в 1924 году я, между прочим, осведомился, желает ли 
он переехать на работу в Белоруссию. Тогда он был еще первый год 
аспирантом в НИИ сельскохозяйственной экономики в Москве и 
заявил, что собирается еще долго учиться. Впрочем, в 1925 г. уже он 
дал согласие преподавать в Горках, приезжая для этой цели из 
Москвы. В 1926 году, когда поднялся вопрос о заместителе 
Малюшинского, которого раньше предполагали назначить директором 
БелНИИ сельского хозяйства, несколько человек выдвинуло 
кандидатуру Горецкого, выдвигали, правда, и мою кандидатуру, но я 



ее снял в пользу Горецкого, так как чувствовал себя сильно 
отставшим относительно от агрономии и вообще полагал, что 
Горецкий с этим делом лучше справится. Это мое предположение 
вполне подтвердилось. 

Первое время, когда я еще был связан с Научно-
исследовательским институтом (в 1927 г.), а Горецкий не совсем 
хорошо ориентировался в минских условиях, он нередко спрашивал у 
меня советов по разным деловым вопросам. Между прочим, я 
рекомендовал ему то помещение, где теперь находится институт, 
выдвинул идею издания специального журнала («Сельская і лясная 
гаспадарка») и т. п. Иногда спрашивал меня Горецкий и относительно 
отдельных кандидатур (Малюшинский, Винер, специалисты и 
аспиранты отдела сельскохозяйственной экономики, которым я 
заведовал). Скоро, однако, он перестал ко мне обращаться за 
советами, вероятно, потому, что вошел целиком в курс своего дела; 
даже по моему отделу он проводил назначения, не спрашивая моего 
мнения. Фактически уже к концу первого года существования 
Института Горецкий руководил и отделом сельскохозяйственной 
экономики, хотя временным зав. отделом считался я. Против этого, 
впрочем, я ничего не имел, так как был перегружен работой и 
собирался уходить из Научно-исследовательского института (я с 
самого начала дал согласие только временно заведовать отделом), а 
руководство Горецкого было вполне приемлемо и лично для меня 
полезно. Мы с ним работали в смежных областях науки, 
интересовались нередко одними и теми же темами. Он, однако, 
получил значительно более широкую экономическую подготовку, 
довольно хорошо владел марксистским методом исследования, и 
поэтому я часто сам обращался к нему с сомнительными вопросами 
моей научной работы, давал ему на первую критику свои рукописи и 
получал от него ценные замечания. 

После моего ухода из Института говорить с Горецким об 
институтских делах мне почти не приходилось. Помню, что говорил, 
что вряд ли это удастся, так как большинство дирекции и совета 
против Демидовича, но обещал еще раз поговорить на эту тему с 
Прищеповым. Приходилось мне говорить с Горецким и на 
политические темы. Он, безусловно, является достаточно ярким 
белорусским нацдемократом и обычно явления политической жизни 
расценивал с точки зрения их пользы или вреда для белорусского 
возрождения. Его прежние социальные и политические взгляды мне 
недостаточно известны, но уже в 1928 г. он мне лично определенно 
заявил, что стоит за социалистический путь развития Белоруссии и 



что эту же точку зрения должны принять все «белорусы», так как 
именно она для Белоруссии, исходя из ее национальных интересов, 
является наиболее приемлемой. При всякой иной постановке вопроса 
Белоруссии суждена роль аграрной колонии и только в составе СССР 
она может индустриально развиваться и как западная, наиболее 
интенсивная часть Союза, и ввиду принципа усиленной 
индустриализации краины, проводимого партией. 
Националистическую точку зрения Горецкий проводил при подборе 
работников для Института, стремясь использовать для него в первую 
очередь специалистов-белорусов, а также и в общих вопросах 
научного строительства. Так, при выступлениях в Госплане по поводу 
структуры научно-исследовательского дела в Белоруссии Горецкий 
выступал в полном согласии с другими нацдемократами, не защищая 
даже самостоятельности своего института и соглашаясь на его 
включение в Белорусскую Академию наук. Отражалась эта точка 
зрения в его научной деятельности. Основная его работа «О 
национальном доходе Белоруссии» построена по методу буржуазных 
экономистов — главным образом Прокоповича и в некоторых своих 
частях может служить для экономического обоснования 
нацдемократических теорий. Националистический характер носят и 
его работы о национальном составе населения Гомельщины и 
особенно национальной статистике белорусов в 1926-м году, где он 
анализировал процессы ассимиляции у белорусов. 

Г. И. Горецкий является сторонником и проповедником самых 
быстрых темпов индустриализации БССР, самых больших размеров 
капитальных вложений, как в индустрию, так и в сельское хозяйство, 
так как таким путем Белоруссия найболее быстро может 
ликвидировать свою экономическую отсталость. Под его в 
значительной степени влиянием были приняты исключительно 
интенсивные формы мелиорации в БССР, умел он достаточно широко 
и своевременно поставить вопрос о развитии исследовательского дела 
и о его фининсировании. По его плану и под его руководством была 
открыта при БАН первая в СССР кафедра теории штандорта 
народного хозяйства. При Научно-исследовательском институте, уже 
в продолжение первых двух лет превратившемся в крупный 
исследовательский центр, выросли совершенно новые, крупные — 
всесоюзного масштаба — центральные станции: свиноводческая и 
картофельная. Горецкому принадлежит идея создания этих станций, 
и он же провел основную организационную работу по их 
развертыванию. 



Будучи хорошо знаком с условиями и особенностями сельского 
хозяйства БССР, Г. Горецкий в последние годы усиленно подчеркивал 
необходимость организации научной работы и капитального 
строительства, исходя из перспектив генплана. В этом отношении он 
опережал всех известных мне экономистов БССР. Для практической 
работы он нередко выставлял положения, которые только 
впоследствии стали насущнейшими плановыми установками. Так, 
еще в 1927 г. при открытии Института он проводил мысль о 
необходимости исключительного внимания проблемам 
свиноводчества и картофеля, на которые многие экономисты в то 
время смотрели довольно скептически. Также и вопрос узкой 
специализации сельского хозяйства в настоящее время именно 
Горецким ставится наиболее резко, вплоть до монокультуры, то же 
можно сказать и относительно проблемы агроиндустриальных 
комбинатов, стандарта и строительства социалистических городов и 
т. д. 

Г. Горецкий очень много работал над собою, над преодолением 
внутри себя остатков буржуазных мировоззрений, как он сам писал в 
своем прошлогоднем годовом отчете о деятельности, над более 
совершенным овладением марксистским методом. В этом отношении 
он служил хорошим примером и оказывал помощь и влияние как на 
своих аспирантов, так и на завтрашних научных работников. 

Полагаю, что Горецкий имел влияние и на деятельность 
Наркомзема, в частности на самого Прищепова, с которым он был в 
хороших отношениях. Возможно и обратно влияние Прищепова на 
Горецкого, но вообще по этому вопросу я недостаточно осведомлен. 

Г. И. Горецкий работал в 1928 и 1929 гг. в БЕЛ-ВАРНИТСО и 
был председателем его сельскохозяйственной секции; большой 
активности в этом деле он, однако, не проявил, как, впрочем, и 
большинство ответственных работников, входивших в это общество. 

 
* * * 
У снежні 1929 г. Сталін на канферэнцыі аграрнікаў-марксістаў у 

сваёй прамове сказаў: «Непонятно только, почему антинаучные 
теории «советских» экономистов типа Чаяновых должны иметь 
свободное хожденне в нашей печати...» Гэта было сігналам на пачатак 
рэпрэсій, ордэрам на арышт. 

I ўжо ў першую палову 1930 г. у Маскве арыштавалі шэраг  
прафесараў-аграрнікаў, у тым ліку і настаўнікаў Гаўрылы і Лары з 
Ціміразеўскай (Пятроўскай) сельскагаспадарчай акадэміі. У лютым 
арыштавалі А. Г. Даярэнку, у сакавіку — А. О. Фабрыканта і Д. М. 



Шарыгіна, у траўні — А. В. Тейтеля, у чэрвені — М. Д. Кандрацьева, А. 
В. Чаянава, М. П. Макарава, I. М. Лявонцьева, С. К. Чаянава, у ліпені 
— Л. М. Літашэнку, А. А. Рыбнікава, у жніўні — Л. Б. Кафенгаўза. Гэта 
былі прадстаўнікі той арганізацыйна-вытворчай школы, якія 
найбольш дасканала распрацавалі перспектыву развіцця працоўных 
аграрных гаспадарак. Але яна пярэчыла разгорнутай з 1929 г. 
суцэльнай калектывізацыі. 

Допыты прафесараў пачаліся толькі ў канцы ліпеня-жніўня. 
Спачатку амаль усе адмаўляліся ад контр-рэвалюцыйнай дзейнасці, 
ад удзелу ў якіх-небудзь сялянскіх партыях. Але паступова некаторыя 
прызналі сябе ўдзельнікамі сялянскай, а затым ужо ўсе — Працоўнай 
сялянскай партыі (ПСП, па-руску ТКП), прызналі сябе віноўнымі, бо 
мэта ТКП — «замежная інтэрвенцыя», стварэнне буржуазна-
дэмакратычнай рэспублікі. Працаўнікі АДПУ вялі работу бездакорна. 
Па справе ТКП выяўляліся ўсё новыя і новыя імёны «членаў шырокай 
сеткі гэтай партыі» і пачаліся арышты не толькі ў цэнтры, але і на 
перыферыі — больш тысячы чалавек. 

З Масквы 20 жніўня 1930 г. за подпісам намесніка начальніка 
Сакрэтнага аддзела АДПУ Агранава і начальніка 3-га Аддзела 
Славацінскага на імя АДПУ па Беларусі Рапапорта прыйшло 
ўказанне. «Просим немедленно доставить спецконвоем в Москву 
Ждановича и Горецкого, проходящих по следственному делу 
«Трудовой Крестьянской Партии» как связанных с ее деятельностью 
по линии их работы в Научно-исследовательском инстнтуте сельского 
хозяйства в Москве». 

I ўжо 24 жніўня дзяжурны па прыёму арыштаваных АДПУ ў 
Маскве дае распіску «тов. Доморацкому в том, что от него принят 
арестованный Горецкий Г. Н.». 

Гаўрылу прывезлі спачатку ў прыёмны пункт на Беларускім 
вакзале, а потым на Лубянку. Увялі ў камеру, а там — аж вачам сваім 
не паверыў — яго настаўнік прафесар Рыбнікаў. 

— Добры дзень, Аляксандр Аляксандравіч! 
— Добры дзень, дарагі Гаўрыла. А Вы як сюды трапілі? 
— Ды, відаць, так, як і Вы. 
Рыбнікаў расказаў, што сядзіць ужо амаль месяц, што групу 

прафесароў абвінавачваюць у прыналежнасці да ТКП. Быў здзіўлены, 
што ўзялі Гаўрылу, бо, наколькі ён ведае, ніхто з прафесароў і ў 
прыватнасці ён сам, нічога на Гаўрылу не паказвалі і нават яго імя не 
ўпаміналі. Далей ён паведаміў, што, канешне, ніякага ТКП няма, гэта 
ўсё выдумкі, і таму лічыць, што хутка ўсё высветляць і іх выпусцяць. 
Адзінае, што на самай справе было, дык гэта тое, што часам яны 



збіраліся на вечарыны адзін да аднаго. Аднойчы, здаецца, гэта было ў 
А. Чаянова, сабралася іх чалавек 5—6 і М. Кандрацьеў, перад тым як 
разысціся, сказаў: «Вось чаму мы збіраемся, што нас аб'ядноўвае? 
Гэта, канешне, пытанне сельскай гаспадаркі, лёс нашых сялян. Калі б 
была такая партыя, якая б займалася гэтымі праблемамі, дык гэта 
была б сялянская ці, лепей, працоўная сялянская партыя. Ну і мы, 
безумоўна, былі б у ёй». Ці нехта «капнуў» пра гэта, ці кіраўнікам 
улады, а можа і самім супрацоўнікам АДПУ прыйшла такая думка — 
вось і распаляюць яны справу пра зусім не існуючую партыю. 

Праз некалькі дзён Гаўрылу адсадзілі ад Рыбнікава і прывялі ў 
камеру, дзе знаходзіўся адзін М. М. Суханаў — выдатны дзеяч-
меншавік. I Рыбнікаву і Суханаву іх родныя прыносілі добрыя 
перадачы, дык яны частавалі і Гаўрылу рознымі прысмакамі. 

Размаўлялі на розныя тэмы. Суханаў тлумачыў: «Чым больш у 
нас у краіне будзе дрэнных здарэнняў, чым горш будзе ісці 
гаспадарка, тым больш будзе шкоднікаў, тым больш будзе ліпавых 
працэсаў. Калі і зусім нічога няма, дык выдумаюць — чым больш 
незадач, тым больш выдумак. Гэта непазбежна...» 

Праз тры дні Гаўрылу перавялі ў суседнюю камеру, а там ён 
убачыў прафесара Фабрыканта, які нядаўна ездзіў У Амерыку, і яшчэ 
аднаго прафесара — Чаянава Сакрата Канстанцінавіча, цёзку 
Аляксандра Чаянава. Гэта быў сталы чалавек — не менш 60 год. Яны 
таксама пацвердзілі, што ніякага ТПК няма і што ніхто Гаўрылу на 
следствах не ўпамінаў. 

Потым яго перавялі ў велізарную камеру ўнутранай турмы 
Лубянкі — можа, на чалавек 60, а затым ў прыблізна такога ж памеру 
агульную камеру ў Бутырках. I там, і там сабралі інтэлігентную эліту 
— прафесароў, вядомых дзяржаўных дзеячаў і г. д. Усе лічылі сябе 
зусім невінаватымі, таму верылі ў хуткі добры зыход, былі бадзёрымі, 
вясёлымі, шмат жартавалі, смяяліся, вялі паміж сабой цікавыя 
размовы пра жыццё. Вось толькі мучыла бяздзейнасць, таму 
абмяркоўвалі планы на будучыню, якая здавалася ім не вельмі 
пахмурнай... Гаўрыла з вялікім задавальненнем размаўляў з гэтымі 
разумнымі, цікавымі людзьмі. У Бутырскай турме да таго ж яшчэ 
аказалася вельмі добрая, багатая бібліятэка, якой можна было 
свабодна карыстацца. Гаўрыла глытаў кнігу за кнігай, рабіў выпіскі з 
найбольш цікавых. 

На допыты яго спачатку выклікалі вельмі рэдка, і толькі амаль 
праз месяц яму паведамілі некаторыя вытрымкі з паказанняў А. 
Чаянава, Кандрацьева, Макарава і Чэлінцава, у якіх яны ўжо самі 



прызнаваліся, што з'яўляюцца кіраўнікамі ТКП, і ўпаміналі Гарэцкага 
як удзельніка ТПК. Гаўрыла тады напісаў свае паказанні. 

3-му Отделению СО ОГПУ 
от заключенного Г. И. Горецкого показание 21—23.1Х.1930 г. 
Прошу присоединить к этому показанию показание мое 

(биография), данное 14— 15.VIII.30 г. в ГПУБ, т. к. в этом заявлении-
показании я опускаю ряд моментов, затронутых там. 

Останавливаясь только на вопросе по обвинению меня в 
принадлежности к ТрКрП, в случае необходимости дам показание по 
обвинению меня в принадлежности к СВБ или здесь, или в ГПУБ. 

Я уже предупрежден т.т. Мулявко, Арговым, Юдашкиным, 
Радзивиловским и Врачевым, что мое отрицание принадлежности к 
контр-революционным организациям рассматривается как 
поведение, достойное «отпетого неисправимого контр-
революционера». Также предупрежден я и о том, что такое поведение 
значительно ухудшает мое положение и отразится на постановлении 
обо мне коллегии ОГПУ в смысле назначения наиболее сурового 
наказания. И все же я категорически отрицаю принадлежность свою 
к ТрКрП и СВБ. Я считаю, что если бы я под влиянием чисто 
животного страха перед наказанием стал утверждать 
несуществующие или неверные факты, то тем самым я ввел бы в 
обман как ОГПУ, так и принес бы вред ложным утверждением 
социалистическому строительству. 

Несостоятельность возводимых на меня обвинений можно 
доказать двумя путями: 1) путем проверки фактов, на которых 
построено обвинение и 2) путем логического анализа возможности 
вхождения моего в ТрКрП, причем во 2-м случае можно пользоваться 
как фактическим доказательством, так и априорным. 

К сожалению, я не знаю всех фактов, на которых построено 
обвинение меня в принадлежности к ТрКрП. Т.т. Радзивиловский и 
Врачев сообщили мне только некоторые выдержки из показаний 
Чаянова, Кондратьева, Макарова и Челинцева. Приходится поэтому 
ограничиться, пользуясь 1-м методом, только проверкой тех фактов, 
которые указывают названные лица. 

1. Говоря о моей принадлежности к ТрКрП, никто из помянутых 
4 лиц не показывает, где, кто и когда сообщил мне о существовании 
этой партии. Я утверждаю, что впервые услышал о существовании 
ТрКрП только в ОГПУ из показаний привлеченных по делу этой 
партии. Раньше никто из руководителей ТрКрП нигде и никогда не 
говорил со мною по вопросу о партии. 



2. Чаянов А. В. показывает, что прием аспирантов в НИИ с. х. 
эк., в том числе, очевидно, и меня, производился по личному подбору 
кого-нибудь из руководителей Института. В отношении зачисления 
меня в И-т это показание неверно. Я был зачислен в И-т в феврале 
1924 г. по рекомендации и командировке от Правительства БССР, 
причем зачисление мое было согласовано с Бюро Ячейки ВКП(б) при 
ТСХА. 

3. Чаянов показывает, что подготовка аспирантов в И-те, 
особенно аспирантов 1-го приема, велась такими методами, чтобы 
выпускать членов ТрКрП или людей, идеологически близких к этой 
партии. И далее, при перечислении окончивших И-т и бывших 
членами ТрКрП Чаянов называет целый ряд лиц исключительно из 1-
го приема аспирантов и из 1-й группы окончивших И-т. Только я 
один из последующих приемов попадаю в этот список Чаянова. Из 
этого следует, что, будучи зачислен в И-т только в 1924 г., я не 
проходил той школы подготовки будущих членов ТрКрП, о которой 
говорит Чаянов в отношении аспирантов 1-го приема. 

4. В 1924 году впервые в НИИ с-х. эк. был зачислен ряд 
партийных товарищей, это отразилось на изменении системы 
подготовки аспирантов и на составе участников семинаров. Чтобы 
уяснить свою работу в И-те, перечислю семинары, в которых я не 
участвовал и в которых участвовал. В семинаре Н. Д. Кондратьева я 
не работал ни тогда, когда он происходил в помещении разных 
учреждений, ни тогда, когда он был перенесен на квартиру 
Кондратьева. Я был только на одном диспуте, устроенном этим 
семинаром на квартире Кондратьева на тему о законе падающей 
производительности затрат с докладами Жирковича и Студенского. 
Не был я участником и семинара А. В. Чаянова по организации с. х. 
На этом семинаре я присутствовал не больше 2-3 раз. В семинаре А. 
Н. Челинцева я также не работал. Семинар А. Л. Вайнштейна носил 
чисто технический характер работ по высшей математике в 
приложении к статистике. Наибольшее внимание я уделял работе в 
семинаре А. А. Рыбникова по с. х. эк. и эк. географии. В этом 
семинаре я делал два доклада — по теории штандорта с. х. Тюнена и 
по теории штандорта промышленности Вебера. К этим лучшим 
теоретическим схемам буржуазных экономистов я относился уже 
тогда критически. Я Доказывал абстрактность и несостоятельность 
схемы Тюнена в приложении к действительности капиталистического 
сел. хоз., причем развивал аргументацию не только критики 
Скворцова, но аргументацию Маркса в критике метода Тюнена 
(редкое место в письмах Маркса к Кугельману). Особенно критически 



я относился к теории Вебера, которой в то время увлекались 
поголовно все, не исключая и марксистов. В семинаре Юровского я 
делал доклад об абстрактном труде Маркса, критикуя интерпретацию 
Рубина. Семинар Фортунатова А. Ф. посещали не больше 2-3 человек, 
в т. числе и я; семинар носил сугубо справочный характер 
(библиография статистики). В семинаре Литошенко я прорабатывал 
только физиократов. В некоторых важнейших семинарах, 
посещаемых мною, в то время уже шла горячая борьба между 
неонародниками и марксистами: Кувшинов, Вильдо, Карпузи, 
Ужанский, Цилько, Лубяко, Плешков и т. д. Это не была уже та 
нейтральная атмосфера, в которой неонародники могли проводить 
подготовку аспирантов в желательном для них направлении, что 
утверждает Чаянов в отношении 1-го приема. Очевидно, для 
подготовки будущих членов ТрКрП неонародники д. были усложнить 
свои методы. 

5. Чаянов А. В. и Макаров Н. И. показывают, что в проведении и 
методике экспедиции по эконом, профилям я проводил принцип 
ТрКрП. Макаров никакого отношения к профильным экспедициям, в 
которых я участвовал, никогда не имел. Участие Чаянова в 
организации профильной экспедиции Разумовское-Дурыкино 
ограничилось только дачей задания произвести такую экспедицию. 
Экспедиция была очень кратковременной, всего два дня полевой 
работы, ориентировочной. 

В истолковании метода эк. профилей и его применения я 
занимал особую позицию — подчеркивал большое значение этого 
метода для изучения динамики народохоз. районов и значение его в 
социалист. государстве, в системе планового хозяйства. Этими 
позициями были недовольны неонародники и их критиковали. В 
организации белорусской профильной экспедиции по 54 параллели 
Чаянов имел только формальное участие. Состав участников 
экспедиции был выбран лично мною, но он ничего общего не имеет с 
ТрКрП: свыше половины операц. работников были набраны мною из 
студентов-комсомольцев. 

6. Чаянов говорит, что в личном руководстве работой 
аспирантов И-та, а также в личном общении руководители И-та 
старались оказывать влияние в направлении идеологии ТрКрП. Лично 
я ни с одним из руководителей И-та не имел такого близкого, 
полуинтимного общения, а также ни от одного из них, за 
исключением Рыбникова, не получал непосредственного 
персонального руководства в своих научных работах. Перечисляю все 
случаи консультации и личного общения руководителей И-та за время 



моего пребывания в Москве. Руководством со стороны Юровского, 
Литошенко, Макарова я никогда не пользовался, с Макаровым я не 
был даже знаком. У Челинцева я был только один раз, когда он 
работал в Земплане, за консультацией по камеральной обработке 
материалов профиля Дурыкино-Разумовское, беседовал с ним не 
больше 20 минут, совершенно не затрагивал никаких обществ, тем. К 
Кондратьеву обратился за консультацией я только один раз, перадав 
ему на просмотр рукопись «Нац. доход Белоруссии», он отнесся к моей 
работе необычно холодно, после чего я никогда к нему не обращался. 
У Чаянова на квартире я был не больше 2-3 раз в помещении 
Селекционной Станции в Разумовском. Последний раз я застал у 
Чаянова Студенского, который делился своими впечатлениями о 
заграничной поездке. Чаще я бывал у А. А. Рыбникова, 4—5 раз за все 
время аспирантуры, разговоров на полит, темы никогда с ним не вел. 

7. Кондратьев и Чаянов показывают, что я был уполномоченным 
от ТрКрП по БССР. Повторяю — никто никогда не говорил со мною об 
организации ТрКрП, о ее программе, тактике, принципах построения. 
Если бы я был уполномоченным от Центра этой партии, то я должен 
был бы периодически получать задания от Центра партии, проводить 
их в жизнь и давать в какой-то форме отчет о своей работе. А между 
тем по выезде из Москвы я не виделся ни с одним из руководителей 
И-та с. х. эк., которые по материалам следствия являлись и 
руководителями ТрКрП; в Москве же за это время я был несколько 
раз. А. А. Рыбникова я видел последний раз в конце 1926 года, 
Литошенко, Вайнштейна и Юровского я не встречал после 1925 года, 
Челинцева встретил в 1928 г. на Всесоюзном съезде наркомов 
земледелия в Харькове, участвовал вместе с ним в заседаниях 
Пленума и вместе с ним и другими участниками совещания ездил 
осматривать Харьковскую Обл. опыт. Станцию; никаких разговоров 
на политические темы с ним не вел. Чаянова видел я в середине 1926 
года, перед выездом моим за границу в Польшу и Германию. Просил 
Чаянова дать мне какой-нибудь документ для посещения 
заграничных ученых, получил от него открытое письмо на француз. 
яз., письмо имеется в деле моем в ГПУБ. В Польше получил от Чаянова 
письмо по поводу моего сообщения о переводе его книги по таксации 
на польский язык; сообщение мое оказалось неверным, что увеличило 
охлаждение отношений Чаянова ко мне. В 1927 г. я получил письмо 
от Чаянова (имеется в ГПУБ) с предложением кандидатуры 
Жирковича И. Н. на кафедру с-х. эк. в с-х. Академии в Горках, я 
ответил, но ответа от Чаянова уже не получил. С Н. Д. Кондратьевым 
виделся за это время не больше 2-3 раз в Конъюнктурном И-те, куда я 



заходил к своему знакомому Шуру С., который заведовал отделом И-
та по РСФСР, и к специалисту по математ. статистике И-та Ревякину, 
которому я поручил обработать математическим способом урожайную 
статистику по уездам Белоруссии за 33 довоенных года, пользуясь 
консультацией Четверикова; производство этой работы я поручил в 
связи с кампанией по увеличению урожайности (подготовка к ней). 
Разговаривал с Кондратьевым всегда в присутствии других, и 
разговоры эти не касались политических тем. В 1926 году я говорил с 
Кондратьевым относительно прочтения им ряда лекций по 
конъюнктуре в Бел. С.-Х. Ак., где входящий в учебный план курс по 
конъюнктуре и рынкам оставался все время нечитанным из-за 
отсутствия лекторов. 

Наиболее серьезным фактом, который как будто доказывает 
мою связь с ТрКрП, является письмо Жирковича ко мне (имеется в 
ГПУБ) и письмо Чаянова о Жирковиче — о назначении Жирковича на 
кафедру несколько раз. А. А. Рыбникова я видел последний раз в 
конце 1926 года, Литошенко, Вайнштейна и Юровского я не встречал 
после 1925 года, Челинцева встретил в 1928 г. на Всесоюзном съезде 
наркомов земледелия в Харькове, участвовал вместе с ним в 
заседаниях Пленума и вместе с ним и другими участниками 
совещания ездил осматривать Харьковскую Обл. опыт. Станцию; 
никаких разговоров на политические темы с ним не вел. Чаянова 
видел я в середине 1926 года, перед выездом моим за границу в 
Польшу и Германию. Просил Чаянова дать мне какой-нибудь 
документ для посещения заграничных ученых, получил от него 
открытое письмо на француз. яз., письмо имеется в деле моем в 
ГПУБ. В Польше получил от Чаянова письмо по поводу моего 
сообщения о переводе его книги по таксации на польский язык; 
сообщение мое оказалось неверным, что увеличило охлаждение 
отношений Чаянова ко мне. В 1927 г. я получил письмо от Чаянова 
(имеется в ГПУБ) с предложением кандидатуры Жирковича И. Н. на 
кафедру с-х. эк. в с-х. Академии в Горках, я ответил, но ответа от 
Чаянова уже не получил. С Н. Д. Кондратьевым виделся за это время 
не больше 2-3 раз в Конъюнктурном И-те, куда я заходил к своему 
знакомому Шуру С., который заведовал отделом И-та по РСФСР, и к 
специалисту по математ. статистике И-та Ревякину, которому я 
поручил обработать математическим способом урожайную статистику 
по уездам Белоруссии за 33 довоенных года, пользуясь консультацией 
Четверикова; производство этой работы я поручил в связи с 
кампанией по увеличению урожайности (подготовка к ней). 
Разговаривал с Кондратьевым всегда в присутствии других, и 



разговоры эти не касались политических тем. В 1926 году я говорил с 
Кондратьевым относительно прочтения им ряда лекций по 
конъюнктуре в Бел. С.-Х. Ак., где входящий в учебный план курс по 
конъюнктуре и рынкам оставался все время нечитанным из-за 
отсутствия лекторов. 

Наиболее серьезным фактом, который как будто доказывает 
мою связь с ТрКрП, является письмо Жирковича ко мне (имеется в 
ГПУБ) и письмо Чаянова о Жирковиче — о назначении Жирковича на 
кафедру с.-х. эк. в Горках. Даю объяснение по этому факту. Кафедра 
в Горках оставалась долго незамещенной. Жиркович предлагал себя 
для работы в Горках только на два года. Жиркович являлся в то время 
почти единственным в СССР специалистом по экономике 
переработки картофеля и других продуктов интенсивного сел. хоз., 
близкого по типу к с. х. БССР. О принадлежности Жирковича к ТрКрП 
я ничего не знал. Мне казалось, что при тех условиях возможно было 
временное использование Жирковича, как преподавателя ВУЗа; 
теперь я вижу свою грубую ошибку. 

Других фактов, на которых построено обвинение меня в 
принадлежности к ТрКрП, я не знаю. Поэтому перехожу сейчас к 
анализу возможности моего вхождения в ТрКрП. То, что я не являлся 
и не мог являться членом ТрКрП, я доказываю на основе с одной 
стороны фактов моей научной, педагогической, практическо-
организационной и политическо-общественной работы, и с другой 
стороны — на основе априорных рассуждений. 

I. Научная работа. 1) Уже моя первая научная работа 
«Национальный доход Белоруссии», вышедшая в 1926 году и 
написанная в 1924—25 годах, показывает, что даже в то время я был 
далек от идеологических позиций неонародничества: 

а) в установлении понятий — национальный доход, его состав и 
образование я исходил из определений Маркса. 

б) я дал резкую критику работ по нац. доходу буржуазных 
экономистов — Прокоповича, Литошенко, Вайнштейна, Студенского. 

в) я установил ошибку в исчислениях Литошенко по нац. доходу, 
приходящемуся на 1 душу сел. населения СССР, которые (исчисления) 
приводили к определенным политическим выводам о необычайном 
упадке сел. хоз. СССР. 

г) я рассматривал сел. хоз. в системе всего нар. хоз., причем я 
применял в изучении нар. хоз., как и сел. хозяйства, валеристический 
метод вместо обычного у неонародников натуралистического метода. 



д) вместо обычного у буржуазных экономистов отрыва 
производства от производственных отношений я на примере 
Белоруссии показываю их связь. 

е) в этой работе я сделал первый шаг к рассмотрению 
Белоруссии, как колонии империалистической России и буржуазной 
Польши. 

2) В работе «Сел. хозяйство Гомельской губ.», вышедшей в 1926 
году и написанной в 1925 году, я подвергал критике 
натуралистический метод определения системы сел. хоз. Челинцева и 
особенно присущий ему и другим экономистам-неонародникам метод 
объяснения эволюции сел. хоз. под влиянием таких факторов, как 
плотность населения. 

3) В предисловии к своей работе «Экономический профиль 
Разумовское-Дурыкино» и к работе С. П. Маргелова, вышедшей под 
моей редакцией в 1927 г., «Винокуренная промышленность БССР», я 
развивал взгляд о связи конституирования экон. географии, как 
особой дисциплины, с эпохой империализма в развитии мирового 
хозяйства, я говорил об особых задачах, стоящих перед этой 
дисциплиной в связи с соц. строительством и с плановым 
размещением нар. хозяйства по пространству: я доказывал 
непримиримость теории буржуазных экономистов по штандорту нар. 
хоз. к объяснению явлений советской системы хозяйства, 
высказывался о необходимости создания новой теории штандорта 
нар. хозяйства. 

4) В 1927 г. в отчете по БНИИ им. Ленина я даю некоторые 
элементы марксистской теории развития капитализма в Белоруссии. 

5) В 1928 г. в извлечениях из своих работ по изучению нар. хоз. 
Зап. Белоруссии я дал классовый, марксистский анализ 
народохозяйственного положения Зап. Белоруссии. Статья 
напечатана в журнале ЦК КП(б)Б «Большевик Белоруссии». 

6) С 1928 г. мною начата и в настоящее время в основном 
закончена большая работа «Штандорты и динамика урбанизации 
Белоруссии за сто лет — 1825-1925», в которой я стараюсь дать 
марксистское резюме экономического развития Белоруссии за 
последнее столетие. Эта работа составляет часть задуманного мною 
капитального труда «Развитие капитализма в Белоруссии», которую я 
предполагал исполнить, исходя из методики Ленина и его работы по 
изучению развития капитализма в России. 

В 1930 г. в журнале «Сел. и лес. хоз-во» (на бел. яз.) помещена 
моя работа «Коллективизация сел. хоз. БССР и перспективы его 
специализации», где я ставлю проблему штандортизации и 



специализации сел. хоз. БССР в связи с изменением социальной 
формы хозяйства. В качестве руководителя кафедры штандорта 
народ, хоз-ва Белорус. Акад. наук я основной своей задачей поставил 
создание марксистской теории штандорта нар. хоз., соответствующий 
план утвержден През. БАН. 

Я не называю здесь научных работ, посвященных специально 
нац. проблемам, в которых я привожу массовые доказательства 
колоссальных успехов, достигнутых Ком. Партией Бел. в проведении 
нац. политики. 

II. Педагогическая работа. 
1. В качестве педагога я работал в 1924-25 гг. в КУНМЗ, на 

белсекторе. Я конструировал марксистский курс. эк. географии. Ни со 
стороны т. т. педагогов-коммунистов, лекторов той же дисциплины, 
ни со стороны студентов никогда не было неудовлетворения моей 
работой, как раз наоборот. 

2. Будучи доцентом Бел. СХА в 1926 году, я перед студен. 
аудиторией показывал несостоятельность теорий бурж. экономистов. 

3. В подготовке аспирантов (коммунистов) я гл. внимание их 
обращал на преодоление теорий буржуаз. экономистов по шт. нар. 
хоз. и на усвоение элементов марксистской теории штандорта. 

III. Практическо-организац. деятельность. 
1. Гл. работой в 1926-30 гг. я считал деятельность по созданию и 

укреплению БНИИ сел. и лес. хоз. им Ленина. Эта деятельность была 
реализацией тех организ. принципов, которые были положены мною в 
основу реконструкции опытного и научно-исслед. дела БССР. Эти  
принципы изложены в доклад. записке чл. Правительству БССР и  
были в сокращ. виде изложены в жур. «Сел. и лес. хоз.» за 1927 г. № 1. 
Руководящей идеей этих орг. принципов было — поставить науку на 
службу строительства социализма. Из этой идеи вытекали следующие 
два начала: 1) в основу построения научно-ислед. дела д. б. положен 
производственный принцип — построение науч. учреждений не по 
отраслям с-х. науки, а по отраслям с. х. производства, 2) науч. 
учреждения д. б. специализированными. Предложения мои были 
приняты, и БССР приступила к строительству след. новых 
учреждений по моему плану: Центр. Картофел. Ст., Центр. 
Свиноводческая Ст., Прудово-озерная, Ст. кр. рог. скота, 4 лесных 
район, ст., Центр. Агрохим. Лаборатория, Белор. Геофиз. 
Обсерватория, Гидролесомелиора-тив. Ст., Мелиоративно-Гидротехн. 
Ст. и др. 



Через 3 года, при реконструкции опыт. дела СССР в основу 
реконструкции положены те же принципы: производственного 
построения и специализации. 

2. Отдельные дефекты в работе БНИИ им. Ленина неизбежны 
при огромном размахе, о них я говорил подробно на вечере 
самокритики БНИИ — см. в делах ГПУБ. 

3. При основании БАН мною была подана чл. ЦК КП(б)Б записка 
о принципах ор-ции БАН. Учитывая опыт Рос. АН и ВУАН, которые 
фактически являлись оплотом буржуазн. реакционной интеллигенции, 
я предполагал организовать первую Советскую АН — (БАН), которую 
от начала до конца строит правительство победившего пролетариата, 
по новому типу; я высказывался против бурж. принципа деления 
наук на чистые и прикладные и за слияние с Академиями Наук всех 
научных институтов — индустриальных и сел. хозяйственных. 

4. Уже в 1926 г. я первым в БССР сделал анализ науч. 
кадров (ст. «Асьвета» № 6 за 1926 г.) и пришел к выводу об отсутствии 
в БССР науч. молодняка, коммунистического и белоруссизованного. 
Будучи чл. Глав-науки, отстаивал формирование дела подготовки 
новых науч. кадров, централизации этого дела, рационализации и т. 
д. Я всемерно отстаивал ассигнования на подготовку аспирантуры 
(см. стен. отчет СПК). 

5. Чл. Коллегии НКЗБ я был только с 1928 г., в прежней, 
правооппортунистической деятельности НКЗ участия не принимал. 

6. Я, будучи чл. Дирекции I Всебел. Выставки сел. хоз. и 
промышленности, дал формулировку целей В-ки — быть грандиозной 
коллективной демонстрацией достижений соц. строительства и школы 
соц. стр-ва, школой индустриализации страны, школой 
коллективизации с. х. 

IV. Полит. и обществ. работа. 
1. В качестве чл. ЦИК БССР с 1927 г. я имел целый ряд 

выступлений. Прошу проанализировать содержание моих речей, хотя 
бы по стенографическим отчетам. Напомню в основном тематику 
моих выступлений. Я высказывался: 

а) за форсирование индустриализации, индустриализацию евр. 
населения, создание новых баз бел. пролетариата. 

б) за коллективизацию сел. хоз. БССР, за создание новых 
агроиндустриальных комбинатов, за индустриализацию с. х. БССР, ее 
электрификацию и т. д. 

в) за создание союзного НКЗ; против бел. системы нар. 
образования, как чисто-формальной, за «индустриализацию» высшего 
образования БССР и т. д. 



2. В качестве чл. ЦБ СНР я всегда поддерживал 
Коммунистическую часть Бюро и исполнял ряд ее поручений. 

3. Как чл. приемной Комиссии ВАРНИИТСО, я отстаивал чистоту 
рядов этой организации, не останавливаясь перед отводами даже при 
наличии рекомендации от самых видных работников, напр. в деле по 
приему проф. Крыльцова, представителя буржуазной теории права, 
имевшего рекомендацию проф. Вольфсона, председателя ЦБ СНР, 
теперь канд. в чл. ВКП(б). 

Теперь перехожу к анализу возможности моего вхождения в 
состав ТрКрП на основе априорных соображений. 

1. ТрКрП, поскольку задачи ее я мог установить на основании 
материалов следствия, являлась политическим выражением идеологии 
неонародничества, великодержавного шовинизма и российского 
национализма, буржуазной реставрации единой, неделимой 
демократической России. 

Я не знаю программы ТрКрП вообще и в частности по нац. 
вопросу. На основании общих представлений можно предположить, 
что первым делом ТрКрП, в случае ее прихода к власти, было бы 
уточнение всех завоеваний и достижений в нац. политике Ком. 
Партии, т. е. в отношении к БССР — фактическое уничтожение БССР 
как республики, превращение Белоруссии в аграрную колонию 
буржуазно-демократической России, единой-неделимой. 

Я не мог быть членом такой партии уже потому, что дело 
строительства белорусской пролетарской культуры считал и считаю 
себе необыкновенно близким и дорогим. ТрКрП в моих глазах 
представляется первейшим врагом бел. пролет. культуры. 

2. ТрКрП, поскольку это позволяют утверждать материалы 
следствия, ориентировалась на крестьянство, как гегемона в хоз. и 
полит. строительстве. В приложении к условиям БССР, наиболее 
аграрной и крестьянской страны, это должно было бы иметь 
особенное значение. Спрашивается: могло ли соответствовать это хотя 
в какой-нибудь мере системе моих взглядов на историческое развитие 
Белоруссии? 

Изучая причины политического упадка Белоруссии, я пришел к 
следующим выводам: 1) причиной полит. упадка Б-сии под 
владычеством Польши было образование класса бел. аристократии и 
шляхты, который и явился проводником и активным фактором 
полонизации Белоруссии; 2) причиной русификации Белоруссии под 
владычеством царской России было наличие в Б-сии значительной 
классовой группы крупного кулацкого крестьянства и укрепление 
этой классовой группы благодаря политике царского правительства — 



столыпинщина. Именно белорусский класс кулаков явился в 
последнее столетие, и особенно в его последнюю четверть, носителем 
русификации Б-сии. Разлагающееся же среднее крестьянство, 
размывание которого в сел. условиях интенсивного развития 
капитализма в нар. хоз. Б-сии шло быстро, — являлось хорошим 
поставщиком новых представителей кулацкой русификаторской 
группы. Так что, в конечном итоге, именно аграрно-крестьянский 
характер Белоруссии был главной причиной политического и нац.-
культурного упадка Б-сии. И строителем новой белорусской 
пролетарской культуры, пролетарской по содержанию, национальной 
по форме (Сталин), может стать в новой исторической эпохе Б-сии 
только белорусский пролетариат и выходящая из его среды 
белорусская пролетарская интеллигенция, коммунистическая 
интеллигенция. Я ориентировался на белорусский пролетариат и 
коммунистическую интеллигенцию, как гегемонов всего культурного 
строительства БССР, а совсем не на «трудовое» крестьянство и 
мелкобуржуазную интеллигенцию. Такой системе взглядов идеология 
ТрКрП явно враждебна. 

Итак, я не мог быть и не был в составе члена ТрКрП. Противное 
утверждение является явным обманом. 

Г. ГОРЕЦКИЙ 
Показания получил: (подпись) 
 
* * * 
За лета і часткова восень 1930 г. па справе СВБ было 

арыштавана 108 чалавек, а па справе беларускага філіяла ПСП (ТКП) 
— 59 чал. ДПУ БССР працавала няспынна: вяліся допыты, 
выцягваліся паказанні, а затым і прыз00нанне. Апошняе лічылася 
галоўным фактам доказу вінаватасці. Спачатку высвятлялі імёны 
сяброў, прыяцеляў, знаёмых, хто з кім і калі сустракаўся, аб чым 
гаманілі... Пастанова па загадзя намечанаму сцэнарыю рознымі 
метадамі (у тым ліку і незаконнымі) «даводзілі» да прызнання аб 
прыналежнасці да контррэвалюцыйных нацыяналістычных 
арганізацый. Маральна і фізічна вытрымаць гэты націск было амаль 
немагчыма і не кожнаму такое было пад сілу. 

Янку Купалу не арыштавалі, але многа разоў выклікалі на 
допыты ў ДПУ. У якасці пратэсту супраць страшэннай навалы на 
лепшых прадстаўнікоў беларускай інтэлігенцыі Янка Купала ў канцы 
лістапада 1930 г. пайшоў на самагубства, але лёс захаваў яго жыццё. 
4 лютага 1931 г. закончыў самагубствам першы прэзідэнт Беларускай 
Акадэміі навук У. Ігнатоўскі, які перад гэтым быў зняты з пасады, 



выключаны з партыі, неаднаразова падвергнуты допытам у ДПУ. Не 
выключана, што гэтыя акты самагубства найбольш вядомых людзей 
Беларусі прымусілі ўлады не праводзіць адкрыты судовы працэс па 
справах СВБ і ПСП, як меркавалася спачатку. Перад гэтым з 9 
сакавіка па 17 красавіка 1930 г. такі адкрыты судовы спектакль быў 
праведзены ў Харкаве, дзе судзілі 45 дзеячаў нацыянальнай культуры 
і навукі, якія як быццам уваходзілі ў «Спілку візволення Украіны». 
Амаль па ўжо гатоваму сцэнарыю раскручвалі і справу СВБ. 

8 снежня 1930 г. у газеце «Савецкая Беларусь» (№ 284) была 
надрукавана Пастанова СНК БССР. 

«Пастанова 314. Пра выключэньне з складу правадзейных 
членаў Беларускай Акадэміі навук акадэмікаў Ластоўскага В. Ю., 
Пічэты У. I., Лёсіка Я. Ю., Некрашэвіча С. М., Гарэцкага Г. I. і Дубаха 
А. Д. 

У сувязі з выяўленьнем шкоднай контррэвалюцыйнай 
дзейнасьці групы акадэмікаў Беларускай Акадэміі навук, дзейнасьць 
якіх была накіравана супраць дыктатуры пралетарыяту і на зрыў 
пасьпяховага сацыялістычнага будаўніцтва, Савет Народных 
Камісараў БССР пастанаўляе выключыць са складу Беларускай 
Акадэміі навук акадэмікаў Ластоўскага В. Ю., Пічэту У. I., Лёсіка Я. 
Ю., Некрашэвіча С. М., Гарэцкага Г. I. і  Дубаха А. Д., пазбавіўшы іх 
годнасці акадэмікаў, як ворагаў пралетарскай дыктатуры. 

Старшыня Савету Народных Камісараў БССР 
(М. Галадзед) 
Кіраўнік Спраў Савету Народных Камісараў і Эканамічнай 

нарады БССР 
(М. Калевіч)». 
У гэты час ў паказаннях шэрагу арыштаваных па абедзвюх 

справах згадваецца прозвішча Гарэцкага. Асабліва шмат паказанняў 
з нейкай нястрымнай фантазіяй дае Пётр Хоцкі — вучоны сакратар 
Зямплана Наркамзема БССР, арыштаваны па справе ПСП. Прынамсі, 
8 снежня 1930 г. ён піша:  «Признаю, что я состоял в к/р 
вредительской организации, действовавшей в БССР и охватывающей 
почти все отрасли народного хозяйства. Эта организация ставила себе 
целью — создать экономические и культурно-политические условия 
для свержения существующего строя и создания буржуазно-
демократической республики путем внутреннего восстания, а также 
вмешательства иностранных государств — Польши и др. государств. 

В состав организации по отдельным отраслям народного 
хозяйства и учреждениям входили следующие лица...»  



I далей ён пералічвае больш за 50 прозвішчаў, у тым ліку і Г. 
Гарэцкага. 

У далейшых сваіх паказаннях Хоцкі падрабязна апісаў 
дзейнасць «контррэвалюцыйнай арганізацыі» — Беларускага філіяла 
ПСП, прычым нават склаў графічную схему падпарадкавання яе 
падраздзяленняў. 

У канцы снежня 1930 г. А. Смоліч у сваіх паказаннях таксама 
ўпамінаў Г. Гарэцкага і пісаў пра яго дзейнасць. 

«...Несколько подробнее остановлюсь на влиянии нацдемов 
среди агрономов и вообще среди специалистов сельского хозяйства. 
Следует сказать, что даже среди агрономов белорусские 
националистические влияния были слабо развиты и не пошли в массы 
местных специалистов, в других же профессиях работников сельского 
хозяйства (землеустроители, мелиораторы, лесоводы, ветеринары) 
белорусских национально-настроенных элементов почти совершенно 
не было. Там до последних лет преобладали старые чиновники — 
столыпинские землеустроители, департаментские мелиораторы, 
бюрократы лесничие. Все они совершенно искренне ненавидели 
белоруссизацию и по возможности с ней боролись. Достаточно 
сказать, что даже при Прищепове, делавшем нажим по части 
белоруссизации, за все 5 лет его работы в НКЗ-ме белоруссизация 
центрального аппарата была мало заметна, сравнительно, напр., с 
НКП-сом. Сильнее представлены были национальные влияния только 
среди молодых специалистов, главным образом агрономов, которые 
концентрировались вокруг научно-исследовательского института и в 
Горках вокруг Научного товарищества, и были так или иначе связаны 
с группой Г. И. Горецкого (быв. участника Ассоциации), о 
деятельности которой я подробно писал в предыдущем своем 
показании от 29.ХП.30 г.** Влияние этой группы распространялось, 
однако, главным образом на научных работников и не шло в массы. 
Сам Г. И. Горецкий чаще других выступал с националистической 
пропагандой на различных собраниях, но обычно в настолько 
выдержанных советских формах, что придраться к его словам было 
трудно. В том же направлении вел он работу Института, где ему 
удавалось собрать довольно много национально-настроенных 
работников. Впрочем, и здесь они, кажется, составляли только 
меньшинство. Важно, однако, то, что группа Горецкого фактически 
была оторвана не только от масс, но и от местных низовых 
специалистов, что она не имела периферии. Это и понятно, работники 
                                                 

На жаль, гэтых паказанняў у справе няма. 



Института проводят главным образом кабинетную научную работу и 
редко соприкасаются с массами и с низовой агрономией»23. 

Ужо ў сакавіку 1931 г. А. Смоліч пісаў (надрукавана на 
машынцы) яшчэ больш адпаведна таму, што набліжалася да 
сцэнарыя АДПУ. 

«На заданный мне вопрос о связи контр-рево-люционной 
нацдемовской организации с другими антисоветскими группами 
показываю: 

В 1929 году на одном из нацдемовских собраний на квартире у 
ТРЕМПОВИЧА-КРАСОВСКИЙ информировал нас об известных ему 
существующих в Минске контр-революционных группах, являющихся 
ответвлениями крупных центральных организаций. Данные группы в 
то время уже довольно интенсивно развертывали свою работу 
преимущественно среди русской и обрусевшей буржуазной 
интеллигенции и частью среди других мелкобуржуазных и 
буржуазных элементов и концентрировались вокруг некоторых 
специалистов Госплана (КАПЛАН, БОНЧ-ОСМОЛОВСКИЙ), где я тогда 
работал и КРАСОВСКИЙ. Я лично также знал БОНЧ-
ОСМОЛОВСКОГО. До 1927 года он относился враждебно к 
белорусским националистам, в последние годы отношения эти 
улучшились, т. к. в своей вредительской работе в аграрной области 
он, как и другие ТКП'исты, стремился к увязке с нацдемовскими 
агрономами (Горецкий, Опря и др.). Было заметно, что он ведет 
какую-то политическую работу эсеровского типа. Нацдемократы со 
своей стороны начали изменять свое вначале непримиримо-
шовинистическое отношение к русской интеллигенции. В последние 
годы 1928-29 быстрое наступление социалистических элементов, 
грозившее полным уничтожением всех контр-революционных сил и 
ликвидацией последних буржуазных классов, заставило нацдемов, 
как представителей белорусской мелкой буржуазии, искать путей 
сближения с группировками других национальностей, чтобы 
совместными силами обратиться против диктатуры пролетариата. 
Поэтому после прений, в которых выступали ЛАСТОВСКИЙ, 
НЕКРАШЕВИЧ, ТРЕМПОВИЧ, ЛЕСИК, Я и др., было единогласно 
признано необходимым вступить в контакт с названными 
группировками в целях изучения политических влияний и намечения 
путей и соглашение установления этих связей было поручено 
КРАСКОВСКО-МУ, лично уже связанному с КАПЛАНОМ и БОНЧ-

                                                 
23 Міхнюк У., Паўлаў Я. Як зьнішчалі генафонд беларускай нацьі // Полацк, 1994. 
№ 6(36) 



ОСМОЛОВСКИМ, мне и ГОРЕЦКОМУ Г. Вскоре затем, в начале зимы 
1929 года, мы были приглашены на конспиративное собрание в 
Госплан, где присутствовало до 10 человек, в том числе КАПЛАН — 
председатель, БОНЧ-ОСМОЛОВСКИЙ, ШЕЙНИН, ПОПЕЛЫШКО, а от 
нацдемов - КРАСКОВСКИЙ, ГОРЕЦКИЙ и Я. Собрание заслушало 
информацию КАПЛАНА и БОНЧ-ОСМОЛОВСКОГО, только что 
вернувшихся из Москвы. Они сообщили, что Ц. Комитеты их 
организаций, принимая во внимание приближение сроков 
интервенции, предложили им стремиться к объединению работы всех 
местных антисоветских групп, в частности обратить внимание на 
национальные группировки с целью ослабить среди массы 
националов престиж политики партии и там создать более 
благодатную почву для антисоветских влияний, для интервенции. 
КРАСКОВСКИЙ информировал о позиции нацдемов в отношении к 
интервенции, указывая на то, что в настоящее время большинство 
нацдемов ориентируется уже на интервенцию, ввиду очевидного 
усиления Соввласти. В развернувшихся прениях по вопросу о 
возможности соглашения выступил Я, указав, что нацдемы требуют 
признания принципа независимости Белоруссии, как непременного 
устава до своего вступления в блок. Представитель ТКП 
(АРХАНГЕЛЬСКИЙ) усиленно угрожал, говоря о необходимости 
ограничиться автономией Белоруссии. По предложению председателя 
вопрос этот остался открытым до разработки платформы блока, что и 
было поручено ШЕЙНИНУ и КРАСКОВСКОМУ. Принципиально 
признано необходимым создание блока всех четырех организаций. 
Для согласования вопросов платформы и тактики предложено 
учредить Тактический Центр, в Бюро которого вошли КАПЛАН, 
БОНЧ-ОСМОЛОВСКИЙ, ШЕЙНИН, КРАСКОВСКИЙ и Я. Впоследствии 
после отъезда КРАСКОВСКОГО его заменил Г. ГОРЕЦКИЙ. Решения 
этого совещания доложены на очередном собрании Центр, 
нацдемовской группы, где были ЛЕСИК, ЛАСТОВСКИЙ, 
НЕКРАШЕВИЧ, ГОРЕЦКИЙ Г., ТРЕМ-ПОВИЧ, ЦВИКЕВИЧ, Я и др., и 
встретила полное одобрение, за исключением вопроса о составе Бюро 
Центра, т. к. нацдемы в то время чувствовали за собой большое 
влияние в советском аппарате и полагали, что им должна 
принадлежать гегемония в будущем. Поэтому было решено вступить в 
блок, но добиваться белорусского большинства в Бюро Центра. 

В дальнейшем состоялось еще несколько объединенных 
собраний с участием представителей от нацдемов — всего 4-5 в 
течение зимы 1930 г. Из них я присутствовал на трех, состоявшихся в 
Госплане. На одном из наших собраний в январе 1930 г. в кабинете 



Бонч-Осмоловского присутствовало до 20 чел., гл. образом из 
работников Госплана, частью из НКЗ. ШЕЙНИН делал доклад о своей 
поездке в Москву, где ему была дана директива об увязке работы ТКП 
с местными начальными организациями. Ввиду споров по этому 
поводу между ГОРЕЦКИМ и БОНЧ-ОСМОЛОВСКИМ предложено было 
первому непосредственно договориться с ТКП в Москве. Ввиду 
выезда КРАСКОВСКОГО, его заменил в Бюро Центра Горецкий. 
Кроме того, я предложил ввести в состав центра еще двух 
представителей от нацдемов — НЕКРАШЕВИЧА и ТРЕМПОВИЧА. Это  
однако встретило сопротивление со стороны всех остальных групп. В 
связи с этим подымался вопрос о будущем коалиционном 
правительстве БНР, в котором мы требовали белорусского 
большинства, что больших возражений не вызывало. На следующем 
собрании, где разбиралась платформа блока, которую докладывали 
КРАСКОВСКИЙ и ШЕЙНИН - я не был. КРАСКОВСКИЙ позже 
сообщил, что в общем приняты предложенный им проект платформы, 
сводка в области экономической к реставрации капиталистических 
отношений; формой государственности принята БНР, вопрос же о ее 
федерации с Россией должно будет решить учредительное собрание 
БНР. Этот проект подвергся резкой критике со стороны ЛЕСИКА и  
ЛАСТОВСКОГО, которые были за предварительное и безоговорочное 
принятие всеми сблокированными организациями принципа 
независимости БНР. Наконец одно собрание более узкого состава 
(человек 7) состоялось в конце апреля 30 г. и рассмотрело доклады 
ГОРЕЦКОГО Г. и БОНЧ-ОСМОЛОВСКОГО о согласовании работы 
обеих группировок. В деревне нацдемы предлагали использовать для 
антисоветской агитации краеведческую сеть, опытные станции, а 
также крестьян-опытников, среди последних развернуть деятельность 
и ТКП. Выработанная инструкция должна была примирить 
конкуренцию на этой почве групп. В мае более активные участники 
указанных совещаний разъехались из Минска, в июне начались 
аресты. 

Собственноручно писал СМОЛИЧ. Допросил: Нач. 2 Отделения 
ЭКО — ЮДАШКИН». 

У сакавіку 1931 г. у Маскве прынята пастанова. 
«Постановление. 
1931 года марта: «Я, помощник Уполномоченного 3 отделения 

СО ОГПУ Соловьев рассмотрев следственное дело за № 102735 по 
обвинению Горецкого Гавриила Ивановича и др. по обвинению по ст. 
58/ II УК, содержащегося под стражей в Бутырской тюрьме ОГПУ 

Нашел: 



Горецкий Г. И. арестован по подозрению в к/р организации 
ТКП. В виду того, что Горецкий проходит как член организации ТКП в 
Белоруссии, следствие по таковому делу ведет ПП ОГПУ по БВО 

Полагаю: 
Материал в отношении Горецкого Гавриила Ивановича из дела 

за № 102735 выделить и вместе с личностью арестованного направить 
спецконвоем в Минск для дальнейшего следствия. В отношении 
остальных арестованных по делу — дело следствием продолжить. 

Пом. Уполномоченного 
3 отд. СО ОГПУ (Соловьев)». 
11 сакавіка 1931 г. на пасяджэнні Калегіі АДПУ гэтую пастанову 

пацвердзілі, аб чым зрабілі выпіску з пратакола, а ўжо 13 сакавіка ў 
Менск разам з арыштаваным была перапраўлена папера: 

«Срочно — секретно  
В ПП ОГПУ БВО - г. Минск  
Препровождается материал выделенный из дела № 102735 — 

Горецкого Гавриила Ивановича с личностью такового направляемого 
в Ваше распоряжение со специальным конвоем согласно 
постановлению Коллегии ОГПУ от 1.III.31. Прибытие сообщите. 

Приложение: материал 
Пом. Нач. ОЦР ОГПУ (Зубкин) 
Нач. 1 отделения (Подобедов)» 
У Менску зноў пачаліся допыты. Муляўка і Юдашкін кажуць: 

«Мы і не ведалі, што вы, аказваецца, такая адыёзная фігура». 
— Што такое, у чым справа? 
— Вось ёсць паказанні некалькіх чалавек, што вы ўваходзілі ў 

Тактычны цэнтр* і былі там адным з яго кіраўнікоў. 
— Няма ніякага Цэнтру. 
— Ну, як жа, гэты Цэнтр аб'ядноўваў прадстаўнікоў усіх 

чатырох арганізацый: СВБ, ПСП, прампартыі і меншавікоў. 
— Усё гэта выдумкі, не было такога Цэнтру. 
— Ваш Цэнтр згуртаваў у БССР усе контррэвалюцыйныя сілы і 

рыхтаваўся да паўстання супраць савецкай улады. 
— Не было такога. 
Гарэцкаму паказалі вытрымкі з паказанняў Хоцкага, Смоліча, А. 

Каплана, Шэйніна і многіх іншых — большасць з іх былі 
надрукаваныя на машынцы, а некаторыя — напісаны ад рукі, але ўсе 

                                                 
Відаць, гэта былі першыя задумы АДПУ для арганізацыі новай справы так званага 
Беларускага нацыянальнага цэнтра, якая была разгорнута ў канцы 1933 — пачатку 
1934 г. 



падпісаныя аўтарамі. Гарэцкі патрабаваў вочную стаўку са Смолічам 
— адмовілі. 

Г. Гарэцкі ўбачыў, што большасць яго сяброў, супрацоўнікаў, 
знаёмых па працы арыштаваны, прызналі сябе вінаватымі ў 
контррэвалюцыйных дзеяннях, у самых неверагодных злачынствах. 
Ён добра ведаў, што на самай справе ўсяго гэтага не было, не 
існавала і розных падпольных арганізацый, якія ўзгадваліся ў 
паказаннях і ў якіх як быццам удзельнічаў і ён. Следчыя пагражалі, 
што яго чакае вельмі сур'ёзнае пакаранне, хутчэй за ўсё нават 
смяротны прыгавор. Хацелася ўсё ж расказаць хаця б частковую 
праўду аб тым, што рабіў ён, інстытут і яго супрацоўнікі, як яны 
хацелі ўзняць сельскую гаспадарку на карысць Беларусі. Няхай гэтая 
праўда застанецца хаця б у справе. Але як гэта зрабіць? Следчыя 
дазволяць прыняць такія паказанні толькі як прызнанні нейкіх 
шкодных спраў. Таму катэгарычна адмаўляючыся ад свайго ўдзелу ў 
ПСП, СВБ і Цэнтры, Гарэцкі ўсё ж вырашыў напісаць паказанні аб 
сваім «шкодніцтве». 

Паказаньні Г. I. Гарэцкага ад 17—18.III.31 г. 
Прызнаю, што ў маёй дзейнасьці на БССР былі наступныя 

моманты шкодніцтва: 
1. Ува ўсіх сваіх тэарэтычных разважаньнях і вынікаючых з іх 

практычных мерапрыемствах у галіне як народнай, гэтак і сельскай 
гаспадаркі, я выходзіў ня столькі (і ня толькі) з патрэб 
сацыялістычнага будаўніцтва пралетарскай дзяржавы, усяго СССР, а 
галоўным чынам, а часамі выключна, з патрэб незалежнасці Беларусі, 
як зусім паасобнай самастойнай краіны-дзяржавы. 

2. Ставячы галоўнай мэтай усёй сваёй дзейнасьці 
ажыцьцяўленьне нацыянальнага рэнесансу Беларусі, стварэнне 
самастойнай беларускай нацыянальнай культуры, — я, як эканаміст, 
накіроўваў сваю тэарэтычную думку і практычную працу на 
стварэньне грунтоўных пастаў гэтае нацыянальнае культуры — гэта 
знача стварэньне незалежнае беларускае эканомікі, стварэньне 
сваясаблівай, арыгінальнай і самабытнай сыстэмы (нацыянальнай 
сыстэмы) беларускае народнае гаспадаркі. 

3. Сыстэма беларускае народнае гаспадаркі ў мінулым (яе я 
дасьледваў у сваёй працы «Нацыянальны прыбытак Беларусі») насіла 
пераходныя рысы, мела дадатковы характар у адносінах да расійскае 
і польскае сыстэм нар. гаспадаркі. Савецкі лад дзяржаўнага і 
гаспадарчага будаўніцтва, як кардынальна зьмяняючы старую 
сыстэму нар. гаспадаркі, я разглядаў, як выключна спрыяючы дзеля 
перабудаваньня старой беларускай гаспадаркі ў новую, 



нацыянальную, устойлівую сама ў сабе, сыстэму. Таму я імкнуўся 
скарыстаць савецкае гаспадарчае будаўніцтва ў сваіх нацыянальных 
мэтах, зразумела, паколькі гэта магчыма. 

4. Галоўнымі элементамі ў стварэньні нацыянальнае сыстэмы 
народнае гаспадаркі Беларусі я лічыў і ажыцьцяўленьня іх дабіваўся 

а) індустрыялізацыя і «звыш-індустрыялізацыя Беларусі», як 
сродак прыданьня нар. гаспадарцы найбольшай устойлівасьці, 
зроўнаважанасьці прамысловасьці і сел. гасп., самастойнасьці; як 
сродак узрастаньня беларускіх нацыянальных гарадоў, 
нацыянальнага пралетарыяту і г. д.; разам з тым індустрыялізацыя 
Беларусі выклікае пераліў у БССР сродкаў на капітальныя ўкладаньні 
з агульных фондаў СССР. 

б) мэтазгоднае з нацыянальнага пункту погляду размяшчэньне 
(штандорт) прамысловых прадпрыемстваў на тэрыторыі БССР, 
стварэньне нацыянальных індустрыяльных цэнтраў. У старой сыстэме 
бел. нар. гаспадаркі самыя буйныя прамысловыя раёны былі 
разьмешчаны па акраінах этнаграфічнай Беларусі: Беластоцка-
Берасьцянскі раён, Віленскі, Дзьвінскі, Віцебскі, Гомельска-
Клінцоўскі, чым дапамагалі цэнтрабежнасці бел. гаспадаркі і 
дэнацыяналізацыі Беларусі. Таму ў БССР з майго погляду трэба 
было індустрыялізаваць г. ч. цэнтр яе, а не акраіны, у прыватнасьці 
трэ' было індустрыялізаваць Менск, як сталіцу будучай аб'яднанай 
этнаграф. Беларусі. 

в) прыданьне сыстэме бел. сел. гаспадаркі арыгінальных рысаў, 
якія б рэзка адрозьнівалі яе ад сыстэмы сел. гаспадаркі суседніх 
абласьцей РСФСР — гэта я бачыў магчымым дасягнуць у ператва-
рэньні жывёлаводнае сыстэмы с. г. Беларусі ў прамыслова-тэхніч-
ную сыстэму; разам з тым гэта выклікала б прыліў капіталаўкла-
даньняў у БССР з агульна-саюзных фондаў. 

г) замацаваньне самабытнай формы сел. гасп. Беларусі — гэту 
форму я бачыў у пасёлках; я быў прыхільнікам іх пашырэньня. 

5. Стварэньне нацыянальнай сыстэмы народнае гаспадаркі 
Беларусі я разглядаў, як базу дзеля ўсяго далейшага дзяржаўнага нац. 
будаўніцтва, а разам з тым, як базу тых клясавых груп, якія з майго 
погляду п. б. стаць носьбітамі нацыянальнага рэнесансу; гэтыя базы я 
бачыў з аднаго боку ў коапэраваным селяніну-серадняку і з другога 
боку ў маладым беларускім пралетарыяце. Я спадзяваўся на вялікую 
жывучасьць сялянскай серад-няцкай гаспадаркі і мала верыў у 
магчымасьці калектывізацыі беларускае інтэнсіўнае сел. гаспадаркі. 
Першыя посьпехі калектывізацыі сел. гаспадаркі Беларусі я 
разглядаў, як чуда, як другую рэвалюцыю. 



Вось чаму ў 1925-27 гг. я стаяў за значныя капітальныя 
ўкладаньні ў сялянскую сел. гаспадарку, за яе моцнае крэдытаваньне, 
разьвіцьцё яе таварнасьці, за бухарынскі каапэрацыйны плян, наогул 
за сыстэму поглядаў, якая зараз вядома пад назвай права-
апартуністычнай, беларускай прышчэпаўшчыны і г. д. 

У адносінах да беларускага кулака, пад якім я разумеў буйнага 
гаспадара-шляхціца і якога я разглядаў, як галоўную фігуру ў 
дэнацыяналізацыі Беларусі, я ставіўся варожа. Таму ў свой час я 
горача вітаў абрэзку кулацкіх гаспадарак, але разам з тым я 
падтрымліваў і ідэю парцэляцыі паміж сялянамі дробных саўгасаў. 

6. Выходзячы з нацыянальных меркаваньняў, я быў супроць 
вялікага перасяленьня сялян з Беларусі — а ў той час мяркавалася 
высяліць да 480.000 чалавек на працягу пяцігодкі. Сродкам па 
зьнішчэньню аграрнай перанаселенасьці Беларусі, апрача 
інтэнсіфікацыі сел. гаспадаркі, я лічыў шырокую па ахопу і шыбкую 
па тэмпу мэліарацыю балот Беларусі. На асушаных балотах, мне 
здавалася, можна будзе стварыць унутры-беларускія сялянскія 
калёнізацыйныя фонды. Вось чаму я стаяў як за пераважную форму 
сел. гаспадаркі на балотах не за буйную саўгасную гаспадарку, а за 
гаспадарку сялянскага тыпу. 

7. Не спыняючыся зараз на далейшым разьвіцьці сваіх экан. 
поглядаў, а толькі робячы ім падагульненьне, я мушу сказаць, што іх  
найхарактэрнейшай рысай зьяўлялася падпарадкаваньне момантаў 
эканамічнай палітыкі 

5. Стварэньне нацыянальнай сыстэмы народнае гаспадаркі 
Беларусі я разглядаў, як базу дзеля ўсяго далейшага дзяржаўнага нац. 
будаўніцтва, а разам з тым, як базу тых клясавых груп, якія з майго 
погляду п. б. стаць носьбітамі нацыянальнага рэнесансу; гэтыя базы я 
бачыў з аднаго боку ў коапэраваным селяніну-серадняку і з другога 
боку ў маладым беларускім пралетарыяце. Я спадзяваўся на вялікую 
жывучасьць сялянскай серад-няцкай гаспадаркі і мала верыў у 
магчымасьці калектывізацыі беларускае інтэнсіўнае сел. гаспадаркі. 
Першыя посьпехі калектывізацыі сел. гаспадаркі Беларусі я 
разглядаў, як чуда, як другую рэвалюцыю. 

Вось чаму ў 1925-27 гг. я стаяў за значныя капітальныя 
ўкладаньні ў сялянскую сел. гаспадарку, за яе моцнае крэдытаваньне, 
разьвіцьцё яе таварнасьці, за бухарынскі каапэрацыйны плян, наогул 
за сыстэму поглядаў, якая зараз вядома пад назвай права-
апартуністычнай, беларускай прышчэпаўшчыны і г. д. 

У адносінах да беларускага кулака, пад якім я разумеў буйнага 
гаспадара-шляхціца і якога я разглядаў, як галоўную фігуру ў 



дэнацыяналізацыі Беларусі, я ставіўся варожа. Таму ў свой час я 
горача вітаў абрэзку кулацкіх гаспадарак, але разам з тым я 
падтрымліваў і ідэю парцэляцыі паміж сялянамі дробных саўгасаў. 

6. Выходзячы з нацыянальных меркаваньняў, я быў супроць 
вялікага перасяленьня сялян з Беларусі — а ў той час мяркавалася 
высяліць да 480.000 чалавек на працягу пяцігодкі. Сродкам па 
зьнішчэньню аграрнай перанаселенасьці Беларусі, апрача 
інтэнсіфікацыі сел. гаспадаркі, я лічыў шырокую па ахопу і шыбкую 
па тэмпу мэліарацыю балот Беларусі. На асушаных балотах, мне 
здавалася, можна будзе стварыць унутры-беларускія сялянскія 
калёнізацыйныя фонды. Вось чаму я стаяў як за пераважную форму 
сел. гаспадаркі на балотах не за буйную саўгасную гаспадарку, а за 
гаспадарку сялянскага тыпу. 

7. Не спыняючыся зараз на далейшым разьвіцьці сваіх экан. 
поглядаў, а толькі робячы ім падагульненьне, я мушу сказаць, што іх  
найхарактэрнейшай рысай зьяўлялася падпарадкаваньне момантаў 
эканамічнай палітыкі момантам палітыкі нацыянальнай. Калі ж узяць 
сутнасьць маіх поглядаў, дык пра яе можна сказаць, што гэта 
сыстэма эклектычных поглядаў дробна-буржуазных эканамістаў у 
нацыянальным беларускім асьвятленьні і выяўленьні. 

8. У нацыянальным пытаньні я займаў такую пазіцыю, якую 
можна назваць сацыял-нацыяналізм; ні нацыял-рэакцыанэрам, ні 
нацыянал-дэмакратам, у тэрміналёгіі і разуменьні Леніна, я ня быў. 

Нацыянальнае пытаньне зьяўлялася для мяне часамі як-бы 
самамэтай, яно засьцінала сабою сацыяльны бок справы. Той 
правільнай расстаноўкі нацыянальнага і сацыяльнага, аб якой 
гаворыць Ленін у сваіх творах (сацыяльнае на 1-м, нацыянальнае на 
9-м месцы), у мяне ня было. 

9. Нацыянальную палітыку савецкай улады, так як яна 
канкрэтна выяўлялася ў БССР, я лічыў да 1924 г. дэклярацыйнай, а з 
1924 г., пасьля пашырэньня БССР, пачаў глядзець на яе, як на зусім 
рэальную палітыку, але не здавальняючую па тэмпах. Асабліва быў я 
супроць надта марудных тэмпаў беларусізацыі савецкага 
цэнтральнага апарату і вышэйшых навучальных устаноў. 

10. Праведзенае двойчы пашырэньне БССР я разглядаў, як усё 
йшчэ не закончанае і ня поўнае. Я лічыў абавязковым далейшае 
пашырэньне БССР за кошт далучэньня рэштак Гомельшчыны і 
Віцебшчыны і часткі Смаленшчыны, т. зв. Усходняй Беларусі. 

11. Выходзячы з тых шкодніцкіх поглядаў, якія я пералічыў у 
асноўным вышэй, я і ў практычнай сваей працы на БССР праводзіў іх 



у жыцьцё. Пастолькі можна лічыць шкодніцтвам наступныя моманты 
ў маей працы, пачынаючы ад 1926 г., з Беларускай С-Г. Акадэміі. 

12. Я стаяў за ліквідацыю былога Менскага С-Г. Інстытуту і за 
перанясеньне яго ў Горкі, выходзячы выключна з меркаваньняў і 
патрэб беларускай нацыянальнай культуры, а не патрэб 
рацыянальнай арганізацыі савецкай сыстэмы вышэйшай с. г. асьветы 
на Беларусі. С-Г. Інстытут у Менску я разглядаў, як чорнасоценнае 
гняздо расійскіх нацыяналістаў-асымілятараў, як «обрусительный» 
Інстытут тыпу былога расійскага І-ту ў Новай Александрыі ў 
Польшчы. Ліквідацыю Менскага С-Г. Інстытуту я разглядаў, як 
канчатковы ўдар і перамогу над вялікадзяржаўна- шавіністычнай 
«кірсанаўшчынай». 

13. Перанясеньне С-Г. Інстытуту з Менску ў Горкі і арганізацыю 
там Беларускай С-Г. Акадэміі я разглядаў як магчымасьць стварыць 
першую нацыянальную беларускую вышэйшую навучальную ўстанову 
ў супроцьлегласьць БДУ ў Менску, які я лічыў таксама цытадэляю 
вылікадзяржаўных шавіністаў і асымілятараў. У Горках мне здавалася 
ёсць усе ўмовы дзеля стварэньня нацыянальнае Акадэміі сельскае 
гаспадаркі, адзінага і моц-нага фарпосту беларускае нацыянальнае 
культуры на ўсім усходзе Беларусі, які як-раз найбольш і падлягаў 
дэнацыяналізацыі, асіміляцыі, уплыву расійскае культуры. 

14. Прыняўшы такі шкодніцкі погляд на Беларускую С-Г. 
Акадэмію, я ў самым пачатку яе арганізацыі, яшчэ ў Менску, 
разглядаў разам са Смолічам сьпіс навуковых працаўнікоў Менскага 
С-Г. Інстытуту з мэтаю ўстанавіць, каго з іх трэба выключыць са 
складу навуковага пэрсаналю будучай С. Г. Акадэміі. 

15. У той жа час, разам са Смолічам, я раіўся, каго з маладых 
навуковых працаўнікоў-беларусаў («шчырых беларусаў» і блізкіх да іх) 
трэба запрасіць на працу ў Бел. С. Г. Ак. 

16. Працуючы, як сябра Кіраўніцтва Акадэміі, я ўзяў на сябе 
абавязак арганізатара ўсёй працы па беларусізацыі Акадэміі, 
беларусізацыі ня толькі па форме (мова), але і па сутнасьці — 
наданьне ўсім бакам жыцьця і дзейнасьці БСГА краёвага, мясцовага, 
нацыянальнага характару. 

Я зьяўляўся таму ў Горках арганізатарам і кіраўніком т. зв. 
беларускай групы і блізкай да яе часткі горацкай групы навук. 
працаўнікоў. 

17. Кіраўніцтва БСГА ў асобе рэктара яе М. М. Ко-зырава было  
бязумоўна вялікадзяржаўна-шавіністычным, і Козыраў пачаў сваю 
дзейнасьць з адмены і скасаваньня і той невялічкай беларусізацыі 
Акадэміі, якая да таго часу была ўжо зроблена. Козыраў абапіраўся на 



старую расійскую нацыяналістычную прафэсуру («зуброў») як з 
Менскага, так і Горацкага Інстытуту. Я павёў рашучую барацьбу з 
самім Козыравым і з усей яго сыстэмай «козыраўшчыны», якая была 
толькі новым выданьнем «кірсанаўшчыны». Але вядучы фармальна 
барацьбу супроць Козырава і «козыраўшчыны», я фактычна, 
дзякуючы сваёй нацыяналістычнай тактыцы, вёў барацьбу і з 
партячэйкай Акадэміі, а ўкосным чынам і з нацыянальнай палітыкай 
КП(б)Б. 

18. Дзеля барацьбы з «козыраўшчынай» я скарыстоўваў гал. 
чынам легальныя магчымасьці — падача заявы пра неабходнасьць і 
мерапрыемствы па беларусізацыі Акадэміі ў ячэйку, выступленьні на 
агульных сходах навук. працаўнікоў, апазіцыя Козыраву ў 
Кіраўніцтве і г. д. 

Але ў часе выбараў новага Кіраўніцтва Акадэміі я стаў на шлях і 
нелегальнай барацьбы супроць «козыраўшчыны» — арганізацыя 
пашыранага сходу беларускай фупы з удзелам горацкай групы, 
складаньне асобнага сьпісу кандыдатаў у Кіраўніцтве, пашырэньне 
гэтага сьпісу паміж навуковых працаўнікоў, нарады т. зв. беларускай 
групы і г. д. 

19. Я асабліва загострыў нацыянальны момант пры выпрацоўцы 
і прыняцьці новае Канстытуцыі (Статут) Акадэміі. Я высунуў сацыял-
нацыяналістычны праэкт уступнай часткі Канстытуцыі, які 
прадуглежваў як-раз галоўныя рысы ператварэньня с. г. Акадэміі ў 
нацыя-нальную навучальную ўстанову. Барацьба за Канстытуцыю 
паміж вялікадзяржаўнай і нацыяналістычнай часткай навук. 
працаўнікоў настолькі абвастрылася, што прыняцьце Канстытуцыі 
было фактычна сарвана на цэлых паўгода. Пазьней быў прыняты ў 
асноўным вялікадзяржаўны праэкт Фралова-Вэйса. 

20. Таксама ў вельмі рэзкай форме дабіваўся я беларусізацыі 
Запісак Акадэміі, я настоўваў на 100% -най безадкладнай 
беларусізацыі, што часткова спыніла паступленьне навуковых прац 
для Запісак і затрымала выхад Запісак з друку. 

21. Дзеля стварэньня фармальных і легальных магчымасьцяў па 
нацыяналізацыі Акадэміі я актыўна падтрымліваў працу Навуковага 
Таварыства па вывучэньню Беларусі і Тэрміналёгічнай Камісіі пры ім. 
Гэтыя арганізацыі фактычна і былі месцам дзейнасьці беларускай 
групоўкі. 

22. Абвастрэньне нацыянальнага пытаньня з майго боку 
выяўлялася і ў маіх адносінах да працы Нацыянальнае Камісіі пры 
Кіраўніцтве Акадэміі. Калі я быў членам гэтае Нацыянальнае Камісіі, я 
заўсёды настоўваў на рэзкіх тэмпах правядзеньня беларусізацыі. Калі 



ж выявілася, што мае прапазіцыі не прыймаюцца, я дэмонстрацыйна 
пакінуў працу ў Нац. Камісіі, чым сам жа пашкодзіў беларусізацыі 
Акадэміі. 

23. Таксама ў шкодніцка-рэзкай форме праводзіў я сваю працу 
ў Кіраўніцтве Акадэміі. Калі выявілася, што мае прапазіцыі ў 
Кіраўніцтве заўсёды адхіляюцца, я самавольна, без дазволу 
Наркамасьветы БССР, пакінуў усю працу ў Кіраўніцтве Акадэміі і 
выехаў у Маскву. 

24. Падагульняючы сваю працу ў БСГА і падкрэсьліваючы тыя 
моманты, якія я лічу шкодніцкімі, я зазначаю, што нацыянальнае 
пытаньне і нацыяналістычная барацьба, дзякуючы маей працы, 
гэтулькі абгострылася, як ніколі да таго часу; гэта адбілася адмоўна па 
пасьпяховай працы Акадэміі ў самым пачатку і выклікала пагрозу з 
боку некалькіх старых расійскіх прафэсароў зусім пакінуць працу ў 
Горках, выехаць у РСФСР. 

25. Зазначу і яшчэ адзін, чыста асабісты факт, які таксама 
носіць рысы шкодніцтва. Калі паўстала пытаньне аб абраньні мяне 
прафесарам па с. г. эканоміі, але Наркамасьветы ў асобе т. Валасэвіча 
ня даў на гэта згоду, я фармальна правільна, але па сутнасьці 
дэмонстрацыйна кінуў працу катэдры эканамічнай геаграфіі, якой 
загадчыкам я быў, выехаў у Менск і не гледзячы на неаднаразовыя 
запросіны з Акадэміі ня прыехаў чытаць лекцыі па эконом. геаграфіі, 
чым сарваў выкладаньне гэтае дысцыпліны ў Акадэміі. У далейшым 
катэдра эк. геаграфіі ў Горках была зусім ліквідавана. 

26. Галоўным ініцыятарам і кіраўніком беларускай групы ў БСГА 
быў я. Большасць канкрэтных прапаноў па ператварэньню БСГА ў 
нацыянальную установу выходзіла таксама ад мяне <...>. 

27. Пры запрашэньні заг. катэдрамі — прафэсароў Акадэміі 
беларуская група і я, як прадстаўнік групы ў Кіраўніцтве, кіраваліся 
матывамі ня столькі сацыяльна-клясавымі, колькі чыста 
нацыянальнымі — напр. запрашэньне на працу ў Акадэміі такіх  
прафэсароў — нацыянал-дэмакратаў, як Скандракоў, Малюшыцкі, 
Серада. 

Напісана ўласнаю рукою на 12 стар. Гаўрыла Гарэцкі. 
Працяг паказаньняў ад 17—18.III.31 г. Г. I. Гарэцкага 
28. Пераходзячы да ацэнкі сваёй працы ў якасьці ды-рэктара 

НДІ імя Леніна ў сэнсе выяўленьня момантаў шкодніцтва, перш-
наперш адзначаю, што мне была вядома асноўная ўстаноўка бел. 
нацыянал-дэмакратызму (Смоліч) на НДІ, як будучую нацыянальную 
ўстанову ў галіне дасьледчай справы па сел. гаспадарцы, 
супроцьстаўляемую меўшай арганізавацца Усесаюзнай Акадэміі сел. 



гаспадаркі імя Леніна. Гэта Акадэмія паводле цэнтралістычнага 
праэкту вялікадзяржаўнага шавініста, якім я лічу акад. Вавілава, п. б. 
быць разьмешчана амаль выключна ў Ленінградзе і Маскве, зусім 
мінуючы нацыянальныя рэспублікі, як БССР, УССР і г. д. У 
супроцьлегласьць гэтай ідэі ўкраінскія і беларускія нацыянал-
дэмакраты (Яната і Смоліч) высунулі праэкт арганізацыі 
нацыянальных, рэспубліканскіх акадэмій або інстытутаў імя Леніна, 
якія б у суцэльнасьці і склалі Усесаюзную акадэмію. 

29. Я ня толькі ведаў пра гэту ўстаноўку адносна будучага 
БелНДІ імя Леніна, але і дапамагаў Смолічу ўстанавіць па гэтаму 
пытаньню кантакт з украінскім працаўніком-дасьледчыкам Янатаю. 
Я асабіста быў у Янаты, у Харкаві, на кватэры, здаецца ў канцы 1926 
году і прывёз ад Янаты праэкты арганізацыі Усеукраінскай Акадэміі 
сел. гаспадаркі імя Леніна. Кандыдатура мая на пасаду дырэктара 
НДІ ў той час ня высоўвалася, і таму я ня прыймаў ні непасрэдна, ні 
нават блізкага ўдзелу ў распрацоўцы праэктаў БелНДІ сел. і ляс. 
гаспадаркі. 

30. Працуючы ў якасьці дырэктара НДІ, я ажыцьцявіў цэлы 
шэраг мерапрыемстваў па рэканструкцыі дасьледчае справы БССР, 
якія зьяўляліся бясспрэчна карыснымі для сацыялістычнага будаўніц-
тва і зьяўляюцца карыснымі і зараз. Але я зусім ня буду іх адзначаць; 
застанаўліваюся толькі на момантах, якія можна кваліфікаваць, як 
шкодніцтва. Гэта — арыентацыя дасьледчае справы на існуючую 
эканоміку сел. гаспадаркі БССР і на тую эканоміку, якая п. была 
скласьціся ў выніку ажыцьцяўленьня старога права-апартуністычнага 
перспэкцыйнага пляну разьвіцьця і рэканструкцыі сел. гасп. БССР. У 
выніку такой арыентацыі нават частка чыста тэхнічных досьледаў па 
сел. гаспадарцы прыстасоўвалася пераважна да патрэб дробнай 
сялянскай гаспадаркі, але ня буйной сацыялістычнай. Досьледы ж па 
эканоміцы і арганізацыі сел. гаспадаркі Беларусі амаль на 100% 
абслугоўвалі і прыстасоўваліся да эканомікі сялянскай гаспадаркі і да 
рэгуляваньня стыхійных міжгаспадарчых адносін зноў-жа-ткі 
сялянскай гаспадаркі. 

31. Перагляд праграм і перспэкцыйных плянаў па дасьледчай 
справе, з мэтай прыстасаваньня іх да буйной калектывізаванай сел. 
гаспадакі, я арганізаваў па НДІ і па ўсіх дасьледчых станцыях вельмі 
позна, толькі ў 1929 годзе. 

32. Кваліфікацыю шкодніцкай найбольш залугоўвае 
дасьледчая справа па аддзелу с. г. эканоміі і арганізацыі НДІ імя 
Леніна. Я прызнаю сябе вінаватым у тым, што, будучы сам 
эканамістам і добра ведаючы эклектычна-буржуазныя тэарэтычныя 



погляды па с. г. эканоміі праф. Смоліча, я дапусьціў яго да кіраваньня 
найбольш адказным з усіх аддзелаў НДІ — ад с. г. эканоміі і 
арганізацыі. Даручыўшы кіраваньне гэтым аддзелам праф. Смолічу, я 
сам ня імкнуўся выправіць тыя няправільныя ўстаноўкі ў працы 
аддзелу, якія даваў Смоліч. Разам з тым, ведаючы вялікую 
загружанасьць праф. Смоліча іншай працай, я нядбайна адносіўся да 
таго факту, што Смоліч зусім адрываўся ад працы ў НДІ па свайму 
аддзелу. Таму іменна я больш усяго вінаваты як у факце, што аддзел 
с. г. эканоміі НДІ фактычна ня меў загадчыка, так і ў тым шкодным 
напрамку працы аддзелу, які меў месца да самога 1930 году. 

33. Адзначу яшчэ адзін шкодніцкі момант у працы Аддзелу с. г. 
эканоміі і арганізцыі с. г. НДІ, віна за які таксама цалкам кладзецца 
на мяне. Гэта арганізацыя пры Аддзеле Бюро сялянскіх рахунковых 
запісаў. Ініцыятыва і ідэя стварэньня гэтага бюро належыла мне. Я 
высунуў гэту ідэю пасьля першага замежнага падарожжа ў 
Нямеччыну і Польшчу. У капіталістычных краінах — рахунковыя 
запісы ў сялянскіх гаспадарках — рэч прагрэсіўная, у ўмовах жа 
перабудовы дробных сялянскіх гаспадарак у буйныя калгасныя, хаця 
бы ў умовах самага пачатку перабудовы, арганізацыя сталых 
рахунковых запісаў у сялянскіх гаспадарках, патрабаваўшая на сваё 
правядзеньне значных сродкаў, зьяўлялася рэакцыйнай, непатрэбнай 
і шкоднай. 

34. Самым важным шкодным момантам у маёй працы па НДІ я 
лічу камплектаваньне навуковых кадраў. Галоўным крытэрыем пры 
падборы кадраў я лічыў адносіны навуковага працаўніка да 
беларускай нацыянальнай справы, актыўнасьць працаўніка ў 
будаваньні беларускае нацыянальнае культуры. З такой ацэнкай я 
падыходзіў ня толькі да беспартыйных маладых навуковых 
працаўнікоў, але і да старых нав. працаўнікоў не беларусаў (іх 
спрыяючасьць, або лаяльнасьць, або варожасьць да справы 
беларусізацыі), а таксама і да навуковых працаўнікоў-партыйцаў. 
Пералічу канкрэтныя выпадкі прыёму нав. працаўнікоў, калі я 
кіраваўся паказаным крытэрыем. (Далей прыводзіцца шэраг 
канкрэтных прыкладаў выказанай думкі. — Р. Г.) 

Працяг паказаньняў Г. І. Гарэцкага ад 18.III.31 г. 
34*. Да ліку адной з важных шкодніцкіх прац сваіх па НДІ я 

адношу выдавецкую справу Інстытуту. Шкодніцтвам гаспадарчым 
зьяўляецца ўжо адзін той факт, што дзякуючы мне ня было 
прызначана на працягу трох год загадчыка выдавецтва: выдавецтва 
                                                 

№ 34 паўторны ў арыгінале. 



НДІ ўвесь час заставалася безпрытульнай, выпадковай і стыхійнай 
справай. Але больш важным зьяўляецца шкодніцтва палітычнае. Аж 
да самага 1930 году (канца) я не арганізаваў палітычную рэдакцыю 
выданьняў Інстытуту, амаль усіх без выключэньня. Не арганізаваў я і 
адзінае цэнтралізаванае навуковае рэдакцыі прац Інстытуту. 

Таму віна за надрукаваньне пад фірмай НДІ шкодніцкіх 
навуковых прац ляжыць цалкам на мне <...>. 

35. Таксама шкодніцкім лічу я друкаваньне многіх выданьняў 
НДІ выключна на адной беларускай мове, або зусім без рэзюме, або з 
вельмі кароткімі рэзюме, і ў большасьці выпадкаў зусім без расійскага 
рэзюме. 

36. Сыстэма пашырэньня выданьняў НДІ была таксама 
шкоднай. Звыш 50%  усіх выданьняў ішло за межы БССР, а з гэтага 
ліку каля паловы і за межы СССР. Выданьні НДІ, выдрукаваныя ў 
беларускай мове, павінны былі быць паводле маёй думкі лепшай 
дэманстрацыяй за межамі БССР дасягненьняў вышэйшых форм 
беларускае культуры. Вось чаму я і арганізаваў такую шырокую 
рассылку выданьняў НДІ за межы БССР. Найбольш яскравым 
прыкладам такіх дэманстрацыйных выданьняў НДІ зьяўляецца 
«Кліматычны Атлас Беларусі» Кайгародава. 

37. Шкодны ўчынак зрабіў я і тым, што пры правя-дзеньні праз 
НКЗ статуту Бюро сялян-дасьледчыкаў я не адстаяў праэкту НДІ, які 
прадугледжваў не прыймаць у склад сял. дасьледчыкаў «іншых» сялян, 
апрача беднякоў і сераднякоў, г. зн. кулакоў. Дзякуючы гэтаму склад 
сялян-дасьледчыкаў аказаўся сацыяльна-засьмечаным, асабліва ў 
першы 1927 год, калі ў складзе сял.-дасьледчыкаў былі тыповыя 
кулакі тыпу Мароза. Вінават я і ў тым, што чыстку сялян-
дасьледчыкаў НДІ пачаў вельмі позна, толькі ў канцы 1929 году. 

38. Застанаўліваюся на адным з шкодных праэктаў, які я 
прапанаваў ажыцьцявіць пры НДІ. Пасьля арганізацыі НДІ і пачатку 
яго працы Сельска-Гаспадарчая Сэкцыя ІБК была ліквідавана. А між 
тым гэта сэкцыя аб'яднала перад тым навокал сябе так званую 
беларускую агранамічную грамадзкасьць, г. зн. беларускую 
нацыянал-дэмакратычную і сацыял-нацыяналістычную агранамію. Я 
сам актыўнага ўдзелу ў працы С. Г. Сэкцыі ІБК не прыймаў і асабліва 
важнага значэньня ёй не надаваў. Захапіўшыся навукова-
арганізацыйнай працай па НДІ, я зусім забыўся на гэтую т. зв. 
агранамічную грамадзкасць, якой з ліквідацыяй С. Г. Сэкцыі ІБК 
недзе цяпер было зьбірацца, рабіць даклады і г. д. Вось чаму з боку 
найбольш актыўных працаўнікоў С. Г. Сэк-цыі ІБК — Смоліча, 
Скандракова, Лайкова і Купрыянца выяўлялася незадавальненьне і 



абвінавачваньне мяне ў абюракрачваньні, «адрыве ад мас». А як-раз к 
гэтаму часу надасьпела і ліквідацыя катэдры агранамічнае дапамогі ў 
С-Г. Акадэміі ў Горках, якая (катэдра) таксама ў некаторай меры 
брала на сябе функцыі абслугоўваньня агранамічнай грамадзкасьці, у 
тым ліку і беларускай. Таму насяданьні на мяне былі досыць 
актыўныя. А я і запраўды ў гэты час быў адарваны ад агран. 
грамадзкасьці — нават такое скромнае мерапрыемства, як чытаньне 
публічных агранамічна-навуковых дакладаў працаўнікамі НДІ і інш. у 
сьценах Інстытуту я ня меў часу арганізаваць. Былі розныя 
прапазіцыі. Лайкоў прапанаваў арганізаваць пры аддзеле с. г. 
эканоміі і арганізацыі с. г. габінэт аградапамогі, для кіраваньня якім 
запрасіць праф. Фабрыканта з Масквы, а разам з Фабрыкантам 
працаваў бы ў якасьці навуковага спэцыяліста і Лайкоў. Гэты габінэт 
аградапамогі НДІ па думцы Лайкова і павінен быў бы зьявіцца 
прыцягаўчым цэнтрам беларускае агранамічнае грамадзкасьці. 
Кіпрыянец высоўваў праэкт арганізацыі здаецца Беларускае 
Агранамічнае Асацыяцыі, ці то Саюзу, або Інстытуту беларускіх 
аграномаў-дасьледчыкаў. Кіпрыянца падтрымоўваў, здаецца, і 
Смоліч. Я высунуў праэкт арганізацыі пры НДІ па тыпу Бюро сялян-
дасьледчыкаў, Бюро аграномаў-дасьледчыкаў. Выходзіў пры гэтым я 
вось з якіх меркаваньняў. Арганізацыя Беларускае Агранамічнае 
Асацыяцыі выклікала б масавы прыток ў яе агранаміі ўсіх 
ідэалёгічных напрамкаў і адценьняў. Я ж лічыў агранамію БССР у 
цэлым вялікадзяржаўна-расійскай, асымілятарскай, анты-беларускай, 
земска-чыноўнай. Сапраўды нацыянальная беларуская агранамія 
паводле маіх поглядаў налічвалася толькі адзінкамі-дзесяткамі. 
Выявіць вось гэтыя адзінкі-дзесяткі, з'арганізаваць іх, надаць іх 
працы паглыблена-нацыянальны характар змагла б толькі такая 
вузкая арганізацыя, як Бюро аграномаў-дасьледчыкаў. Здаецца, на 
маю прапазіцыю згадзіўся і Кіпрыянец і Лайкоў. Чаму не задалося 
ажыцьцявіць апісаны мною шкодны праэкт, зараз не ўспамінаю. Але 
Бюро аграномаў-дасьледчыкаў пры НДІ так і ня было арганізавана. 

39. Шкоднай зьявай у сваёй працы я лічу і 
дыспрапорцыянальную канцэнтрацыю дасьледчых устаноў каля 
самога г. Менску. Фактычна я сканцэнтраваў большасьць галоўных 
дасьледчых устаноў Інстытута як-раз у Менску і на разгортваньне 
дасьледчых устаноў на перыферыі БССР я ішоў толькі ў крайнім 
выпадку. Рабіў я гэта па двух меркаваньнях: 1) НДІ будзе моцным 
толькі тады, калі тут жа пад Менскам, у адным месцы разгорнута 
будзе сталая цэментуючая база І-ту, толькі гэта будзе арганічна 
зьвязаць дасьледчыя станцыі НДІ паміж сабою, будзе паралізаваць 



моцныя ў той час цэнтрабежныя сілы ў І-це; 2) тэрыторыяльная 
блізкасьць дасьледчых станцый НДІ пад Менскам стварыць, мне 
здавалася, базу, («дасьледчы камбінат»), на якой у далейшым можна 
будзе разгарнуць любую вышэйшую навучальную ўстанову; асабіста я 
лічыў мэтазгодным перанясеньне БСГ Акадэміі з Горак у Менск і 
размяшчэньне яе на тэрыторыі дасьледчых станцый НДІ. 

40. З гэткай маёй шкодніцкай устаноўкай вынікала яшчэ адна 
надта шкодная зьява — гэта ўзрастаньне антаганізму паміж НДІ і 
БСГА ў Горках. Пра мае адмоўныя адносіны да Акадэміі ў Горках 
ведалі горацкія навуковыя працаўнікі і многія з іх тлумачылі гэта 
чыста персональнымі прычынамі і адносінамі. Гэтае тлумачэньне 
неправідловае, яно вуалюе больш грунтоўныя, больш прынцыповыя і 
больш шкодныя мае матывы. Перанясеньне Акадэміі (вярней былога 
Менск. С. Г. Інстытуту) з Менску ў Горкі не адпраўдала тых надзей, 
якія я ўскладаў на факт пераносу. Праўда, пераносам кірсанаўшчыны 
быў даны моцны ўдар, але адзін голы перанос ня толькі ня ліквідаваў 
кірсанаўшчыну, але наадварот нарадзіў яе ў новай, больш шкоднай 
для беларускай нацыянальнай культуры форме, форме 
козыраўшчыны. Кірсанаўшчына мела антаганіста ня толькі ў 
беларускіх агранамічных колах, але і ў горацкіх навуковых 
працаўнікоў незалежна ад нацыянальнасьці і нац. поглядаў. З 
перанясеньнем жа С-Г. Інстытуту з Менску ў Горкі і стварэньнем БСГ 
Акадэміі зьніклі супярэчнасьці паміж менскай і горацкай групамі 
вялікадзяржаўна-асымілятарскай прафэсуры, узьнік іх адзіны фронт 
супроць беларускасьці пад эгідай Козырава і козыраўшчыны. 
Дзякуючы працы гэтых груп паступова зьніклі і тыя невялікія 
здабыткі ў справе беларусізацыі Акадэміі, якія былі зроблены ў самым 
пачатку арганізацыі Акадэміі. Пасьля першага разгрому беларускай 
групы ў Горках, які адбыўся хутка па маім пераезьдзе ў Менск, 
пачалася паступова дэбеларусізацыя Акадэміі. Козыраўшчына, як 
сыстэма, мне здавалася, заваявала ўсе пазіцыі. З пераездам у Горкі 
праф. Аляксеева аб'яднаная вялікадзяржаўная група атрымоўвала 
моцнага супрацоўніка, а па выездзе Козырава, фактычна свайго 
новага правадыра, козыраўшчына прыймала новыя формы 
аляксееўшчыны. Горкі ператвараліся з перадавога фарпосту 
беларускае нац. культуры на ўсходзе БССР, чым яны п. б. па маёй 
думцы ў пачатку арганізацыі Акадэміі, у цытадэлю вялікадзяржаўна-
асымілятарскага абрусіцельства. 

Вось чаму і зьмяніліся мае адносіны да Горак. Дзеля змаганьня з 
кансалідаваным на новай аснове вялікадзяржаўным шавінізмам у 
вышэйшай с. г. асьвеце — трэба было, паводле маіх поглядаў, аслабіць 



самую базу гэтай вялікадзяржаўнай групоўкі — С. Г. Акадэмію. А 
фактам пераносу Акадэміі з Горак у Менск можна б было нанесьці 
гэтай новай форме вялікадзяржаўнасьці («аляксееўшчына») руйнуючы 
ўдар, як некалі ён быў нанесен кірсанаўшчыне пры ліквідацыі 
Менскага С-Г. Інстытуту. Гэта сваяасабістая дыялектыка сацыял-
нацыяналізму ў барацьбе за аўладаньне адным з пунктаў вышэйшых 
форм нацыянальнай культуры. 

Вялікадзяржаўныя шавіністы з Горак, усе гэтыя Аляксеевы, 
Некрасавы, Ключаровы, Маляковы і г. д. і іх падпявалы тыпу 
Рэнарда, Найдзёнава, і нават некаторыя партыйцы, падпаўшыя 
ўплыву вялікадзяржаўнасьці ў Горках, як Мяцельскі, Салдатаў, 
Красікаў, Кедраў-Зіхман і г. д., — бачылі ў НДІ канкуруючую 
ўстанову, беларускую нацыянальную установу, — а адсюль іх зацятая 
барацьба супроць НДІ, траўля Інстытуту, скарыстоўваньне і 
разьдзьмуханьне яго паасобных памылак і прарываў. 

41. У сувязі з апісанымі шкоднымі маімі адносінамі да БСГ 
Акадэміі ў Горках стаіць храналёгічна ранейшая яшчэ адна шкодная 
зьява, у якой я прыймаў удзел, гэта — маё актыўнае падтрыманьне, 
праўда тэарэтычнае, ідэі пераносу С-Г. Інстытуту з Менску ў Горкі і 
стварэньне там БСГ Акадэміі. Матывы гэтага падтрыманьня я ўжо 
прыводзіў — выключна нацыяналістычныя меркаваньні барацьбы з 
кірсанаўшчынай. Але ў чым тут шкоднасьць для пасьлядоўна-
сацыялістычнага будаўніцтва ў галіне с. г.? Вось у чым: 

а) перанос С-Г. Інстытуту і будаваньне Акадэміі ў горацкай 
правінцыяльна-мяшчанскай, дробна-буржуазнай глухамані адарваў 
будаўніцтва вышэйшае с. г. навуч. установы ад буйнога 
пралятарскага цэнтру, чым аслабіў уплыў і кантроль за працай з боку 
партыйнай, рабочай і ўсёй савецкай грамадзкасьці, што ў сваю чаргу 
выклікала цэлы шэраг значных скажэньняў генеральнай лініі партыі 
па практычнай працы ў Горках. 

б) будаваньне С-Г. Акадэміі далёка ад кіруючага 
рэканструкцыяй с. г. БССР штабу — НКЗ і Дзяржплану — адрывала 
навуковых працаўнікоў ад непасрэднага ўдзелу ў сацыялістычным 
будаўніцтве, нараджала сярод іх настроі абыякавасьці, апатыі і 
індывідуалізму, гасіла ў іх энтузіазм і пафас сац. будаўніцтва, 
выклікала склокі, яшчэ больш узмацняла і без таго ўласцівы ім ухіл у 
акадэмізм, абстракцыю, «безпартыйную навуку». 

в) адарваньне студэнцкіх мас Акадэміі ад гара-дзкога рабочага 
асяродзішча, ад выхаваўчага ўплыву партыйнага калектыву буйнога 
гораду выклікала яшчэ больш шкодныя зьявы сярод студэнцтва, чым 
сярод навук. працаўнікоў: групоўшчына, індывідуалізм, мяшчанства, 



аслабленьне партыйнай актыўнасьці, непадрыхтаванасьць да баявых 
задач сацыялістычнай рэканструкцыі і г. д. 

г) будаваньне Акадэміі ў Горках было адной з галоўных прычын 
адрыву навучальнай працы ВНУ ад навукова-дасьледчай, адрыву 
выкла-даньня ад мясцовых беларускіх умоў, ад рэкан-струкцыйных 
задач у с. г. БССР і г. д. Акадэмія фактычна будавалася на старых 
шкодных традыцыях кірсанаўшчыны, рабіліся па словах праф. 
Таўсталеса «внекраевой школой для воспитания юношества», ня была 
строга спэцыялізаванай раённай ВНУ. 

д) ды і з погляду самога сацыял-нацыяналізму перанос Акадэміі 
ў Горкі прынёс толькі шкоду — кірсанаўшчына перарасла ў такую 
махровую форму вялікадзяржаўнасьці, як козыраўшчына і 
аляксееўшчына, канешне, дзякуючы адрыву Акадэміі ад 
непасрэднага партыйнага кантролю, якому яна б падлягала ў Менску. 

42. Спынюся на канкрэтных шкодных фактах, якія выплылі 
дзякуючы антаганізму паміж БСГ Акадэміяй і НДІ імя Леніна, віна за 
якія (факты) падае на мяне: 

1) перацягваньне навук. працаўнікоў, патрэбных і карысных 
самой Акадэміі, з Горак у Менск, канкурэнтная барацьба за гэтых 
працаўнікоў — праявы гэтага былі пры запрашэньні на працу ў НДІ 
Рэго, Бузюка, Савельява, Пратасені, Карга, Кайгародава, Пелехава, 
Ганчарыка, Пінчука, Найдзёнава і г. д. 

2) Канкурэнтная барацьба пры наборы асьпірантуры, асабліва 
партыйцаў. 

3) Такая ж барацьба пры запрашэньні на працу прафэсуры і 
вучоных спэцыялістаў з-за меж БССР. 

4) Барацьба за цэнтр дасьледчае справы ў галіне малочнага 
быдла — гэта затрымала арганізацыю Станцыі буйнае рагатае 
жывёлы ў Прылуках і пастаноўку досьледаў па кармленьню малочнае 
жывёлы на фэрме ў Горках. 5) Барацьба за цэнтр дасьледчае справы 
па лясной гаспадарцы, за месцазнаходжаньне Аддзелу лясной 
гаспадаркі НДІ і Цэнтральнай Лясной Дасьледчай Станцыі — гэта 
спрычынілася пагоршаньню ўмоў працы Станцыі ў Горках і 
непадрыхтаванаму пераводу Станцыі з Горак у Менск. 

6) Барацьба за месцазнаходжаньне дасьледчых станцый, 
праэктуемых па пляну рэканструкцыі дасьледчае справы СССР; гэта 
барацьба адбы-валася вясною 1930 году, як у Менску, так і ў Маскве. 
З боку Горак барацьбой кіраваў Аляксеяў, з боку НДІ — я. 

7) Барацьба за месца існаваньня новага Беларускага 
Заатэхнічнага Інстытуту. 



8) Барацьба за цэнтр дасьледчае справы ў галіне сэлекцыі 
зярнёвых, бабовых і часткова збожжавых культур. 

9) Барацьба за цэнтр досьледаў па культуры і тэхналёгіі лёну; 
Горкі настоівалі на ліквідацыі Віцебскай дасьл. станцыі і перанясеньні 
досьледаў у Горкі (прапазіцыя Аляксеева і Рэнарда), НДІ стаяў за 
Віцебск. Гэта пашкодзіла разьвіцьцю Віцебскай Станцыі, асабліва 
Тэхналёгічнай Лябараторыі яе. 

10) Барацьба Горак супроць спэцыялізацыі дасьледчае справы, у 
прыватнасьці супроць арганізацыі Цэнтрал. Бульбяной і Цэнтр. 
Сьвінаводнай Станцыі. Супроць Бульбянае Станцыі асабліва былі 
Ключароў і Рэнард, яны спецыяльна прыязджалі з адпаведнаю мэтаю 
ў Менск (і ў НДІ) у 1927 годзе. 

Усе пералічаныя канкрэтныя шкодныя факты антаганізму і 
барацьбы БСГА і НДІ затрымоўвалі сваячасовае заснаваньне і 
разгортваньне дасьледчых устаноў па адпаведных галінах с. г., што і 
выклікала вялізарнае і шкоднае адставаньне с. г. навукі ад патрэб 
сацыялістычнае рэканструкцыі с. г. 

43. Праяўленьне шкодных фактаў было з майго боку і пры 
складаньні новага праэкту рэканструкцыі дасьледчае справы БССР у 
зьвязку з аналёгічнай працай па ўсяму СССР вясною 1930 году. Я 
настойваў на арганізацыі на тэрыторыі БССР магчыма большага ліку 
дасьледчых устаноў наогул. А ўжо з гэтага ліку я намагаўся на 
стварэньні найбольшай колькасці на абшарах БССР усе-саюзных 
дасьледчых інстытутаў і іх філіялаў, з перадачай фінансаваньня іх на 
саюзны бюджэт. Выходзіў пры гэтым я ня з патрэб усяго СССР (хаця 
браў іх таксама на ўвагу), а гал. чынам, а часамі выключна з 
інтарэсаў БССР у маім разуменьні, г. зн. з інтарэсаў максымальнага 
капіталаўкладаньня ў гаспадарчае і культурнае будаўніцтва БССР па 
магчымасьці коштам агульна-саюзных сродкаў: я стаяў за 
безадкладнае і найкарацейшае фактычнае ліквідаваньне адсталасьці 
БССР у гаспадарцы і культуры і ажыцьцяўляў гэту ідэю на практыцы 
дасьледчае справы. Пры маім непасрэдным удзеле задалося дабіцца 
арганізацыі ў БССР усесаюзнага Балотнага інстытуту, а пры ўкосным 
удзеле арганізацыі Усесаюзнага Сьвінаводнага Інстытуту. Але я 
настойваў на заснаваньні ў БССР апрача таго — Усесаюзнага 
Бульбянага І-ту, Усесаюзнага Канапляна-Пяньковага І-ту, Усесаюзнага 
І-ту інтэнсіўнай зярнёвай гаспадаркі (зярнёвых бабовых) і цэлага 
шэрагу 
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беларускіх філіялаў усесаюзных нав. дасьледчых інстытутаў*. 
46. З таго ж самага прынцыпу максымальнага 

капіталаўкладаньня ў гаспадарку і культуру БССР вынікала сутнасьць 
маіх шкодных адносін да Беларускага Аддзяленьня Усесаюзнага 
Інстытуту прыкладной батанікі і новых культур у Лошыцах. Спачатку 
я ставіўся варожа да працы гэтага Аддзяленьня за поўнае 
ігнараваньне навуковымі працаўнікамі яго ўсіх элемэнтаў 
нацыянальнае палітыкі савецкае ўлады па Беларусі. Гэта аддзяленьне 
жыло зусім ізаляваным ад гаспадарчага будаўніцтва БССР жыцьцём, 
нібы якая чужаземная факторыя. Усе працаўнікі Аддзяленьня цалкам 
варожа ставіліся ў адносінах да беларускае культуры і мовы. Яны 
нібы бралі прыклад з бясспрэчна зацятага вялікадзяржаўнага 
шавініста-асымілятара дырэктара Аддзяленьня Сюбарава («тоже 
бьлорусс»), Мясцовыя аборыгены на працу ў Аддзяленьне як правіла 
не прыймаліся, большасьць нав. працаўнікоў нават невялікай 
кваліфікацыі прыязджала з Ленінграду або Масквы (асыстэнты і 
нават... лябаранты). 

Але калі я пабачыў, што Усесаюзны Інстытут прыкладной 
батанікі зварочвае на беларускае аддзяленьне сур'ёзную ўвагу, 
праэктуе яго пашырэньне і даводзіць яго гадавы каштарыс да 60.000 
рублёў, значыцца праэктуе досыць значныя па маштабу 
фінансаваньня беларускай дасьледчай справы капіталаўкладаньні, як 
толькі я ўсё гэта пабачыў, мае адносіны да Беларускага Аддзяленьня 
пачалі зьмяняцца, зрабіліся прыхільнымі. Але зноў-жа прыхільнымі аж 
да шкоды. Я вырашыў зусім не чапаць працу Аддзяленьня, ня ўносіць 
у праграму і плян дзейнасьці Аддзяленьня ніякіх корэктываў, не 
ўвязваць праграму іх працы з рабочым плянам дасьледчых станцый 
БССР, даць ім поўную магчымасьць працаваць так, як яны самі 
хочуць, як хоча Усесаюзны Інстытут у Ленінградзе. Усё гэта я рабіў, 
каб не даць поваду думаць ленінградцам хоць аб якіх-небудзь 
маленькіх непрыязных адносінах беларускіх дасьледчыкаў да іх 
працы, каб ня выклікаць гэтым згортваньня іх працы, а значыцца і 
капіталаўкладаньняў. 

47. Да ліку шкодных момантаў у сваёй працы я адношу і 
мерапрыемствы па разгортваньню такіх дасьледчых устаноў, якія 
можна было б адкласьці да канца пяцігодкі, але на безадкладным 
заснаваньні якіх я настойваў таму, што яны падтрымоўваюць 
нацыянальны прэстыж Беларусі як у межах СССР, так і за межамі 
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яго. Такою ўстановаю была Беларуская Геафізычная Абсэрваторыя. 
Заснаваньне Белгеафізу, якое зрабіў НДІ, было і пільна патрэбна і 
сваячасова, таксама як і далейшае ператварэньне Белгеафізу ў Гідра-
мэтэаралёгічны Інстытут. Але ў працы Белгеафізу трэба было звярнуць 
у першую чаргу галоўную ўвагу на рацыяналізацыю і палепшаньне 
дзейнасьці і ўмоў сеткі мэтстанцый II і III падзелу, на падрыхтоўку 
кадраў беларускай геафізічнай службы, а ўжо потым, напрыклад на 4 
ці 5-м годзе пяцігодкі, узяцца за пабудову абсэрваторыі, набыцьце 
для яе вельмі дарагога замежнага абсталяваньня і г. д. А я рабіў як-
раз наадварот: баявым і першачарговым мерапрыемствам па 
Белгеафізу я паставіў пабудову Геафізічнай Абсэрваторыі, набыцьце 
абсталяваньня для яе і безадкладную арганізацыю паглыбленае 
навуковае працы яе, хаця б для гэтага прышлося выпісваць 
навуковыя сілы з Нямеччыны (я хацеў выпісаць адтуль вядомага 
геафізыка д-ра Бютнэра). Пры гэтым я стаяў за тэрміновы пачатак 
працы па ўсіх аддзелах Абсэрваторыі, у тым ліку і па аддзелу зямнога 
магнэтызму і сэйсмалёгіі, для чаго апрача будынку Абсэрваторыі 
трэба было рабіць яшчэ адмысловыя новыя пабудовы. 

Чаму я так рабіў? А як-жа — БССР цэлая рэспубліка і не мае 
сваёй нацыянальнай Абсэрваторыі. Па маіх поглядах Беларусь 
павінна пабудаваць усе элементы вышэйшых форм нацыянальнае 
культуры, у тым ліку і Абсэрваторыю. А разам з тым Абсэрваторыі 
няма наогул ува ўсёй заходня-цэнтральнай частцы СССР: Беларусь 
павінна культурна ня толькі дагнаць, але і перагнаць РСФСР у 
некаторых момантах, культурнага будаўніцтва. У адносінах да 
Белгеафізу я нібы кіраваўся прыказкай: «Хоць без штаноў, але ў 
цыліндры». А на справе фінансаваньне Белгеафізу ў частцы 
Абсэрваторыі шкодна адбівалася на другіх аддзелах і ўстановах НДІ, 
на недахопе апэрацыйных сродкаў напр. на Расьлінаводнай і 
Сьвінаводнай Станцыях, што выклікала зусім справядлівыя крыўды з 
боку дырэктароў гэтых Станцый. А дасьледчая справа па 
сьвінагадоўлі напр. бязспрэчна больш першачарговая ў умовах БССР, 
чым вывучэньне зямнога магнэтызму, або досьледы па вывучэньню 
паветра і нават мікраклімату. 

48. Шкодным было ў працы НДІ па маёй віне і тое, што 
дасьледчыя базы большасьці дасьл. станцыі былі ў вельмі дробных 
гаспадарках па 200-300 га. Часткова гэта тлумачылася ўжо 
зазначаным шкодным імкненьнем маім сканцэнтраваць асноўныя 
досьл. станцыі НДІ ў адным месцы, і пад Менскам. А вялікіх плошчаў 
каля буйных гарадоў БССР пры панаваньні аднаасобных гаспадарак 
як-раз нельга было падшукаць. 



49. Падкрэсьліваю адзін шкодны факт у дзейнасьці НДІ, віна за 
які кладзецца таксама выключна на мяне. Гэта падзел адзінае 
двухфальварковае гаспадаркі НДІ Прылукі-Атоліна на дзьве 
паасобныя гаспадаркі з перадачай іх — адной гаспадаркі Менскай 
Расьлінаводнай Станцыі, а другой — Станцыі буйнай рагатай 
жывёлы. Я прыймаў пад увагу патрэбы толькі адной дасьледчай 
справы ў вузкім сэнсе, ня ўлічваючы таго адмоўнага ўплыву, які 
падзел адзінае гаспадаркі (саўгаса) зробіць на навакольнае 
насельніцтва як-раз у самым пачатку барацьбы за калектывізацыю. 

50. Зрабіў я шкоду і тым, што сваячасова не арганізаваў 
цэнтралізаванага гаспадарчага кіраўніцтва фэрмамі дасьледчых 
станцый НДІ, не падабраў кваліфікацыйных кадраў па кіраўніцтву 
фэрмамі Інстытуту і г. д. Усё гэта выклікала шэраг шкодных праяў 
бязгаспадарчасьці на фэрмах НДІ — на Цэнтр. Бульбяной Станцыі, у 
Прылуках-Атоліне і г. д. 

51. Асабіста на мне ляжыць віна і за тыя шкодныя склокі, якія 
адбываліся на некаторых Станцыях НДІ — менавіта на Цэнтр. 
Бульбяной і на Цэнтр. Балотнай Станцыях. Ведаючы пра пачатак 
склок, я ня толькі ня спыніў іх адразу-ж, але як у выпадку на 
Бульбяной Станцыі — я і сам быў замешан у склоку, пад-
трымліваючы адзін бок (Дзямідовіча), выходзючы пры гэтым ня толькі 
з сапраўднага становішча склочнае справы, але і з нацыяналістычных 
меркаваньняў, напр. на Бульбяной Станцыі — жаданьне абавязкова 
ўтрымаць на працы Дзямідовіча. 

52. У праграмах дасьледчых станцый і НДІ і НКЗ ня было 
прадугледжана некаторых тэм, якія маюць актуальнае значаньне для 
практыкі сацыялістычнага будаўніцтва сел. гасп. БССР. Прывяду 
прыклады. 

Балотная станцыя. 
а) Ня вывучаўся ўплыў мясцовых угнаеньняў на ўзрост і 

прадукцыйнасьць с. г. культур на асушаным балоце. 
б) Ня вывучаўся аптымальны ўзровень фунтовых вод для 

паасобных с. г. культур. 
в) Не ўсебакова (не на ўсіх асушаных тыпах балот БССР) і не ў 

здавальняючым абхопе праводзілася вывучэньне такой важнейшай 
для практыкі тэмы, як аптымальная адлегласьць паміж каналамі. 

г) Слаба вялося вывучэньне тэхнічных культур на балоце, у 
прыватнасьці лёну і канапель; вывучэньне культуры канапель было не 
ўсебаковае, чаму даць цьвёрдыя і здавальняючыя станоўчыя адказы 
аб канапляводзтве на балотах для практыкі Балотная Станцыя не 
магла. 



д) Балотная Станцыя зусім не арганізавала аж да 1928 году 
плянавага і сыстэматычнага вывучэньня тыпаў балот БССР — праца, 
без якой нельга даць адказу аб рацыянальным скарыстаньні балот, 
пра віды скарыстаньня, пра тып гаспадаркі на балотах і г. д. 

е) Ня было пастаўлена вывучэньне самой мэтодыкі 
дасьледаваньня балот комплексным мэтадам для вырашэньня 
пытаньня аб скарыстаньні балот дзеля с. г. мэт, або прамысловасьці 
(апал) і г. д. 

ж) Стацыянарныя досьледы Балотнай Станцыі вяліся толькі на 
адным тыпе балот Беларусі травяна-асаковым; стацыянарныя 
досьледы на другіх асноўных тыпах балот БССР ня былі арганізаваны, 
філіялы Балотнай Станцыі на махавіках і на пераходнага тыпу 
балотах ня былі заснаваны аж да 1928 году. 

з) Дасьледчая праца Балотнай Станцыі вялася пераважна 
палявым метадам; паглыбленае вывучэньне мэтадамі аграхімічным і 
аграфізічным амаль адсутнічала, або вялося вельмі прымітыўна і 
нездавальняюча па маштабу — дрэнна працавала Хімічная 
Лябараторыя Балотнай Станцыі, таксама вегетацыйна-лізімэтрычны 
павільён Станцыі і г. д. 

і) Стала ня вывучалася эканоміка культуры балот на самой 
Станцыі. 

к) Уся дасьледчая дзейнасьць Станцыі абмяжоўвалася амаль 
выключна пытаньнямі агратэхнікі; але і ў частцы агратэхнікі вынікі 
досьледаў на Станцыі, на дасьледчых участках і ў гаспадарчых 
умовах, не правяраліся на практыцы ў буйных гаспадарках. 

л) Зусім ня было досьледаў па механізацыіі буйных гаспадарак 
на балотах і па электрыфікацыі іх; пастанову пра дасьледваньне 
мэханізацыі культур-тэхнічных работ дырэкцыя НДІ вынесла толькі ў 
канцы 1929 году. А між тым пытаньне мэханізацыі для буйных 
гаспадарак адно з самых важнейшых.  

м) У Балотнай Станцыі была слабая сувязь з вытворчасьцю; 
досьледы па культуры балот на гаспадарках мэліарацыйных 
таварыстваў пачалі ставіцца толькі з 1928 году. 

53. Яшчэ больш злачыннае адставаньне навукова-дасьледчай 
працы ад патрэб сацыялістычнай рэканструкцыі сел. гаспадаркі было 
ў галіне гідратэхнікі. 

а) Стацыянарныя дасьледчыя ўстановы па гідратэхніцы пачалі 
закладацца НДІ толькі ў 1928 годзе, да таго часу досьледы 
праводзіліся толькі экспэдыцыйным мэтадам. 

б) Арганізацыя першых стацыянарных дасьл. устаноў па 
гідратэхніцы ў НДІ праходзіла злачынна-маруднымі тэмпамі, а 



менавіта — праца Мэліарацыйна-Гідратэхнічнай Станцыі у Мар'іне, 
праца Гідра-леса-мэліарацыйнай Станцыі. 

в) Пабудова Цэнтральнай Гідратэхнічнай Лябараторыі НДІ 
штогод выкрэсьлівалася Дзяржплянам,. або НКФінам. Зразумела, што 
ніякія лябараторныя досьледы па гідратэхніцы не праводзіліся.  

г) Вывучэньне мэханізацыі гідратэхнічных работ яшчэ больш 
важна, чым досьледы па мэханізацыі культуртэхнічных прац; 
мэханізацыя гідратэхнічных работ — гэта самае вузкае месца 
практыкі мэліарацыі. А між тым НДІ ня змог паставіць досьледаў з 
цыклю тэм мэханізацыі з-за поўнай адсутнасьці сродкаў на 
апэрацыйныя выдаткі і на абсталяваньне; а таму прышлося 
абмяжавацца досьледамі тыпаў... рыдлёвак (лапат) пры землярыйных 
работах. 

д) Дасьледы па вывучэньню тыпаў гідратэхнічных пабудоў былі 
пастаўлены НДІ толькі з 1928 году, але праводзіліся марудным 
тэмпам. А між тым у гэтым цыклю цэлы шэраг важнейшых для 
практыкі тэм, як, напр., тыпы пабудоў і іх дэструкцыя ў часе вайны з 
мэтай прывесьці культурнае балота ў пачатковы натуральны стан для 
перашкоды ворагу і г. д. 

е) Важнейшая і баявая тэма па вывучэньню аптымальных 
адлегласьцяў паміж каналамі, разьлічаная НДІ на тры гады, 
праводзілася ў скромных маштабах не адпавядаючых значэньню 
гэтае для практыкі. 

ж) Ня ўсе досьледы па гідратэхніцы або па галінах, блізкіх да яе, 
былі сканцэнтраваны ў НДІ, што перашкаджала рацыянальнай 
арганізацыі і плянаваньню досьледаў па гідратэхніцы. Напр., НКЗ 
упарта трымаўся за працу па гідралёгіі, стварыўшы бяз згоды і 
ўвязкі з НДІІ асобную Гідралёгічную Станцыю і г. д. 

54. У вельмі шкодных і злачынных умовах ішло 
разгортаваньне Менскай Расьлінаводнай Станцыі. Праца гэтае 
Станцыі мае вялікае значэньне для рэканструіруемай сел. гаспадаркі 
БССР, бо яна вывучае самую перадавую ўва ўсім СССР форму 
палявой інтэнсіўнай гаспадаркі з падсеўнымі і пажніўнымі 
культурамі. Даволі пералічыць толькі галоўныя школы, якія ставіліся 
працы гэтай Станцыі, каб даць ацэнку ўмовам яе разгортваньня.  

а) Станцыя па віне Кірсанава і часткова Ключарова пераносіцца 
з Банцыраўшчыны на Пярэспу, кулацкі хутар у 42 га з няпрыгоднымі 
для досьледаў папсаванымі засьмечаным гарадзкім угнаеньнем 
глебамі, з стракатым рэльефам і г. д. Гэта быў найцяжэйшы ўдар па 
пасьпяховаму разгортваньню працы Станцыі. 



б) Станцыя абірае для досьледаў на цяжкіх лёсавідных суглінках 
гаспадарку Атоліна і ня можа там разгарнуць працу з-за адсутнасьці 
элементарных дасьледчых пабудоў і патрэбных асыгнаваньняў на 
пабудовы. 

в) Станцыя павінна была б разгарнуць досьледы на пяшчана-
храшчаватых глебах, характэрных для вялікай часткі былой 
Барысаўскай і Менскай акруг, і не змагла зрабіць гэтага. 

г) Пасьля доўгіх папярэдніх прац Станцыя адшукала 
адпаведную здавальняючую дасьледчую плошчу звыш 300 га на 
трэцьцім тыпе глеб, характэрных для раёну дзейнасьці Станцыі — 
супяшчаным, на землях былога саўгасу Малая Сьлепня, адданых у 
карыстаньне сялянам. Дзеля атрыманьня гэтае плошчы НДІ і Станцыя 
мусілі ўступіць у зацятую барацьбу з С-Г. Сэкцыяй Дзяржпляну, якая 
сыстэматычна шкодзіла разгортваньню НДІ (у асобе Бонч-
Асмалоўскага і Такмачова). С-Г. Сэкцыя перашкодзіла сваячасовай 
перадачы зямель Станцыі, таксама перашкодзіла гаспадарчаму іх 
асваеньню і будаўніцтву Станцыі, чым адсунула пастаноўку досьледаў 
Станцыі мінімум на два гады. 

д) З боку зьместу працы Станцыі найбольш шкодным зьявішчам 
было надта познае разгортваньне Аддзелу Сялекцыі і Насеннаводзтва 
Станцыі — толькі з 1929 году. I ў гэтым ёсць віна Дзяржпляну, бо як 
С. Г. Сэкцыя, так і Сацыяльна-Культурная Сэкцыя яго (у асобе 
Краскоўскага) заўсёды былі супроць складанай структуры НДІ, 
супроць шпаркага яго разгортваньня, супроць новых аддзелаў як у 
самім НДІ, так і на яго Станцыях. 

е) Таксама шкоднай зьявай у працы Станцыі зьяўлялася 
панаваньне палявога мэтаду працы, зусім слабае ўжываньне 
аграхімічнага і аграфізычнага мэтадаў. Адбывалася гэта таму, што на 
Станцыі ня было вялікага вегэтацыйнага павільёну, а супроць 
пабудовы яго сыстэматычна тры гады ў рад выказваліся С-Г. і С-Кул. 
Сэкцыі Дзяржпляну. 

Напісана ўласнаю рукою Гаўрыла Гарэцкі. 
Допросил Нач. 2 отд. Эко. 
Паказаньні Г. I. Гарэцкага ад 20.III.31. 
ж) Дзякуючы таму, што па віне Кірсанава і часткова Ключарова 

дзейнасьць Менскай Расьлінаводнай Станцыі была затрымана 
мінімум на 4 гады (з 1923 да 1927 г.), а дзякуючы шкодніцтву 
Дзяржпляна <...> разьвіцьцё Станцыі затрымана мінімум на тры 
гады, — сацыялістычная рэканструкцыя сел. гаспадаркі БССР мела 
наступныя галоўныя пашкоджаньні ў сваім ажыццяўленьні: 



1) Справа насеннаводзтва п. б. пачацца проста на голым месцы, 
бо Станцыя праз неразгорнутасьць Аддзелу Сэлекцыі і 
насеннаводзтва не змагла даць практыцы ніякіх станоўчых даных пра 
падбор і штандарт гатунковага насеньня ў раёне дзейнасьці Станцыі. 

2) Справа вапнаваньня, ужываньня мінэральных угнаеньняў 
таксама не магла пасьпяхова пашырацца ў былых Менскай, Слуцкай і 
Барысаўскай акругах, бо Станцыя не магла даць па гэтых пытаньнях 
навукова-угрунтаваных адказаў: досьледы на такіх важных для гэтых 
трох акруг глебах, як супяшчаныя і храшчаватыя зусім не вяліся 
(зрыў падбору месца для станцыі і яе філіялаў), аграхімічныя і 
вегэтацыйныя досьледы амаль адсутнічалі (ня было належнага 
вегетацыйнага павільёну) і г. д., і г. д. 

55. Цэнтральная Бульбяная Станцыя. 
а) Адчыненьне Станцыі было сарвана мінімальна на 1-1,5 гады, 

дзякуючы перашкодам з боку Дзяржпляну (Бонч, Такмачоў, 
Краскоўскі, Гальдштэйн) у справе перадачы НДІ саўгасу Вялікая 
Сьлепня. Часткова ў затрыманьні перадачы вінават і 
Менгарвыканком у асобе Рабіновіча. 

б) Справа вывучэньня фізыалёгічных і біалёгічных якасьцяў 
розных гатункаў бульбы ў сувязі з іх тэхнічнай перапрацоўкай была 
зусім сарвана. А для індустрыялізацыі сел. гаспадаркі і будаўніцтва 
буйных прамыслова-бульбяных саўгасаў і калгасаў гэта — адна з 
важнейшых праблем. Пастанова СНК БССР аб будаўніцтве Хіміка-
Тэхналёгічнай Бульбяной Лябараторыі на тэрыторыі Цэнтр. Бульбяной 
Станцыі была нявыканана <...> 

в) Будаўніцтва двух селекцыйных паграбоў Станцыі дзеля схову 
гатунковае бульбы было сарвана Дзяржплянам: два гады гэтыя 
паграбы выкрэсьліваліся са сьпісу аб'ектаў будаўніцтва, хаця кошт іх 
быў зусім нязначны (па 13-15 тыс. руб.). А ў выніку гатунковую бульбу 
прыходзілася захоўваць у капцах, што выклікала загніваньне бульбы, 
павялічанае псаваньне і захворваньні (што потым адбівалася і на 
ўраджаі наступных гадоў). 

г) Ня ўсе аддзелы Станцыі былі разгорнуты. У ліку 
неразгорнутых аддзелаў Станцыі быў і такі аддзел, як праца па 
фітапаталёгіі і эптамалёгіі. Ведама, што чым больш інтэнсіўная сел. 
гаспадарка, чым больш %  займае бульба ў засевах, тым больш бывае 
пашыранасьць фітапаталёгічных хвароб у бульбы. БССР належыць да 
ліку раёнаў СССР вельмі інтэнсіўных і з высокім %-ам засеваў бульбы. 
Таму небясьпека ад бульбяных хвароб на Беларусі вельмі вялікая. I 
вось нягледзячы на гэта фітапаталёгічны аддзел Станцыі ня быў 
належна разгарнуты, бульбяныя хваробы ў умовах БССР не 



вывучаліся, не дасьледаваліся і спосабы і сродкі барацьбы з 
хваробамі. Зусім мізэрны лік працаўнікоў па фітапаталёгіі на Станцыі 
(адзін асыстэнт) ня спраўляўся з вялікім абхопам працы, а ў выніку 
нават на засевах гатунковай бульбы самой Станцыі быў вялікі % 
хворай бульбы; захворваньні пранікалі таксама і на дасьледчыя 
бульбяныя палеткі. 

д) Зусім быў не разгорнут аддзел фізыалёгіі бульбы, без якога ня 
м. б. пасьпяховай уся праца па сэлекцыі бульбы і па фітапаталёгіі. А 
не разгарнуўся аддзел таму, што ня было фізыялёгічнай Лябараторыі і 
вегетацыйнага павільёну на бульбянай Станцыі: два гады ўрад гэты 
аб'ект выкрэсьліваў са сьпісу будаўніцтва (Бонч, Краскоўскі). 

е) Слаба была пастаўлена праца па вывучэньню тэхнікі культуры 
бульбы — ня было падрыхтаваных для досьледаў палеткаў, полі 
саўгасаў ня былі яшчэ канчаткова пабіты на дасьледчыя палеткі, бо 
ня былі вывучаны, ня быў праведзен дробны падрахунак ураджаю, — 
усё з-за познай перадачы гаспадаркі і праз склоку на станцыі <...> 

ж) Частка каштоўнага дасьледчага матар'ялу пагінула — 
гатунковая бульба памёрзла <...> 

з) Частка гатункаў бульбы была пераблытана пры засеве <...> 
і) На Станцыі значны час панавала безгаспадарчасьць. 
к) Разгортваньню і пашырэньню Станцыі ўвесь час ставіліся 

варожыя перашкоды з боку Дзяржпляну; С. Г. Сэкцыя праваліла маю 
прапазіцыю аб перадачы Бульбяной Станцыі на саюзны бюджэт і аб 
ператварэньні яе ва Усесаюзную Бульбяную Станцыю (Бонч і 
Гальдштэйн); Дзяржплян быў супроць стварэньня ў БССР Усесаюзнага 
Бульбянога Інстытуту або яго філіялу. 

56. Станцыя аховы расьлін. 
а) Напрамак дзейнасьці Станцыі з самага пачатку (1923 г.) не 

адпавядаў умовам прыроды і гаспадаркі БССР і патрэбам 
сацыялістычнага будаўніцтва. 

б) Станцыя мела выключана аднабокі напрамак працы — 
бактэрыалёгічны (дзякуючы заг. Станцыі праф. Яцэнткоўскаму). 

в) Але і ў тым напрамку працы Станцыі, які быў пануючым, 
пераважалі тэмы тэарэтычнага і індыві-дуальнага парадку, далёкія ад 
практыкі. 

г) Праца па фітапаталёгіі была ў поўным занядбаньні аж да 1930 
году. Між тым, як-раз вывучэньне хвароб с. г. расьлін павінна было 
стаць асяродкам усёй дзейнасьці Станцыі, бо для інтэнсіўнай сел. 
гаспадаркі БССР гэта і ёсьць цэнтральная праблема барацьбы са 
шкоднікамі. 



д) Станцыя да самага апошняга часу ня вывучала геаграфіі 
хвароб с. г. расьлін БССР і біалёгіі гэтых хвароб у умовах БССР. Нават 
пры жаданьні без гэтай працы Станцыя не магла б правільна 
арганізаваць сваю фіта-паталёгічную дзейнасьць, бо ня ведамы 
галоўныя па эканамічнаму значэньню хваробы расьлін. 

е) Зразумела ня вывучаліся спосабы і сродкі барацьбы з 
хваробамі с. г. расьлін. 

ж) Праца па энтамалёгіі на Станцыі таксама была пастаўлена 
слаба (працаваў адзін асыстэнт). Геаграфія шкоднікаў пачалася 
вывучацца толькі з 1928 году. 

з) Уся праца Станцыі ў цэлым не арыентавалася на вывучэньне 
шкоднікаў важнейшых у эканоміцы с. г. БССР і яе рэканструкцыі 
культур: тэхнічных — лён, каноплі, прамысловых — бульба, ячмень, 
траў — канюшына і г. д. 

і) Станцыя ўвесь час мела мізэрны бюджэт і штат. Адзін з 
аб'ектаў будаўніцтва Станцыі — інсэктарый — выкрэсьліваўся са 
сьпісу Дзяржплянам некалькі год запар; у 1929-1930 гг. інсэктарый 
пабудован па майму загаду з парушэньнем правіл бюджэтнай 
дысцыпліны. 

к) Асабістая мая віна выявілася і ў тым, што я ня выканаў 
бездакладна пастанову Савету НДІ аб звальненьні праф. 
Яцэнткоўскага.  

57. Шкоднай зьявай у працы НДІ было і тое, што, заставіўшы 
ўсе раённыя досьледчыя станцыі ў НКЗ (у сэнсе гаспадарчага і 
адміністрацыйнага кіраўніцтва гэта было правідлова), Інстытут не 
арганізаваў з свайго боку навукова-мэтадычнага кіраўніцтва імі. Гэта 
кіраўніцтва павінен быў даваць Аддзел Расьлінагадоўлі і прыкладной 
батанікі НДІ, але аддзел фактычна да пераезду праф. Вінтэра не 
працаваў. Бязьдзейнічаў Аддзел Расьлінагадоўлі па дзьвюх прычынах: 
1) першы загадчык аддзелу праф. Малюшыцкі ўпарта не прыступаў 
да працы і ня меў патрэбнага арганізацыйнага падыходу; другі 
прызначаны загадчык праф. Скандракоў таксама пасіўна браўся за 
працу і не карыстаўся аўтарытэтам у верхавінкі дасьледчыкаў, 
асабліва працаўнікоў БСГ Акадэміі, 2) па аддзелу прызначаўся 
невялічкі штат навук. працаўнікоў і мізэрныя апэр. сродкі, што 
незалежна ад кіраўнікоў перашкаджала належнаму разгортваньню 
аддзелу. Але ўсё ж большая віна ляжыць на мне за няўмелы падбор 
кіраўнікоў. 

58. Адзначу разам і ў сувязі з гэтым тую варожую, шкодніцкую, 
земскую пазіцыю, якой трымалася С. Г. Сэкцыя Дзяржпляну 
(Такмачоў і часткова Бонч) у адносінах да раённых станцый НКЗ. Па 



думцы Такмачова (яе раней выказваў некалі Кірсанаў) раённыя 
Станцыі БССР зусім непатрэбны, даволі замест іх мець простыя 
дасьледчыя палі (старога земскага тыпу з 2-3 нав. працаўнікамі). 
Непатрэбна БССР і шырокае разгортваньне НДІ Інстытуту імя Леніна, 
трэба сконцэнтраваць усю яго працу ў аднэй гаспадарцы, г. зн. трэба 
фактычна стварыць не Інстытут, а «областную» беларускую 
дасьледчую Станцыю земскага тыпу. Бонч-Асмалоўскі быў у поглядах 
на дасьледчую справу троха «лявей» Такмачова; раённыя дасьл. 
станцыі паводле думак Бонча патрэбны, але ў скромным маштабе, з 
малым лікам працаўнікоў; у поглядах на НДІ Бонч фактычна 
сходзіўся з Такмачовым. Варожая сутнасьць адносін дзяржплянаўцаў 
да НДІ захоўвалася пад рознымі фармальнымі прапазіцыямі — то 
прапановай спросьціць структуру НДІ, то прапановай перанесьці 
арганізацыю той ці іншай дасьледчай установы яшчэ на 1-2 гады, 
бюракратычнымі спасылкамі на нераспрацаванасыдь плянаў НДІ, а 
калі пляны прадстаўляліся (як было ў канцы 1929 году, калі новы 
дэталёвы плян НДІ быў падан на 1600 старонках — калектыўная 
праца ўсіх працаўнікоў), дык адмаўленьнем ад іх разгляду па 
сутнасьці, як гэта было ў 1929 г. і г. д., і г. д. <...>. 

59. У зьвязку з позьняй арганізацыяй Аддзелу Расьлінагадоўлі і 
прыкладной батанікі НДІ стаіць такое шкоднае зьявішча па НДІ, як 
запозьненае заснаваньне адзінай Беларускай Сортасеткі, толькі з 
1929 году. Да таго часу праца Сортасеткі на БССР вялася некалькімі 
арганізацыямі без адзінага аб'яднаўчага асяродку. Гэта шкодна 
адбівалася на справе насеннаводзтва. 

60. Станцыя буйной рагатай жывёлы. 
а) У 1928 годзе можна было арганізаваць філіял Станцыі ў 

Горках, на фэрме С. Г. Акадэміі, але на гэта ня даў згоды рэктар 
Акадэміі Козыраў, што бясспрэчна пашкодзіла разгортваньню 
дасьледчай справы па жывёлагадоўлі. 

б) Рамонт і прыстасаваньне да дасьледчай працы старой аборы ў 
Прылуках цягнулася надта марудна, ішлі безплянава, безгаспадарча, 
што адцягнула на цэлы год пастаноўку станцыянарных досьледаў 
Станцыі. 

в) Хаця Калегія НКЗ вынесла пастанову даць Станцыі 30 штук 
чырвонага быдла з племгасаў Калініна, Русінавічы, каб гэтым самым 
прысьпешыць пачатак стацыянарных досьледаў, аднак фактычнаму 
атрымань-ню і адбору гэтага быдла ставіліся перашкоды як з боку 
спэцыялістаў НКЗ, так і з боку працаўнікоў Белсель-трэсту (дырэктар, 
яго памочнік і г. д.). I ў выніку — быдла НДІ не атрымаў, досьледы ня 
былі пастаўлены. 



г) У 1930 г. я дабіўся з дапамогай НКЗ пастановы СНК аб 
водпуску НДІ пазыкі ў 20.000 рублёў на закупку чырвонага быдла для 
Станцыі. Але па віне спэц. Станцыі Ляшэвіча быдла ня было 
закуплена. 

д) Перанос Станцыі непасрэдна да асноўнага масыву 
Дасьледчых станцый НДІ пад Менскам на пустыя землі Камароўскай 
пасекі сустрэў вялікія перашкоды з бокуто Дзяржпляну (тыя ж асобы), 
які затрымліваў сваё заключэньне аб мэтазгоднасьці адводу новых 
зямель (500-600 га) НДІ, а таксама і з боку Менкамгасу і 
Менгарвыканкому, якія цягнулі з сваім адказам на заяву НДІ аб 
адводзе зямель больш году. Пасьля адводу зямель С. Г. Сэкцыя была 
супроць адпуску значных сум на гаспадарчае асваеньне гэтых зямель. 

е) Экспедыцыйныя досьледы, якія пераважна калі не выключна 
Станцыя і праводзіла, пад кіраўніцтвам праф. Пелехава і з дапамогаю 
Сьвіршчэўскага — выконваліся старымі мэтадамі, прыстасаванымі да 
вывучэньня быдла ў аднаасабовых гаспадарках. Досьлед ахопліваў 
сплашныя масывы і сялянскага і саўгаснага быдла; зразумела 
колькасьць сялянскага быдла пераважала, панавала. У эканамічнай 
частцы досьледу былі дапушчаны немарксыцкія групоўкі і 
фармулёўкі. 

ж) На Станцыі адсутнічаў аддзел т. зв. «зялёнай гаспадаркі», які 
б вывучаў пытаньні прыгоднасьці розных с. г. культур для 
сілёсаваньня і кармленьня быдла на штучных доўгавечных выпасах. 

з) Станцыя не змагла правесьці досьледаў з чырвоным дацкім 
быдлам, бо не атрымала ні адной штукі гэтага быдла, прывезенага з-
за межаў. 

61. Дасьледчая справа па ветэрынарыі і зоогігіене ня была 
разгорнута ў БССР у тым абхопе, якога вымагае эканамічнае 
значаньне гэтае справы. Па майму дакладу — СНК была прынята 
пастанова арганізаваць пры НДІ імя Леніна Цэнтр. Дасьледчую 
Станцыю ветэрынарыі і зоагігіены. Аднак, нават не паведаміўшы НДІ 
і ня выклікаўшы яго прадстаўніка, Гальдштэйн правёў пазьней іншую 
пастанову арганізаваць пры Віцебскім Ветэрынарна-
бактэрыалёгічным Інстытуце (вытворчая ўстанова) Эпізоотылёгічнае 
Аддзяленьне. А ўжо на падставе гэтае пастановы Гальдштэйн правёў у 
Дзяржпляне пастанову, па якой Дасьл. Станцыя Ветэрынарыі і 
Заагігіены з структуры НДІ была выключана. Гэтым пастанова СНК 
фактычна была скасавана. 

62. Калі ўзяць дасьледчую справу па ўсіх галінах жывёлагадоўлі 
ў цэлым, дык трэба падкрэсліць такое шкодніцкае становішча: аб'ём і 



тэмп дасьледчай працы надзвычайна адставаў ад практычнай працы 
па жывёлагадоўлі і ад патрэб яе сацыялістычнае рэканструкцыі. 

63. Цэнтральная Лясная Дасьледчая Станцыя. 
а) На станцыі быў дыспрапорцыянальна разьвіт аддзел агульнай 

лесагадоўлі, коштам другіх важных аддзелаў. 
б) Дасьледчая праца па таксацыі і лесаупарадкаваньню была 

слаба разгорнута <...>. 
в) Досьледы па арганізацыі лясной гаспадаркі зусім не вяліся да 

1929 году, не зважаючы на іх выключную важнасць. 
г) Досьледы па лесаэканоміцы ня мелі практычнай устаноўкі, 

праца па складаньню таксы лясных цэн ня была выканана (Пераход). 
д) Маючыя першаразрадную вагу для практыкі сац. будаўніцтва 

досьледы па лясной мэханічнай тэхналёгіі ня былі даведзены да 
канца. 

е) Досьледы па лясной хімічнай тэхналёгіі зводзіліся амаль 
выключна да вывучэньня падсочкі хвоі і не адпавядалі тэмпам сац. 
будаўніцтва па маштабу. 

ж) Праца па аддзелу спэцыяльнай лесагадоўлі праводзілася 
фармальна (праф. Касьцяеў). 

з) Ня была арганізавана лясная раённая Станцыя па 
вывучэньню гаспадаркі ў дубовых лясох, маючых вялікую 
эканамічную вагу ў умовах БССР (Палесьсе). 

і) Зусім ня былі пастаўлены досьледы па мэханізацыі 
лесасплаўных і лесакультурных работ. 

к) Склад нав. працаўнікоў Станцыі вельмі нездавальняючы па 
соц. паходжаньню і партыйнасьці; былі выпадкі сямейнасьці і 
групоўшчыны. 

64. Найбольш шкодніцкай працай паміж усімі дасьледчымі 
ўстановамі НДІ была дзейнасць Аддзелу с. г. эканоміі і арганізацыі с. 
г. Як-раз па гэтаму аддзелу зьявіліся тыя шкодныя працы, аб якіх я 
пісаў раней. 

Аддаючы столькі ўвагі і сіл вывучэньню эканомікі і арганізацыі 
сялянскае сел. гаспадаркі, Аддзел амаль зусім ня вывучаў эканоміку і 
арганізацыю гаспадарак сацыялістычнага сэктару. Застанаўлюся на 
больш буйных прыкладах. 

а) На вывучэньне эканомікі мэліарацыі сялянскіх гаспадарак 
(Фралоў) звыдаткавана звыш 50.000 рублей, а на тэму аб арганізацыі 
буйных саўгасаў на асушаных балотах ня выканана ніводнае працы. 

б) Рыначныя ўмовы таварнае сьвінагадоўлі на Случчыне 
(фактычна ў сялянскіх гаспадарках) вывучаліся, вывучэньнем жа 



эканомікі і арганізацыі буйных прамыслова-сьвінаводных гаспадарак 
ніхто не займаўся. 

в) Дынаміка і эканоміка даваеннай малочнай гаспадаркі 
Беларусі вывучаліся, — дасьледваньне арганізацыі буйных 
сацыялістычных малочных фэрм не ставілася. 

г) Мэтодыка складаньня арганізацыйных плянаў буйных 
саўгасаў і калгасаў пачала вывучацца толькі ў апошні час. 

д) Мэтодыка плянаваньня сел. гасп. зусім не дасьледвалася і г. д. 
г) Пытаньне аб найбольш эффектыўным скарыстаньні галоўных 

відаў мясцовай с. г. сыравіны (напр. бульбы — на сьпірт, крухмал, або 
ў сьвінагадоўлю) ня было пастаўлена. 

ж) Ня вывучалася пытаньне аб вертыкальнай спэцыялізацыі 
саўгасаў і калгасаў — аб вытворчай узаемадапаўняючай сувязі паміж 
гаспадаркамі ўнутры аднаго раёну, і г. д., і г. д. 

65. Землеўпарадкаваўчая Сэкцыя. 
а) Сэкцыя арганізавана вельмі позна, у канцы 1929 году — і за 

кароткі час сваей працы не змагла даць карысных навуковых 
указаньняў для землеўпарадкаваньня, ці вярней для арганізацыі 
тэрыторыі буйных саўгасаў і калгасаў. 

б) У працы Сэкцыі пераважалі тэмы тэхнічнага і праўнага 
(юрыдычнага) характару, тэм па эканоміцы землеўпарадкаваньня 
было мала, многія з іх ня выконваліся <...>. 

66. Вельмі вялікай шкодай была адсутнасьць у НДІ асобнага 
аддзелу мэханізацыі і электрыфікацыі сельскай гаспадаркі, ды й 
наогул той факт, што НДІ не ставіў досьледаў па мэханізацыі і 
электрыфікацыі сел. гаспадаркі па яе асобных галінах на асобных 
спэцыяльных дасьледчых станцыях, абслугоўваючых тую або 
іншую галіну. Гэтаму перашкаджаў, праўда, фармальны бок справы, 
бо Менская Машынаспробная Станцыя знаходзілася ў веданьні НКЗ, 
ці вярней Стандартнага Камітэту, які ўпарта не хацеў перадаваць 
Станцыі ў НДІ (Талапіла і Самко). Сама праца Станцыі, 
абмяжоўваючыся толькі Стандартызацыяй с. г. машын, канешне, 
далёка не ахоплівала ўсяго комплекса пытаньняў па мэханізацыі і 
электрыфікацыі с. г. Ды ў мінулым Станцыя і займалася 
стандартызацыяй с. г. машын, прыстасаваных для ўмоў эканомікі 
сялянскіх аднаасабовых гаспадарак. 

Адзначу шкодны факт, што кожны раз асыгнаваньні на 
электрыфікацыю гаспадарак НДІ выкрэсьліваліся з каштарысу І-ту 
дзяржплянам і НКФінам. Таксама і ў каштарысе НДІ на 1931 год 
выкрэсьлены выдаткі на мэханізацыю цэнтралізаванай гаспадаркі 
НДІ. 



67. Пераходзячы да апісаньня шкодных фактаў у маёй працы на 
Беларускай Акадэміі Навук, адзначаю перш-на-перш наступнае: яшчэ 
за паўгода да арганізацыі БАН я ў прыватных гутарках са Смолічам і 
Некрашэвічам выказваўся за найхутчэйшае ператварэньне 
Інбелкульту ў Акадэмію Навук. Выходзіў пры гэтым я з  
нацыяналістычных меркаваньняў, а не з аналізу аб'ектыўных і 
канкрэтных умоў падрыхтаванасьці ІБК да ператварэньня ў 
Акадэмію, умоў гэтых яшчэ ня было ў наяўнасьці, як мне здаецца 
зараз. 

68. У час замежнага падарожжа ў Усходнюю Прусію і Данію я 
«агітаваў» Прышчэпава за Беларускую Акадэмію Навук; Прышчэпаў у 
той час быў рэзка супроць утварэньня Акадэміі. 

69. Перад афіцыйным адчыненьнем БАН, але ўжо пасьля 
агалашэньня пастановы аб яе ўтварэньні, я напісаў даклад пра 
прынцыпы арганізацыі новай Акадэміі. Гэты даклад я разаслаў 
кіруючым партыйным і савецкім працаўнікам. У дакладзе 
праводзіцца зусім правідловая думка аб арганізацыі Акадэміі не па 
старому тыпу буржуазных акадэмій (у нас былая Расійская і 
Украінская) з падзелам навук на чыстыя і прыкладныя і 
недапушчэньнем ў Акадэміі катэдраў па дысцыплінах тэхнікі, а па-
новаму тыпу акадэмій пралетарскіх, з якіх у СССР БАН будзе адною з 
першых. Я прапанаваў канцэнтраваць усю навукова-дасьледчую 
працу ў БССР у БАН, перадаць Акадэміі ўсе існуючыя нав.-
дасьледчыя Інстытуты і ўстановы. Зноўжа-ткі такая прапазіцыя з 
погляду інтарэсаў сацыялістычнага будаўніцтва была правідловай. Але 
апрача прыведзеных у дакладзе матываў, я кіраваўся яшчэ і 
нацыяналістычнымі разважаньнямі: навакол БАН сконцэнтруюцца 
ўсе навуковыя ўстановы БССР, у тым ліку і вельмі слаба, або зусім 
небеларусізаваныя — Акадэмія зможа прысьпешыць іх 
беларусізацыю, будзе ўплываць на далейшае камплектаваньне 
Акадэміі і яе новых устаноў ужо беларусізаванымі кадрамі і г. д. 

70. Па даручэньню ІБК я кіраваў вывучэньнем Гомельшчыны з 
погляду магчымасьці далучэньня яе да БССР і сам напісаў працы пра 
насельніцтва і сельскую гаспадарку Гомельшчыны. Хаця непасрэдныя 
статыстычныя даныя па насельніцтву гаварылі аб бясспрэчным 
беларускім характары толькі Гомельскага, Рэчыцкага і невялічкай 
часткі Новазыбкаўскага паветаў, я намагаўся даказаць, давесьці, што 
беларускаю зьяўляецца ўся Гомельская губерня — і Навазыбкаўскі 
ўвесь павет, і Клінцоўскі, і Старадубскі. Карыстаўся я пры гэтым ужо 
старымі данымі аб насельніцтве, этнаграфічнымі апісаньнямі, працай 
аб мове Гомельшчыны Палякова і г. д. 



71. У час Акадэмічнай канферэнцыі я падпісаў вядомую заяву 
Ураду БССР аб увядзеньні на Беларусі лацінкі. 

72. На той жа Акадэмічнай Канферэнцыі я выступіў з вітаньнем 
Канфэрэнцыі ад імя Кіраўніцтва БСГ Акадэміі; у сваёй прамове я 
перабольшваў наўмысьля посьпехі беларусізацыі С. Г. Акадэміі і 
посьпехі беларускае культуры наогул, што зьяўлялася таксама 
шкодным «левым» загібам сацыял-нацыяналізму. У той жа прамове я 
гаварыў аб неабходнасьці разьвіцьця ўсёй гаммы беларускай 
нацыянальнай культуры, асабліва яе вышэйшых форм. Гэта было як-
бы праграмнае ўказаньне сацыял-нацыяналізму перад замежнымі 
прадстаўнікамі, дэманстрацыя сур'ёзнага і сталага стварэньня 
беларускае нацыянальнае дзяржаўнасьці і нац. культуры. 

73. Па даручэнню ІБК я паехаў у 1926 годзе ў Польшчу, на тры 
месяцы, зьбіраць матар'ял па вывучэньню Заходняй Беларусі. Я 
сабраў шмат каштоўнага матар'ялу па эканоміцы Заходняй Беларусі і, 
зьвярнуўшыся з навуковага падарожжа, пачаў яго распрацоўку. I 
вось што характэрна: аб эканамічным становішчы Заходняй Беларусі 
я надрукаваў усяго адзін артыкул у «Бальшавіку Беларусі» памерам у 
1 аркуш, грунтоўную ж працу па эканоміцы Зах. Беларусі я адклаў 
надалей, а сам заняўся распрацоўкай пытаньня найбольш блізкага 
маёй сацыял-нацыяналістычнай ідэалёгіі і настроям, пытаньня пра 
межы Заходняй Беларусі ў Польшчы; працу аб межах ЗБ я 
выдрукаваў кніжкай у 15 аркушаў (выданьне ІБК). 

74. Я прыймаў удзел у Камітэце па абароне Грамады. У 
прыватнай гутарцы са Смолічам я выказаў неза-давальненьне 
дзейнасьцю Камітэту, яго пасыўнасьцю, неразгортваньнем шырокай 
кампаніі абароны і г. д. — бо абарона Грамады ў масавай кампаніі 
спрыяла б, паводле маіх поглядаў, прапагандзе ў масах беларускай 
нацыянальнай культуры. 

75. Перад выбарамі ў Беларускую Акадэмію Навук я быў на 
вечары ў праф. Смоліча і вёў прыватныя гутаркі пра неабходнасьць 
зрабіць якія-небудзь крокі дзеля выбара ў акадэмікі Смоліча, 
адносіны да якога ў той час рабіліся ўсё больш крытычнымі з боку 
партыйнай і савецкай грамадзскасьці. 

Напісана ўласнаю рукою Гаўрыла Гарэцкі Допросил Нач. 2 отд. 
ЭКО. 

Паказаньні Г. I. Гарэцкага ад 21.III.31. 
У сувязі з шкоднымі фактамі маёй працы ў БАН стаяць 

шкодныя праявы сацыял-нацыяналізму за час майго падарожжа ў 
Польшчу. Так у 1926 годзе я быў разам з Некрашэвічам у прафесара 
Іваноўскага (у яго лябараторыі ў Палітэхнічным Варшаўскім 



Інстытуце) і запрашаў гэтага старога нацыянал-ліберала на працу ў 
новую дасьледчую ўстанову БССР — НДІ Прамысловасьці на катэдру 
тэхналёгіі. 

76. Другім шкодным фактам я лічу гамонку з правадыром 
Грамады Тарашкевічам, калі я нагаварваў яго адстойваць далучэньне 
да БССР усёй Гомельшчыны, а ня толькі часткі яе (Гомельскі і Рэчыцкі 
паветы). 

77. I трэцьцім шкодным фактам я зазначаю таксама гамонку з 
Тарашкевічам адносна палітыкі індустрыялізацыі БССР. Я 
падгаварваў яго настойваць перад адпаведнымі палітычнымі коламі 
СССР і БССР на большых тэмпах індустрыялізацыі БССР, чым яны 
былі ў 1926 годзе і да таго часу. Тая палітычная моц, якую набыла 
Грамада ў рэвалюцыйна-вызваленчым руху Заходняй Беларусі, змагла 
б паўплываць, паводле маіх тагочасных меркаваньняў на ўзмацненьне 
індустрыялізацыі БССР. Гэтым апошнім фактам я рабіў шкоду, што  
штурхаў правадыра Грамады Тарашкевіча з правідловых 
рэвалюцыйных пазіцый нацыянал-вызваленчага руху ў бок шкодны 
для інтарэсаў пралетарскай рэвалюцыі — у бок сацыял-нацыяналізму. 

78. Пераходзячы да характарыстыкі шкодных момантаў у сваёй 
працы на НКЗ, у якасьці члена Калегіі яго ў 1928-29 гадах, зазначаю 
па-першае наступнае: хаця НДІ імя Леніна заснаваўся ў 1927 годзе, г. 
зн. на 3 гады з лішкам пазьней пачатку і росквіту шкоднай правай 
зямельнай палітыкі ў БССР, калі гэта палітыка ўжо пачынала 
асуджацца кіруючымі партыйнымі арганізацыямі, — аднак я, быўшы 
кіраўніком новае моцнае цэнтральнае дасьледчае ўстановы, дапусьціў 
НДІ, га-лоўным чынам яго Аддзел сел. гасп. эканоміі і арганізацыі сел. 
гаспадаркі, да тэарэтычнага ўгрун-таваньня, хаця б і пост-фактум, 
шкоднае правае зямельнае палітыкі ў БССР. Канкрэтна гэта 
выявілася вось у чым: 

а) распачаты Наркамземам досьлед па эканоміцы 
землеўпарадкаваньня — праца Макарава, Кісьлякова, Ліадта — 
зроблены да заснаваньня НДІ толькі ў сваёй палове (збор матар'ялаў, 
заканчэньне экспэдыцыйнага перыяду) — я прыняў дзеля 
заканчэньня ў НДІ, даў магчымасьць правесьці распрацоўку 
матар'ялаў досьледу і, не зрабіўшы ні навуковае ні палітычнае 
радакцыі вынікаў досьледу ні з свайго боку ні з боку каго-небудзь з 
адказных партыйцаў, даў дазвол іх друкаваць і нават пашыраць. 
(«Пасёлкі»), 

б) таксама распачаты НКЗемам яшчэ ў 1925 годзе досьлед па 
эканоміцы мэліарацыі (фактычна мэліарацыі сялянскіх аднаасобных 
гаспадарак) праф. Фралова я ня толькі ня спыніў, хаця і ведаў 



шкодны напрамак яго мэтодыкі (арыентацыя на старую сялянскую 
тэхніку мэліарацыі і вывядзеньне з яе вывучэньня перспектыў новае 
савецкае мэліарацыі БССР), але наадварот дапамог далейшаму 
працягваньню гэтага непатрэбнага досьледу, дапамог распрацоўцы 
яго матар'ялаў і іх выдрукаваньню. <...>. 

79. Вінават я і ў тым, што працуючы ў 1924-26 гг. у Маскве, 
сярод шэрагу аграрнікаў-партыйцаў, я не крытыкаваў тыя шкодныя 
правыя ўстаноўкі, якія даваліся перспэкцыйнаму пляну сел. гасп. 
БССР былым Земплянам НКЗ і С-Г. Сэкцыяй ІБК (Смоліч, Опря, 
Кісьлякоў, Ждановіч і г. д.), а таксама паасобнымі працаўнікамі 
Менскага і Горацкага С-Г. Інстытутаў, а наадварот некаторыя з гэтых 
установак падзяляў і сам — фарсаваньне землеўпарадкаваньня, 
пасёлкі і г. д. 

80. Непасрэднага ўдзелу ў НКЗ, як у яго апэрацыйным апараце, 
гэтак і ў Калегіі, я не прыймаў (непасрэдна амаль заўсёгды 
ўдзельнічаў толькі па пытаньнях досьледчае працы), аднак былі 
выпадкі шкоднага ўмешваньня з майго боку. Гэта датычылася 
падбору працаўнікоў НКЗ. У прыватнай гутарцы з Хоцкім і Лайковым 
я разьвіваў погляд, што НКЗ фактычна з'яўляецца асяродзішчам 
старай, вялікадзяржаўна-асымілятарскай, чыноўнай тэхнічнай 
інтэлігэнцыі (асабліва па Лясному Кіраўніцтву, Землеўпарадкаваньню, 
мэліарацыі і г. д.), што Прышчэпаў, не ўважаючы на свае прыхільныя 
адносіны да бел. нац. культуры, нічога ня робіць, каб прыцягнуць на 
працу ў НКЗ спэцыялістаў-беларусаў і г. д. Кіруючыся гэтым поглядам 
я дапамагаў прыцягненьню ў НКЗ на працу старога беларускага 
нацыянал-ліберала агранома Стаўпоўскага і маладога інжынера-
мэліаратара Свадкоўскага, які мог бы стаць «сьвядомым беларусам»; 
праўда, прыцягнуць іх на працу не задалося. 

81. Шкодным зьяўлялася і маё выступленьне на Усебеларускім 
Агранамічным Зьезьдзе ў 1929 г. з дакладам па дасьледчай справе і аб 
удзеле ў ёй агранома. Я разьвіваў новую тэарэтычную (і для 
практыкаў несвядомую тым болей) думку аб уступленьні сел. 
гаспадаркі СССР і БССР у перыяд новай сацыялістычнай тэхнікі 
сел. гаспадаркі і што новы савецкі аграном п. б. ня проста 
арганізатарам, але павінен з'яўляцца агентам гэтае новае 
сацыялістычнае тэхнікі с. г., г. зн. і тэхнікам і арганізатарам 
разам. Я недастаткова дэталізаваў свой погляд і некаторыя аграномы 
зразумелі гэта выступленьне, як заклік да голае тэхнікі, да чыстага 
агра-тэхніцызму, увязанага з палітыкай. Таму выступленьне маё было 
безумоўна шкодным. Самую ж думку пра новую сацыялістычную 
тэхніку сел. гасп. я бараню і зараз. 



82. Да ліку шкодных праяў у працы па лініі НКЗ я адношу і 
складзеныя мною тэзы па с. г. раёнаваньню пад назвай «Калекты-
візацыя сел. гасп. БССР і перспектывы яе спэцыялізацыі». Ідэі, разьві-
тыя ў тэзах, я лічу правідловымі, але ў іх зроблен націск на заўтрашні 
дзень сацыялістычнае сел. гаспадаркі, а не на праблемы сёньняшняга 
дню; у тэзах дапушчан «левы загіб» у тэорыі, шкодны ў той час. 

Напісана ўласнаю рукою Гаўрыла Гарэцкі Допросил Нач. 2 отд. 
ЭКО. 

Паказаньні Г. I. Гарэцкага ад 23.III.31 г. 
83. У ранейшых паказаньнях я асьвятліў усю сваю дзейнасьць у 

БССР за 1926-30 г.г., выяўляючы ўсе шкодныя моманты сваёй працы. 
Паколькі сваю практычную дзейнасьць я цесна зьвязваў з маім 
сьветапоглядам, пастолькі я лічу, што непасрэднай асновай 
праяўленьня шкодных момантаў маёй працы зьяўляецца менавіта 
мой сьветапогляд, ідэалёгія нацыянал-сацыяліста. 

84. Беларускі нацыянальны рух пачаўся вельмі позна; троха-
троха масавыя рысы ён набываў толькі з рэвалюцыі 1905 году. 
Беларусы былі нацыяй у сабе, але не нацыяй для сябе. Працэс 
пранікеньня ў масы беларускай нацыянальнай сьвядомасьці ішоў 
надта марудна. Харак-тэрныя рысы беларускай нацыянальнасьці — 
мова, песьні, эпас і г. д. — не выяўляліся яскрава і актыўна, лёгка 
падцаваліся ўплыву суседніх нацый (расійцаў і па-лякоў), паступова 
занікалі, асыміляваліся. Жывучы на самым усходзе БССР 
(Мсьціслаўшчына), я сам заўважаў ужо з маладых год (13-14 год), якія 
вялічэзныя посьпехі робіць расійская асыміляцыя на Беларусі праз 
школу, суд, адміністрацыю, інтэлігенцыю, газэты, чыгункі, гарады і г. 
д., г. д. Я бачыў, як амаль з кожным годам зьмяняецца лексычны 
склад мовы, песьні робяцца мяшанымі або расійскімі і г. д. Бачыў я 
таксама, што носьбітам асыміляцыі Беларусі зьяўляецца беларускі 
кулак, сталыпінскі хутарэц, паны, падпанкі, папы і паповічы, уся 
інтэлігэнцыя. Так варожасьць нацыянальная злучалася з варожасьцю 
сацыяльнаю. 

Агульнапрынятай думкай расійскай буржуазнай інтэлігенцыі (за 
зусім невялікімі выключэньнямі) было адмаўленьне за беларусамі 
права на годнасьць нацыі, непрызнаньне беларусаў за асобны народ, 
беларускай мовы за самастойную культурную мову, прызнаньне 
няўхільнай асыміляцыі беларусаў, іх зьнішчэньня, як нацыі. Нават 
сярод марксысцка-бальшавіцкай інтэлігенцыі сустракаюцца такія 
погляды — Бройда, Трайнін, Ларын і г. д. Няма чаго і казаць пра 
меньшавікоў і с-раў. 



Усё гэта радзіла ўва мне небясьпеку за далейшае існаваньне 
беларусаў, як нацыі; думка, што «беларусам, як нацыі, пагражае 
сьмерць», ніколі не пакідала мяне. Я жыў як-бы пад фэтышам 
беларускае нацыі. I гэта стварыла той асноўны шкодны фон, на якім у 
далейшым і разгортвалася ідэалёгія нацыянал-сацыялізму. 

85. Вывучаючы эканоміку і гісторыю Беларусі, я прыйшоў да 
выніку, што пры ўмове барацьбы дзьвюх магутных культур і сыстэм  
народнай гаспадаркі — расійскай і польскай — трэцяя самастойная 
культура, а тым больш дзяржаўнасьць — беларуская патэнцыяльна ў 
дзесяткі разоў за суседзей слабейшая, існаваць ня можа. Гэта было 
для мяне адным з найцьвярдзейшых вынікаў, арыентуючых 
далейшыя погляды. Сацыялізм нішчыць нацыянальную барацьбу, 
нішчыць войны, нацыянальнае прыгнечаньне. (Так я разважаў яшчэ ў 
1920 годзе.) А калі гэтак, значыцца толькі ў сацыялізьме — 
выратаваньне беларускай нацыі. «К сацыялізму — к адраджэньню», — 
вось быў мой лёзунг з 1920 году. Гэта быў шлях к сацыялізму ад 
нацыяналізму, гэта было навязваньне сацыялізму варожых яму 
нацыяналістычных ідэй, гэта быў нацыянальны (вярней 
нацыяналістычны) сацыялізм. 

86. Больш пазнаёміўшыся з марксызмам, у прыватнасьці з 
працамі Леніна па нацыянальнаму пытаньню, я не зьмяніў адзначных 
маіх поглядаў, а толькі разьвіваў іх і ўдасканальваў, бяручы з 
марксызму тое, што ўзмацняла мае погляды, становячыся такім 
чынам на шлях шкоднай эклектыкі. Застанаўлюся на дзьвёх галоўных 
рысах, якія характарызуюць беларускі нацыянал-сацыялізм і рэзка 
адрозьніваюць яго ад сапраўды рэвалюцыйнага марксызму ў 
нацыянальным пытаньні. 

1) Гэта правільная ленінская расстаноўка нацыянальнага і 
сацыяльнага, рэвалюцыйна-клясавага (сацыяльнае на 1-м, 
нацыянальнае на 9-м месцы). Рэвалюцыйны марксызм нацыянальнае 
пытаньне не разглядае, як самастойнае, зьвязвае і падпарадкуе яго 
інтарэсам клясавай барацьбы пралетарыяту (і яго адносінам з 
сялянствам). Шкодны нацыянал-сацыялізм нацыянальнае ставіць 
разам і побач з сацыяль-на-клясавым, як яму роўназначнае. 

2) Рэвалюцыйны марксызм-ленінізм разглядае нацыю, як 
мінаючую (преходяшую) гістарычную зьяву, ён бачыць у далейшым 
зьліяньне ўсіх нацыянальных культур у вышэйшым адзінстве — 
інтэрнацыянальнай пралетарскай культуры. Нацыянал-сацыялізм у 
сваім крайнім выяўленьні разглядае нацыю як самамэту амаль як 
вечную катэгорыю, а зліяньне нацый разглядае як магчымасьць 
занадта далёкіх відаляў (перспектыў). 



87. Кіруючыся гэтымі шкоднымі поглядамі нацыянал-
сацыялізму, прызнаючы, што сьціраньне нацыянальных асаблівасцяў 
беларусаў будзе ажыцьцяўляцца перш-наперш эканамічнымі 
фактарамі, — я імкнуўся тэарэтычна сканструяваць такую адзіную 
беларускую нацыянальную сыстэму гаспадаркі, якая б кансалідавала 
беларускія тэрыторыі ў моцнае нацыянальнае адзінства, якая б 
спыніла цэнтрабежна-асымілятарскія сілы на Беларусі, дапамагла б 
стварэньню і замацаваньню беларускае нацыянальнае культуры. 

88. Разумеючы, што пры капіталістычнай Расіі і Польшчы ня 
будзе існаваць самастойная па дзяржаўнасьці і культуры Беларусь, 
што савецкая сыстэма дзяржаўнасьці найбольш спрыяе развіцьцю 
нацыянальнае беларускае культуры і рэканструкцыі гаспадаркі 
(нацыянальная сыстэма), — я ўвесь час стаяў за савецкі лад на 
Беларусі, за Савецкую Беларусь, супроць панскай Польшчы, за 
далучэньне Заходняй Беларусі да БССР. Але я імкнуўся пагодзіць 
савецкую сыстэму і нацыянал-сацыялістычную ідэалёгію. Таму я 
разгортваў думкі аб бальшавізацыі беларускага нацыянальнага руху, 
стаяў за тое, каб ініцыятыва і кіраўніцтва справай будаўніцтва бел. 
нац. культуры былі цалкам у руках беларусаў-камуністаў. Тут я 
перакідаў як-бы мост ад нацыянал-сацыялізму да нацыянал-
бальшавізму. I гэта было шкоднай зьявай, як само па сабе імкненьне 
пагодзіць пралетарскую рэвалюцыю і сацыял-нацыяналізм. 

Я разважаў так: К. Маркс некалі адносіўся вельмі спагадліва да 
нацыянальна-рэвалюцыйных рухаў Польшчы і Ірляндыі; чаму ж зараз 
ня можа беларускі нацыянальны рух быць нацыянальна-
рэвалюцыйным, саўпадаючым з інтарэсамі пралетарскай рэвалюцыі? 
Я не разумеў дыалектыкі Маркса ў гэтым пытаньні. Не разумеў я, што  
нацыянальны беларускі рух у Заходняй Беларусі будзе рэвалюцыйным 
і прагрэсіўным, бо там ён дапамагае пралетарскай рэвалюцыі 
зьмясьці рэшткі фэадалізму. А нацыянальны бел. рух у БССР, у ўмовах 
дыктатуры пралетарыяту, з'яўляецца рэакцыйным, контррэвалюцый-
ным, бо перашкаджае інтэрнацыянальнай еднасьці пралетарыяў, бо 
адцягвае ўвагу пралетарыяту ад ажыцьцяўленьня паслядоўна-
сацыялістычных пралетарскіх задач, у бок ідэй нацыялістычных, ідэй 
буржуазнай рэвалюцыі. 

89. Заяўляю, што ідэі нацыянал-сацыялізму, асноўныя рысы якіх 
былі тут паказаны, спаміж розных прадстаўнікоў беларускай нац. 
інтэлігенцыі найбольш поўна і ўсебакова разгортваліся мною. Сыстэму 
нацыянал-сацыялістычнай ідэалёгіі можна прасачыць у маёй 
дзейнасьці і ў маіх навуковых творах пачынаючы з 1926 году. Гэта 
даводзіць, што і сама ідэалёгія, і яе зьмест зьявіліся ў мяне не ў самой 



турме і што я ніякіх «зьмякчаючых» думак або поглядаў зараз нанова 
не прыдумваю. 

90. З маёй нацыянал-сацыялістычнай ідэалёгіі і ўстановак ні ў 
якой меры не вынікалі палітычныя вывады нац-дэмаў і контр-
рэвалюцыянераў Дзяржпляну: 1) аб паўстаньні на БССР, 2) аб 
інтэрвенцыі, 3) аб ператварэньні БССР у БНР, 4) аб пратэктараце 
Польшчы над Беларусьсю. 

Будучую форму дзяржаўнасьці Беларусі этнаграфічнай, Беларусі 
аб'яднанай, я бачыў у самастойнай савецкай рэспубліцы, якая 
ўваходзіць у склад Эўрапэйска-Азіяцкага СССР, з уключэньнем, 
апрача сучаснага СССР, Савецка-Заходняй Эўропы, перш-на-перш 
Савецкай Польшчы, Савецкай Нямеччыны і Савецкай Прыбалтыкі. 
Канешне я лічыў, што ў тых умовах сыстэма цэнтралізму будзе 
меншая і што магчымасьці разьвіцьця самастойнай беларускай 
культуры будуць самыя поўныя. 

91. За апошнія гады ў рэзкай форме, а раней у форме менш 
выяўленай, ува мне самом адбывалася барацьба сацыял-
нацыяналістычных момантаў ідэалёгіі з клясава-рэвалюцыйнымі. Ня 
будзь ува мне такім моцным нацыяналістычны фон у ідэалёгіі, я 
безумоўна быў бы даўно і па сутнасьці і па форме ў шэрагах 
пралетарскай партыі. І калі я працаваў не на Беларусі, ува мне 
перавышала рэвалюцыйна-клясавае (Уфа). Ува мне было як-бы дзьве 
душы... 

92. Прыналежнасць сваю да СВБ, да ТКП і да Аб'яднанай контр-
рэвалюцыйнай арганізацыі БССР я рашуча абвяргаю. Але прызнаю 
факт існаваньня беларускай нацыянальнай (або нацыяналістычнай) 
групоўкі аграномаў. Групоўка гэта была невялікая. Да 1927 году яна 
гуртавалася каля Сел-Гаспадарчай Сэкцыі ІБК, зрабіла ў 1926 годзе 
спробу замацавацца ў БСГ Акадэміі, потым каля НКЗ і НДІ. Але з 1928 
г. яна амаль не існавала. Спробай ажывіць гэту групоўку ў новай 
форме можна лічыць стварэньне Сел.-Гас. Сэкцыі і Белварнітса. 

93. У склад гэтай групоўкі я залічаю наступных: Смоліч, 
Скандракоў, Бурштэйн, Кісьлякоў, Кіпрыянец, Гарэцкі Г., Лайкоў, 
Хоцкі, Дзямідовіч, Рагавы, Журык, Грабоўскі, Ждановіч, часткова 
Ярашчук і яшчэ ў меншай меры Бойка. У час працы ў Горках — 
беларуская група была шырэй. 

94. За час працы маёй у БССР з кожным з пералічаных асоб мне 
прыходзілася сустракацца ў момантах практычнай працы (апрача 
Грабоўскага). Апрача іх я меў дачыненьне ў працы: па БСГ Акадэміі — 
з Баліцкім, па НДІ — з Прышчэпавым і ў апошні час з А. Адамовічам, 
па БАН — з Ігнатоўскім. 



95. Склад названай групоўкі беларускіх нацыянальных 
аграномаў у сэнсе палітычных настрояў — вельмі разнастайны. <...> 

96. Ніякай арганізацыйнай сувязі з меншавікамі: Капланам, 
Шэйніным, Архангельскім, Папелышка, Гілянавым, з с-р. Бонч-
Асмалоўскім, з лібэралам Такмачовым я ня меў. Арганізацыя С.-Г. 
Сэкцыі Белварнітса была даручана Прэзыдыумам гэтае арганізацыі 
Смолічу (ён быў сябра Прэзыдыуму Белварнітса), які асабіста і 
зьвязваўся з Бончам. У прыватных гутарках я высоўваў думку аб  
выключэньні Бонча з Белварнітса. Наогул у працы С.-Г. Сэкцыі 
Белварнітса я ня прыймаў удзелу; быў толькі на двух сходах — 
устаноўчым і на тым, дзе Бонч рабіў даклад аб перспэкц. пляне ў НДІ. 

Напісана ўласнаю рукою Гаўрыла Гарэцкі. 
Допросил Нач. 2 отд. ЭКО. 
Паказаньні Г. I. Гарэцкага ад 24.III.31 г. 
1. Пераходзючы да вывадаў і ацэнак тых шкодных 

фактаў, якія праяўляліся ў маёй дзейнасьці ў галіне навукова-
дасьледчай справы БССР, я адзначаю перш-на-перш, што 
вызначаючым гэтыя праявы фактарам зьяўлялася мая сацыял-
нацыялістычная ідэалёгія, шкоднасьць якой я ўжо паказваў. 

2. Але, хаця вызначаючымі матывамі маёй дзейнасьці былі 
матывы нацыянал-сацыяліста, аднак у ёй ёсьць шэраг момантаў, 
аналёгічных тым шкодным праявам, якія заўважаны ў навукова-
дасьледчай справе РСФСР, хаця там яны вынікалі з іншай ідэалёгіі — 
ідэалёгіі ткп-ізму. Адзначу галоўныя з гэтых момантаў. 

3. Першым з іх зьяўляецца: арыентацыя дасьледчай справы на 
існуючую эканоміку сельскай гаспадаркі, г. зн. пераважна на 
эканоміку сельскай гаспадаркі і на тую перспэкцыйную эканоміку, 
якая павінна была зьявіцца ў выніку ажыцьцяўленьня старога 
перспэкцыйнага пляну разьвіцьця і рэканструкцыі сел. гаспадаркі 
СССР і БССР (праваухілісцкія перспэктывы). З гэтага вынікаў другі 
момант. 

4. Гэта слабое абслугоўваньне, або зусім ніякае абслугоўваньне, 
даследчай справай сельскай гаспадаркі сацыялістычнага сэктару — 
саўгасаў і калгасаў, праўда ў той час немногалічных. Канешне, частка 
вынікаў дасьледчай справы па пытаньнях агратэхнікі магла б 
выкарыстоўвацца і новымі буйнымі сацыялістычнымі гаспадаркамі, 
але пастаноўкі агратэхнічных праблем, арыентуючыхся менавіта і 
непасрэдна на гэты новы тып гаспадаркі, у дасьледчай справе ня 
было. Але розьніца паміж БССР і РСФСР тут была і вось якая. Для 
РСФСР буйныя пасьлядоўна-сацыялістычныя гаспадаркі (зерне-
саўгасы) былі ўжо наяўным фактам на 2—3 гады раней, чым у БССР, і 



ўсё ж дасьледчая справа там шкодна марудзіла з рэарганізацыяй; 
настолькі шкодна, што Зерна-трэст прымушан быў стварыць сваю 
новую зусім асобную паралельную дасьледчую арганізацыю. 

Пастаноўка агранамічных досьледаў па лініі Інстытуту масавых 
досьледаў ахапляла ў БССР за 1929 і 1930 гады прыблізна 40%  усіх 
саўгасаў. 

5. Трэцім аналёгічным з РСФСР шкодным момантам у 
дасьледчай справе БССР была праца з т. зв. Інстытутам сялян-
дасьледчыкаў, ці як ён пазьней называўся ў БССР — Інстытутам 
масавага досьледу. У гэты Інстытут, як у РСФСР, гэтак і ў БССР, 
уваходзілі кулакі ў большым процанце, чым які яны займалі ў складзе 
ўсіх сялянскіх гаспадарак. Па маёй асабістай думцы процант кулацкіх 
гаспадарак у Інстытуце сялян-дасьледчыкаў БССР меншы, чым у 
РСФСР. Па вестках, якія былі ў НДІ, у 1927 г. іх было 15% , у 1928 г. - 
7-10% , у 1929 г. усе кулацкія гаспадаркі былі выключаны. 

6. Адзначу адзін момант, які рэзка адрозьнівае дасьледчую 
справу БССР ад дасьледчай справы РСФСР на працягу 1927-30 гадоў, 
у супроцьлегласьць вышэй-адзначаным момантам, якія іх 
аналёгізуюць. Гэта — рэканструкцыя дасьледчай справы БССР, 
зьмена яе арганізацыйных форм у параўнаньні з мінулым, і зьмена 
вельмі рэзкая. У РСФСР усё яшчэ заставаўся стары «земскі» тып 
арганізацыі дасьледчай справы — існаваньне комплексных, 
неспэцыялізаваных дасьледчых станцый, як абласных, так і раёных. У 
БССР з 1927 г., з моманту заснаваньня НДІ імя Леніна, праведзена 
рэзкая спэцыялізацыя дасьледчай справы, спэцыялізацыя прынята, 
як сыстэма. Пры рэканструкцыі дасьледчай справы па ўсяму СССР у 
аснову ўзяты ўжо ажыцьцёўлены на БССР прынцып спэцыялізацыі. 
Высунуў прынцып спэцыялізацыі дасьледчай справы БССР асабіста я, 
выходзячы як з ідэй Маркса аб спэцыялізацыі сельскай гаспадаркі, 
асабліва ў момант яе рэканструкцыі (гэта падкрэсьлівае і Ф. Энгельс), 
так і выходзячы з ідэй беларускага нацыянал-сацыялізму: пры 
спэцыялізацыі дасьледчая справа набірала ў параўнаньні з РСФСР 
арыгінальныя самабытныя рысы. 

Напісана ўласнаю рукою Гаўрыла Гарэцкі 
Допросил Нач. 2 отд. ЭКО. 
 
* * * 
Трэцяга красавіка Гарэцкаму робяць вочную стаўку з  

«арестованными по делу Тактического Центра» А. I. Шэйніным і А. М. 
Капланам, якую правёў намеснік начальніка Эканамічнага аддзела 



Вейзагер у прысутнасці начальніка 2-га аддзялення Эканамічнага 
аддзела Юдашкіна. 

Пытанне: «Вось вы сустракаліся са Смолічам і іншымі ў яго 
кабінеце ў прысутнасці Шэйніна і Каплана і абгаворвалі свае 
контррэвалюцыйныя дзеянні. Зараз вы ўсё ўспомніце і прызнаецеся». 
Гарэцкі пытаецца: «А мне можна задаць пытанне?» 

— Ну, задавайце! 
— Перш-наперш скажыце, на якім паверсе знаходзіцца кабінет 

Смоліча? 
— Каплан: «На 3-м», Шэйнін: «Не, на 4-м». 
— Няпраўда, кабінет Смоліча — на 2-м паверсе. 
— Ну, гэта мы маглі і забыцца. 
— Проста вы ўсё выдумляеце, бо ніякай сустрэчы не было, як і 

няма ніякай арганізацыі, ніякага Цэнтру. Ну, а скажыце, які кабінет у 
Смоліча? 

— Вялікі кабінет, увесь абвешаны картамі. 
— Вось зноў няпраўда: у яго малы пакойчык і ніякіх карт не 

вісіць. 
Тут Вейзагер увесь пачырванеў, стукнуў па стале кулаком і як 

крыкне: «Хто вядзе стаўку? Я ці вы? Прызнавайцеся, што ўсё было, 
што вы стварылі Цэнтр». 

— Як хочаце, а я ўсё роўна буду казаць, што гэта лухта. 
— Мы верым сведкам, а не вам! Усё роўна рана ці позна 

прызнаецеся! 
Склалі два пратаколы. А. Шэйнін сваёй рукой напісаў: 

«Подтверждаю, что гр. Горецкий Г. состоял членом Тактического 
центра «Освобождение» в качестве представителя ТКП. Я лично видел 
его на нескольких заседаниях в Госплане и одном в Академии наук. 
На последнем заседании обсуждались вопросы о деятельности ТКП. 
Присутствовали, кроме меня, Смолич, Бонч и еще кто-то. Основными 
докладчиками были Горецкий и Бонч. Характер обсуждаемых 
вопросов освещен в одном из моих показаний. Равным образом я 
знаю, хотя лично не присутствовал, о заседаниях, происходивших в 
Институте им. Ленина».  Гарэцкі на гэтым пратаколе піша: 
«Катэгарычна адмаўляю ўсе без выключэння факты, паказаныя 
Шэйніным». 

А. Каплан сцвярджае: «Горецкий входил в число членов «Ц. Осв.», 
который состоял из 6 лиц: Смолича, Красковского, Горецкого, меня — 
Каплана, Шейнина и Бонч-Осмоловского. Горецкий присутствовал 
вместе со мной на заседании «Ц. О.» на одном расширенном собрании, 
где было человек 15—17. Все заседания состоялись в Госплане. 1-е, 



более широкое, — в моем кабинете под моим председательством. На 
нем присутствовало человек 15-17, и выступал среди других Горецкий 
Г. И., причем в его выступлении слушали отношение национал-
демократов к развитию промышленности в БССР и к 
коллективизации сельского хозяйства»*. Г. Гарэцкі на пратаколе зноў 
напісаў: «Категорически утверждаю, что все указанные Капланом 
факты совершенно не соответствуют действительности». 

Такая ўпартасць прывяла Гаўрылу да таго, што кінулі яго ў так 
званую «парылку» — цесную камеру ў падвале без акон і вентыляцыі, з 
бетоннай падлогай і высокай тэмпературай паветра. У камеры сядзеў 
просты селянін з Заходняй Беларусі, які перайшоў у БССР, бо думаў, 
што тут лепш жыць. Яго абвінавацілі ў шпіёнстве, і ён звар'яцеў. Ён  
увесь час крычаў: «Я шпіён, я шпіён», а потым нешта мармытаў. 
Дыхаць не было чым, задыхаліся. Каб зусім не страціць прытомнасць, 
па чарзе клаліся на падлогу і прыкладваліся адкрытым ротам да нізу 
дзвярэй, бо здавалася, што адтуль ідзе тоненькі струменьчык больш 
халоднага паветра. 

У канцы красавіка 1931 г. быў складзены  
«Протокол 
об окончании предварительного следствия 1931 года Апреля 28 

дня. Я, Уполномоченный ЭКО ПП ОГПУ Бел. Супрунюк объявил 
обвиняемому Горецкому Гавриилу Ивановичу, что следственное 
производство по настоящему делу закончил, после чего опрашивал его 
не желает ли он Горецкий Г. дополнить чем-либо предварительное 
следствие. На поставленный вопрос Горецкий ответил, что добавить 
ничего не имеет. 

Подпись обвиняемого 
Уполномоченный ЭКО (Супрунюк)» 
7 мая 1931 г. было складзена абвінаваўчае заключэнне, у якім 

адзначалася, што «ПП ОГПУ по БССР раскрыта контрреволюционная, 
вредительская и диверсионно-шпионская организация работников 
сельского хозяйства БССР, являющаяся филиалом раскрытой ОГПУ 
контрреволюционной организации ТКП и ставящей своей задачей 
свержение Советской власти и установление буржуазно-
демократического строя. ...Возглавляли всю организацию: 
председатель сельскохозяйственной секции Госплана Бонч-

                                                 
Шэйнін і Каплан на допытах у час дадатковай праверкі справы (1956—1957 гг.) 
адмовіліся ад сваіх паказанняў і заявілі, што яны вы-Думаны пад уплывам 
незаконных метадаў следства. 



Осмоловский Р. А., директор НИИ сельского хозяйства им. Ленина 
Горецкий Г. И. и ученый секретарь Земплана НКЗ БССР Хоцкий П. А.» 

30 мая 1931 г. Калегія АДПУ абвінаваціла ўсіх трох апрача 
адзначаных раней «злачынстваў» у тым, што яны садзейнічалі 
развіццю індывідуальнай, у першую чаргу кулацкай гаспадаркі ў 
Беларусі і тармазілі развіццё сацыялістычных форм сельскай 
гаспадаркі. Апрача таго, Хоцкі і Гарэцкі быццам займаліся 
шпіянажам, таму іх злачынства кваліфікавана па артыкулах 58-6, 58-
7 і 58-11. Пастановай Калегіі АДПУ ўсе трое былі асуджаны да 
вышэйшай меры пакарання (расстрэлу) з заменай гэтага пакарання 
заключэннем у канцлагер тэрмінам на 10 гадоў. Усіх астатніх па 
справе ПСП прыгаварылі да адбывання ў канцлагерах у аддаленных 
месцах СССР. Аднак Пастановай Калегіі АДПУ ад 6 чэрвеня 1931 г. М. 
С. Мацярыкіна і У. А. Вечара прыгаварылі да расстрэлу, а Я. І. 
Вішнеўскага — да расстрэлу, які замянілі заключэннем у канцлагер на 
10 гадоў. Абодва расстраляныя не займалі якіх-небудзь высокіх 
службовых пасад, ды і ў справе па ПСП асабліва не вылучаліся, таму 
не зусім зразумела, чаму да іх была прыменена такая суровая кара. 
Магчыма, таму, што першы з іх служыў афіцэрам у Дзянікіна, а другі 
— членам Іркуцкай судовай палаты пры Калчаку. Вішнеўскі ў 1916-
1917 гг. быў віцэ-губернатарам Мінскай губерні. 

Юдашкін потым па сакрэту паведаў Гаўрыле, што як быццам бы 
многія спісы на расстрэл падпісваў у той час сам Сталін. I вось 
Чарвякоў і Галадзед павезлі прысуды па розных справах, у тым ліку і 
па ПСП, у Маскву. Яны папрасілі зменшыць меру пакарання 
Гарэцкаму. Сталін пытаецца: «Так сколько ему лет?» «Трыццаць», — 
адказалі яны. Ён тады кажа: «Еще молодой — пусть немного поживет» 
— і выкрасліў прозвішча са спіса. Заадно зменшылі меру пакарання 
Бонч-Асмалоўскаму і Хоцкаму. 

 
* * * 
Лару звольнілі з пасады і ўсюды адмаўлялі ў рабоце, як толькі 

даведваліся, што яна жонка «ворага народа». Многія знаёмыя, нават 
тыя, якія раней стараліся з імі пасябраваць, зараз не заўважалі ці 
пазбягалі яе. Іншы раз, убачыўшы яе, пераходзілі на другі бок вуліцы, 
каб не сустрэцца. Баяліся. Знаёмства з сям'ёй «ворага народа» было 
небяспечна. Заўсёды вельмі дабразычлівая, таварыская, Лара балюча 
перажывала той вакуум, які раптоўна ўтварыўся вакол яе. Адчуванне, 
што яна нейкая «пракажоная», ад якой шарахаюцца амаль усе 
знаёмыя, вельмі прыгнятала. Калі раней яна ішла па вуліцы, радасна і 
весела глядзела вакол сябе, усміхалася людзям, дрэвам, кветкам, дык 



цяпер баялася падняць вочы, каб не напужаць знаёмага, які 
выпадкова сустрэўся. Усё здавалася змрочным і сумным. Без працы, 
без грошай, без падтрымкі многіх былых сяброў. Іншы раз проста не 
хацелася жыць. Але жыць трэба... Карміць сям'ю, малых дзетак. 

Добра, што ўсё ж не ўсе пакінулі яе. Не адвярнуліся ад яе і 
дапамагалі Янка Купала і Уладзіслава Францаўна, Якуб Колас і Марыя 
Дзмітраўна. Падтрымлівалі адна адну Лёля і Лара і некаторыя іншыя з 
сем'яў арыштаваных. Добра, што ў Менску жыў і брат Гаўрылы — 
Парфір, які вучыўся на рабфаку БДУ. Ён быў заўсёды такі ласкавы, 
дапамагаў ва ўсім, нярэдка заставаўся з малодшым сынам Лары. З 
вялікай цяжкасцю ўдалося атрымаць работу на доследнай станцыі ў 
Брылёва пад Гомелем. 

На лета Лара адправіла старэйшага сына ў М. Багацькаўку, а 
малодшага — са сваёй маці да бацькі на станцыю Мокрая (каля 
Запарожжа), дзе той працаваў начальнікам чыгуначнага вакзала. 
Сама вяла селекцыйную справу ў Брылёве, але сэрца і думкі былі ў 
Менску, куды старалася паехаць пры першай магчымасці, каб 
даведацца, што ж там з Гурыкам. 

Аднойчы прыехала Лара ў Менск, а Лёля і кажа, што сёння 
раніцою яна праводзіла Гурыка, а разам з ім і многіх знаёмых-
асуджаных — іх павезлі ў Оршу, адкуль будуць адпраўляць у розныя 
канцлагеры СССР. Лара адразу вырашыла ехаць у Оршу. Дзе ўзяць 
грошы? Троху ёсць на ашчаднай кніжцы, але ашчадная каса ўжо 
зачынена. Тады яна пабегла да Янкі Купалы, які адразу пазычыў ёй 
75 руб. Парфіра адправіла да Марыі Сяргееўны Бонч-Асмалоўскай 
сказаць, каб таксама ехала ў Оршу, бо ёсць шанц убачыць мужа, і 
што Лара будзе яе там чакаць на вакзале. 

У Оршу Лара прыехала ноччу, ісці не было куды. Яна села на 
лавачку і напісала доўгі-доўгі ліст Гурыку, у якім у бадзёрым тоне 
апісала сваё жыццё, падбадзёрвала і яго, выказвала свой сум па ім, 
надзею на сустрэчу і каханне... Раніцою ўбачыла сябра Гурыка і 
свайго — Бойку Барыса Сымонавіча, а разам з ім яго жонку Марыю 
Іванаўну. Яны ішлі, прыхінуўшыся адзін да аднаго, такія радасныя, 
вясёлыя. Аказваецца, яго выпусцілі з турмы і яны адразу збіраліся 
ехаць у Горкі да малога сына Боры*, які жыў там у іх бацькоў. Радасна 
стала за іх, а сэрца яшчэ больш зашчаміла ад свайго гора. 

Пайшла Лара на базар, купіла паземак, клубніцы (вітаміны!), 
булачкі — перадачу для Гурыка. Адшукала турму. З хваляваннем 
увайшла — дадуць спатканне ці не? Адзін вохравец (службовец 
                                                 

Зараз акадэмік НАН Беларусі Б. Б. Бойка. 



ваенізаванай аховы) — больш сталы — не дае спаткання, а другі — 
больш малады — кажа: «Ну, што ты, пусці яе!» Старэйшы: «Нельга!» 
Малады: «Ды паглядзі ты, якая яна яшчэ маладая. Пусці!» I той здаўся 
і дазволіў сустрэчу. Якое шчасце: амаль паўгадзіны сядзелі побач, 
трымаліся за рукі і гаварылі, гаварылі... Паціхеньку, каб не бачыў 
вохравец, які ўвесь час стаяў каля іх, сунула Лара мужу сваё начное 
пісанне. 

Лара зноў на вакзале — можа, Марыя Сяргееўна прыехала. I 
праўда, яна ўжо там. Зноў пайшлі на базар, у магазін — купілі ягад, 
хлеба. Марыя вельмі хвалявалася і расказвала Лары, што баіцца 
здзекаў, якія спецыяльна прыдумалі турэмшчыкі ў Менску. Калі яе 
муж быў ужо ў турме, трагічна (трапіў пад машыну) загінуў іх 
маленькі сын — любімец сям'і. I калі яна была ў вялікім трауры і 
адзенне на ёй было хаўтурнае, прыязджалі за ёй і вязлі ў турму, 
сказаўшы, што яна можа спаткацца з мужам. Яна з удзячнасцю 
ехала, бо хацела падзяліцца з мужам іх агульным горам. Садзілі яе 
чакаць, потым праводзілі міма мужа, не дазваляючы нават спыніцца 
на хвіліну каля яе ці што-небудзь сказаць. Ён бачыў, што нешта 
здарылася, быў вельмі ўсхваляваны, нерваваўся, але так нічога і не 
даведаўся пра іх бяду. З плачам вярталася яна дахаты. Вось і зараз не 
ведала Марыя, ці расказаць пра сына, ці лепш ужо не дабаўляць 
смутку гэтым горкім паведамленнем да і без таго цяжкага стану 
мужа. 

Зноў бясконцае чаканне сустрэчы — то дазваляюць, то не. 
Марыя расказала пра сваё гора і ўсё ж расчуліла вохраўцаў: яе пусцілі 
на спатканне, а Лару — не. I зноў той, маладзейшы, заступіўся: «Ды 
пусці ты і гэтую — ну, глядзі: адна пойдзе, а другая — не. Пусці! 
Бачыш, як яна просіцца!» Радасць спаткання перадаць немагчыма! 
Гэта трэба перажыць. Але не дай Бог такое! Каля гадзіны сядзелі на 
лаўцы яны дзвюма парамі, адчувалі сябе ўсхваляванымі, як на 
першых юнацкіх спатканнях, былі адначасова шчаслівымі і зусім 
сумотнымі... Дазволілі праводзіць жонак да варот. Ідуць яны пад 
руку, а арыштаваныя, якія гулялі ў дворыку, выстраіліся, зрабіўшы 
калідор, праводзячы іх добрымі позіркамі і спрыяльнымі словамі: 
«Няхай так далей і ідуць дахаты!» Было прыемна і такія адносіны 
троху супакойвалі, але думка ў чатырох была адна: «Можа, развітанне 
на 10 гадоў, а можа, і назаўсёды. Ці не апошні раз вось так ідзем?» 
Нервова біліся сэрцы, ногі не слухаліся, слёзы былі зусім блізка. Толькі 
выйшлі за вароты, раптам Лара бачыць, што Марыя падае, і яна як 
крыкне: «Трымайся, ідзі!» Не хацелася, каб вахцёр быў сведкам іх 
такой жудаснай роспачы. Марыя сабралася з сіламі, Лара дацягнула 



яе да скверыка, які быў насупраць турмы. Пасадзіла амаль 
беспрытомную Марыю на лаўку. Тая залілася слязьмі, і Лара разам з 
ёю. Абняліся і выплакалі сваё жаночае гора... 

Лара паехала ў М. Багацькаўку, дзе расказала бацькам усё, што 
ведала пра іх сына Гаўрылу, а адтуль паспяшала на працу — у Менск і 
Брылёва. Ефрасіння Міхайлаўна разам са старэйшым сынам Іванам 
адправілася ў Оршу, дзе ўдалося пабачыць Гурыка. Для яго гэта была 
зусім нечаканая, але такая вялікая радасць. Паглядзеў ён у добрыя і 
мужныя вочы маці, прытуліў яе і здалося, што з'явіліся новыя сілы, 
каб перанесці пакуты, якія напэўна чакалі яго ў бліжэйшым будучым. 

Праз пару дзён пасадзілі зняволеных у цяплушкі, размясцілі на 
нары ў два паверхі. Загудзеў гудок, і рушылі яны на поўнач, праз 
Віцебск, Ленінград, Петразаводск, на Салаўкі. Ехаў Гаўрыла разам з 
Бонч-Асмалоўскім, Вішнеўскім, Бярозкіным (следчы АДПУ, атрымаў 5 
гадоў) і інш. Дзень быў сонечны, цёплы, вясёлы, але яны былі сумныя, 
прыціхлыя, маўклівыя. Кожны думаў пра сваё... Гаўрыла ўспамінаў 
нядаўнія сустрэчы з роднымі. Ён дзівіўся мужнасці жонкі і маці: іх 
сінія вочы свяціліся дабрынёю і горам, ласкай і смуткам, але ніводнай 
слязінкі не было ў іх. Трымаліся з усіх сіл, каб і яго падтрымаць, 
перадаць бадзёрасць і ўпэўненасць у лепшым лёсе. Ён адчуваў іх  
цеплыню і ласку. Моцная рука Івана як быццам да гэтага часу 
паціскае яго руку і перадае веру ў лепшае. Хоць і сагравалі душу 
гэтыя ўспаміны, але на сэрцы было сумна, вельмі сумна... 

Пакуль даехалі да Віцебска, надвор'е сапсавалася, стала хмарна, 
пайшоў дождж, задуў халаднаваты вецер. Настрой яшчэ больш 
пагоршыўся. Высадзілі з вагонаў, пастроілі ў шарэнгі і стаялі так пад 
дажджом больш дзвюх гадзін: зняволеныя — гэта ўжо не людзі, усё 
вытрымаюць... 

Гаўрыла стаяў зусім прамокшы і думаў: чаму так цяжка народу 
беларускаму заўсёды было на такой цудоўнай, прыгожай зямлі? Чаму 
беларусы, у якіх такая багатая гісторыя, не могуць пабудаваць 
самастойную дзяржаву? Чаму беларусы, якія далі свету так многа 
славутых імён, не могуць адстаяць беларушчыну, а больш служаць то 
аднаму, то другому суседу? Чаму такі працавіты, добры і таленавіты 
народ застаецца зусім абяздоленым? Чаму беларусам, якія так любяць 
сваю зямлю, часта зусім няўтульна жыць у родным краі, чаму іх тут 
крыўдзяць і яны ніяк не могуць дасягнуць таго, каб «людзьмі звацца»? 

Зноў і зноў узнікае пытанне — «За што?» Мэта ж яго жыцця 
заўсёды была «зрабіць наш народ багатым, заможным, сытым, 
культурным, адроджаным, адноўленым, сацыяльна і нацыянальна 
свядомым (не саромецца беларусамі звацца), вызваленым ад уціску 



гаспадарчага, культурнага і палітычнага, пазбаўленым ад цянётаў 
ідэалогіі і старой спадчыны, ад пасіўнай рабскасці і батрацтва, 
пакланення чужым багам; самастойным у культурным будаўніцтве, 
вольным у творчасці на сябе і дзеля сябе, сапраўды народам, нацыяй 
у ўсебаковым разуменні, імпэтлівым у інтэгральным рэнесансе, позна 
стаўшым на шлях рэнесансу, але папераджаючы ў тэмпах культурнай 
здагонкі; народам, які любіць сваё сучаснае, змагаецца за вялікую 
будучыню, ганьбіць рабскае мінулае і вучыцца на яго памылках; 
роўным паміж роўных, вольным паміж вольных, шчаслівым, 
радасным, квітнеючым, маладым, неўміручым, адвечным; здольным 
піць нектар агульна-людскае культуры, а разам з тым ствараць 
уласныя вялікія каштоўнасці... 

Квітнеючая гаспадарка. Росквіт культуры. Прыгожае пісьмен-
ства. Музыка. Тэатр. Малярства. Скульптура. Архітэктура. Навука. 
Свае Шэкспіры, Бальзакі, Мапасаны, Стэндалі, Гётэ, Міцкевічы, 
Пушкіны, Талстыя... Усебаковае адраджэнне, інтэгральны рэнесанс. І 
над усім — ува ўсім — перш за ўсё Вялікае Роднае Слова, Мова, 
крыніца жыцця, падстава неўміручасці, душа і сэрца народа, яго бог, 
яго жыццё, сам народ» (з запісной кніжкі Г. Гарэцкага). 

Вось і цяпер, здавалася, так добра пачалася адбудова новага 
жыцця, узнялася вялікая хваля нацыянальнага адраджэння, 
беларусізацыі, і зноў лепшыя шчырыя беларусы сядзяць за кратамі, а 
антыбеларускі дух пануе на роднай зямлі; простыя ж людзі як 
пакутавалі, так і пакутуюць у беднаце. А такія ж былі магчымасці 
ператварыць Беларусь у багатую еўрапейскую дзяржаву, узняць яе 
сельскую гаспадарку нават вышэй, чым у той жа Даніі, пабудаваць 
новыя заводы, фабрыкі, расквітнець культуры і навуцы, зрабіць 
багатым і шчаслівым народ беларускі. Няўжо гэтая мара ніколі не 
здзейсніцца? Але вярнуцца, вярнуцца на Беларусь, працаваць на яе 
карысць мы павінны... Толькі калі? 

Зноў цяплушка — і мільгаюць мілыя сэрцу прыгажэйшыя 
краявіды Віцебшчыны — апошнія кавалкі роднай зямлі, ад якой так 
бессэнсоўна адарвалі іх і панеслі некуды, як тыя бездапаможныя 
пылінкі. Сполахамі думкі круцяцца — што чакае наперадзе?.. 

 



МАКСІМ І ГАЎРЫЛА ГАРЭЦКІЯ – ДУХОЎНАЕ АДЗІНСТВА 
 
У Івана Кузьміча Гарэцкага і Ефрасінні Міхайлаўны Гарэцкай 

(Паповай) — сялян з вёскі Меншая (Малая) Багацькаўка, што на 
Мсціслаўшчыне — нарадзілася 8 дзетак. Трое з іх — Васіль, Марына, 
Панас — памёрлі зусім малымі. Засталіся пяцёра: Іван, Максім, 
Парфір, Гаўрыла, Ганна1. 

Г. Гарэцкі ўспамінае: «Узяў бацька да сябе і Максіма, захацеў 
«вывесці ў людзі» і першага з усёй сям'і (старэйшы брат Іван і 
малодшы Парфір далей пачатковай школы не вучыліся) аддаў у 
навуку, у Альшанскае двухкласнае вучылішча»2. Прага да вучобы, да 
ведаў у Максіма была надзвычайнай. «Максім вучыўся выдатна, 
многа чытаў, пад уплывам свайго настаўніка Кцітарава палюбіў 
мастацкую літаратуру, навучыўся спяваць і добра іграць на скрыпцы. 

На канікулы Максім заўсёды прыязджаў у Багацькаўку. Вось 
калі было свята і для Максіма, і для ўсіх родных, асабліва для яго 
меншых братоў ды сястрычкі Ганначкі. ...Максім натхнёна іграў сваім 
меншым на скрыпцы і дудках-жалейках ды апавядаў найцікавейшыя 
гісторыі-імправізацыі, часам такія страшныя, жудасныя, што малыя 
аж крычалі і хапаліся за апавядальніка. Можа, у гэтых імправізацыях 
і нараджаўся мастак слова»3. 

Максім карыстаўся высокім аўтарытэтам сярод сваіх родных і 
меў на іх вялікі ўплыў, асабліва на самых малодшых Гаўрылу і 
Ганначку, якіх ён апякаў і накіроўваў на імкненне да вучобы. Абодва 
браты вельмі любілі вяс-коўцаў — добрых, працавітых людзей, родных 
і асабліва маці сваю і шкадавалі іх, наглядаючы жудасна цяжкае іх 
жыццё, ды і самі спаўна яго адведаўшы. Яны разумелі, што адзіны 
выхад з цяжкага мужыцкага быцця, з «ідыятызму» вясковага жыцця 
— гэта вучоба, веды, наву-ка. Таму абодва вучыліся з вялікім 
захапленнем, былі лепшымі вучнямі ў школах і, нягледзячы на вялізны 
конкурс, паступілі ў Горы-Горацкае каморніцка-агранамічнае 
вучылішча, дзе Максім вучыўся з 1909 па 1913 г., а Гаўрыла — з 1914 
па 1919 г. 

На светапогляд братоў вялікі ўплыў зрабіла «крышталёвая паэзія 
беларускіх песень і казак», якія яны чулі ў Багацькаўцы, асабліва ад 
маці і дзядзінай Хрысцёны. На ўсё жыццё запомнілі яны свае лепшыя 
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дзіцячыя і юнацкія дні, якія ўспамінае Г. Гарэцкі: «Зімовыя дні 
кароткія. I вось ужо вечар. На запечку сядзяць мама і дзядзіна 
Хрысцёна, прадуць. На палкý каля іх уладкаваліся Максім, Ганначка, 
Парфір і я. Дзядзіна Хрысцёна расказвае нам казкі, адна цікавей за 
другую. А мама пяе песні, пераважна сумныя, але і весялейшыя. 
Многа прыгожых песень ведала мама». 

У Горках «...стварылася невялічкае вучнёўскае таварыства 
аматараў маладой беларускай літаратуры. Выпісвалі «Нашу ніву», 
захапляліся беларускім фальклорам, «Тарасам на Парнасе», творамі 
Францішка Багушэвіча, Янкі Лучыны, Цёткі, Янкі Купалы, Якуба 
Коласа, Змітрака Бядулі. Найбольш актыўныя ўдзельнікі таварыства 
друкавалі допісы і апавяданні ў «Нашай ніве». У канцы 1912 г. М. 
Гарэцкі напісаў сваё першае апавяданне «У лазні», якое ў пачатку 
наступнага года было надрукавана ў «Нашай ніве» пад псеўданімам 
Максім Беларус». 

Гаўрыла Гарэцкі таксама палюбіў літаратуру, беларускае слова, 
блізка і балюча ўспрымаў беларускае нацыянальнае пытанне. Ён 
пачаў пісаць розныя допісы з Горак. У газеце «Горецкий вестник» 
надрукаваў артыкул, накіраваны супраць русіфікатарскіх думак 
лідэра кадэтаў выкладчыка вучылішча С. Цітовіча і невыпадкова 
падпісаў яго «Сын маці Беларусі». У газеце «Вольная Беларусь» — 
артыкул «Хто яны», дзе высмейваў эсэраў, якія ў ацэнцы беларускага 
пытання салідарызаваліся з манархістамі. Яшчэ ў школе ён пачаў 
займацца мастацкай самадзейнасцю, любіў чытаць вершы, асабліва 
беларускія. У Горках Гаўрыла арганізаваў беларускі тэатральны 
гурток, які ставіў канцэрты, п'есы беларускіх пісьменнікаў. 

У гады дзяцінства і юнацтва ў братоў Гарэцкіх паступова расла 
любоў да беларускай мовы, захапленне беларускасцю. На фоне 
шырокага распаўсюджвання ворагаў беларушчыны гэтае пачуццё ўсё 
больш узмацнялася. На шляху нацыянальнага адраджэння 
сустракаліся вялікія маральныя цяжкасці, страшэнныя перажыванні і 
нават трагедыйныя моманты. Не толькі ў чужых людзей і некаторых 
сваіх калег і настаўнікаў браты сустракалі рэзкае адмаўленне 
беларускасці, здзекаванне з беларускай мовы, але нават іх родны 
бацька таксама быў страшэнны непрыхільнік беларускай мовы і ніяк 
не мог зразумець, як гэта можна захапляцца мужыцкай мовай і 
пісаць на ёй апавяданні. Балела сэрца ад такіх зняважлівых адносін 
бацькі да творчых імкненняў сыноў. Але ўзгартаваныя ў гэтыя гады 
пачуцці любові да Бацькаўшчыны, замілавання мовай беларускай, 
адданасці беларушчыне засталіся галоўнымі на ўсё жыццё братоў 



Гарэцкіх. Ахвярнасць Радзіме, беларускай ідэі — вось у чым духоўнае 
адзінства Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх. 

У далейшым такое іх духоўнае адзінства выклікала блізкія 
імкненні — аддаць усе сілы на карысць Бацькаўшчыны, а гэта 
прыводзіла да падабенства галоўных момантаў у іх жыцці і лёсе. 

У 1918 г. у Смаленску Максім і Гаўрыла падрыхтавалі і выдалі 
Руска-беларускі слоўнік. Тут яны пасябравалі з Янкам Купалам і яго 
жонкай, пазнаёміліся з Ф. Шантырам, А. Чарвяковым. 

У наступныя гады М. Гарэцкі жыў у Вільні, дзе выдаў шэраг 
твораў, у тым ліку аповесці «Антон», «Дзве душы», «Гісторыю 
беларускае літаратуры» — два выданні, «Хрэстаматыю беларускае 
літаратуры. XI век — 1905 год», рэдагаваў і выдаваў газеты «Наша 
думка», «Беларускія ведамасці», затым выкладаў у Віленскай 
Беларускай гімназіі і інш. Тут выйшла другое выданне «Маскоўска-
беларускага слоўніка» М. і Г. Гарэцкіх. 

Гаўрыла Гарэцкі ў гэты час паступіў на эканамічны факультэт 
Пятроўскай сельскагаспадарчай акадэміі (Масква), дзе арганізаваў 
Беларускую культурна-навуковую асацыяцыю студэнтаў. 

У студзені 1922 г. М. Гарэцкі быў арыштаваны польскімі ўладамі 
і пасаджаны ў адзіночку віленскай турмы Лукішкі (абвінавацілі ў 
пракамуністычнай дзейнасці), прасядзеў там паўмесяца, быў высланы 
ў нейтральную зону паміж Польшчай і Літвой, адтуль паехаў у Коўна, 
а затым у Дзвінск. Тут у ліпені зноў быў арыштаваны і перавезены ў 
Вільню, прабыў пад аховай каля трох тыдняў і быў выпушчаны пад 
залог у 10 тыс. польскіх марак. 

Г. Гарэцкі ў апошні дзень жніўня таго ж 1922 г. быў 
арыштаваны ў Маскве, трапіўшы ў тую вялікую групу прадстаўнікоў 
вальнадумчай інтэлігенцыі (галоўным чынам «антисоветской 
профессуры»). 

У Беларусі ішла пабудова новай сацыялістычнай рэспублікі, 
прычым усё рабілася пад знакам беларусізацыі. Здавалася, мара 
беларускіх нацыянальных адраджэнцаў ажыццяўляецца, і таму многія 
шчырыя бела-русы, у тым ліку і браты Гарэцкія, імкнуліся хутчэй  
уключыцца ў пабудову новага жыцця. Максіму, які ў гэты час 
знаходзіўся ў Вільні, удалося вярнуцца ў Савецкую Беларусь у канцы 
кастрычніка 1923 года, а Гаўрылу з Масквы — у 1925 г. 

20-я гады для братоў Гарэцкіх былі самымі творчымі: маладыя, 
таленавітыя, у росквіце сіл і душэўнай энергіі, яны з натхненнем 
працавалі як вучоныя, грамадскія дзеячы, арганізатары навукі, 
выкладчыкі... 



У 1925 г. абодва былі абраны правадзейнымі членамі Інстытута 
беларускай культуры. Максім Гарэцкі актыўна працаваў у складзе 
слоўнікавай, тэрміналагічнай, літаратуразнаўчай, мовазнаўчай 
камісій і секцый Інбелкульта, быў абраны членам Навуковай Рады 
Інбелкульта, выкладаў на рабфаку БДУ, у Камуністычным універ-
сітэце, працаваў загадчыкам кафедры беларусазнаўства Беларускай 
сельскагаспадарчай акадэміі, вучоным спецыялістам Беларускай 
акадэміі навук, быў абраны кандыдатам у члены Мінскага гарсавета і 
г. д. У гэтыя гады выйшлі з друку «Гісторыя беларускае літаратуры» (3-
е і 4-е выданні), аповесці «У чым яго крыўда?», «Ціхія песні», кнігі «На 
імперыялістычнай вайне» і «Народныя песні з мелодыямі», шэраг 
апавяданняў, слоўнікаў, перакладаў. 

Гаўрыла Гарэцкі працаваў загадчыкам кафедры эканамічнай 
геаграфіі Беларускай сельскагаспадарчай акадэміі, дырэктарам 
Навукова-даследчага інстытута сельскай і лясной гаспадаркі імя. У. I. 
Леніна пры СНК БССР, быў правадзейным членам і членам 
Прэзідыума Інбелкульта, стаў акадэмікам-заснавальнікам Беларускай 
акадэміі навук, абраны кандыдатам, а затым і членам ЦВК БССР і г. 
д. Выйшлі з друку яго манаграфіі «Народны прыбытак Беларусі», 
«Межы Заходняй Беларусі ў Польшчы», шэраг артыкулаў па 
эканоміцы сельскай гаспадаркі, народанасельніцтву і інш. 

У ліпені 1930 г. браты Гарэцкія разам з вялікай колькасцю 
вядомых прадстаўнікоў інтэлігенцыі Беларусі былі арыштаваны. 
Максім Гарэцкі праходзіў па так званай справе Саюза вызвалення 
Беларусі, а Гаўрыла — па справе Працоўнай сялянскай партыі, хаця 
абодва лічыліся ўдзельнікамі і той і другой арганізацыі. Справы былі 
сфальсіфікаваны, бо такіх арганізацый у сапраўднасці ніколі не 
існавала. 10 красавіка 1931 г. (у дзень нараджэння Гаў-рылы) Максім 
быў прыгавораны да 5 гадоў высылкі ў Вятку. Гаўрыла ў маі таго ж 
года быў асуджаны да вышэйшай меры пакарання, якая затым была 
заменена на 10 гадоў лагераў. Ён трапіў на будаўніцтва Беламорска-
Балтыйскага канала, дзе авалодаў новай спецыяльнасцю — геолага. 

Мужныя ад прыроды, моцныя па характару, абодва браты ў ліку 
вельмі нямногіх не прызналі сябе вінаватымі ў прыналежнасці да 
прыдуманых арганізацый, не навялі паклёп на каго-небудзь. 

М. Гарэцкі, нягледзячы на фізічныя і маральныя цяжкасці 
ссылкі, застаўся верным сваім поглядам і імкненням — ён працягваў 
працаваць над літаратурнымі творамі: закончыў раман «Віленскія 
камунары», дапра-цаваў «Камароўскую хроніку», аўтабіяграфічныя 
творы «Скарбы жыцця», «Лявоніус Задумекус», «Кіпарысы», якія 
выйшлі толькі да 100-годдзя з дня нараджэння пісьменніка. 



Г. Гарэцкі цалкам аддаўся новай цікавай прафесіі геолага, 
праводзіў геалагічныя маршруты па трасе Беламорска-Балтыйскага 
канала ў Карэліі і на Кольскім паўвостраве, многа чытаў і не губляў 
надзеі калі-небудзь вярнуцца на Бацькаўшчыну. 

У 1935 г. пры аперацыі памерла іх маці, але сыны так і не змаглі 
яе наведаць. 

Рэпрэсіўная машына таталітарызму раскручвала свае абароты, і 
ў сумнавядомы 1937 год — год найбольшага ўздыму сталінскіх 
рэпрэсіяў — падбіралі недабітых у мінулыя гады «ворагаў народа», 
якіх судзілі так званыя «тройкі», прычым па загаду Сталіна «решения 
Особых троек приводить в исполнение немедленно». 

У канцы кастрычніка 1937 г. «чорны воран» забраў Гаўрылу 
Гарэцкага, які тады жыў у Мядзведжай Гары (Карэлія), а ў ноч з 3 на 
4 лістапада — Максіма Гарэцкага, які жыў у пас. Кіраў (былая 
Пясочня) Смаленскай вобласці. Ужо 5 студзеня 1938 г. адбылося 
пасяджэнне «тройкі», а 10 лютага Максіма Гарэцкага расстралялі, 
хутчэй за ўсё недалёка ад турмы г. Вязьмы. Гэты факт і дата 
расстрэлу сталі вядомы зусім нядаўна (толькі ў 1992 г.) з матэрыялаў 
НКУС, бо таталітарная сістэма, якая не можа жыць без хлусні, нават 
пра смерць чалавека не можа сказаць праўду, і таму раней сям'і М. 
Гарэцкага было афіцыйнае паведамленне, што ён памёр 20 сакавіка 
1939 г. у Комі АССР. Як высветлілася, гэта была цынічная хлусня. На 
жаль, праўду пра смерць брата Гаўрыла так і не даведаўся. 

Крэда ўсяго жыцця Максіма Гарэцкага заключана ў яго ж 
словах: «Ахвярую сваім «я» ва ймя святога ўсім нам Адраджэння». 

Гаўрылу Гарэцкага таксама прысудзілі да расстрэлу, але як 
асабліва злоснага «ворага народа» яго паслалі ў Маскву, дзе, 
разабраўшыся ў справе, у пачатку снежня 1937 г. вызвалілі. Яшчэ раз 
прыйшлося Гаўрылу Гарэцкаму адсядзець у сталінскіх казематах з 8 
мая 1938 па 22 чэрвеня 1939 г. У час вайны Гаўрыла Іванавіч 
удзельнічаў у будаўніцтве абаронных збудаванняў у Калінінскай, 
Ленінградскай, Валагодскай абласцях, пад Масквой, а затым у якасці 
кіраўніка геалагічнай службы ў сістэме Гідрапраекта СССР праводзіў 
інжынерна-геалагічныя даследаванні пад буйнейшыя гідратэхнічныя 
збудаванні (каналы, арашальныя сістэмы, гідравузлы і гідрастанцыі) 
на тэрыторыі Усходне-Еўрапейскай раўніны. У 1945 г. ён абараніў у 
Маскве кандыдацкую дысертацыю, а ў 1946 — доктарскую. 

Але сэрца і думкі Г. Гарэцкага ўвесь час былі з Беларуссю. У 
канцы вайны ён запісаў: «Чаму ж я так далёка ад Цябе, мая дарагая 
Радзіма? Чаму перагароджаны мне да Цябе дарогі? Чаму невымоўным 
жалем сьціскаецца маё сэрца? Чаму пляма Каіна нязмытаю застаецца 



і застаецца? Я так любіў Цябе, мая адзіная. Я так хацеў Табе шчасця, 
аднаўлення, неўміручасці, сонечнасці». Ён ужо ў тыя гады ваеннага 
ліхалецця вырашыў вывучыць геалогію Беларусі, каб адшукаць 
карысныя выкапні для гаспадарчага росквіту краіны. Ён ставіць 
перад сабой мэту — напісаць на падставе літаратурных і фондавых 
першакрыніц кнігу «Чацвярцёвыя адклады Беларусі». У блакноціку ён 
запісвае: «Праца па вывучэнню геалогіі Беларусі — як мэта апошніх 
гадоў майго жыцця. Гэта — самае галоўнае, самае важнае, самае 
вялікае, самае значнае. У ахвяру гэтаму я нясу самога сябе, сям'ю, 
сваё каханне, усё». 

I гэтую мэту Гаўрыла Іванавіч здзейсніў. Пасля поўнай 
рэабілітацыі яму ў 1968 г. (амаль праз 40 гадоў) нарэшце ўдалося 
вярнуцца на Радзіму, дзе яго аднавілі ў званні акадэміка, але ўжо не 
па спецыяльнасці «эканамічная геаграфія», а па геалогіі. Ён працаваў 
загадчыкам лабараторыі Інстытута геахіміі і геафізікі АН БССР, здолеў 
стварыць шырокавядомую школу геолагаў-даследчыкаў чацвярцёвай 
геалогіі, напісаў шэраг манаграфій, артыкулаў, даў прагноз на пошукі 
многіх карысных выкапняў. Стаў лаўрэатам Дзяржаўных прэмій 
СССР і БССР, заслужаным дзеячам навукі БССР. Апошнія 20 гадоў 
жыцця Г. Гарэцкага — самыя светлыя, спакойныя і плённыя. Але 
сэрца заўсёды шчымела за Максіма, Ганначку, маці, за Беларусь, якая 
ўсё яшчэ чакае свайго інтэгральнага рэнесансу... 

Перад самай смерцю, 20 лістапада 1988 года, я спытаў ў бацькі: 
«Як ты, тата, сябе адчуваеш?» «Добра!» — гэта было апошнім словам 
Гаўрылы Іванавіча Гарэцкага — адданага сына роднай зямлі-маці — 
Беларусі. 

 



АДКРЫЦЦЁ ПОМНІКА МАКСІМУ ГАРЭЦКАМУ НА ПЛОШЧЫ 
СВАБОДЫ Ў МІНСКУ 

(выступленне Радзіма Гарэцкага) 
 
Я вельмі рады і вельмі ўзрушаны тым, што сёння мы адкрываем 

помнік майму дзядзьку Максіму. Гэты помнік павінен быў быць 
пастаўлены да 100-годдзя з дня нараджэння пісьменніка, пра што 
сведчыць і надпіс. Але падзея адкрыцця, як вы бачыце, адцягнулася 
амаль на два з паловай гады. Таму вы можаце зразумець маё пачуццё 
таго нуднага чакання (а няма нічога больш цяжкага, чым чакаць) і 
нецярпення моманту сённяшняга дня, што стаў святам для ўсіх 
Гарэцкіх. Ад усёй нашай сям'і і асабліва ад імя дачкі пісьменніка — 
Галіны Максімаўны дазвольце выказаць вялікую падзяку ўсім, хто  
прымаў удзел у стварэнні і адкрыцці помніка Максіму Гарэцкаму. 

У мяне некалькі разоў пыталіся: да якой «круглай» даты прыс-
тасаваць адкрыццё? Дык якія такія даты і падзеі ёсць у 1995 годзе? 

1. 75 гадоў таму, у 1920 годзе, выйшла 1-е выданне «Гісторыі 
беларускае літаратуры» — першага ў Беларусі поўнага і дасканалага 
твора такога тыпу. У гэтым жа годзе надрукавана другое выданне 
«Маскоўска-беларускага слоўніка» Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх. 

2. 70 гадоў таму — 1925 год — год пільнай працы і ўздыму ў 
творчай дзейнасці: абраны правадзейным членам (членам Навуковай 
Рады Інбелкульта), узначаліў Слоўнікавую камісію, а затым 
мовазнаўчую і літаратура-знаўчую секцыі, сакратар Літаратурнай 
камісіі ІБК, выступіў з дакладам на 20-годдзі літаратурнай дзейнасці 
Я. Купалы, запісаў разам з кампазітарамі Аладавым і Ягоравым 
большасць песень ад сваёй маці Ефрасінні Міхайлаўны, якія затым 
выдаў асобнай кнігай і ў якую ўвайшлі 318 песень. 

3. 65 гадоў таму, якраз амаль у гэтыя дні, а менавіта 18 ліпеня 
1930 года, М. Гарэцкі быў арыштаваны як нацдэмавец па справе 
Саюза вызвалення Беларусі, якога, як вы ведаеце, ніколі не было. 15 
ліпеня ён вярнуўся з Крыма, дзе адпачываў, да дня нараджэння сына 
Лёні і адразу трапіў у кіпцюры ГУЛАГа, у якіх заставаўся ўжо да 
канца сваіх дзён. 

4. 60 гадоў таму — 4 сакавіка 1935 года — памерла яго маці 
Ефрасіння Міхайлаўна, а 21 ліпеня таго ж года ён быў вызвалены ў 
Вятцы (Кіраў), як сказана ў паперы, «по отбытию меры социальной 
защиты» і пераехаў у пас. Пясочню Смаленскай вобласці. На жаль, 
больш «круглых» дат не было, бо 4 лістапада 1937 года М. Гарэцкі быў 
арыштаваны, а 10 лютага 1938 года ва ўзросце амаль 45 год без суда і 
следства рашэннем «тройкі» быў расстраляны ў Вязьме. 



БРАТЫ ГАРЭЦКІЯ I ТЭАТР  
(выступленне на VI Гарэцкіх чытаннях) 

 
У сістэме інтэгральнага адраджэння Беларусі Максім і Гаўрыла 

Гарэцкія асабліва вялікае значэнне надавалі тэатру. 
Максім Гарэцкі яшчэ ў 1913 годзе — годзе яго літаратурнага 

дэбюту — надрукаваў артыкул «Наш тэатр»1, у якім яскрава акрэсліў 
мэты, задачы і ролю нацыянальнага тэатра. Пісьменнік адзначыў, 
што тэатр вельмі блізкі беларусу, бо той мае «нахіл к прыстаўленню», 
па псіхіцы сваёй «дабрадушны гумарыст», прыхільны і да «вострай 
сатыры», любіць прыказкі і прымоўі, шануе музыку і таму наогул мае 
мастацкую і глыбокую душу і «нешта супольна-жалобнае з 
прафесіянальным мастаком-акторам». Адсюль — беларускі народны 
тэатр у беларускім адраджэнні можа сыграць вялікую ролю. Максім 
Гарэцкі звярнуўся да пісьменнікаў з заклікам стварыць драматычныя 
творы і ў іх «паказаць беларусу, у якой пушчы ён блудзіць і дзе 
ляжыць яму дарога на поле, шырока-далёкае, роднае поле вольнага 
жыцця». 

I далей пісьменнік пералічвае, што трэба паказаць беларусу са 
сцэны: «...што так жыць, як ён жыве, няможна, гэткага жыцця 
няможна трываць...»; «...што ён — чалавек, і што ён павінен мець свой 
чалавечы гонар...»; што «абодвы беларусы, католік і праваслаўны, 
няхай шануюць веру і добры светапогляд адзін другога і веру ўсякага 
сумленнага чалавека ўсякай нацыі»; «...што ён мае слаўнае 
прошлае...»; «...па якому «шляху жыцця» пайсці...»; «...каб ён гарэлкай 
не заліваўся» і «многа-многа чаго другога...» Другім жа народам 
зямным патрэбна паказаць, «...што за народ такі ёсць беларусы, што  
маюць яны ... нешта гэткае, прад чым прыемна адчыніцца 
агульналюдская скарбніца векавечных здабыткаў культуры і 
цывілізацыі...» 

М. Гарэцкі заклікаў да галоўнай мэты: «Тэатр наш павінен стаць 
Храмам Нашага Адраджэння». А для гэтага трэба выканаць яшчэ 
шэраг патрабаванняў: «...ачысціць, абяліць мову і паказаць перад 
вочы людзей яе гучнасць і гібкасць...», «... як дарагі камень, кожнае 
слоўца зважыць, абсмакаваць і ўцяміць сілу яго...», вучыцца мове і 
дбаць «... аб яе сіле і прыгажосці»; «... каб са сцэны беларускага тэатра 
палілася беларуская песня, каб ад яе павеяла на людзей араматным 
пахам беларускай народнай паэзіі...» Аўтар артыкула заклікаў: «... 
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гадуйцеся на чытанні класікаў і ўдыхайце свежае паветра народнай 
паэзіі, ... тчыце праўдзіва-мастацкія ўзоры беларускага жыцця». 

Гаўрыла Гарэцкі, які быў на 7 гадоў маладзейшы за брата, амаль 
праз 10 гадоў у газеце «Савецкая Беларусь» пад псеўданімам Габрыэль 
Мсціславец надрукаваў артыкул «Што нам павінен даць Беларускі 
тэатр?», які па сутнасці вельмі пераклікаецца з ранейшым артыкулам 
брата. Г. Гарэцкі пісаў: «У чым карысць і агульначалавечая 
каштоўнасць Беларускага Адраджэння? У тым, што на роднай мове 
будзе лягчэй, як на якой пазычанай, выказана ўся глыбокасць 
беларускае псыхікі, што творчая энергія народу знойдзе найлепшыя 
формы дзеля свайго выяўлення, што будуць створаны праз 
беларускую мову новыя каштоўнасці агульнае культуры. Значыцца, 
пакуль што, усё беларускае мастацтва павінна перш-на-перш 
выпрацаваць шчыра беларускія формы, а далей надаць ім 
сапраўдна-беларускі змест, бо ўжо праз гэта можна ствараць 
агульначалавечыя каштоўнасці. Пакуль што, ва ўсім мастацтве 
нашым павінна быць найглыбейшая беларускасць. 

Вось гэта і хачу я ад Беларускага тэатру, хачу запраўды 
беларускага тэатру. Гэта знача, што з беларускае сцэны я павінен 
чуць і бачыць: 

1) прыгожую, мілагучную, гібкую, поўную хараством формаў 
мову; 

2) у дэкарацыях, бутафорыі, тэатравых абставінах, вопратках і 
іншых убраньнях самыя тонкія асобнасці беларускага стылю, 
характару і быту ў шырокім разуменьні; 

3) песню беларускую, сумна-пераліўную, поўную зусім асобных 
ад другіх народаў мэлёдыяў, песню, якая будзіла б дрыжанне 
найлепшых струнаў беларускае душы; 

4) ідэю; ідэю ўсечалавечага і беларускага адраджэння, гэтакую 
вялікую і інтэгральную ідэю; ідэю, якая выклікала б творчы імпэт; 
ідэю, якая ўпрыгожывала б нашы дасягненні і дзеі, прыгажэла б праз 
іх сама; 

5) беларускую пластыку, беларускі балет; гэтыя магутныя 
формы чалавечых рухаў, якія глыбока-лёкальны, знача, нацыянальны, 
знача, могуць быць беларускімі. 

Вось што хачу я чуць і бачыць у беларускім тэатры. Беларускі 
тэатр — гэта сынтэза ўсяго беларускага; тэатр ёсць мера нашых 
дасягненьняў ва ўсіх галінах разьвітку». 

Далей аўтар артыкула падкрэслівае: «Беларус не палічыць 
беларускім такі тэатр, дзе ён чуе папсаваную беларускую мову, 
небеларускі акцэнт; артыст без беларускай мовы ня можа лічыцца 



беларускім артыстам; ... трэба, як хваробы, высьцерагацца 
перакладаў расейскіх сьпеваў на беларускую мову. ... шкада, што  
беларуская сцэна не мае шырокае беларускае аўдыторыі, шчырых 
беларускіх слухачоў...» 

Думкі, якія выказаны братамі Гарэцкімі ў першай чвэрці 
нашага стагоддзя, на жаль, застаюцца вельмі злабадзённымі і ў наш 
час, у канцы стагоддзя. 

Максім і Гаўрыла Гарэцкія не толькі любілі тэатр, але і самі па 
сваёй натуры былі вельмі артыстычнымі: вылучаліся стромкімі 
постацямі, прыгожымі тварамі, мелі прыемныя тэмбры голасу і 
выразную дыкцыю, маглі па-мастацку прачытаць вершы і празаічныя 
творы, былі цікавымі апавядальнікамі, валодалі добрым музычным 
слыхам. Максім любіў іграць на скрыпцы, мог сыграць на балалайцы і 
мандаліне, жалейках, цымбалах і гармоніку, меў прыемны барытон і 
добра спяваў. Гаўрыла Гарэцкі ўспамінаў: «На канікулы Максім 
заўсёды прыязджаў у Багацькаўку. ... Максім натхнёна іграў сваім 
меншым на скрыпцы і дудках-жалейках ды апавядаў найцікавейшыя 
гісторыі-імправізацыі, часам такія страшныя, жудасныя, што малыя 
аж крычалі і хапаліся за апавядальніка»1. 

Гаўрыла Гарэцкі яшчэ ў школе ўдзельнічаў у мастацкай 
самадзейнасці, чытаў беларускія вершы. У 1917 г., калі ён ужо 
вучыўся ў Горацкім каморніцка-агранамічным вучылішчы, стаў 
адным з арганізатараў беларускага вучнёўскага гуртка (затым ён 
атрымаў назву Беларуская секцыя вучняў Горацкіх 
сельскагаспадарчых школ, а з 1919 г. — Беларуская секцыя студэнтаў 
Горацкага сельскагаспадарчага інстытута, якая існавала да 1924 г.). 
Пры секцыі заснаваны аддзелы: гісторыка-эканамічны, літаратурны, 
тэатральны, музычны, чыстага мастацтва. Г. Гарэцкі асабліва 
актыўна ўдзельнічаў у працы тэатральнага аддзела, члены якога 
інсцэніравалі паэму «Тарас на Парнасе», ставілі п'есы Ф. Аляхновіча, У. 
Галубка, В. Дуніна-Марцінкевіча і інш. На прадстаўленнях 
прысутнічала больш за 500 чалавек. Гаўрыла часта выконваў 
галоўныя ролі. Асаблівым поспехам карыстаўся «Тарас на Парнасе», 
спадабалася і п'еса У. Галубка «Апошняе спатканне». Аўтар п'есы, які 
быў задаволены выкананнем галоўнай ролі, падараваў Гаўрыле сваю 
фотакартку з надпісам: «Г. Гарэцкаму — У. Галубок». У мясцовай 
газеце ён пісаў рэцэнзіі, у прыватнасці на спектакль «Манька» Ф. 
Аляхновіча, які паставіў Горацкі студэнцкі гурток. У гэты час Гаўрылу 
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настолькі захапіў тэатр, што ён пачаў нават схіляцца да таго, каб 
стаць акцёрам. 

Калі Г. Гарэцкі працаваў ва Уфе ў губземаддзеле па 
сацыялістычнаму землеўпарадкаванню, ён працягваў цікавіцца 
тэатрам і нават у газеце «Известия Уфимского исполкома» (18 лютага 
1920 г.) надрукаваў рэцэнзію на драму «Углекопы», якая была 
пастаўлена ў Гарнізонным тэатры Уфы. 

У час вучобы ў Пятроўскай (Ціміразеўскай) сельска-гаспадарчай 
акадэміі Г. Гарэцкі арганізаваў у 1920 г. Беларускую культурна-
навуковую асацыяцыю студэнтаў, пры якой існавалі хор і 
драматычная студыя. 

У творчасці Максіма Гарэцкага, як крытыка і літа-
ратуразнаўцы, вялікае месца займае тэатр. Тэарэтычным пытанням 
развіцця беларускага тэатра, разгляду асобных драматычных твораў 
беларускіх пісьменнікаў ён прысвяціў вялікія раздзелы не толькі ў 
сваіх шырокавядомых чатырох выданнях «Гісторыі беларускае 
літаратуры», але і многія спецыяльныя артыкулы і рэцэнзіі: 
«Беларускае драматычнае пісьменства», «Беларускі тэатр у палове XIX 
веку», «Вінцук Дунін-Марцінкевіч», «Уладзіслаў Галубок», «Апошняе 
спатканне» У. Галубка», «Пісаравы імяніны» У. Галубка», «Аб 
Галубковых спектаклях» і інш. 

М. Гарэцкі не толькі пільна падтрымліваў драматургаў, даваў 
ацэнку іх творчасці, але і, калі неабходна было, абараняў іх. Так, у 
1927 г. ён выступіў у абарону Францішка Аляхновіча, асуджанага да 
10 гадоў канцэнтрацыйнага лагера. У кастрычніку разам з Я. 
Коласам, 3. Бядулем, В. Друшчыцам, М. Грамыкам, Я. Купалам, А. 
Смолічам, Я. Лёсікам, У. Жылкам, Б. Эпімах-Шыпілам накіраваў у 
ЦВК БССР просьбу «дараваць беларускаму пісьменніку Францішку 
Аляхновічу і выпусціць яго на волю дзеля літаратурнае і тэатральнае 
працы ў БССР»1. У лістападзе М. Гарэцкі ўжо самастойна напісаў ліст, 
які закончыў так: «Во имя революционной справедливости, во имя 
чести человека, писателя, артиста, во имя хоть кое-каких заслуг в 
прошлом, во имя белорус-ской литературы и театра, из вннмания 
советской власти к престарелой матери, к маленьким детям, — это 
дело нужно еще раз тшательно пересмотреть»2. У тых умовах гэта быў, 
безумоўна, мужны ўчынак. 
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Максім Гарэцкі выдаў шэраг драматургічных абразкоў: «Атрута», 
«Антон», «Гапон і Любачка», «Мутэрка», «Салдат і яго жонка», «Свецкі 
чалавек», «Не адной веры», «Каменячос», «Чырвоныя ружы», «Жалобна 
медыя», «Жартаўлівы Пісарэвіч». 

Галіна Гарэцкая ўспамінае пра апошні твор: «Бацька — знаю ад 
маці, — вельмі любіў гэты твор. Ёсць Пісарэвіча і яго рысы: вялікае 
разуменне людзей дабрата, цярплівасць, здольнасць жартаваць нават 
у сумныя, цяжкія хвіліны жыцця». На жаль, гэтая п'еса так і не была 
пастаўлена на сцэне. Такі ж лёс напаткаў і многія іншыя 
драматургічныя творы М. Гарэцкага. Хаця некаторыя рэчы, такія, 
напрыклад, як «Атрута», шырока ставіліся на самадзейнай сцэне ў 
першыя дзесяцігоддзі нашага веку, аб чым, прынамсі, адносна 
нядаўна цікава ўспамінаў Янка Брыль. Да 90-годдзя з дня 
нараджэння Максіма Гарэцкага тэатрам імя Я. Купалы быў 
пастаўлены абразок «Салдат і яго жонка», які быў паказаны на сцэне і 
па тэлебачанні ў выдатным выкананні Марыі Захарэвіч і Генадзя 
Гарбука, зрабіў вялікае ўражанне і карыстаўся поспехам. 
Краснапольскі тэатр у пастаноўцы Ермаловіча ажыццявіў на сваёй 
сцэне некалькі драматургічных абразкоў пісьменніка. 

Як бачым, драматургічная спадчына Максіма Гарэцкага да 
гэтага часу застаецца яшчэ зусім слаба выкарыстанай, хаця ў яго 
творах зафіксаваны многія пасапраўднаму агульначалавечыя сцэны 
жыцця з глыбокім псіхалагізмам і філасофскім сэнсам, які блізкі і 
актуальны і да нашага часу і ў будучыні. 

Беларускі тэатр, нягледзячы на многія яго дасягненні, яшчэ не 
здолеў стаць сапраўдным храмам нашага адраджэння, аб якім марылі 
браты Гарэцкія. I таму іх словы пра беларускі тэатр да гэтага часу 
застаюцца праграмнымі. Самі ж браты пазналі поўнае трагізму 
жыццё ў архіпелагу ГУЛАГ, якое падобна да неверагоднага тэатру 
абсурду і якое цяжка паказаць і ўявіць на тэатральнай сцэне. 

 



ПАМЯЦІ МАКСІМА I ГАЎРЫЛЫ ГАРЭЦКІХ 
 
Пасля доўгіх гадоў забыцця вярнулася да чытача, да беларускай 

культуры і навукі імя Максіма Гарэцкага. Выйшла з друку большасць 
яго твораў, з'явіліся літаратуразнаўчыя манаграфіі, артыкулы, 
успаміны. Сярод іх працы вядомых вучоных Алеся Адамовіча, 
Дзмітрыя Бугаёва, Алеся Лойкі, Міхася Мушынскага, Івана Чыгрына і 
іншых, якія вызначылі Максіма Гарэцкага як класіка беларускай 
літаратуры. Прайшлі ўрачыстыя вечары, прысвечаныя юбілейным 
датам пісьменніка. Асабліва шырока было адзначана 100-годдзе з дня 
нараджэння. Рэгулярна праводзяцца Гарэцкія чытанні — ужо 
прайшло шэсць такіх чытанняў у Горках, Магілёве і Мінску. 
Навуковыя чытанні, прысвечаныя памяці Гаўрылы Гарэцкага, 
праходзяць у Інстытуце геалагічных навук Нацыянальнай акадэміі 
навук Беларусі. Яны прымеркаваны да дня нараджэння вучонага, і 
10 красавіка 1997 года прайшлі ужо VIII чытанні. Створаны 
Рэспубліканскі фонд імя братоў Гарэцкіх. 

Імя Максіма Гарэцкага носяць вуліцы ў Мінску, Мсціслаўлі, 
Горках. Помнік пісьменніку ўстаноўлены на плошчы Свабоды ў 
Мінску (аўтар Мікалай Рыжанкоў) з надпісам: «Максіму Гарэцкаму — 
класіку беларускай літаратуры да 100-годдзя з дня нараджэння. 18 
лютага 1993 г.» 

На радзіме ў Малой Багацькаўцы працуе музей-сядзіба, на 
будынку якога мемарыяльная дошка (аўтар Эдуард Астаф'еў) з 
надпісам: «Тут стаяла хата, у якой 18 лютага 1893 г. нарадзіўся класік 
беларускай літаратуры Максім Гарэцкі». 

Мемарыяльная дошка (аўтар Мікалай Бакуменка) вісіць на 
будынку, дзе раней размяшчаўся Інбелкульт, на ёй надпіс: «Тут у 1925 
г. у Інстытуце беларускай культуры працаваў Максім Гарэцкі, 
выдатны беларускі пісьменнік і грамадскі дзеяч». 

На будынку Беларускай сельскагаспадарчай акадэміі ў Горках 
на мемарыяльнай дошцы (аўтар Валяр'ян Янушкевіч) напісана: «У 
гэтых мурах вучыўся (1908-1913) і працаваў загадчыкам кафедры 
(1926-1928) класік беларускай літаратуры Максім Гарэцкі». 

Невялікая дошка ёсць на будынку ў Горках: «У гэтым доме з 
1926 па 1928 г. жыў пісьменнік Максім Іванавіч Гарэцкі». 

Горацкая раённая цэнтральная бібліятэка носіць імя М. 
Гарэцкага, у ёй стаіць бюст пісьменніка (аўтар Заір Азгур) і яго 
партрэт (аўтар Уладзімір Шпартаў). 

У Беларускай сельскагаспадарчай акадэміі (г. Горкі) знаходзіцца 
кабінет-музей імя Максіма Гарэцкага з шырокай экспазіцыяй, 



прысвечанай яго жыццю і творчасці, і тым жа помнікам, працы 
Мікалая Рыжанкова, што стаіць у Мінску. Кабінет-музей адкрыты пры 
кафедры беларускай і рускай моў. У гэтых пакоях працаваў М. 
Гарэцкі. У тым жа будынку акадэміі ёсць аўдыторыя імя М. 
Гарэцкага. 

У Вязьме ў Смаленскай вобласці недалёка ад турмы, дзе 
знаходзіўся арыштаваны М. Гарэцкі, над абрывам у вялікі роў стаіць 
стэла, на якой напісана: «Предположительно на этом месте, где 
похоронены сотни известных и незвестных людей, жертв репрессий, 
находится прах известного белорусского писателя, ученого и педагога 
Максима Ивановича Горецкого». 

Ігар Казлоўскі зняў тэлефільм «Максім Гарэцкі. Алея жыцця» 
(сцэнарысты А. Ліс і А. Вялюгін), а Уладзімір Колас — навучальны 
фільм «Жыццё і творчасць Максіма Гарэцкага». 

Да 100-годдзя Максіма Гарэцкага была выпушчана паштовая 
марка. 

На будынку Інстытута геалагічных навук НАН Беларусі 
ўстаноўлена мемарыяльная дошка (аўтар Алесь Шатэрнік): «У 
Інстытуце геахіміі і геафізікі АН БССР з 1968 да 1988 г. працаваў 
вядомы геолаг заслужаны дзеяч навукі БССР акадэмік АН БССР 
Гаўрыла Іванавіч Гарэцкі». 

Заір Азгур зрабіў бюст Гаўрылы Гарэцкага, які знаходзіцца ў 
Дзяржаўным мастацкім музеі Беларусі. Яго партрэты працы Яўгена 
Каробушкіна і Івана Ціханава вісяць у Інстытуце геалагічных навук 
НАН Беларусі. Уладзімір Стальмашонак намаляваў карціны «Максім 
Гарэцкі» і «Браты Гарэцкія». Пад апошняй назваю ёсць карціна 
Фелікса Янушкевіча. 



АСНОЎНЫЯ ТВОРЫ МАКСІМА ГАРЭЦКАГА, 
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ЗМЕСТ 
 

«...ва ймя святога ўсім нам Адраджэння». М. Мушынскі 
Радавод Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх.  
Максім Гарэцкі: карані жыццястойкасці 
Максім Гарэцкі ў Горках 
Лёс пісьменніка — лёс пакалення...  
«№ 39: Прыцягнуць да адказнасці» 
Справа Максіма Гарэцкага  
Гаўрыла Гарэцкі: «Беларусі патрэбна свая інтэлігенцыя» 
Працаваць, не здаючы пазіцый 
Арышт Гаўрылы Гарэцкага 
Максім і Гаўрыла Гарэцкія — духоўнае адзінства......  
Адкрыццё помніка Максіму Гарэцкаму на плошчы Свабоды ў Мінску 
Браты Гарэцкія і тэатр 
Памяці Максіма і Гаўрылы Гарэцкіх 
Асноўныя творы Максіма Гарэцкага, апублікаваныя ў апошнія гады 
Працы Гаўрылы Гарэцкага гуманітарнага і сельскагаспадарчага 
напрамкаў 


